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روز گذشته نشس��ت »كنوانس��يون رژيم حقوقي 
درياي خزر كنوانسيوني با ارزش و قابل دفاع است« 
با حضور كارشناسان و مقامات دولتي و نمايندگاني 
از مجلس شوراي اسلامي برگزار شد. در اين نشست، 
مديركل دفتر هماهنگي روابط سياسي دو جانبه و 
ابتكارهاي منطقه اي وزارت امور خارجه با بيان اينكه 
كنوانسيون رژيم حقوقي درياي خزر كنوانسيوني با 
ارزش و قابل دفاع است گفت: تدوين اين كنوانسيون 
حدود 21 س��ال به طول انجاميده و ب��ا تبادل نظر و 
همفكري تدوين ش��ده اس��ت. رضا نظر آهاري در 
نشست تحليل كنوانسيون رژيم حقوقي درياي خزر 
كه از سوي انجمن علمي دانش��گاه علوم قضايي و با 
همراهي دفتر همكاري هاي بين المللي اين دانشگاه 
برگزار شده بود در س��خنان خود در اين نشست به 
عنوان نماين��ده وزارت خارجه از اين كنوانس��يون 
دفاع كرد و گفت: البته انتقادات درخور توجهي نيز از 
سوي برخي از كارشناسان نسبت به اين كنوانسيون 
وارد شده اس��ت كه قطعا در ادامه مسير مورد توجه 
دست اندركاران امور قرار خواهد گرفت. وي با بيان 
اينكه »بعد از فروپاشي اتحاديه ش��وروي ساز و كار 
مشخصي براي همكاري كش��ورهاي ساحلي خزر 
در اين منطقه با يكديگر وجود نداشت« به مواردي 
از اين كنوانس��يون در اين ارتباط اشاره كرد و افزود: 
در اين كنوانس��يون اين زمينه فراهم شده است كه 
كش��ورهاي س��احلي درياي خزر در مسائلي چون 
محيط زيست، مبارزه با جرايم سازمان يافته، مبارزه 
با مواد مخدر، بحث مبارزه با تروريس��م و استفاده از 
منابع بس��تر و زير بس��تر با يكديگر همكاري هايي 

داشته باشند. 
اين ديپلمات پيشين كشورمان در ژاپن خاطرنشان 
كرد: اين كنوانس��يون بايد به تصويب مجلس برسد 
و قب��ل از آن بايد س��هم ايران در م��ورد خط مبدأ و 
تحديد حدود در اين منطقه مشخص شود چنانچه 
در ح��ال حاض��ر در كنوانس��يون اي��ن موضوعات 
مش��خص نش��ده اس��ت و قرار اس��ت اين موارد در 
مذاكرات آتي مورد توجه قرار بگيرند. وي ادامه داد: 
ما در وزارت خارج��ه تاكيد بر اي��ن داريم كه نقطه 
نظرات فني كه از سوي كارشناس��ان در اين زمينه 
مطرح مي ش��وند را جمع آوري و در مذاكرات آتي از 
آنها اس��تفاده كنيم. وي با اش��اره به استناد برخي 
از منتقدان كنوانس��يون رژيم حقوق��ي درياي خزر 
ب��ه قرارداده��اي 1921 و 1940 در م��ورد س��هم 
اي��ران از اين درياچه گف��ت: قرارداده��اي 1921 و 
1940 قرارداد تعيين مرز و محدوده نبوده و بيشتر 
مربوط به فعاليت ه��اي بازرگاني و تجاري بين ايران 
و دولت تزاري روس��يه و اتحاديه شوروي بوده است 
و در واقع نمي ت��وان از آنها به عنوان توافقنامه ارضي 
ياد كرد. اين مقام مس��وول در وزارت خارجه با بيان 

اينكه »اين كنوانس��يون در نيمه راه خود قرار دارد 
و هنوز م��واردي در آن از جمله خ��ط مبدأ و تعيين 
حدود مشخص نشده است«، گفت: بر اساس توافق 
صورت گرفته آذربايجان و تركمنس��تان بدون نظر 
و همكاري ما در منطقه مش��ترك هيچ بهره برداري 
نمي توانن��د انجام دهن��د. يك عضو هيات رييس��ه 
كميسيون قضايي مجلس ش��وراي اسلامي هم در 
اين نشس��ت گفت: تعيين حدود صورت گرفته بين 
برخي از كشورهاي حاشيه درياي خزر خلاف قوانين 
بين المللي نيست. جليل رحيمي جهان آبادي با بيان 
اينكه »در سه مقطع در مورد درياچه مازندران بين 
ايران و دولت تزاري روسيه و ايران و اتحاديه جماهير 
شوروي تقس��يم بندي صورت گرفت«، اظهار كرد: 
در قراردادهاي گلس��تان و تركمانچاي اجازه حضور 
نظامي ايران در درياچه مازندران داده نشده بود و ما 
در اين زمينه از حقي برخوردار نبوديم. وي ادامه داد: 
بعد از اينكه دولت تزاري روسيه به اتحاديه جماهير 
شوروي تبديل شد قراردادي به نام 1921 با عنوان 
قرارداد مودت بين ايران و ش��وروي به امضاء رسيد 
ولي نه در اين قرارداد و نه در ق��رارداد تركمانچاي و 
گلستان اشاره اي به تقس��يم 50، 50 خزر بين ايران 
صورت نگرفته بود و بر استفاده مشاع تاكيد شده بود. 
در قرارداد 1921 به نوعي اش��اره به حقوق مساوي 
دو كشور در اين زمينه ش��ده اما تقسيم 50، 50 رخ 
نداده است، در قرارداد 1921 به صورت ضمني اجازه 
حضور نظامي اي��ران در درياچه مازندران از س��وي 
روس��يه داده ش��د. وي همچنين به انعق��اد قرارداد 
1940 بين ايران و اتحاديه ش��وروي اش��اره كرد و 
گفت: در بخش هايي از اين قرارداد به صورت ضمني 
به تساوي حقوق و رعايت عدالت و انصاف در تقسيم 
دريا بين دو كشور اشاره ش��ده بود و كشتي هاي دو 
طرف اجازه تردد در اين منطقه را داش��تند و هر دو 
كشور ملزم بودند كه با يكديگر رفتار مسالمت آميز 
داشته باشند. در قرارداد 1940، 1921 و همچنين 
گلستان و تركمانچاي صحبتي از منابع بستر و زير 
بستر بين دو كش��ور صورت نگرفته است، موقعيت 
درياچه مازندران بعد از فروپاش��ي شوروي و تقسيم 
اين اتحاديه به چندين كشور تغيير كرد. وي با بيان 
اينكه »روسيه با قزاقستان، قزاقستان با آذربايجان، 
روسيه با آذربايجان و قزاقستان با تركمنستان تعيين 
حدود كرده اند و اي��ن تعيين حدود بر خلاف قوانين 
و مقررات بين المللي نيس��ت«، گفت: بي��ن ايران، 
آذربايجان و تركمنستان توافقي براي تعيين حدود 
و تعيين بستر و زير بستر و خط مبدأ صورت نگرفته 
است ولي همانطور كه پيش از اين اشاره كردم ايران 
اجازه نمي دهد كه در محدوده سهم 20 درصدي اش 
از درياي خ��زر اس��تفاده از منابع ص��ورت بگيرد يا 

اكتشافي انجام شود.

در نشستي با حضور مقامات دولتي و كارشناسان بررسي شد
چرا كنوانسيون خزر قابل دفاع است؟ محسن  شمشيري|

دبير گروه بانك و بيمه|
كوروش پرويزيان رييس كان��ون بانك هاي خصوصي از 
اختيارات جامعي خبر داده كه ش��وراي هماهنگي قوا به 
بانك مركزي داده است. طبق اين اختيارات بانك مركزي 
مي تواند مديران بانك ها را تغيير دهد و مديران ديگري را 
جايگزين كند. او در پاسخ به اين پرسش كه آيا اين موضوع 
ناقض اساسنامه بانك ها، قانون تجارت و ساير قوانين مرتبط 
براي اداره بانك ها نيس��ت؟ گفته اس��ت: بالاخره شرايط 
خاصي را بانك مركزي طلب كرده و مي خواهند تحولاتي 
در سيستم بانكي ايجاد كنند. البته در جريان همه جزئيات 
اختيارات داده شده به بانك مركزي نيستم و جزئيات آن را 
از بانك مركزي پيگيري مي كنم. در رابطه با اين موضوع، 
دو نكته بسيار مهم مطرح است اولا ساير اختياراتي كه بانك 
مركزي درخواست كرده شامل چه مواردي است و شوراي 
هماهنگي قوا تا چه ميزان با اين درخواس��ت ها موافقت 
كرده و اين اختي��ارات جديد كه هنوز ب��ه صورت كامل 
براي رسانه ها و كارشناسان و بانك ها رونمايي نشده، چه 
تاثيري به بازار پول و ارز و بانكداري كشور خواهد گذاشت؟ 
ثانيا، موضوع عزل و نصب مديران بانك ها توس��ط بانك 
مركزي، چه اثري بر عملكرد بانك ها، مديران بانكي و كل 
بازار پول و ارز و س��رمايه خواهد گذاشت؟ اقتصاد ايران در 
شرايط كنوني كه نيازمند هماهنگي، همراهي و همدلي 
سرمايه هاي اجتماعي، مديران وفعالان اقتصادي، شبكه 
بانكي و مديران بانك ها و به خصوص سهامداران بانك هاي 
خصوصي است، چنين تصميم هايي تاكجا مي تواند آثار 
مثبت و منفي به همراه داشته باش��د، چه ميزان موجب 
دلسردي ش��بكه بانكي و مديران آنها خواهد بود و تا چه 
ميزان باعث محافظه كاري، تضعيف درجه رقابت پذيري 
و ريسك پذيري مديران بانك ها و ايجاد رقابت هاي منفي 
بين بانك ها خواهد شد؟ اينها سوالاتي است كه بدون شك 
بايد به بررسي آنها پرداخت.  با توجه به وظايف و ساختار 
بانك مركزي كه مقام ناظر بانكي كشور را بر عهده ، جاي 
اين پرس��ش مطرح اس��ت كه بانك مركزي و مديران آن 
چگونه خواستار چنين بدعت خطرناكي شده اند و به چه 
دليل در چنين ش��رايطي كه به همراهي مديران بانك ها 
نياز دارند، خواس��تار چنين اختياراتي از سوي سران سه 
قوه شده اند تا بتوانند بدون اراده سهامداران بانك ها، عزل 

و نصب كنند؟ واقعيت آن اس��ت كه طبق عرف بانكداري 
در جهان و ايران، قانون تجارت، اساسنامه بانك ها، قوانين 
پولي و بانكي، بانكداري بدون ربا، قان��ون بانك مركزي و 
ساير قوانين مربوطه، اين سهامداران بانك ها هستند كه 
در مجمع عمومي كه اكثريت س��هامداران در آن حضور 
دارند، بايد متناسب با راي سهامداران، اعضاي هيات مديره 
انتخاب ش��وند و هيات مديره نيز به پيش��نهاد نهادهاي 
كارشناس��ي يا س��هامداران يا خود اعضاي هيات مديره، 
افرادي را به عنوان مديرعامل يا رييس هيات مديره انتخاب 
نمايند و بر عملكرد مديران خود نظ��ارت كنند و مجمع 
عمومي نيز هرسال با تشكيل مجمع عمومي بر عملكرد 
هيات مديره و ساير مديران آن نظارت خواهد كرد.  براين 
اس��اس، اين اختيارات نه تنها مغاي��ر قوانين مربوطه، كه 
خلاف عرف سهامداري و انتظارات سهامداراني است كه 
به خصوص در بانك هاي خصوصي سرمايه گذاري كرده اند 
و اميدوارند كه مديران آنها را خودشان انتخاب كنند.  در 
دوره اي كه بانك هاي دولتي و ملي ش��ده كشور، به دلايل 
مختلف از جمله ايجاد به��ره وري، كاراي��ي و اثرگذاري، 
خصوصي ش��ده اند، مهم ترين بهانه اين اقدام گسترده و 
مهم در نظام بانكي كشور افزايش كارايي مديران و نظارت 
س��هامداران خصوصي و مردم بر عملكرد آنها بوده است. 
لذا اكنون اين پرسش اساسي مطرح است كه در ساختار 
امروز بانكداري ايران كه حدود 40 بانك و موسسه اعتباري 
وجود دارد و به جز چند بانك دولتي و تخصصي يا تجاري، 
بقيه بانك ها يا كاملا خصوصي هستند و مديران آنها توسط 
سهامداران تعيين مي ش��ود يا خصوصي شده محسوب 
مي شوند و دولت بخش��ي ازس��هام آنها را در اختيار دارد، 
چگونه بانك مركزي مي تواند اختيارات و اراده سهامداران 
را ناديده گرفت��ه و اقدام به عزل و نص��ب مديران بانك ها 
كند.  اگرچه در ش��رايط خاص، دولت يا نظام مي تواند در 
پاره اي از حوزه ها و بخش هاي اقتصادي، اقداماتي خاص 
و حاكميتي را اجرايي كند، اما تغيير قوانين يا مس��كوت 
گذاشتن آن مانند همين موضوع كه بانك مركزي اختيار 
عزل و نصب ها را به عه��ده بگيرد و س��هامداران نتوانند 
بر مديري��ت بانك ها نظارت و دخالت كنند ني��از به غور و 
بررسي بيشتري دارد . بانك مركزي طبق مقررات، تنها با 
امتحان گرفتن مي تواند صلاحيت مديران بانك ها را تاييد 
يا رد كند كه آنها دانش، تخصص، آموزش ها و سوابق كافي 

دارند يا خير، اما نمي تواند دخالت كلي و جزئي در عزل و 
نصب مديران بانك ها داش��ته باش��د و اين موضوع طبق 
قانون در حوزه اختيارات مجمع عمومي هر بانك است. لذا 
چنين اقدامات و اختياراتي نه تنها مغاير خصوصي سازي 
و نحوه اداره بانك هاي خصوصي و سهامي عام است بلكه 
حتي تضعيف كننده انگيزه بخش خصوصي و بانك ها در 
حمايت از برنامه هاي دولت در عبور از بحران هاي ارزي و 
مالي و تحريم است. براين اساس، در اين شرايط كه بخش 
خصوصي مي تواند در عبور از بحران ها به كمك دولت بيايد، 
اجراي اين اختيارات و عزل و نصب مديران توس��ط بانك 
مركزي، مي تواند خلاف انتظارات موجود وتضعيف كننده 
انگيزه بانك ها در حمايت از دولت باشد.  نگاهي به تجربه 
قبلي دخالت بانك مركزي در عزل يكي از مديران بانكي 
بخش خصوصي نيز نش��ان مي دهد كه در دوره مديريت 
اولين مدير بانك پارسيان، دخالت رييس كل وقت بانك 
مرك��زي در بركن��اري مديرعامل بانك پارس��يان در آن 
سال ها، بعدها مورد ارزيابي قرار گرفت و مشخص شد كه 
به خاطر نوعي رقابت منفي چنين اتفاقي رخ داده و چون 
مديرعامل عزل شده در برخي موضوعات با او اختلاف نظر 
داشته يا در پاره اي موضوعات، تحليل هايي جلوتر از رييس 
كل داشته و... موجب شد كه رييس كل برخي موضوعات 
مديريتي را مط��رح و اقدام ب��ه عزل وي كن��د. اما تجربه 
س��ال هاي بعد نيز نش��ان داد كه عزل آن مدير كمكي به 
برطرف شدن مشكلات نداشته و اساسا آن مديرعامل موثر 
در مجموعه مشكلات پيش آمده، نبوده و عزل او و انتخاب 
ديگري نيز نتوانسته به برطرف شدن چالش هاي مورد نظر 
كمك زيادي كند.  براين اساس، شايسته است كه مديران 
بانك مركزي، نسبت به اجراي اين اختيارات دقت كافي را 
داشته باشند و در صورتي كه مجبور شدند خلاف عرف و 
قانون تجارت ونحوه اداره بانك ها عمل كنند، توضيحات 
كافي و روش��ن قبل از هر اقدامي اراي��ه دهند تا فرهنگ 
سهامداري، امنيت سرمايه گذاري، حقوق مالكيت تقويت 
شود و تضعيف نش��ود. همچنين در مورد ساير اختيارات 
مطرح شده نيز اطلاع رساني شود تا با همدلي و همفكري 
جامعه و كارشناسان و رسانه ها، بهترين اقدامات براي مقابله 
با بحران هاي بانكي در دستور كار قرار گيرد و اگر بانك يا 
مجموعه اي مشكل ساختاري دارد، قبل از عزل و نصب ها، 

نسبت به اصلاح عملكرد و ساختار آنها اقدام شود. 

وزير امور خارجه ايران مي گويد ايران در شرايط فعلي هم 
قادر به فروش نفت خود است و هم مي تواند اقتصاد خود 
را حفظ كند. به گزارش فارس، محمدجواد ظريف، وزير 
خارجه ايران در گفت وگو با خبرگزاري ژاپني كيودو تاكيد 
كه ايران در ش��رايط فعلي، هم نفت خود را مي فروشد و 
هم قادر است اقتصاد خود را حفظ كند. به نوشته كيودو، 
وزير خارجه در اين مصاحبه گفته است كه دولت امريكا 

مي تواند با بازگش��ت به توافق هس��ته اي ك��ه به صورت 
غيرقانوني از آن خارج شد و لغو تحريم هايي كه پس از اين 
خروج عليه ايران اعمال كرد، راه را ب��راي مذاكره با ايران 
هموار كند. رييس دستگاه ديپلماسي ايران همچنين با 
اشاره به اينكه ايالات متحده به تعهدات قانوني خود عمل 
نمي كند، تصريح كرد: »متاسفانه نحوه رفتار امريكا باعث 
شده تا مطلوبيت مذاكره از اساس زير سوال رود.«  وي در 

خصوص اينكه آيا ايران به خ��روج از برجام به عنوان يك 
گزينه مي نگرد يا خير نيز اظهار داشت: »ما در اين خصوص 
بر اساس ارزيابي خودمان و امنيت ملي و منافعمان تصميم 
خواهيم گرفت.« به نوش��ته كيودو، ظري��ف گفته كه در 
اين خصوص ضرب الاجلي وجود ندارد. وزير امور خارجه 
همچنين ابراز اطمينان كرده اس��ت كه ايران مي تواند بر 

تحريم هاي ايالات متحده غلبه كند.

آيا اين اختيارات درست است

ظريف: هم نفتمان را مي فروشيم، هم اقتصادمان را حفظ مي كنيم

سرمقاله

خبر

گزارش

 همين صفحه  

سرمقاله

 آيا اين اختيارات 
درست است

پرويزي��ان  ك��وروش 
رييس كانون بانك هاي 
خصوصي از اختيارات 
جامعي خب��ر داده كه 
هماهنگ��ي  ش��وراي 
قوا ب��ه بان��ك مركزي 
طب��ق  اس��ت.  داده 
اي��ن اختي��ارات بانك 
مركزي مي تواند مديران بانك ها را تغيير دهد و 
مديران ديگري را جايگزين كند . او در پاسخ به 
اين پرسش كه آيا اين موضوع ناقض اساسنامه 
بانك ها، قانون تجارت و ساير قوانين مرتبط براي 
اداره بانك ها نيست؟ گفته است: بالاخره شرايط 
خاصي را بانك مركزي طلب كرده و مي خواهند 
تحولاتي در سيس��تم بانكي ايجاد كنند. البته 
در جريان هم��ه جزئيات اختيارات داده ش��ده 
به بانك مركزي نيستم و جزئيات آن را از بانك 

مركزي پيگيري مي كنم. 

محسن  شمشيري

 صفحه 4  

بانك و بيمه

 دريافت ارز مسافري
 در ۵۱ نقطه از عراق

مه��دي كس��رايي پ��ور مدي��ركل مق��ررات و 
سياس��ت هاي ارزي بان��ك مرك��زي از دريافت 
ارز مس��افري در خاك عراق از س��اعت ۸ تا 20 و 
تحوي��ل در 51 نقطه خبر داد واظهار داش��ت: در 
تلاش هس��تند بعضي از اين نقاط مثلا در مسير 
نجف تا كربلا را شبانه روزي كنند. وي در خصوص 
انتخاب مبدا دريافت ارز گفت: اينكه گفته ش��د 
نقطه اي را براي گرفتن ارز خود معين كنند، از اين 
باب بود تا بتوانيم به مراجعين بهتر پاسخ دهيم و 

اين نقاط ترجيحي هستند...

راه و شهرسازي

 ريشه رشد 34 درصدي 
استارت ساخت و ساز

 شهلا روشني|
بر اس��اس اعلام بان��ك مركزي، در س��ه ماهه 
نخست سال جاري 32 هزار پروانه   ساختماني 
در مناطق ش��هري صادر ش��ده كه نسبت به 
مدت مشابه سال قبل 7.5 درصد رشد داشته 
است، ميزان رش��د پروانه هاي ساختماني در 
دوره مورد اشاره با صدور حدود 3000 پروانه 
ساختماني نسبت به مدت مش��ابه سال قبل 
34 درصد بوده اس��ت. م��رور آمارهاي چند 
س��ال گذش��ته از نظر تعداد پروانه هاي صادر 
شده خالي از لطف نيس��ت. براساس آمارهاي 
منتش��ره از س��وي ش��هرداري تهران در بهار 
س��ال 1393، تعداد 3522 پروانه ساختماني 
توسط ش��هرداري تهران صادر شده است كه 
نسبت به فص�ل گذش�ته ح�دود 2.9 درص�د 
و نسبت به فصل مشابه س��ال گذشته حدود 

50.5درصد كاهش داشته است...
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رهبر معظم انقلاب  خطاب به مسوولان  :

نتايج پايش ملي كسب وكار با نظر سنجي از فعالان اقتصادي منتشر شد

جز درموارد نظامي و امنيتي 
هيچ رازي از مردم پنهان نباشد

اغماي تابستانه كسب وكارها

بازار سرمايه

حسينعلي اميري، معاون پارلماني رييس جمهور 
در افتتاحيه پنجمين دوره نمايشگاه بين المللي 
بورس، بان��ك، بيمه و خصوصي س��ازي گفت: در 
دوره اول رياس��ت جمهوري آقاي روحاني اقدامات 
موثري ص��ورت گرفت كه انع��كاس آن در صنايع 
مختلف به خوبي مشهود است. به نتيجه رسيدن 
مذاكرات هسته اي بعد از س��ال ها در حالي انجام 
پذيرفت كه تمام��ي مفاد اين تفاه��م نامه به نفع 
كشور ايران بود. وي افزود: از سال گذشته تحولات 
زيادي در كشور تحت تاثير عوامل بين المللي اتفاق 
افتاده است كه اقتصاد كشور را نيز تحت تاثير قرار 
داده اس��ت. بخش��ي از اين عوامل دروني و بخشي 
نيز حاصل كنش هاي بين المللي است. به گزارش 
تعادل، اميري خاطرنش��ان كرد: در شرايط فعلي 
كه تحت تاثير آزار و اذيت هاي امريكا و اس��راييل 
هستيم،  بايد در جهت توسعه اقتصادي گام برداريم. 
واضح است خروج از فصل 7 منشور شوراي امنيت 
بدون تحميل جنگ امكان پذير نب��ود،  اما دولت 
دوازدهم توانس��ت از اين موضوع عب��ور كند و در 
حال حاضر ش��رايط به گونه اي اس��ت كه اجماع 
جهاني عليه ترامپ اس��ت. در اين شرايط بيش از 
هر زمان ديگ��ري دولت نيازمند حض��ور فعالات 
اقتصادي اس��ت. فعالاني كه مصمم، اي��ده پرداز، 
توانمند و نوآوران اقتصادي باشند. معاون پارلماني 
رييس جمهور همچنين گفت: وزارت خزانه داري با 
اعلام تحريم هاي اخير به وزارت جنگ عليه ايران 
تبديل شده اس��ت و درصدد ضربه زدن به اقتصاد 
كش��ور ما بر آمده است. بنابراين س��رمايه گذاران 
نيز بايد مهارت هاي خود را در عرصه كار و فعاليت 
در راه مقابل��ه با اين س��ختي ها بگذارن��د. در واقع 
س��رمايه گذاران دور انديش بايد تهديد هاي فعلي 
را تبديل به فرصت كنن��د. وي افزود: فعاليت هاي 
اقتصادي كشور در راستاي توس��عه فعاليت بازار 
سرمايه است در كش��ور فعاليت هاي اقتصادي با 
هدف توسعه و تحكيم روابط اقتصادي بين المللي 
و تمركز بر گسترش فعاليت هاي بازار سرمايه انجام 
شده اس��ت. اين مقام ارشد كش��وري همچنين با 
اشاره به توان بس��يار بالاي بخش خصوصي اشاره 
كرد: دولت به توان ويژه بخ��ش خصوصي اعتقاد 
دارد. تصويب كامل قانون اص��ل 44 در اين دوره ها 
گواه اين مدعاس��ت. همچنين تاكيد رهبر معظم 
انقلاب و رييس جمهور بر سياس��ت هاي اصل 44 
نيز نش��ان مي دهد كه توان اين بخ��ش از اهميت 
بسيار زيادي برخوردار است. اميري همچنين بيان 
كرد: از تشكيل شوراي عالي هماهنگي اقتصادي 
مي توان به عنوان يكي از فعاليت هاي مهم دولت نام 
برد.طي مدت اخير ش��وراي عالي اقتصادي كشور 
فعاليت هاي بس��يار زيادي در زمينه هاي مختلف 

اقتصادي كشور داشته است .

سرمايه گذاران شرايط تحريمي 
را به فرصت تبديل كنند

جهان

 خشم وليعهد جوان
 از كودتاي غرب
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روي موج خبر

  جهانگيري به احتمال زياد از دولت مي رود؛ 
تسنيم|

الياس حضرتي نماينده م��ردم تهران در مجلس 
گفت: من مجموع اخبار و تحليلم اين اس��ت كه 
اس��حاق جهانگيري قصد رفتن از دولت روحاني 
را كرده است. الياس حضرتي در جريان بازديد از 
تسنيم در اين مصاحبه در پاسخ به پرسشي درباره 
اظهارات روز گذشته جهانگيري كه گفته بود »تا 
اين لحظه اجازه بركناري منشي خود را هم پيدا 
نكردم«، گفت: به نظرم آهنگ، آهنگ رفتن آقاي 
جهانگيري است. من مجموع اخبار و تحليلم اين 
است كه ايش��ان از دولت خواهد رفت. قائم مقام 
حزب اعتماد ملي در پاسخ به اين سوال كه آيا قرار 
اس��ت نوبخت جايگزين جهانگيري شود يا خير، 
گفت: من چنين چيزي نشيندم ولي آقاي روحاني 
احتمالا تصميم گرفته دولتش را هماهنگ تر كند. 

  تأكي�د رييس جمه�ور ب�ر اراي�ه بهترين 
تسهيلات به زائران اربعين ؛ مهر|

معاون پارلماني رييس جمهور گفت: آقاي روحاني 
همه دستگاه هاي مربوطه را مكلف به ارايه بهترين 
تسهيلات به زائران اربعين كرده است.حسينعلي 
اميري با انتقاد از تأخيرهاي صورت گرفته در صدور 
ويزاي اربعين، اظهار داش��ت: اربعين حس��يني، 
يكي از مراس��م هايي اس��ت كه تبلور اعتقادي و 
ديني مسلمانان را به جهانيان نشان مي دهد و به 
يكي از اجتماعات بزرگ مسلمانان جهان تبديل 
شده است.وي ادامه داد: در ساليان گذشته شاهد 
بوده ايم كه علاوه بر مسلمانان، اقليت هاي ديني 
هم در راهپيمايي باشكوه اربعين شركت داشتند.

معاون پارلماني رييس جمهور تصريح كرد: توصيه 
رييس جمهور به دس��تگاه هاي مربوطه اين است 
كه بهترين تسهيلات و خدمات را در زمينه هايي 
چون حمل و نقل و اعطاي س��ريع ويزا به زائران 

اربعين ارايه دهند.

 مرزبانان ربوده ش�ده در سلامت كاملند؛ 
ايسنا|

مديركل امور مرزي وزارت كش��ور اعلام كرد كه 
مرزبانان ربوده شده در سلامت كاملند. حيدري با 
اعلام اين خبر افزود: مرزبانان ربوده شده كشورمان 
س��الم اند و اكنون در اختيار گروهك تروريستي 
هس��تند. پيگيري ها ب��راي آزادي اين عزيزان به 
صورت مس��تمر ادامه دارد. او ادام��ه داد: دولت 
پاكس��تان عزم جدي براي همكاري با جمهوري 

اسلامي در اين زمينه دارد.

   ظري�ف درباره آخري�ن وضعيت ايران در 
»اف اي تي اف« گزارش مي دهد؛ ايسنا|

عضو هيات رييس��ه مجلس ش��وراي اسلامي از 
برگزاري جلسه غير علني روز سه شنبه مجلس با 
حضور وزير خارجه براي بررسي آخرين وضعيت 
اي��ران در FATF خبر داد. عليرضا رحيمي اظهار 
كرد: قرار اس��ت آقاي ظريف با حضور در جلس��ه 
غير علني سه شنبه مجلس گزارشي از مذاكرات 
برجامي با اروپايي ه��ا و آخرين وضعيت ايران در 
FATF را به نماين��دگان ارايه كن��د و احياناً اگر 
نمايندگان سوالاتي در اين  رابطه داشتند در اين 
جلسه مطرح خواهد شد. وي با بيان اينكه حادثه 
اخير ربودن نيروهاي هنگ م��رزي ميرجاوه در 
جلس��ات غيرعلني آينده مجلس بررسي خواهد 
شد، گفت: در حال حاضر به نوعي ارتباطاتي براي 
حل اين موضوع بين مقامات دو كشور در جريان 
است، لذا بررس��ي ها هم در كميس��يون امنيت 
ملي و هم در جلس��ه غيرعلني مجلس به تعويق 

افتاده است.

  دول�ت كانادا آمادگي لازم براي پيش�برد 
روابط با ايران را ندارد؛ سخنگو|

 سخنگوي وزارت امور خارجه ايران در گفت وگو با 
خبرنگاران درباره آخرين تحولات مناسبات ايران 
و كانادا اظهار داشت: هنوز واقعيت قطع يك جانبه 
روابط از سوي كانادا را درك نمي كنيم و براي ما هنوز 
اين پرسش بي پاسخ مانده است.  مصوبه مجلس كانادا 
هم كه دولت آن كشور را به عدم پيگيري مذاكرات 
براي برقراري مجدد روابط مكلف كرده است را هم 

بدعتي عجيب مي دانيم كه بي سابقه است. 

خبر

 پيگيري سرنوشت مرزبانان
در پاكستان

سپاه نيوز| مس��وول روابط عمومي كل سپاه 
گفت: فرمانده نيروي زميني سپاه در رأس هياتي 
براي پيگيري موضوع آزادسازي مرزبانان ايراني 
به پاكستان رفت. سردار رمضان شريف با اشاره 
به تلاش هاي س��پاه پاس��داران انقلاب اسلامي 
براي آزادس��ازي مرزبان��ان ايراني ربوده ش��ده 
اظهار داش��ت: سپاه از همان ابتداي وقوع حادثه 
ربايش، تلاش هاي ويژه و فوري براي آزادسازي 
مرزبانان بومي ايراني و برخورد با تروريست هاي 
تحت حمايت س��ازمان هاي جاسوس��ي بيگانه 
در دس��تور كار قرار داد و در تداوم اين تلاش ها، 
صبح امروز )دوشنبه( سرلشكر جعفري فرمانده 
كل سپاه، س��ردار پاكپور فرمانده نيروي زميني 
سپاه را در رأس هياتي براي پيگيري موضوع به 
پاكستان اعزام كرد. او افزود: در اين سفر، فرمانده 
نيروي زميني سپاه موضوع اقدام گروهك هاي 
تروريس��تي در ربودن ۱۲ ت��ن از مرزبانان بومي 
مستقر در پاسگاه مرزي منطقه ميرجاوه از داخل 
خاك پاكس��تان و تلاش براي آزادي آنان و نيز 
رايزني جهت دس��تيابي به اقدامات مشترك و 
قاطع ضد پديده تروريسم و تضمين امنيت پايدار 
مرزي با مقامات نظامي و امنيتي اين كش��ور را 

دنبال خواهد كرد.

ايران2

رييس دستگاه قضا: 

برخي در مقام انتقاد دست به سياه نمايي مي زنند

نمي توان با طمع ورزان و مفسدان اقتصادي برخورد عاطفي كرد
گروه ايران|

 رييس قوه قضاييه ب��ا تاكيد بر عزم همه ق��وا براي حل 
مشكلات معيشتي مردم و ابراز اطمينان نسبت به تامين 
كالا هاي اساسي از سوي دولت، به برخي احكام صادره از 
سوي دستگاه قضايي براي مفسدان اقتصادي اشاره كرد 
و گفت: انسان به لحاظ عاطفي از حبس و اعدام اشخاص و 
خصوصاً وضعيت خانواده هاي آنها غصه دار مي شود، اما در 
عين حال با كساني كه طمع شان زندگي ميليون ها انسان 
را متلاطم مي كند و به دشمن در ضربه زدن به كشور كمك 

مي كند نمي توان برخورد عاطفي كرد.
 به گ��زارش »تعادل« به نق��ل از اداره كل روابط عمومي 
قوه قضاييه، آيت الله آملي لاريجاني در جلسه مسوولان 
عالي قضايي با اشاره به وضعيت اقتصادي كشور تصريح 
كرد: همه از دشواري هايي كه وجود دارد مطلع هستيم 
منتها بايد از علل و راه حل مشكلات نيز برداشت روشني 
داش��ته باشيم. در اين مسير لازم است كه همه افراد اهل 
فكر و داراي ايده و طرح، به ميدان بيايند و دس��تگاه ها به 
ويژه دس��تگاه اجرايي نيز بايد از اين ظرفيت به درستي 
استفاده كنند.رييس قوه قضاييه با بيان اينكه دشمن با 
تمام ظرفيت زرادخانه هاي تبليغاتي و اقتصادي خود وارد 
جنگ اقتصادي و رواني عليه جمهوري اسلامي شده است، 
به برخي اقدامات موذيانه دشمن از جمله مذاكره با برخي 
كش��ور ها براي جلوگيري از تعامل با ايران و ايجاد موانع 
براي خريد نفت كشورمان اشاره كرد وافزود: دشمن تمام 
قواي خود را به كار گرفته تا به خيال خود جلوي فعاليت و 
پيشرفت جمهوري اسلامي را بگيرد، اما براندازي، خيال 
خام و روياي اشتباهي است كه سال هاست براي تحقق آن 

تلاش مي كنند و نتيجه اي نمي گيرند.

  تفاهم قوا براي حل مشكلات 
آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه بحمدالله در شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي قوا تفاهم و همدلي بسيار خوبي 
وجود دارد، بر تمركز همه قوا در مس��اله مقابله با جنگ 
اقتصادي دشمن اشاره كرد و گفت: برخي اختلاف سلايق 
نيز ممكن اس��ت وجود داشته باش��د كه اين اختلافات 
ب��ا رهنمود هاي قاط��ع رهبر معظم انق��لاب و توجه قوا 
رفع مي ش��ود، زيرا خوش��بختانه همه مسوولان كشور، 
فرمايش هاي مقام معظم رهبري را فصل الخطاب مي دانند 

و هيچ مشكلي در انسجام و اتحاد قوا وجود ندارد.
 رييس قوه قضاييه با تاكيد مجدد بر ضرورت شناس��ايي 

مشكلات، استفاده از بدنه كارشناسي و انجام كار جهادي، 
تصريح كرد: تابه حال مردم در همه مش��كلات به ميدان 
آمده اند و امروز نيز در صحنه خواهند بود منتها از مسوولان 
كشور انتظار صدق در كلام و طرح صادقانه مسائل را دارند. 
بايد با مردم سخن گفت: البته سياه نمايي نيز اشتباه است. 
متاسفانه برخي در مقام انتقاد دست به سياه نمايي مي زنند 
و حتي چنين اظهاراتي در صدا و سيما نيز بازتاب مي يابد. 
چه ضرورتي دارد كه بي جهت مردم را نگران كنيم؟ اگر 
كسي در رسانه ها بگويد كه بطور مثال دلار ۴۰ هزار تومان 
مي شود طبيعي است كه مردم به سمت خريد ارز و حتي 
مايحتاج اوليه خود هجوم مي برند در حالي كه بار ها گفته 
ش��ده و باز هم تاكيد مي كنيم كه دولت هيچ مشكلي در 
تامين كالا هاي اساسي مردم ندارد و دارايي هاي جمهوري 

اسلامي با اين سر و صدا ها تهديد نمي شود.
 آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه دولت در اين موضع 

استوار است كه كالا هاي اساسي با قيمت متعارف به دست 
مردم برس��د و جاي هيچ گونه نگراني وجود ندارد، اظهار 
كرد: البته در مورد كالا هاي غير اساس��ي شاهد افزايش 
قيم��ت بوده ايم كه دول��ت در اين زمينه ني��ز براي حل 
مشكلات تلاش مي كند. مقام معظم رهبري نيز در جلسات 
علني و خصوصي تذكرات جدي داده اند كه بايد معيشت 

مردم تسهيل شود.
رييس قوه قضاييه با بيان اينكه از وضع بازار اطلاع داريم، 
ادامه داد: تمام تلاش مس��وولان در اين جهت اس��ت كه 
چرخه اقتصادي كش��ور ب��ه حركت صحيح ب��از گردد. 
جمهوري اسلامي با وجود توانايي هاي بالا و استعداد هاي 
مادي و انساني خود مي تواند بر مشكلات فائق آيد البته اين 
امر نيازمند تدبير دولت و مجموعه حاكميت است. مردم 
نيز قطعاً به توصيه مسوولان در جهت انسجام ملي عمل 
خواهند كرد و بار ديگر توطئه هاي دش��من را در تسليم 

جمهوري اسلامي خنثي مي كنند. دشمن چهل سال است 
كه در اين رويا به سر مي برد و امروز نيز تمام تلاش خود را به 
همراه اذناب منطقه اي اش به كار گرفته، اما فراموش كرده 

كه مردم بصير ما همواره آماده مقابله هستند.

   برخورد قاطع با مفاسد 
آيت الله آملي لاريجاني در بخش پاياني س��خنان خود به 
برخورد هاي اخير دستگاه قضايي با مفاسد اقتصادي اشاره 
و اظهار كرد: مردم شاهد برخورد قاطع قوه قضاييه با مفاسد 
اقتصادي هستند كه البته اين وظيفه دستگاه قضايي است، 
اما از جهتي نيز پاسخي است به كساني كه مدعي بودند 
دستگاه قضايي در برخورد با فساد اقتصادي ناتوان است. 

رييس قوه قضاييه با بيان اينكه اين برخورد ها محدود به 
ايام اخير نيست و در طول سال هاي گذشته پرونده هاي 
متعددي از س��وي محاكم مورد رس��يدگي قرار گرفته و 

مجازات هاي قانوني صادر ش��ده و به مرحله اجرا درآمده 
 اس��ت، افزود: در ماه هاي اخير ش��دت سوءاس��تفاده و 
طمع ورزي برخي به دليل وجود تلاطم در بازار ارز و سكه 
افزايش يافت و متاسفانه عده اي به خاطر رسيدن به سود 
بيشتر نه فقط منافع آحاد مردم را به خطر انداختند بلكه 
با اقدامات خود آب به آس��ياب دشمن ريختند و به نظام 
اقتصادي كشور ضربه زدند. اين طمع ورزي در وضعيت 
فعلي اقتصاد كش��ور مس��اله اي نبود كه ق��وه قضاييه و 
حاكميت به سادگي از كنار آن عبور كنند، زيرا نمي توان 
اج��ازه داد كه عده اي از دارايي ه��اي ملت براي خود مال 

اندوزي كنند و مرتكب اين جنايات شوند.
آيت الله آمل��ي لاريجاني با بيان اينكه برخي از برخورد ها 
نيز ممكن است به لحاظ عاطفي سنگين، توام با خشونت 
باشد، به برخي احكام صادره طبق موازين شرعي و قانوني 
در پرونده هاي اقتصادي اخير از جمله احكام اعدام اشاره 
كرد و گفت: هيچ كس از حبس و اعدام كسي خوشحال 
نمي شود؛ انسان بلحاظ عاطفي، از حبس و اعدام اشخاص 
و خصوصاً وضعيت خانواده هاي آنها غصه دار مي شود و ما 
هم تمايل نداريم كه شاهد چنين مجازات هايي باشيم، 
اما فارغ از جهات عاطفي اين موضوع نبايد فراموش شود 
كه اقدامات برخي از اين افراد آث��ار فوق العاده مخرب بر 
زندگي مردم داشته و دستگاه قضايي نمي تواند اجازه دهد 
كه طمع تعداد معدودي از افراد، زندگي مردم را به بازي 
بگيرد و معيشت ميليون ها انسان را دستخوش تلاطمي 
عظيم كند.رييس قوه قضاييه ادامه داد: فقط كافي است 
تصور كنيم كه چه پدر و مادر هايي براي تامين حداقل هاي 
مورد نياز فرزند خود گرفتار و مستاصل شده اند ودر مقابل، 
عده اي تلاش كرده اند كه با سودجويي در بازار ارز و سكه، 
في المثل هزار ميليارد سرمايه خود را به پنج هزار ميليارد 
تومان افزايش دهند. چنين اقدامي نه تنها مشكلات زيادي 
را براي مردم ايجاد كرده است بلكه در ضربه زدن به نظام، 

به دشمن در شرايط فعلي كمك كرده است.
 آيت الله آملي لاريجاني با بيان اينكه دشمن به تلاطم هاي 
بازار ارز و سكه اميد بسته بود، يادآور شد: در چنين شرايطي 
ع��ده اي با ورود به بازار ارز و س��كه و ايجاد تلاطم در آن و 
تخريب وضعيت اقتصادي كشور به دشمن كمك كردند 
و متاسفانه عده اي هم با اقدام به راه اندازي برخي كانال ها 
و س��ايت ها تلاش كردند تا به صورت لحظه اي قيمت ارز 
و سكه را بالا ببرند و به اين ترتيب موجب ايجاد وضعيت 

ناسالم اقتصادي و تلاطم در بازار شدند.

ديوان عالي در حال رسيدگي به حكم ابر بدهكار بانكيافزايش نيروهاي پاكستان در مرز مشترك با ايران
وزير امور خارجه تاكيد كرد: دولت پاكس��تان اذعان داشته به شرط 

همكاري ايران، پيگير پيدا كردن مرزبانان خواهيم بود.
 به گزارش ايلنا، محمدجواد ظريف در توضيح آخرين اقدامات صورت 
گرفته براي مرزبانان ربوده شده در ميرجاوه گفت: سفارت ايران در 
پاكستان، سفارت پاكستان در تهران، وزير كشور و وزير دفاع پيگير 

وضعيت اين مرزبانان ربوده شده هستند.
وي كه در حاشيه حضور در جلسه كميسيون امنيت ملي و سياست 
خارجي مجلس با خبرگزاري خان��ه ملت گفت وگو مي كرد، اظهار 
داشت: دولت پاكستان اذعان داشته در صورت همكاري ايران پيگير 
پيدا كردن مرزبانان ربوده شده خواهيم بود، در واقع مسووليت دولت 
پاكستان به جهت اتفاق اين حادثه و نگهداري اين مرزبانان در خاك 

اين كشور است. وزير امور خارجه افزود: به همراه سردار باقري و در 
سطوح ديگر با دولتمردان و مسوولان كشور پاكستان صحبت كرديم 
تا حضورشان در مرز مشترك با ايران را افزايش دهند، البته جمهوري 

اسلامي ايران حضور خوبي در مرز مشترك خود با پاكستان دارد.
ظريف ادامه داد: به نظر مرزهاي مشترك پاكستان با افغانستان و هند 
براي آنها از اهميت بيشتري نسبت به مرز مشترك با ايران برخوردار 
است اما به ما وعده افزايش در شرايط مناسب دادند هرچند بعد از اتفاق 

قبلي در بخش هاي از مرز حاكميت شان افزايش پيدا كرده است.
هفته گذشته ۱۱ نفر از نيروهاي ايراني در مرز ميرجاوه شامل ۴ نفر 
از سربازان ناجا، يك نفر كادر مرزباني و 6 نفر بسيجي، بامداد امروز به 

دست اعضاي گروهك تروريستي جيش الظلم ربوده شدند.

سخنگوي قوه قضاييه در مورد رسيدگي به پرونده ابر بدهكار بانكي در 
ديوان عالي كشور گفت: اين ديوان هنوز در ارتباط با اين پرونده نظري 
نداده است.به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ محسني اژه اي در حاشيه 
نشست مسوولان عالي قضايي در جمع خبرنگاران در رابطه با آخرين 
وضعيت پرونده محكومان به اعدام گفت: پس از اعتراض كساني كه 
حكمشان به عنوان مفسد في الارض در دادگاه بدوي صادر شده بود، 
پرونده آنها براي طي تشريفات قانوني به ديوان عالي كشور ارسال شد.

او ادامه داد: در اين رابطه دو نفر از يك پرونده بودند و نفر سوم از يك 
پرونده ديگر. در مورد پرونده نفر سوم هنوز نظر نداده نشده است. البته 
حجم آن پرونده خيلي زياد است؛ چون طي ساليان متعددي بوده و 
حدود چند كارتن حجم پرونده هاي آن است؛ لذا هنوز رسيدگي آن 

در ديوان عالي كشور به اتمام نرسيده است.حجت الاسلام محسني 
اژه اي گفت: برخي از استان هايي كه دادگاه ويژه اخيرا در آنها تشكيل 
شده به زودي رسيدگي هاي خود را شروع مي كنند؛ از جمله استان 
هرمزگان كه پرونده هايي داش��ته است و پيشنهاد شده كه در آنجا 
شعبه هايي تشكيل شود. در شيراز هم دادگاه تشكيل شده است و 
دادگاه ويژه اصفهان هم يا شروع به كار كرده يا به زودي شروع به كار 
خواهد كرد.سخنگوي دستگاه قضا گفت: ضابطين نيروي انتظامي، 
وزارت اطلاعات و سازمان اطلاعات سپاه و نيز قوه قضاييه به شدت 
پيگير رسيدگي به مفاس��د اقتصادي هستند و مردم هم بحمدالله 
در پ��اره اي از موارد كمك هاي خوبي كرده ان��د وتقاضا داريم كه به 

كمك هاي خود ادامه دهند.
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حضرت آي��ت الله خامنه اي رهبر انقلاب اس��لامي 
صبح دوش��نبه گذش��ته )۹۷/۰۷/۲۳( در ابتداي 
جلس��ه درس خارج فقه خ��ود، در توضي��ح »نامه 
حض��رت اميرالمومنين )عليه الس��لام( خطاب به 
مسوولان و فرماندهان نظامي«  برخي وظايف آنان 
را برش��مردند و اين نامه را به مثابه دس��تورالعملي 
براي همه مديران نظام اس��لامي دانستند و با اشاره 
به فرازهايي از اي��ن نامه گفتند: در منطق حكومت 
علوي اگر كس��ي به خاطر مسووليتش داراي امتياز 
و احترامي شد، اين موضوع نبايد اخلاق و رفتار او را 
با مردم تغيير بدهد و او را از مردم دور كند. حضرت 
آيت الله خامنه اي افزودند: مس��وولان نظام اسلامي 
بدانند ش��كر نعمت مسووليت شان در اين است كه 
به بندگان خدا نزديكي بيشتري پيدا كنند، با آنان 

نشست و برخاست كنند و نسبت به آنها مهرباني و 
توجه بيشتري به خرج دهند.

ايشان سپس به فراز ديگري از اين نامه درباره موضوع 
شفافيت مسوولان پرداختند: »الا و انِ لكم عِندِي ان 

لا احتجِبن دُونكم سِراً الا في حرب«
ايش��ان در ش��رح اي��ن ف��راز از نامه حض��رت علي 
)عليه السلام( گفتند: »اين نكته بسيار مهمي است؛ 
اين شفافيتي كه حالا سر زبانها است كه »آقا شفاف، 
شفاف«، در كلام اميرالمومنين است. بعضي ها عادت 
كرد ه اند هر چيز خوبي كه در جامعه اسلامي است را 
نسبت بدهند به غربي ها. واقعاً انسان تعجب مي كند از 
كوته فكري بعضي ها! توجه به مردم، آراء مردم، اهتمام 
به مردم، مي گويد »ما از غربي ها ياد گرفتيم اينها را«؛ ... 
وقتي مراجعه به منابع اسلامي نمي كنيد، وقتي كلمات 

اميرالمومنين و رسول مكرم اسلام را نميخوانيد، بلد 
نيستيد، خب بله، از غربي ها بايد ياد بگيريد. مي گويند 
بعضي ها، مي شنويد كه »بله، اين شفافيت را هم آنها به 
ما ياد دادند«؛ نخير، شفافيت را اميرالمومنين ياد داده؛ 
مي گويد حق شما بر من -يعني حقي كه شما پيش 
من داريد- ]اين است كه[ هيچ رازي را از شما پنهان 
ندارم، هيچ حرفي را از شما پنهان نكنم، مگر در جنگ 
و مسائل جنگ و مسائلي كه با دشمن طرف هستيم، 
اينجا نمي ش��ود حرفها را زد؛ چون حرف را وقتي كه 
گفتيم، شما شنفتي، دشمن هم مي شنود. بله در اين 
مسائل حرب -حرب، اعم از همين حرب به اصطلاح 
نظامي و مانند اينها است- در مسائل امنيتي، در مسائل 
نظامي، در مسائل گوناگوني كه جنگ داريم با دشمن، 
مقابله با دشمن داريم، بله اينجا جاي افشاگري نيست، 

جاي ش��فافيت نيس��ت، اما در غير اينها، در مسائل 
عمومي مردم، ان لا احتجِبن دُونكم سِراً.«

رهبر انقلاب بر اين نكته تأكيد كردند كه: مسوولان 

ج��ز در موارد نظامي، امنيتي و اموري كه با دش��من 
مقابله داريم، بايد شفاف باشند و هيچ رازي را از مردم 

پنهان نكنند.

رهبر انقلاب در ابتداي جلسه  درس خارج فقه
مسوولان جز در موارد نظامي و امنيتي هيچ رازي را از مردم پنهان نكنند

رييس كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس:

نكته تازه اي نمانده كه امريكا بخواهد تحريم كند
»چال��ش اخير )بين ايران و امري��كا( در كوتاه مدت حل 
خواهد ش��د«؛ اي��ن را رييس كميس��يون امنيت ملي و 
سياس��ت خارجي مجلس، زماني كه دربرابر پرسش��ي 
درباره بستن تنگه هرمز توسط ايران قرار گرفت، گفت. به 
اعتقاد او دليلي براي بستن تنگه هرمز وجود ندارد؛ چراكه 
»موضوع چالش اخير در كوتاه مدت حل خواهد شد چون 
امريكايي ها هم به اهداف خودشان نمي رسند و مجبورند به 

بخش بازگشت و گذشت از تحريم ها بازگردند.«
حشمت الله فلاحت پيشه كه با ش��بكه العالم گفت وگو 
كرده اس��ت، همچنين در رابطه ب��ا تحريم هايي كه قرار 
است امريكا در تاريخ ۱۳ آبان ماه عليه جمهوري اسلامي 
ايران اعمال كند و واكنش كشورمان به اين اقدام خصمانه 
گفت: در موضوع تحريم هايي كه امريكايي ها از ۱۳ آبان 
مي خواهند عليه جمهوري اسلامي ايران اعمال كنند بايد 
گفت مساله تازه اي باقي نمانده كه امريكايي ها بخواهند در 
قالب سياست هاي تحريمي بياورند. سياست هاي تحريمي 

امريكا از ابتداي انقلاب در جنبه هاي مختلف شروع شد 
بعد در قالب قانون داماتو و كاتس��ا ادامه پيدا كرد. بعد از 
برجام هم امريكايي ها بسياري از تحريم ها را ادامه دادند و 
تحريم هاي جديد هم اضافه كردند. ترامپ هم بعد از روي 
كار آمدن اقدام به كارشكني در تحريم هاي برداشته شده 
كرد و با خروج امري��كا از برجام عملا تحريم هاي متعدد 
اعمال شد و به پيشواز تحريم هاي متعدد رفتند. بر اساس 
گزارشي كه ما از شرايط تقابلي تحريمي با امريكا داريم 
نكته تازه اي باقي نمانده كه امريكايي ها بخواهند تحريم 
كنند و تحريم ه��اي مختلف را اعمال كردند و جمهوري 

اسلامي ايران آمادگي لازم را براي مقابله دارد.

 به صفر رساندن صادرات نفت معنايي ندارد
فلاحت پيشه در پاسخ به اين سوال كه آيا به صفر رساندن 
صادرات نفت ايران توس��ط امري��كا معنايي ندارد گفت: 
وقتي گفته مي شود تحريم نفتي ايران يعني تحريم حضور 

ايران؛ نفت اي��ران چيزي جداي از حضور ايران در عرصه 
مبادلات انرژي در دنيا نيست. حدود ۵۰ درصد انرژي دنيا 
از منطقه اي مي گذرد كه امنيت انرژي آن منطقه به دست 
ايران است. از اين رو بطور طبيعي در بلندمدت نمي توان 
كشوري كه مادر امنيت در حوزه انرژي هست را محدود 
كرد. كش��ورهاي مختلف عضو اوپك به خصوص آنهايي 
كه س��عي كردند جايگزين ايران شوند مثل عربستان و 
امارات در حداكثر توليد خودشان در حال كار هستند و 
يك سري هزينه هاي زيادي را براي خودشان تراشيده اند 
و سعي مي كنند جبران كنند ولي نتوانستند جاي ايران 
را بگيرند به ويژه در بلندمدت اين كار اتفاق نخواهد افتاد. 
امريكايي ها مدعي شدند در سه ماه تحريم نفتي ايران به 
اهداف خودشان مي رس��ند اما در اين مدت تمام تلاش 
بعضي بازيگران مثل سعودي ها اين است كه اين سه ماه 
را پوش��ش دهند ولي در طول اين س��ه ماه هم ايراني ها 
بازارهاي جايگزين نفت خود را از طرق مختلف به وجود 

آوردند كه به هيچ وجه نمي ش��ود صادرات نفت ايران را 
به صفر رساند و هم كش��ورهايي كه تلاششان همراهي 
با تحريم هاي ايراني است نتوانس��تند جايگاه ايران را پر 
كنند و اين ضعفي است كه در حال حاضر وجود دارد البته 
مي دانيد كه اين فشار روي كشورهايي مثل عربستان هم 
هست. در بودجه امس��ال عربستان سعودي مجبور شد 
قيمت حامل هاي انرژي را گران كند و يكسري گراني ها 
در حوزه معيشتي صورت گرفت و دچار يكسري كسري ها 
و بدهي ها ش��د اما نتوانستند مش��كلات داخلي خود را 
حل كنند و روز به روز قراردادهاي تسليحاتي ديگري به 
عربستاني ها تحميل مي شود. اينها مواردي هستند كه 
كشورهايي كه سعي دارند جايگزين ايران شوند را ناتوان 

و تهي كرده است.

 بستن تنگه هرمز در دستور كار نيست
وي در رابطه با مس��اله بس��تن تنگه هرمز از سوي ايران 
گفت: بستن تنگه هرمز در دستور كار دولت ايران نيست و 
معتقديم كه موضوع چالش اخير در كوتاه مدت حل خواهد 
شد چون امريكايي ها هم به اهداف خودشان نمي رسند 
و مجبورن��د به بخش بازگش��ت و گذش��ت از تحريم ها 
بازگردند. در ايران هم مباحثي مطرح شده و تحت عنوان 

يك هش��دار مطرح كرديم كه اگر ايران را از حوزه امنيت 
شاهراه انرژي دنيا دور كنند عملا امنيت اين شاهراه به هم 
 مي خورد يعني اگر ايران نبود اكنون شاهراه انرژي دنيا در 
خليج فارس دست بعضي از گروه هاي تروريستي بود. از 
اين رو به هيچ وجه بستن تنگه هرمز در دستور كار ايران 
نيست. ما به اين نتيجه رسيديم كه كشورهاي اروپايي عزم 
كار با ايران و عزم سياسي براي حفظ برجام را دارند اما در 
عرصه هاي اقتصادي ممكن است با ناتواني هايي مواجه 
باشند. فلاحت پيش��ه افزود: اروپايي ها اعلام كردند قبل 
از ۱۳ آبان بسته عملياتي خودشان را كه در آن جايگزين 
كردن يك مسير پولي و بانكي، ضمانت فروش نفت ايران 
و معاملاتي از اين نوع را ارايه مي دهند؛ در صحبت هايي كه 
من با ديپلمات هاي كشورمان داشتم تا حد زيادي نسبت 
به اين موضوع خوشبين هستند و نهايتا ما منتظر بسته 
پيشنهادي اتحاديه اروپا هستيم. آنچه مهم بوده اين است 
كه روابط سياسي ايران و اتحاديه اروپا در يكي از شرايط 
نزديك خود بعد از انقلاب به سر مي برد و براي اولين بار اين 
رابطه تحت تاثير بازيگري مثل امريكا قرار نگرفته است و ما 
منتظريم كه در قالب قانون انسداد ايجاد يك خط اعتباري 
تازه، اين ارتباط و هم��كاري نزديك به همكاري عملي 

تبديل شود كه ايران بهره هاي برجام را ببرد.



اخبار كلان 3 كلان

پژوهشكده پولي و بانكي بررسي كرد

رييس كل گمرك ايران خبر داد

بهترين و بدترين روش هاي تامين كسري بودجه

بسته ضد تحريمي گمرك  براي حمايت از صادرات

گروه اقتصاد كلان|
پژوهش��كده پولي و بانكي در يك گزارش پژوهش��ي 
نشان داده است كه تاثير كس��ري بودجه بر نرخ رشد 
اقتصادي به طور مستقيم از روش تامين مالي كسري 
بودجه تاثير مي پذيرد، بطوري كه وقتي بار عمده تامين 
مالي كسري بودجه بر دوش حساب ذخيره ارزي باشد، 
كسري بودجه اثري مثبت بر رش��د اقتصادي داشته 
و ش��دت آن نيز در طول زمان افزايش يافته است. اما 
زماني كه بار عمده تامين مالي كسري بودجه بر عهده 
واگذاري شركت هاي دولتي قرار گرفته، هرچند تاثير 
كسري بودجه بر رشد اقتصادي مثبت است اما شدت 
آن در طول زمان كاهنده است. در حالي كه وقتي عمده 
بار تامين مالي بر دوش اوراق بدهي گذاشته شده، تاثير 
مثبت كس��ري بودجه بر رشد اقتصادي بار ديگر روند 
صعودي پيدا كرده است. بنابر توصيه هاي اين مقاله اگر 
دولت تمايل دارد براي جبران كسري بودجه خود، به 
راهي غير از استفاده از درآمدهاي نفتي و ذخاير ارزي 
متوسل شود، بهترين راه اين است كه از بازار اوراق بدهي 
استفاده كند. طبق بررس��ي ها در ادواري كه حساب 
ذخيره ارزي محل اصلي تامين مالي كس��ري بودجه 
بوده، كس��ري بودجه تاثيري بر نرخ تورم نداشته، اما 
وقتي واگذاري شركت هاي دولتي و فروش اوراق بدهي 
سهم بزرگي در تامين مالي كسري بودجه پيدا كرده، 

آثار تورمي اين متغير بروز كرده است.
نتيج��ه مهم ديگري كه مقاله به آن دس��ت يافته اين 
است كه اگر هزينه كرد كسري بودجه در جهت تامين 
هزينه هاي عمراني، بهبود شرايط بهداشت و درمان و 
بهبود و ارتقاي سيستم آموزشي كشور باشد مي تواند 
به توسعه زيرساخت ها و افزايش شاخص توسعه انساني 
كش��ور كمك كرده و زمينه افزايش رشد اقتصادي را 
فراهم كند. اما اگر هزينه كرد كسري بودجه در جهت 
تامين هزينه هاي جاري و پرداخت حقوق و دستمزد 
به آن بخش هاي دولتي باشد كه بازدهي كافي ندارند 
آنگاه خلق كسري بودجه نمي تواند به رشد اقتصادي 
كمك كند و تنها مي تواند زمينه ساز افزايش تورم شود.

     عناصر ثبات اقتصادي
به گزارش »تعادل« پژوهش��گران پژوهش��كده پولي 
و بانكي در گزارش��ي به بررسي آثار شيوه هاي جبران 
كسري بودجه بر رش��د اقتصادي و تورم پرداخته اند. 
س��عيد بيات و وهاب قليچ نويس��ندگان اين گزارش 
هس��تند كه ابتدا براي تعريف ثب��ات اقتصاد كلان به 
يكي از پژوهش هاي بانك جهاني استناد كرده اند كه 
يافته هاي آن نش��ان دهنده عملكرد بهتر كشورهاي 
با ثبات اقتصادي نس��بت به كش��ورهاي بي ثبات در 
سال هاي دهه 70 و 80 ميلادي است. در اين پژوهش 
بانك جهاني ثبات اقتصاد كلان را اينگونه تعريف كرده 
است: »تورم تحت كنترل و مديريت قرار گرفته، بدهي 
داخلي و خارج��ي قابل پرداخت ب��وده و بحران هاي 
اقتصادي در صورت ظهور قادر باشند ظرف دوره يك 
تا دو سال مرتفع شوند.« در ادامه گزارش عنصر اصلي 

ثبات اقتصادي يعني كنترل تورم و ثبات قيمت ها را به 
عملكرد بودجه دولت مرتبط مي كند و مي نويسد: تجربه 
نشان داده اس��ت كه بودجه دولت از جمله مهم ترين 
ابزار دستيابي به اهداف رش��د اقتصادي بالاتر و ثبات 
قيمت ها اس��ت و اگر دولت بخواهد با هدف دستيابي 
به ثبات اقتصاد كلان به اين دس��ته از اهداف دس��ت 
پيدا كند بايد توجه ويژه اي به نحوه تخصيص بودجه 
سالانه خود داشته باش��د. اما اگر دولت مدعي باشد با 
خلق كس��ري بودجه به شكل بهتري مي تواند اهداف 
مزبور دست پيدا كند بايد بداند كه تحقق اين ادعا تابع 
چند عامل مهم اس��ت: عامل اول اين است كه كسري 
بودجه به چه منظور و براي هزينه كرد در كدام بخش 
اقتصادي ايجاد مي شود. عامل دوم اين است كه منابع 
تامين مالي كسري بودجه از كدام محل خواهد بود و 
س��وم اينكه شرايط اقتصاد كلان در چه وضعيتي قرار 
دارد. بنابراين بر اساس مباني نظري اين مقاله موفقيت 
يا عدم موفقيت انبساط مالي و ايجاد كسري بودجه در 
بهبود ش��رايط اقتصادي كشور يك امر مطلق نيست 
بلكه تابعي از رويكرد دولت به نحوه تامين مالي و نحوه 

هزينه كرد آن است.

    نحوه هزينه كرد و تامين مالي
از همين رو بر اس��اس اين مقاله اگر قرار باش��د تاثير 
سياست خلق كسري بودجه بر شرايط اقتصاد ايران در 
طول ساليان گذشته به درستي موشكافي شود، لازم 
است نحوه هزينه كرد و روش هاي تامين مالي كسري 
بودجه به دقت بررسي شده و آثار آن بر نرخ تورم و نرخ 
رش��د اقتصادي در گذر زمان مورد تحليل آماري قرار 
گيرد تا بتوان فهم صحيحي از درجه موفقيت عملكرد 
بودجه دولت در سال هاي مختلف به دست آورد؛ سوالي 
كه مقاله ححاضر به دنبال پاسخ آن است كه روش هاي 
مختلف تامين مالي كسري بودجه دولت ايران در طول 
ساليان گذشته چه بوده و هريك از اين روش ها چگونه 
نرخ تورم و نرخ رشد اقتصادي را تغيير داده است؟ و آيا 
شدت تاثير اين روش ها بر نرخ تورم و نرخ رشد اقتصادي 
با هم متفاوت است؟ و اگر پاسخ مثبت است چه دلايلي 

براي اين تفاوت ها قابل بيان است؟
از نظر نويس��نده مقاله تاثير رشد كس��ري بودجه بر 
رشد اقتصادي و نرخ تورم از دو كانال متفاوت صورت 
مي گيرد. تاثير كس��ري بودجه بر رش��د اقتصادي از 
كانال نحوه هزينه كرد كسري بودجه و تاثير آن بر نرخ 
تورم از كانال نحوه تامين مالي كسري بودجه به وقوع 
مي پيوندد. به بيان ديگر اگر هزينه كرد كسري بودجه در 
جهت تامين هزينه هاي عمراني، بهبود شرايط بهداشت 
و درمان و بهبود و ارتقاي سيستم آموزشي كشور باشد 
مي تواند به توس��عه زيرس��اخت ها و افزايش شاخص 
توسعه انساني كشور كمك كرده و زمينه افزايش رشد 
اقتصادي را فراهم كند. اما اگر هزينه كرد كسري بودجه 
در جهت تامين هزينه هاي ج��اري و پرداخت حقوق 
و دس��تمزد به آن بخش هاي دولتي باشد كه بازدهي 
كافي ندارند آنگاه خلق كسري بودجه نمي تواند به رشد 

اقتصادي كمك كند و تنها مي تواند زمينه ساز افزايش 
تورم شود. نكته ديگري كه اين مقاله بدان توجه داشته 
اين است كه به نظر مي رسد كيفيت هزينه كرد كسري 
بودجه تابعي از نحوه تامين مالي آن باش��د بدين معنا 
كه اگر تامين مالي كس��ري بودجه به آس��اني و بدون 
پاسخگويي كافي به مراجع نظارتي و متقاعد كردن افكار 
عمومي انجام گيرد ممكن است به گونه اي نامناسب 
هزينه ش��ود.براي نمونه وقتي دولت كس��ري بودجه 
خود را از محل واگذاري شركت هاي دولتي تامين مالي 
مي كند حداقل پاسخگويي را در قبال نحوه هزينه كرد 
منابع به دست آمده ازمحل واگذاري ها خواهد داشت. 
ولي اگر دولت ناچار باشد بخشي از پس اندازهاي مردم 
را از طري��ق فروش اوراق بده��ي در اختيار بگيرد يا با 
متقاعد كردن مراجع نظارتي از حس��اب ذخيره ارزي 
برداشت كند، آنگاه كيفيت هزينه كرد كسري بودجه 

بهبود خواهد يافت. 
در نهايت نتايج به دس��ت آمده از اين مقاله نشان داد 
كه تاثير كس��ري بودجه بر نرخ رشد اقتصادي به طور 
مس��تقيم از روش تامين مالي كس��ري بودجه تاثير 
مي پذي��رد. به طوري كه وقتي بار عم��ده تامين مالي 
كس��ري بودجه بر دوش حس��اب ذخيره ارزي است، 
كسري بودجه اثري مثبت بر رش��د اقتصادي داشته 
و ش��دت آن نيز در طول زمان افزايش يافته است. اما 
زماني كه بار عمده تامين مالي كسري بودجه بر عهده 
واگذاري شركت هاي دولتي قرار گرفته، هرچند تاثير 
كسري بودجه بر رشد اقتصادي مثبت است اما نرخ آن 

كاهنده است. در حالي كه وقتي عمده بار تامين مالي 
بر دوش اوراق بدهي گذاشته شده، تاثير مثبت كسري 
بودجه بر رش��د اقتصادي بار ديگر روند صعودي پيدا 
كرده است. در واقع، به اين دليل كه دولت ناچار است 
تعهد مالي بازپرداخت اصل و سود اوراق بدهي را بپذيرد 
بنابراين سعي مي كند كيفيت هزينه كرد درآمدهاي 
حاصل از فروش اوراق بدهي را افزايش دهد تا فروش 
اوراق بدهي براي دولت صرفه اقتصادي داشته باشد. 
بنابراين هرچند با فروش اوراق بدهي جمع بدهي هاي 
دولت در طول زمان افزايش مي يابد اما به نظر مي رسد 
دولت منابع به دست آمده را طوري هزينه كرده كه به 
رشد اقتصادي كمك كرده است. يافته ديگر مقاله اين 
است كه در دوراني كه حساب ذخيره ارزي محل اصلي 
تامين مالي كسري بودجه بوده، كسري بودجه تاثيري 
بر نرخ تورم نداشته است اما وقتي واگذاري شركت هاي 
دولتي و اوراق بدهي سهم بزرگي در تامين مالي كسري 
بودجه پيدا كرده، آثار تورمي اين متغير بروز كرده است.

نكته ديگر اينكه هر چند اطلاعات مناس��بي در مورد 
كيفيت هزينه كرد كسري بودجه در دسترس نيست 
تا بتوان تاثير مس��تقيم كيفيت هزينه كرد كس��ري 
بر متغيرهاي اقتصاد كلان را س��نجيد اما يافته هاي 
مقاله نشان داد كه روش تامين مالي كسري رابطه اي 
مستقيم با كيفيت هزينه كرد آن دارد بطوري كه برخي 
روش هاي تامين كس��ري )نظير فروش اوراق بدهي؛ 
كيفيت هزينه كرد كسري را افزايش داده و به افزايش 

رشد اقتصادي كمك مي كنند.
توصيه سياستي مقاله حاضر اين است كه چون تامين 
مالي اوراق محور كس��ري بودجه مي تواند آثار مثبت 
كسري بودجه بر رشد اقتصادي را تقويت كند، دولت 
بخشي از انتشار اوراق بدهي را به بازپرداخت بدهي هاي 
سررسيد گذشته اختصاص دهد و بخشي را براي جبران 
كسري بودجه استفاده كند. البته دولت بايد به گونه اي 
كس��ري بودجه خلق كند كه نس��بت بدهي به توليد 

ناخالص داخلي در سطح مطلوبي حفظ شود.

ريي��س كل گمرك اي��ران از تنظيم بس��ته اي براي 
سياس��ت هاي ضد تحريمي گمرك پرده برداش��ت 
كه بر اس��اس آن ورود كالاهايي كه به ش��كل موقت 
وارد ايران مي ش��وند و براي آنها ارزي از دولت گرفته 
نمي شود، مش��مول هيچ يك از محدوديت ها و موانع 
صادراتي نخواهند شد. اين سياست در راستاي مقابله 
با تحريم هاي كاخ سفيد اس��ت. به گزارش »تعادل«، 
فرود عسگري به مناسبت روز ملي صادرات در رابطه 
با سياست هاي اين بخش س��خن گفت. او در رابطه با 
اهميت توسعه الكترونيكي گمرك گفت: با الكترونيكي 
شدن مراحل مختلف تشريفات صادرات كالا در گمرك، 
عمليات صادرات در بس��تر الكترونيك��ي و به صورت 
دوراظهاري انجام مي گيرد. صادركننده پس از اظهار 
كالاي خود به صورت الكترونيكي، از گمرك درخواست 
ارزيابي كالا در محل را مي كند و بدون مراجعه حضوري، 
مراحل تشريفات صادرات انجام مي پذيرد. همچنين 
در صورت نياز به مجوزهاي موردي مراحل انجام كار از 
طريق پنجره واحد مجازي انجام مي شود. وي افزود: در 
راستاي تسهيل و تسريع صادرات، كنترل هاي گمركي 
براي كالاهاي س��طح يك و دو صرف��ا در يك مرحله 
انجام مي شود و بر همين اساس، در صورتي كه مسير 
اظهارنامه صادراتي كنترل سيستمي سطح يك و دو 
تعيين شود نيازي به ورود حامل ها به داخل گمرك مبدأ 
صادرات براي توزين و الصاق پلمب در گمرك مبدأ يا 
داخلي نيست و در صورتي كه مسير اظهارنامه صادراتي 
كنترل سيستمي سطح دو تعيين شود در اين مسير در 
ابتدا بررسي اسنادي اظهارنامه هاي كنترل سطح دو 
توسط گمرك مبدأ انجام مي پذيرد. در مسير كنترلي 
سطح س��ه نيز تس��هيلات ويژه اي به توليدكنندگان 

كالاهاي صادراتي مي دهيم.
عسگري ادامه داد: تا پيش از الكترونيكي شدن گمرك 
ميانگين تش��ريفات صادرات 7 روز ب��ود كه اكنون با 
راه اندازي سامانه هاي الكترونيك زمان ترخيص در رويه 
صادرات به كمتر از يك روز كاهش يافته است. درحالي 
كه در گذشته بايد تقريبا ۹ مرحله يعني دريافت مجوز 
از سازمان هاي مربوطه، احراز هويت و ماده 7، مراجعه به 
گمرك و تايپ اظهار نامه، كارشناسي، ارزيابي، توزين و 
در نهايت خروجي كالا از انبار و گمرك خروجي و اعلام 
وصول صادرات را با تحويل اسناد كاغذي طي مي كرد 
اما حالا حتي اظهار الكترونيكي صادرات به گمرك در 

مرز خروجي انجام مي شود. 

    بسته ضد تحريمي گمرك 
براي حمايت از صادرات

تحريم هاي امريكا عليه ايران بيشترين هدف خود را بر 
ميزان صادرات و درآمدهاي حاصل از صادرات متمركز 
كرده و به همين دليل تغيير در سياست هاي گمركي 
كشور امكان افزايش درآمدهاي كشور از اين محل را به 

وجود خواهد آورد.
در همي��ن رابطه ريي��س كل گمرك ايران از بس��ته 
ض��د تحريمي گمرك براي حماي��ت از صادرات خبر 
داد و ب��ا اش��اره به اس��تفاده از تمام��ي ظرفيت هاي 
گمركي ب��راي حماي��ت از توليد و ص��ادرات تصريح 
كرد: دس��تورالعمل هاي تفويض اختيار ورود موقت و 
استرداد حقوق ورودي در شيوه نامه اي جديد تنظيم 
و به گمركات سراسر كشور ابلاغ شده كه در مقايسه با 
دستورالعمل قبلي، تسهيلات گمركي براي ورود موقت 
كالا و استرداد حقوق ورودي با هدف حمايت از توليد و 

صادرات در ۱7 بند افزايش يافته است.
به گفته رييس كل گمرك ايران كالاهايي كه به صورت 
ورود موقت به كشور وارد مي شوند، مشمول ضوابط ثبت 
سفارش نيستند. اگر كالاي صادراتي با تشخيص گمرك 
و وزارت صمت، از محل كالاي ورود موقت توليد شده 
باش��د و واردكنندگان ارزي از دولت بابت ورود موقت 
كالاها دريافت نكنند، مشمول هيچ يك از محدوديت ها 
و موانع صادراتي نيست كه اين مصوبه ابلاغ شده است.

عسگري گفت: محدوديت ها در شيوه نامه جديد نسبت 
به قبل برطرف شده و گمرك بر اساس اهداف از پيش 
اعلام شده در جهت حمايت از توليد كنندگان و صادرات 
گام برداشته است.  اين ميان بايد اين نكته را نيز در نظر 
داشت كه كاخ سفيد اين فعاليت ها را هم رصد خواهد 

كرد و براي آنها برنامه ريزي مي كند.
رييس كل گمرك ايران در تشريح بخشي از تسهيلات 
جديد گمركي ب��راي حمايت از تولي��د و صادرات بر 
اساس ماده ۵۱ قانون امور گمركي گفت: درشيوه نامه 
قبلي، اختيار صدور و تمديد مجوز ورود موقت به تعداد 
محدودي از گمركات اجرايي كشور تفويض شده بود 
در حالي كه در دستورالعمل اخير، اين اختيار به كليه 
ناظرين و مديران گمركات مراكز اس��تان ها تفويض 

شده است.
وي ادامه داد: پيش از اين ام��كان مجوزهاي صادره 
توس��ط گمركات تفويض اختيار شده، قابل پذيرش 
جه��ت ورود موق��ت كالاي موضوع مجوز در س��اير 

گمركات نبود و واحده��اي توليدي بايد مجوز ورود 
موقت خ��ود را از گم��ركات ورودي دريافت يا اينكه 
كالاي ورود موق��ت را تحت روي��ه ترانزيت داخلي از 
گمرك مرزي به گم��رك ورودموقت كننده منتقل 
مي كردند كه هر دو مورد مستلزم صرف هزينه براي 
واحدهاي توليدي بود؛ بر اين اساس و به منظور كاهش 
هزينه هاي غيرض��رور واحدهاي تولي��دي، مطابق 
دستورالعمل اخير مجوزهاي صادره توسط گمركات 
مراكز استان يعني محل وقوع واحد توليدي، در تمامي 
گمركات مجاز كشور كه رويه ورود موقت را دارند قابل 

پذيرش است.
رييس كل گمرك گسترده تر شدن دامنه كالا ها را در 
تفويض اختيار اخير از ديگر مزاياي آن دانست و گفت: 
مهلت اعتبار مجوزهاي ورود موقت در شيوه نامه قبلي 
۳ماه درنظر گرفته ش��ده بود كه ب��ه جهت حمايت از 
واحدهاي توليدي وتسهيل جريان ترخيص مواد اوليه 
مورد نياز ايشان، مهلت استفاده از مجوز ورود موقت طي 
دستورالعمل اخير به ۴ماه افزايش يافته است. ضمن 
اينكه در صورت درخواست ذي نفع، مهلت اشاره شده 

دو ماه ديگر نيز قابل تمديد است.
به گفته رييس كل گمرك ايران، به منظور تس��هيل 
ارايه درخواست هاي ورود موقت، برخي اسنادي كه به 
ضميمه درخواست ورود موقت بايد ارايه مي شد، حذف 
شده و اقدامات اوليه جهت اخذ الكترونيكي اسناد نيز 
انجام ش��ده است. ضمن اينكه در صورت وجود سابقه 
ورود موقت از سوي متقاضي، اسنادي كه قبلًا دريافت 
شده است نيز مجدداً به ضميمه درخواست جديد اخذ 

نخواهد شد.
رييس كل گمرك ايران در تش��ريح مقايسه دو شيوه 
نامه قديم و جديد در استرداد حقوق گمركي با اشاره 
به ماده ۶۶ قانون امور گمركي گفت: درشيوه نامه قبلي، 
اختيار استرداد حقوق ورودي موضوع ماده ۶۶ قانون 
امورگمركي به تعداد مح��دودي از گمركات اجرايي 
كشور تفويض شده بود، اما در دستورالعمل اخير، اين 
اختيار به كليه حوزه هاي نظ��ارت و گمركات اجرايي 

مراكز استان ها تفويض شده است.
بررس��ي آمارها نش��ان مي دهد كه در ۶ ماهه نخست 
امسال ۱2 ميليارد و ۹۵۱ ميليون و 2۵۹ هزار و ۶۴۹ 
دلار كالا به كشورهاي همسايه صادر شد كه در مقايسه 
با مدت مشابه پارس��ال از نظر ارزشي به طور ميانگين 
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در انتظار وزير كار

واريزكل مطالبات گندم كاران

برنامه دژپسند براي وزارت اقتصاد

ايلنا|علي خدايي، نماينده كارگران در ش��وراي 
عالي كار، درباره آخرين جلسه شوراي عالي گفت: 
عمده ترين مش��كل ش��وراي عالي كار نداش��تن 
وزير اس��ت. رييس ش��وراي عالي كار وزير و دبير 
شوراي عالي كار نيز معاون روابط كار هستند كه در 
حال حاضر اين دو سمت بلاتكليف است و همين 
موضوع باعث ش��ده است كه شوراي عالي تا كنون 
تشكيل نشده است. سرپرس��ت وزارت كار موقت 
است و نمي تواند تصميم بلندمدت بگيرد و معاونت 
روابط كار هم در حال بركناري است و نمي تواند به 
دنبال اين موضوع باش��د. از نظر شكل قانوني، عدم 
برگزاري جلسه شوراي عالي كار يك تخلف است و 
مطابق دستور جلسه اي كه اخيراً برگزار شد منتظر 
برگزاري جلسه شوراي عالي كار هستيم. وي گفت: 
اميدواريم مجلس سريع تر در انتخاب وزير اقدام كند 
چرا كه مشكلات كارگران ناشي از بلاتكليفي است. با 
توجه به اينكه در حال حاضر وزير جديد براي وزارت 
كار به مجلس معرفي شده است، فكر مي كنم جلسه 
ش��وراي عالي كار با حضور سرپرست ديگر برگزار 

نشود و بايد منتظر وزير جديد باشيم.

بر اس��اس اعلام س��ازمان برنام��ه و بودجه، كل 
مطالبات گندم كاران در اختيار شركت بازرگاني 
قرار گرفته و مقرر شد، ديروز حداكثر تا ساعت 2۴ 
به حساب گندم كاران واريز شود. سازمان برنامه 
و بودجه اعلام كرد: كل مطالبات گندم كاران در 
اختيار شركت بازرگاني قرار گرفته تا ساعت 2۴ به 
حساب گندم كاران واريز شد.وعده رييس سازمان 
برنامه و بودجه كش��ور در مورد پرداخت تمامي 
مطالبات گندم كاران ت��ا پايان مهرماه، خبرداد و 

گفت: دولت هيچ گونه بدهي در اين  باره ندارد.

وزير پيش��نهادي اقتصاد با حضور در كميس��يون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي ضمن ارايه رئوس 
برنامه هاي خود، به تشريح ارقام فعلي شاخص هاي 
كلان اقتصادي كشور پرداخت.فرهاد دژپسند در 
اين جلس��ه بر هدايت جريان نقدينگي به س��مت 
بخش ه��اي توليدي به عنوان يك��ي از برنامه هاي 
پيش��نهادي خود تاكيد كرد.وي حركت به سمت 
اقتصاد هوشمند را به عنوان يكي ديگر از رويكردهاي 
خود در اقتصاد كشور برش��مرد. وزير پيشنهادي 
اقتص��اد در ادامه با حضور در كميس��يون برنامه و 
بودجه مجلس شوراي اسلامي، ضمن ارايه عناوين 
برنامه هاي خود در حوزه مرتبط با اين كميسيون، 
مهم ترين برنامه اش را در ش��رايط كنوني، عبور از 

تلاطم و ايجاد ثبات اقتصادي عنوان كرد.



بانك و بيمه4اخبار

دريافت ارز مسافري در ۵۱ نقطه از عراق

۱,۴ ميليون فقره چك برگشت خورد

شرط ادامه معاملات سكه آتي

عرضه 7.5 ميليارد يورو  در سامانه نيما 

سهم 80 درصدي رمزدارها از مبادلات چك

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
روز دوش��نبه 30 مهر 97، قيمت سكه همچنان روند 
با ثبات خود را حفظ كرد و با وجود افزايش نرخ اونس 
جهاني ب��ه ن��رخ 1223 دلار، قيمت س��كه جديد 4 
ميليون و 300 هزار تومان، طرح قديم 3 ميليون و 950 
هزار تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 250 هزار تومان، 
ربع س��كه 1 ميليون و 250 هزار تومان، سكه گرمي 
700هزار تومان معامله ش��د. همچني��ن در بازارآزاد 
ارز دلار 13900 تومان و درهم 3780 تومان گزارش 
شده است.  به گزارش تعادل، همچنين ميانگين نرخ 
فروش ارزها در سايت سنا براي روز يكشنبه به ترتيب 
دلار 13646 يورو 15771، درهم 3719، يوآن2162، 
پوند 17900، ليرتركيه 2508، 100 دينار عراق 1250 

تومان اعلام شده است. 

    تامين ارز در عراق
مهدي كس��رايي پور مديركل مقررات و سياست هاي 
ارزي بانك مركزي از دريافت ارز مسافري در خاك عراق 
از ساعت 8 تا 20 و تحويل در 51 نقطه خبر داد واظهار 
داشت: در تلاش هستند بعضي از اين نقاط مثلا در مسير 

نجف تا كربلا را شبانه روزي كنند.
وي در خصوص انتخاب مب��دا دريافت ارز گفت: اينكه 
گفته شد نقطه اي را براي گرفتن ارز خود معين كنند، از 
اين باب بود تا بتوانيم به مراجعين بهتر پاسخ دهيم و اين 
نقاط ترجيحي هستند، ولي به اين معنا نيست كه اگر از 
يك نقطه نتوانستند بگيرند در جاهاي ديگر نتوانند ارز 
خود را بگيرند بلكه در هر نقطه اي مي توانند ارز خود را 
دريافت كنند. مديركل مقررات و سياس��ت هاي ارزي 
بانك مركزي بيان كرد: سه نقطه مرزي مقابل مرزهاي ما 
در عراق، شلمچه، چزابه و مهران كه اسم عربي مكان هاي 
ما در عراق متفاوت است ممكن است نقطه مقابل مهران، 
زرباطيه باشد، نقطه مقابل شلمچه، شلمچه است. وي 
متذكر شد: ارز مسافربري در خاك عراق تحويل زائران 
مي ش��ود. ريال را مس��افران بدون مراجعه حضوري به 
شعب از طريق اپليكيش��ن پرداخت مي كنند و ارز در 
51 نقط��ه در داخل خاك عراق ب��ه زائران تحويل داده 
مي شود. كسرايي پور افزود: زائران حق انتخاب 50 هزار 
دينار و 100 هزار دينار را ب��راي دريافت ارز دارند و اگر 
ببينيم درخواست هايي كه داده شود مبالغ ديگر را هم 
شامل مي شود، حتما رقم هاي ديگر را هم براي انتخاب، 
اضافه خواهيم كرد.آخرين تصميمي كه در ستاد مركزي 
اربعين حسيني گرفته شده، فروش ارز فقط براي اتباع 
ايراني اس��ت و نياز به كد ملي دارد. مديركل مقررات و 
سياست هاي ارزي بانك مركزي تاكيد كرد: افرادي كه 
در سامانه سماح ثبت نام كرده باشند و ويزايشان صادر 
شده باشد، مشمول دريافت 100 هزار دينار خواهند شد.

    هشدار براي وثيقه اخلالگران بازار ارز 
به دنبال دس��تگيري برخي اخلالگران ب��ازار ارز طي 
روزهاي اخي��ر، كانون صرافان ايرانيان به اعضاي خود 
درخصوص اقدام ومداخله براي آزادي اين افراد، نسبت 
به گذاش��تن وثيقه براي اخلالگران بازار ارز از س��وي 
فعالان اين بازار هش��دار داد. در ابلاغيه آمده است: با 
توجه به اينكه حض��ور دلالان ارز باعث به هم ريختن 
نظام ارزي و اقتصادي كش��ور شده اس��ت از صرافان 
محترم تقاضامنديم در صورت دستگيري اين عناصر از 
آزاد كردن آنها به قيد وثيقه جدا خودداري نمايند. لذا 
از سي ام مهرماه 1397 هر كدام از صرافان كه مبادرت 
به انجام اين امر نمايند مجوز فعاليتشان توسط بانك 

مركزي ابطال خواهد شد.

    7.5 ميليارد يورو در نيما 
مب��ادلات ارزي در ب��ازار ثانوي��ه بي��ن صادركننده و 
واردكننده به مرز 7.5 ميليارد يورو رسيد و در آخرين 

معاملات، هر يورو در اين بازار بطور متوسط تا 9414 
تومان قيمت خورده اس��ت. به گزارش ايسنا، بررسي 
آخرين وضعيت مبادلات ارزي در بازار ثانويه ارز نشان 
مي دهد ك��ه در فاصله نيمه مردادماه ت��ا 29 مهرماه 
صادركنندگان حدود چهار ميليارد و دو ميليون يورو 
ارز در اين بازار عرضه كرده اند. روند عرضه ارز توس��ط 
صادركنندگان در روز گذش��ته كاهش داشته است؛ 
بطوري كه از حدود 80 ميلي��ون يورو در فاصله 26 تا 
28 مهرماه به حدود 20 ميليون يورو در روز گذش��ته 
رس��يده است. اين در حالي اس��ت كه در سوي مقابل 
واردكنندگان در فاصله نيمه مرداد تا 29 مهرماه از ميزان 
ارز عرضه شده تا سه ميليون و 492 ميليون يورو را براي 
تامين نياز وارداتي خود دريافت كرده اند كه سهم آنها از 
معاملات روز گذشته حدود 40 ميليون يورو بوده است.

با وجود مبادله حدود 7.5 ميليارد يورو ارز در س��امانه 
نيما در بيش از دو ماه اخير، اين حجم در مقايسه با ارز 
ناشي از صادرات غيرنفتي كه بايد در بازار ثانويه عرضه 
شود رقم قابل ملاحظه اي نيست. بر اين اساس در مدت 
اخير بارها بر الزام صادركنندگان براي ورود ارز به سامانه 
نيما تاكيد شده است؛ به گونه اي كه با دستور اخير بانك 
مركزي براي لغو معافيت صادركنن��دگان به عراق و 
افغانستان كه ارز خود را به سامانه نمي آوردند،  در حال 
حاضر تمامي صادركنندگان غيرنفتي ملزم به عرضه ارز 

ناشي از صادرات در بازار ثانويه هستند.
همتي-رييس كل بانك مركزي- اعلام كرده است كه 
با مجوز اخذ شده از سران قوا مبني برخريد و عرضه ارز 
پتروشيمي ها و ساير صادركنندگان غيرنفتي توسط 
بانك مركزي، عرضه در س��امانه نيما شتاب بيشتري 
خواهد گرفت. اين در شرايطي است كه واردكنندگان 
و تجار از عرضه پايين ارز توس��ط صادركنندگان گله 
كرده اند. در مجموع از ابتداي سال جاري تا كنون بيش 
از27ميليارد دلار براي واردات از طريق بانك مركزي و 
سامانه نيما تامين ارز شده است كه 9.5 ميليارد آن بابت 

25قلم كالاهاي اساسي و ضروري بوده است.
آمارها حاكي است كه در طول 209 روز نخست امسال 
حدود پنج ميليارد و 230 ميلي��ون دلار ارز حاصل از 
صادرات محصولات پتروشيمي در بازار داخلي عرضه 
شده و س��هم پتروش��يمي ها در تامين ارز بازار ثانويه 
به 53 درصد رس��يده اس��ت. از اول فروردين ماه تا 23 
مهرماه امسال، ارز كل صادرات محصولات پتروشيمي 
و فرآورده هاي پليمري ايران ح��دود هفت ميليارد و 
215 ميليون دلار بوده كه با كسر صادرات ريالي ارزش 
صادرات پتروشيمي حدود هفت ميليارد و 25 ميليون 

دلار برآورد مي شود.
بر اين اساس در طول 209 روز نخست امسال يعني از 
اول فروردين تا بيست و سوم مهرماه در مجموع حدود 
پنج ميليارد و 213 ميليون دلار ارز حاصل از صادرات 
محصولات پتروشيمي از سوي شركت هاي پتروشيمي 
روانه بازار داخلي شده است. شركت هاي پتروشيمي 
در حد فاصل اول ت��ا 21 فروردين ماه و قبل از مصوبه 
22 فروردين هيأت دولت، بيش از 390 ميليون دلار با 
هماهنگي بانك مركزي و به صرافي هاي مجاز عرضه 
كرده اند. همچنين درحد فاص��ل 22 فروردين تا 15 
ارديبهشت ماه بالغ بر 390 ميليون دلار با نرخ دولتي و 
با راه اندازي كامل سامانه نيما از 16 ارديبهشت تا 15 
مردادماه، حدود دو ميليارد و 193 ميليون دلار و از 16 
مردادماه تا 23 مهرماه حدود دو ميليارد و 337 ميليون 
دلار ارز حاصل از صادرات محصولات پتروش��يمي را 
مطابق با سياست جديد دولتي مبني بر فروش در بازار 

ثانويه در بازار داخلي عرضه كرده اند.
ش��ركت هاي پتروش��يمي در طول 209 روز نخست 
امسال، 74 درصد از كل ارز حاصل از صادرات را در بازار 
داخلي عرضه كرده و مابقي كه معادل 26 درصد شده 
صرف خريد كاتاليس��ت، مواد شيميايي، بازپرداخت 

وام و فاينانس هاي خارجي، تامين تجهيزات و قطعات 
يدكي شده است. بطور كلي تاكنون حدود 4.4 ميليارد 
دلار ارز حاصل از صادرات غيرنفتي در بازار ثانويه عرضه 
شده كه سهم پتروشيمي ها در عرضه ارز در بازار ثانويه 
با 2.3 ميليارد دلار به حدود 53 درصد رس��يده است. 
بر اين اس��اس پس از آنكه دستورالعمل ارزي جديد از 
سوي دولت ابلاغ شد، پتروشيمي ها كه همواره يكي از 
بازيگران اصلي صحنه ارز در كشور هستند، ملزم شدند 
ارز خ��ود را با نرخ 4200 توماني در س��امانه نيما وارد 
كنند. البته بعد از آنكه از بس��ته جديد ارزي رونمايي 
شد، ش��ركت هاي پتروش��يمي ابتدا ارز خود را با نرخ 
8080 توماني وارد س��امانه كردند كه اين نرخ به مرور 
زمان كاهش يافت و به 7500 تومان هم رسيد. آخرين 
اخبار حاكي از آن اس��ت كه نرخ ارز پتروشيمي ها در 

نيما 7700 است.

    عرضه ارز صادرات در نيما
 كارشناسان مي گويند در صورتي كه همه ارز ناشي از 
صادرات غيرنفتي وارد سامانه نيما شود، نيازهاي ارزي 
بخش واردات مرتفع مي شود؛ در عين حال اين اقدام 
مي تواند در بي تاثير كردن تحريم هاي امريكا نيز موثر 
باشد. با وجود الزام صادركنندگان غيرنفتي به عرضه 
درآمدهاي ارزي شان در سامانه نظام يكپارچه معاملات 
ارزي نيم��ا، بخش كمي از ص��ادرات غير نفتي در اين 
سامانه عرضه ش��ده است، براي حل اين مشكل دكتر 
عبدالناصر همتي؛ رييس كل بانك مركزي اعلام كرد 
كه مصوبه شوراي هماهنگي اقتصادي سران قوا مبني 
بر تاكيد بر عرضه ارز ناشي از صادرات غيرنفتي به سامانه 

نيما، ابلاغ شده است، 
فريد ضياءالملكي؛ كارشناس اقتصادي درمورد تاثير 
عرضه ارز ناش��ي از صادرات محصولات پتروشيمي و 
ساير صادركنندگان غيرنفتي به سامانه نيما چيست؟ 
گفت: اگر اين اتفاق بيفتد در متعادل شدن قيمت ارز و 
همچنين روان شدن فعاليت هاي تجاري تاثير بسزايي 
دارد، در حال حاضر بس��ياري از ش��ركت هاي توليد 
كننده كه براي مواد اوليه نيازمند واردات هستند، در 
تامين ارز با مش��كل موجه اند و به زحمت مي توانند از 
س��امانه نيما ارز مورد نياز خود را تامين كنند، با توجه 
به اينكه صادرت غيرنفتي ما رقم چشمگيري دارد، اگر 

همه آن وارد سامانه نيما شود، نياز واردكننده ها به ارز به 
صورت كامل مرتفع خواهد شد. وي در اين زمينه كه 
دليل اينكه درآمدهاي ارزي صادركنندگان تاكنون به 
سامانه نيما وارد نشده چيست؟ افزود: مشكل اصلي چند 
نرخي بودن ارز است، اگر قيمت ارز تك نرخي و تفاوت 
قيمت بازار ثانويه و بازار آزاد حذف ش��ود اين مشكل 
برطرف مي ش��ود و تا اين اتفاق نيفتد نمي توان انتظار 
داشت كه همه ارزهاي ناش��ي از صادرات محصولات 
غير نفتي وارد س��امانه نيما شوند. حسينعلي حاجي 
دليگاني؛ عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس نيز 
گفت: تاكنون حدود 4 ميليارد دلار از درآمدهاي ارزي 
وارد سامانه نيما شده و اين رقم در برابر كل درآمدهاي 
ارزي غير نفتي كه بيش از 40 ميليارد دلار باشد ناچيز 
اس��ت، در صورتي كه اين ارز بطور كامل وارد سامانه 
نيما شود ضمن تثبيت نرخ ارز، منجر به بي تاثير شدن 
تحريم هاي امريكا مي ش��ود. وي اف��زود: بخش قابل 
توجهي از درآمدهاي غير نفتي متعلق به محصولات 
پتروشيمي است و اين شركت ها از نظر مديريتي داراي 
پراكندگي هستند، بخشي زير مجموعه هلدينگ هاي 
سازمان تامين اجتماعي و بخشي زير مجموعه وزارت 
نفت قرار دارند، بنابراين كميسيون انرژي مجلس بايد 
ورود جدي تري به موضوع عرضه درآمدهاي ارزي اين 

شركت ها به سامانه نيما داشته باشد.

    كاهش نرخ ارز 
موجب تعادل در بازار ثانويه مي شود

جمشيد عدالتيان فعال اقتصادي با اشاره به مطلوب 
خواندن مداخل��ه بانك مركزي در بازار ارز عنوان كرد: 
بازار سياه يك بازار سفته بازي است كه در واقعيت نبايد 
اثر زيادي بر اقتصاد داش��ته باشد و سهم بالايي نيز در 
اقتصاد ما ندارد. كاهش اختلاف قيمت ميان بازار آزاد و 
بازار ثانويه موجب تعادل و منطقي شدن نرخ ها در بازار 

ثانويه و سامانه نيما مي شود.
وي افزود: در اين بازار بيشتر تبعات رواني و اثرگذاري آن 
بر نرخ هاي ساير بازارها حائز اهميت است؛ تا جايي كه در 
ماه هاي گذشته شاهد افزايش قيمت ها در بازار ثانويه و 
نيما نيز بوديم كه سرانجام بانك مركزي با مداخله خود 
توانس��ت جو رواني حاكم بر بازار را به س��مت كاهش 
نرخ ارز تغيير دهد و اميدواريم اين روند ادامه دار باشد.

عضو اتاق بازرگاني تهران در ادامه گفت: طي ماه هاي 
گذش��ته صادركنندگان از بازگردان��دن ارز به چرخه 
اقتصاد و س��امانه نيما خودداري مي كردند. اين فعال 
اقتصادي خاطرنشان كرد: هرچه اختلاف قيمت ميان 
بازار ثانويه و نيما و بازار آزاد كم ش��ود، صادركنندگان 
انگيزه بيشتري براي عرضه ارز خود به بازار ثانويه و نيما 
پيدا مي كنند چراكه رونق بازار ثانويه بر روي قيمت مواد 

اوليه اثرگذار است.

    شرط ادامه معاملات سكه آتي
رييس س��ازمان بورس مي گويد اگر فضاي بازار ارز به 
نحوي شود كه روي معاملات سكه مديريت مناسبي 
صورت گيرد، معاملات سكه آتي ادامه مي يابد. از اوايل 
س��ال 1397 قيمت دلار در بازار آزاد از حدود 4500 
تومان تا حدود 14 هزار تومان افزايش پيدا كرد و اين 
موضوع سبب شد بازار طلا نيز با افزايش قيمت روبه رو 
شود. از طرفي افزايش قيمت ارزهاي خارجي سبب شد 
قيمت طلا و سكه بهار آزادي نيز افزايش يابد بطوري 
كه تا چند هفته پيش قيمت هر سكه تمام بهار آزادي 
كانال چهار ميليون تومان را پشت سر گذاشت. در عين 
حال قيمت س��كه آتي كه در بورس كالا مورد معامله 
قرار مي گرفت در تمام نمادها با افزايش قيمت روبه رو 
شد و تعدادي از افراد كه عموما با مكانيزم بازار سرمايه 
نيز آشنايي كامل نداشتند درباره اين بازار اظهارنظراتي 
كردند و گفتند كه بازار آتي به بازار نقد سيگنال داده و 
سبب شده قيمت سكه در بازار نقد افزايش پيدا كند. اما 
مسوولان بورس كالا معتقدند كه اين بازار آتي نيست 
كه به بازار نقد سيگنال مي دهد استدلال آنها اين است 
كه حجم معاملات بازار آتي س��كه آنقدرها نيست كه 
بتواند به بازار نقد جهت دهد. اما در نهايت چندي پيش 
پس از كش و قوس هاي فراوان داد و ستد سكه آتي در 
بورس كالا متوقف شد و تا اين لحظه نيز سكه آتي در 
بورس كالا معامله نمي شود. خبرنگار ايسنا به تازگي 
در اين مورد با رييس سازمان بورس گفت وگو كرده و از 
او پرسيده كه با توجه به شرايط كنوني آيا سكه آتي به 
تابلو بر مي گردد يا خير؟ شاپور محمدي  رييس سازمان 
ب��ورس در اين مورد گفت: اگر فضاي بازار ارز به نحوي 
شود كه روي معاملات سكه مديريت مناسبي داشته 

باشيم، اين معاملات را ادامه مي دهيم.

گروه بانك و بيمه |
در شهريور ماه ١٣٩٧، دركل كشور حدود 1.1ميليون 
فق�ره چ�ك رم�زدار ب�ه ارزش�ي ح�دود ٣٠٦٠ هزار 
ميليارد ريال وصول ش��د كه نسبت به ماه قبل از نظر 
تعداد 9.2 درصدكاه��ش و از نظ�ر مبلغ 30.8 درصد 
افزايش داش��ته اس��ت. در ماه مورد گزارش در استان 
تهران بالغ بر ٣٦٢ هزار فق�ره چ�ك رم�زدار ب�ه ارزش�ي 

ح�دود ٢٤٧٨ هزار ميليارد ريال وصول شد.
به گ��زارش تع��ادل، در م��اه مذك��ور 49.2 درصد از 
تعداد چك هاي رمزدار وصولي در س��ه استان ته�ران 
)33.8درص�د(، اصفهان )7.8 درصد( و خراسان رضوي 
)7.6درص�د( وص�ول ش�ده اس�ت ك�ه بيش�ترين س�هم 

را در مقايسه با ساير استان ها دارا بوده اند.
همچني��ن 86 درص��د از ارزش چك ه��اي فوق در 
استان هاي ته�ران )٨١ درص�د(، اص�فهان )2.6 درصد( 

و خراسان رضوي )2.4 درصد( وصول شده است 
در شهريور ماه ١٣٩٧، دركل كشور بالغ بر 9.4 ميليون 
فقره چك وصول شد كه از اين تعداد حدود 8.4 ميليون 
فقره عادي و حدود 1.1 ميليون فقره رمزدار بوده است. 
بر اين اس��اس دركل كش�ور 88.7 درصد از كل تعداد 
چك هاي وصولي، ع��ادي و 11.3 درصد رمزدار بوده 
است.  در ماه مورد گزارش، در كل كشور بالغ بر ٣٨١٢ 
هزار ميلي�ارد ري�ال چ�ك وص�ول ش���د ك�ه حدود 
٧٥٣ ه��زار ميليارد ريال چك ع��ادي و حدود ٣٠٦٠ 
هزار ميليارد ريال چ�ك رم�زدار است. به عبارتي در كل 
كش�ور 19.7 درص�د از ك�ل ارزش چك هاي وص�ولي، 

ع�ادي و 80.3 درص�د رم�زدار بوده است از سوي ديگر، 
حدود 1.4 ميليون فقره چك به ارزشي حدود ١٥٦ هزار 
ميليارد ريال در شهريور 97 در كل كشور برگشت داده 
شده كه نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به ترتيب 

10.8 درصد و ٢٠ درصد افزايش نشان مي دهد.
بالغ بر 9.7 ميليون فقره چك به ارزشي حدود ٩٠٩ هزار 
ميليارد ريال در شهريور 97 در كل كشور مبادله شد 
كه نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ ب�ه ترتيب 7.3 
درصد و 9.1 درصد افزايش نشان مي دهد. در شهريور 
ماه ١٣٩٧، در اس��تان تهران حدود 3.5 ميليون فقره 

چك به ارزش��ي حدود ٥١١ هزار ميليارد ريال مبادله 
شد. 53 درصد از تعداد چك هاي مبادله  اي كل كشور 
در شهريور ماه ١٣٩٧، در سه استان تهران، اصفهان و 
خراسان رضوي مبادله شده است كه به  ترتيب با 35.9 
درصد، 9.5 درصد و 7.6 درصد بيش��ترين سهم را در 

مقايسه با ساير استان ها دارا بوده اند.
همچنين 67.5 درصد از ارزش چك هاي فوق در سه 
اس��تان تهران )56.2 درصد(، اصفهان )5.8 درصد( و 
خراس��ان رضوي )5.5 درصد( مبادله ش��ده است كه 
بيشترين سهم را در مقايسه با ساير استان ها دارا بوده اند.

    چك هاي وصولي
در شهريور ماه ١٣٩٧، دركل كشور حدود 8.4 ميليون 
فقره چك به ارزش��ي حدود ٧٥٣ ه��زار ميليارد ريال 
وصول شد كه نسبت به ماه قبل از نظر تعداد و مبلغ به 
ترتيب 6.7 درصد و 7.1 درصد افزايش نشان مي دهد. 
در ماه م��ورد گزارش، در كل كش��ور ٨٦ درصد از كل 
تعداد چك هاي مبادل هاي و 82.8 درصد از كل مبلغ 
چك هاي مبادله  اي وصول شد. در شهريور ماه ١٣٩٧، 
در استان تهران بالغ بر ٣ ميليون فقره چك به ارزشي 

بالغ بر ٤٢٣ هزار ميليارد ريال وصول شد.
در ماه مورد گزارش در استان تهران از نظر تعداد 86.5 
درصد و از نظر ارزش 82.8 درصد از كل مبلغ چك هاي 
مبادله  اي وصول شده است. در ماه مذكور در بين ساير 
استان هاي كشور بيشترين نس��بت تعداد چك هاي 
وصولي به كل چك هاي مبادله  اي در استان، به ترتيب 
به استان هاي گيلان )89.7 درصد(، يزد )88.6 درصد( 
و البرز )٨٨ درصد( اختصاص يافته است و استان هاي 
كهگيلوي�ه و بويراحم�د )76.7 درصد(، كردس��تان 
)79.8 درصد( و چهارمحال و بختياري )80.3 درصد( 
پايين ترين نس��بت تعداد چك ه��اي وصولي به كل 
چك هاي مبادله ش��ده در استان را به خود اختصاص 
داده اند. در ماه مورد گزارش، در بين ساير استان هاي 
كش��ور بيشترين نس��بت ارزش چك هاي وصولي به 
كل ارزش چك هاي مبادله اي در اس��تان به ترتيب به 
استان هاي بوشهر )92.4 درصد(، گيلان )88.1 درصد( 
و البرز )87.6 درصد( اختصاص يافته است و استان هاي 

س��منان )76.6 درصد(، هرم��زگان )78.7 درصد( و 
كرمان )78.8 درصد( كمترين نسبت ارزش چك هاي 
وصولي به كل ارزش چك هاي مبادله شده در استان را 

به خود اختصاص داده اند.

    چك هاي برگشتي
در شهريور ماه ١٣٩٧، در كل كشور حدود 1.4 ميليون 
فقره چك به ارزش��ي حدود ١٥٦ ه��زار ميليارد ريال 
برگش��ت داده شده است كه نس��بت به ماه قبل از نظر 
تعداد و مبلغ به ترتيب 10.8 درصد و ٢٠ درصد افزايش 
نش��ان مي دهد. در ماه مورد گزارش، در اس��تان تهران 
حدود ٤٧٢ هزار فقره چك به ارزش��ي حدود ٨٨ هزار 
ميليارد ريال برگشت داده شد. در ماه مورد گزارش، در 
كل كشور 13.9 درصد از كل تعداد چك هاي مبادله  اي و 
17.2 درصد از كل مبلغ چك هاي مبادله  اي برگشت داده 
شده است. در ماه مورد گزارش، در استان تهران 13.5 
درصد از كل تعداد چك هاي مبادله  اي و 17.2 درصد از 
كل مبلغ چك هاي مبادله اي برگشت داده شده است. در 
ماه مذكور در بين ساير استان هاي كشور بيشترين نسبت 
ارزش چك هاي برگشتي ب�ه كل ارزش چك هاي مبادله 
شده دراس��تان به ترتيب به استان هاي سمنان )23.4 
درصد(، هرمزگان )21.3 درصد( وكرمان )21.2 درصد( 
اختصاص يافته است و استان هاي بوشهر )7.6 درصد(، 
گي��لان )11.9 درصد( و الب�رز )12.4 درصد( كمترين 
نسبت ارزش چك هاي برگشتي به كل ارزش چك هاي 

مبادله شده در استان را به خود اختصاص داده اند.
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تبيين چشم انداز1400 
بانك انصاردرحوزه قرض الحسنه

مذاكرات امريكا با سوييفت 
براي قطع دسترسي ايران

 مراس��م قرعه كش��ي نهمين مرحله سپرده هاي 
قرض الحسنه پس انداز بانك انصار صبح روزيكشنبه 
29مهرماه ب��ا حضور نماين��دگان بانك مركزي، 
دادستاني كل كشور، دكترابراهيمي مديرعامل، 
آقاي فروتن قائم مقام، معاونين و مديران بانك انصار 
در سالن اجتماعات بانك برگزار و اسامي برندگان 

اين مرحله براساس گوي و گردونه مشخص شد.
 به گ��زارش اداره كل روابط عمومي و تبليغات، در 
اين مراس��م كه بخش هايي از آن از طريق صفحه 
اينستاگرام بانك انصار به صورت زنده پخش شد، 
دكترابراهيمي مديرعامل اين بانك طي سخناني 
با اشاره به چش��م انداز 1400 و طرح هاي تحولي 
بانك، افزايش چشمگير سپرده گذاري ها در نهمين 
مرحله قرعه كش��ي س��پرده هاي قرض الحسنه 
پس انداز راخرسندكننده وحايز اهميت توصيف و 
با قدرداني از دست اندركاران اين امر گفت: مجموعه 
روابط عمومي وتبليغات بانك به گونه اي بس��يار 
هوشمندانه، علمي و حرفه اي تبليغات خود را به 
پيش ب��رد و در كنار برنامه ريزي حرفه اي معاونت 
بانكداري و تلاش مس��وولان و كاركنان ش��عب 
سراسر كشور، يكي از موفق ترين مراحل قرعه كشي 
سپرده هاي قرض الحسنه پس انداز بانك انصار به 
منصه ظهور رسانيد. دكترابراهيمي در ادامه، به بيان 
جايگاه قرض الحسنه در فاز سوم طرح تحول بانك 
انصار پرداخت و با تأكيد بر آثار تعيين كننده اجراي 
اين طرح ها افزود: بانك انصار به بركت طرح هاي 
تحولي خود در حوزه قرض الحسنه كشور جايگاهي 
ممتاز به دس��ت آورده است و درنظر دارد در پايان 
فاز3 تحول، سهم خود از بازار قرض الحسنه شبكه 
بانكي كشور از 9درصد به 15درصد افزايش دهد.  
مديرعامل بانك انصار با تأكيد بر لزوم برنامه ريزي 
نسبت به نگهداشت سپرده هاي قرض الحسنه در 
طول س��ال از طريق برنامه هاي تشويقي، تصريح 
كرد: حوزه قرض الحسنه در اين بانك در راستاي 
تحكيم مباني اقتصادمقاومتي و بانكداري اسلامي 
سامان دهي شده است و مديريت سبد تسهيلات 
همراه با متنوع س��ازي محصولات، انطباق ابزارها 
با خواس��ت مش��تريان هدف و مديريت ريسك 
اعتباري، ازجمله اقتضائات اساسي ما در اين برهه 
زماني است.  وي در پايان تداوم تلاش در پرداختن 
امورعام المنفع��ه و نيكوكاري در بان��ك انصار به 
عنوان يك رويكرد راهبردي و دستاورد ارزشي را 
مورد تاكيد قرارداد و با اشاره به لزوم برقراري توازن 
در پرداخت قرض الحسنه در استان ها در راستاي 
توس��عه عدالت اجتماعي تصريح ك��رد: قرارگاه 
محروميت زدايي و حمايته��اي اجتماعي بانك 
انصار عهده دار فريضه رس��يدگي به محرومان در 
سراسر كشور در حد وسع و توانمندي هاي بانك 
است و اين قرارگاه در حال حاضر 30 پروژه ساخت 
مدرسه، مراكز بهداشتي و كمك به زلزله زدگان را 
در دس��ت اجرا دارد و در سال گذشته نيز بيش از 
1600 زنداني معسر و بدهكار را از زندان هاي كشور 
آزاد كرده اس��ت.    براس��اس اين گزارش، پس از 
سخنان دكترابراهيمي، حجت الاسلام والمسلمين 
محمدي ش��اهرودي رييس دفترامورفقهي اين 
بانك طي سخناني ضمن دعوت از همكاران براي 
مساعدت به آيين هاي بزرگداشت اربعين حسيني 
و به ويژه مشاركت در راهپيمايي اربعين امسال با 
اشاره به آيات و روايات، قرض الحسنه را فعل وعملي 
پر ثواب معرفي كرد كه در قرآن بارها به آن تأكيد 
ش��ده و بر صدقه ترجيح داشته و پاداش آن بسيار 
است. اين گزارش مي افزايد جوايز اين دوره شامل 
110 جايزه هزار ميليون ريالي، 110 كمك هزينه 
خريدصنايع دس��تي هريك به ارزش 25ميليون 
ريال، 110 كمك هزينه س��فر ب��ه عتبات عاليات 
هر يك به ارزش 15 ميليون ريال و هزاران جايزه 
نقدي هريك به ارزش 500 هزار ريال است. شايان 
ذكر است انتشار نهايي اسامي برندگان اين مرحله 
پس از انجام تشريفات لازم از نظر عدم مغايرت هاي 
قانوني، تطبيق ويژگي ها وشرايط صاحبان سپرده ها 
با مقررات اعلام شده و رعايت الزامات اين مرحله 
از قرعه كش��ي، در آبان ماه س��ال جاري از طريق 
سايت بانك انصار، رسانه هاي همگاني و كانال هاي 

ارتباطي بانك در فضاي مجازي صورت مي گيرد.

وزير خزانه داري امريكا گفت كه اين كشور در حال 
مذاكره با مقامات سوئيفت براي قطع دسترسي 
ايران به اين سامانه است. به گزارش ايسنا به نقل 
از اسپوتنيك، استيو منوچين گفته است امريكا 
مي خواه��د از قطع همكاري س��وئيفت با ايران 
مطمئن ش��ود. وي همچنين مدعي شد امريكا 
به زودي بانك هايي كه مجاز به همكاري با ايران 
براي امور بشردوستانه هستند را مشخص خواهد 
كرد. وي با بيان اينكه وزارت خزانه داري در حال 
مذاكره با سوئيفت براي قطع دسترسي ايران به 
اين سامانه است افزود: مي توانم اين اطمينان را 
به شما بدهم كه تراكنش هاي مرتبط با مبادلات 
تحريم ش��ده از طريق س��وئيفت يا هر مكانيزم 
پرداخت ديگري رخ نخواهد داد. تمركز ما بر اين 
مساله است كه تحريم ها اعمال شوند. منوچين از 
ذكر جزئيات مذاكرات امريكا با سوئيفت خودداري 
كرد اما افزود وزارت خزانه داري در س��ريع ترين 
زمان ممكن، بانك هاي مجاز به همكاري با ايران 
در زمينه بشردوس��تانه را تعيي��ن خواهد كرد. 
پيش��تر مايك پمپئو، وزير خارجه امريكا اعلام 
كرده بود تحريم هاي آت��ي امريكا بر ضد تهران، 
روابط اقتصادي و تجاري كشورهاي ديگر با ايران 
را دچار تغييرات بنيادين خواهد كرد. با اين حال او 
مشخص نكرده است كه در صورت تداوم همكاري 
سوئيفت با ايران آيا امريكا مديران اين سيستم 

بانكي را مجازات خواهد كرد يا خير.



اخبار 5 بازار سرمايه

»تعادل« از رشد 120 درصدي بازار بدهي در سال 97 گزارش مي دهد 

معاون وزير جهادكشاورزي: يك كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد

نقش دولت و رونق بازار بدهي 

ارزش گذاري كيفي زعفران در بورس كالا شفافيت، ويژگي اصلي بورس كالا

گروه بورس |سميرا ابراهيمي| 
بازار بدهي و بازار س��هام، دو قطب سنتي ريسك در 
بازار سرمايه به شمار مي روند. اوراق بدهي كه عمدتا يا 
معامله به كسر مي شوند يا سود هاي دوره اي مشخص 
شده و تضميني دارند، در زمان ركود بازار، توجه قشر 
زيادي از س��رمايه گذاران را به خ��ود جلب مي كنند 
و در زماني كه بازار س��هام بط��ور هيجاني روند رو به 
رشد مي گيرد، سرمايه ها از بازار بدهي به سمت بازار 
بدهي مي رود. البته بازار سهام و بازار بدهي،  هر دو از 
جمله اركان اصلي بازار سرمايه محسوب مي شوند كه 
مي تواند به منظور تامين مالي از آنها استفاده شود اما 
از ظرفيت هاي بازار س��هام عمدتا براي فعاليت هاي 
نوآورانه، دانش بنيان و صنايع مبتني بر دارايي هاي 
فيزيكي به عنوان يك��ي از گزينه هاي ايده آل تامين 
مالي ياد مي ش��ود اما بازار بدهي به عنوان گزينه اي 
مناسب براي تامين مالي شركت هاي بزرگ با حجم 
دارايي هاي فيزيكي كلان است. بازار بدهي در جهان، 
پس از سال 2009، با افزايش حجم بازار مواجه شد و 
در تمام كشورهاي در حال توسعه و توسعه يافته مورد 
استفاده قرار گرفت. دولت امريكا كه پيشتاز اين عرصه 
پس از بحران مالي 2008 است، در پايان سال 2014 
ضمن داشتن بازار بدهي به ارزش 18 تريليون دلار، 
بدهكارترين كشور جهان بود كه البته اين رقم بدهي، 
103 درصد از توليد ناخالص داخلي اين كشور است. 

  جهش بازار بدهي در ايران
در دولت يازدهم، رشد بازار بدهي با اهتمام دولت كليد 
خورد و انواع اوراق بدهي نظير صكوك اجاره، مرابحه، 
مشاركت ها و اوراق اسناد خزانه وارد بازار شدند. اما در 
اين بازار همواره مشكلاتي نيز وجود داشت.  مشكلاتي 
كه از عدم شفافيت و ضعف قوانين در حمايت از حقوق 
سرمايه گذاران در اين حوزه شروع مي شود. در واقع 
گفته مي شود كه سرمايه گذاري در اوراق غيردولتي 
علاوه بر ريس��ك هايي همچون ريس��ك نرخ سود و 
نقدشوندگي، مستلزم تحمل ريسك اعتباري است. 
نا اطميناني از فرآيند ورشكس��تگي در صورت نكول 
ناش��ر و عدم امكان تخمين زيان م��ورد انتظار يكي 
از مهم ترين چالش ها در توس��عه بازار بدهي اس��ت. 
بنابراين وجود يك نظام قضايي چابك و ش��فاف در 

حوزه ورشكس��تگي و نيز اطمينان سرمايه گذاران، 
به خصوص س��رمايه گذاران خرد، از استيفاي حقوق 
آنها در صورت نك��ول اوراق يكي از مهم ترين عوامل 

رشد و توسعه بازار بدهي است.
نگاهي به آمار نشان مي دهد كه در سال 1397 مبلغ 
291 ه��زار و 133 ميليارد ريال ان��واع اوراق بدهي 
منتش��ر و مبلغ 78 ه��زار و 928 ميلي��ارد ريال آن 
سررسيد شده كه ميزان انتش��ار اوراق در اين مدت 
نسبت به مدت مشابه سال قبل بيش از 120 درصد 
رشد داشته است. البته دولت نيز در توسعه اين بازار، 
نقش قابل توجهي دارد كه انتشار اراق اسناد خزانه، 
نمونه بارز  آن است. در حالي كه به گفته صاحبنظران، 
ورود بخش خصوصي و اس��تفاده آنها از ظرفيت هاي 
اوراق بدهي براي تامين مالي بنگاه ها را مي توان نقطه 

عطفي براي رشد و توسعه واقعي اين بازار نام نهاد. 
بر همين اساس مهس��ا رادفر، رييس اداره نظارت بر 
انتشار و ثبت اوراق بهادار بدهي سازمان بورس و اوراق 
بهادار گفت: ارزش اسمي بازار بدهي )بازار اوراق تأمين 
مالي( در پايان مهر ماه س��ال جاري برابر 929 هزار و 
819 ميليارد ريال است كه با توجه به ارزش اين بازار 
در ابتداي سال به مبلغ 717 هزار و 615 ميليارد ريال، 

حدود 30 درصد رشد داشته است.
رادفر افزود: در طول س��ال 1397 مبلغ 291 هزار و 
133 ميليارد ريال انواع اوراق بدهي منتشر و مبلغ 78 
هزار و 928 ميليارد ريال آن سررسيد شده كه ميزان 
انتشار اوراق در اين مدت نسبت به مدت مشابه سال 

قبل بيش از 120 درصد رشد داشته است.
به گزارش س��نا،  عضو كميت��ه عرض��ه اوراق بهادار 
س��ازمان بورس، تنوع و تع��دد ابزارهاي تأمين مالي 
موجود در بازار س��رمايه، ايفاي به موقع تعهدات در 
بازار بده��ي و همچنين تلاش هاي صورت گرفته در 
بازار سرمايه براي بهبود فضاي تأمين مالي را از جمله 
دلايل رشد بازار بدهي و استقبال فعالان اقتصادي و 

سرمايه گذاران از آن دانست.

  حمايت دولت از بدهي ها
اين مقام مسوول در خصوص نگاه بخش هاي مختلف 
اقتصادي به بازار بدهي اظهار داش��ت: دولت بازيگر 
بزرگي در بازار بدهي است و با ايفاي به موقع تعهدات 

توانسته اعتماد سرمايه گذاران را جلب كند. از سوي 
ديگر بازخوردهاي بخش خصوصي نش��ان مي دهد 
اين بخش از اقتصاد ني��ز از فرآيندها و ابزارهاي بازار 

بدهي رضايت دارد.
رادفر در توضيح اين موضوع گفت: بر اساس گزارش 
رقابت پذيري جهاني كه از سوي مجمع جهاني اقصاد 
منتشر مي شود و پرسشنامه آن توسط مديران اجرايي 
بنگاه هاي بخش خصوصي تهيه مي شود، تأمين مالي 
در بازار سرمايه نزد فعالان اقتصادي از امتياز و جايگاه 
خوبي برخوردار اس��ت. بررس��ي مولفه هاي آخرين 
گزارش رقابت پذيري يعني گزارش 2017-2018 
نش��ان مي دهد ايران در مولفه هاي »دسترس��ي به 
مناب��ع مالي«، »هزينه اس��تفاده از خدمات مالي« و 
»در دسترس بودن منابع مالي براي سرمايه گذاران 

مخاطره آميز«، از سال 2010 تاكنون بهترين جايگاه 
را به دس��ت آورده و در مولفه »تأمين مالي از طريق 
بازار سرمايه« با كاهش 14 رتبه اي نسبت به سال قبل 
در مسير دستيابي به يك اقتصاد رقابت پذير جايگاه 

بهتري را به دست آورده است.
ريي��س اداره نظارت بر انتش��ار و ثب��ت اوراق بهادار 
بدهي سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: بررسي 
گزارش هاي رقابت پذيري دستاورد ديگري نيز دارد. 
در اين گزارش ها مولفه »تأمي��ن مالي از طريق بازار 
سرمايه« نس��بت به مولفه »س��هولت دسترسي به 
وام« از امتياز بيشتر و رتبه بهتري برخوردار است. به 
عبارتي از دي��د فعالان اقتصادي و مديران بنگاه هاي 
كش��ور، تأمين مالي از طريق بازار سرمايه نسبت به 
دريافت تسهيلات از نظام بانكي با سهولت بيشتري 

همراه است و يكي از دلايل تمايل شركت ها به استفاده 
از ابزارهاي بازار س��رمايه و حتي ورود به بازار سرمايه 
در س��ال هاي اخير همين نگاه كارشناسان، فعالان و 

مديران بخش خصوصي است.
رادفر در خصوص اقدامات جديد در حوزه بازار بدهي 
گفت، دستورالعمل انتشار اوراق جعاله در سال جاري 
ابلاغ شده و بررسي فقهي اوراق وكالت نيز در كميته 
تخصصي فقهي سازمان به س��رانجام رسيده است. 
همچنين اوراق بيمه اتكايي نيز در دستور كار سازمان 

قرار گرفته است.
به گفته اين مقام مس��وول اوراق وكالت، اوراق بيمه 
اتكايي و انجام اصلاحاتي در دستورالعمل انتشار اوراق 
مرابحه از جمله اقداماتي است كه نتايج آن در روزها و 

ماه هاي آتي ابلاغ مي شود.

با كوچك تري��ن دخال��ت در بازارها، رقاب��ت از بين 
مي رود و امكان سوءاس��تفاده ب��راي يك عده خاص 
فراهم مي شود، از اين رو وقتي بازار قانونمندي مثل 
بورس كالا براي مبادلات كالاها براساس واقعيت هاي 
اقتصادي داري��م، نيازي به دخال��ت در روند بازارها 

نيست.
اين كارشناس بازار س��رمايه معتقد است كه تقويت 
بازارهاي رس��مي و جذاب به منظور سرمايه گذاري، 
باعث مي شود تا در شرايط التهاب و نوسان قيمت ها 
نيز جذابيت اين بازارهاي رسمي بيشتر شود و شاهد 
ورود نقدينگي هاي سرگردان به بازارهاي غير رسمي 

و غير مولد نباشيم.
محمد علي احمدزاده اصل، كارش��ناس ارش��د بازار 
سرمايه با اشاره به لزوم احترام به قواعد اقتصادي در 
تنظيم بازارها به سنا گفت: دوره پر نوسان قيمت ها در 
شرايطي سپري شد كه هيچ نيازي به دخالت در روند 
عرضه و تقاضا و قيمت كالاها نبود و يك بار ديگر ثابت 
شد كه احترام به اقتصاد آزاد و نظام بازار، بهترين روش 

براي تنظيم قيمت هاست.
احمدزاده اصل عنوان ك��رد: با كوچك ترين دخالت 
در بازارها، رقابت از بين مي رود و امكان سوءاستفاده 
براي يك عده خاص فراهم مي ش��ود، از اين رو وقتي 
بازار قانونمندي مثل بورس كالا براي مبادلات كالاها 
براس��اس واقعيت ه��اي اقتصادي داري��م، نيازي به 

دخالت در روند بازارها نيست.
وي با تاكيد بر اينكه شفافيت و كشف واقعي قيمت ها، 
از مهم ترين مزاياي بورس كالا به شمار مي رود، تاكيد 
كرد: وقتي قيمت ها براس��اس مولفه هاي اقتصادي 
كشف مي ش��ود، طرفين معامله اعم از توليدكننده 
و مصرف كنن��ده ام��كان برنامه ري��زي و پيش بيني 
بازار را خواهند داش��ت، اما كافي اس��ت تا به صورت 
اجباري كنترلي در روند قيمت ها ايجاد شود تا همه 

برنامه ريزي توليد برهم بخورد.

احمدزاده اصل معتقد است، شفافيت بالاي معاملات 
و آمارهاي بورس كالا باعث مي شود تا امكان هر گونه 
نظارت نهادهاي مرتبط وجود داش��ته باش��د اين در 
حالي است كه از بازارهاي غير رسمي، تصوير روشني 
وجود ندارد و مشخص نيست كه بطور حتم نمي توان 

سرمايه ها را در مسير توليد هدايت كرد.
اين كارشناس قديمي بازار سرمايه عنوان كرد: پس 
از چندماه ايس��ت اجباري قيمت م��واد اوليه و ادامه 
التهاب در بازار، س��رانجام مصوبه برداش��ته ش��دن 
سقف هاي قيمتي در معاملات بورس كالا اجرايي شد 
كه با حركت قيمت ها به س��مت واقعي شدن، شاهد 
بهبود رون��د معاملات و كاهش چش��مگير تقاضاي 

خريد بوديم.
وي در ادامه به لزوم توس��عه ابزاره��اي مالي بورس 
كالا اشاره كرد و گفت: در حالي كه ابزارهاي مشتقه 
از جمله قراردادهاي آتي و آپش��ن از پركاربردترين 
ابزارهاي مالي دنيا هس��تند اما در كشور ما هنوز اين 
نوع ابزارهاي مالي و مزاي��اي آنها جا نيفتاده كه بايد 
روي تنوع آنها و فرهنگ سازي، اقدامات گسترده اي 

انجام شود.

  ارتباط معنادار قيمت كالاها و سهام
اين كارشناس ارشد بازار سرمايه همچنين به اهميت 
نق��ش آمارهاي ب��ورس كالا در تحليل هاي س��هام 
شركت ها اشاره كرد و گفت: در خصوص شركت هايي 
كه سهامش��ان در بازار سهام و كالاهايشان در بورس 
كالا معامله مي ش��ود، بطور حت��م ارتباط معناداري 
ميان بهاي كالا و سهام آنها وجود دارد به اين ترتيب 
ش��فافيت آماري بورس كالا، خوراك مناسبي براي 

تحليلگران است.
احمدزاده اصل ب��ا بيان اينكه طي چن��د ماه اخير و 
ب��ا تغيير قيمت كالاه��ا، روند بازار س��هام نيز تغيير 
مي كرد، افزود: بازيگران بورس اوراق بهادار مي توانند با 

مانيتوركردن اطلاعات ثبت شده در بورس كالا نسبت 
به ميزان عرضه و تقاض��اي موجود براي محصولات 
توليدي يك ش��ركت بورسي به اطلاعات لازم دست 
يابند و ارزيابي دقيق ت��ري از علمكرد توليد و فروش 

آن به دست آورند.
وي افزود: بدين ترتيب تحليلگران و س��رمايه گذاران 
بازار س��هام با بررس��ي عرضه و تقاضاي ثبت ش��ده 
در ب��ورس كالا و قيمت ه��اي خري��د و ف��روش 
كالاهاي مختل��ف، مي توانند عملكرد يك ش��ركت 
را ب��ا پيش بيني هاي موجود پيرام��ون درآمدزايي و 

سودآوري آن محك بزنند.

  وجود قوانين مناسب
رييس سابق هيات مديره صندوق بازنشستگي فولاد 
در ادامه عنوان كرد: در حوزه بازارهاي كالايي قوانين 
خوبي وجود دارد كه اگر اجرا شوند بطور حتم شاهد 
اصلاح برخي روندها و پايان مناقشات خواهيم بود. به 
عنوان مثال براساس ماده 37 قانون رفع موانع توليد، 
محصولات بايد در بورس كالا عرضه شده و در صورت 
نبود تقاضاي داخلي، مجوز صادرات دريافت كنند كه 
اين قانون كمك ش��اياني به نظامند شدن معاملات 

داخلي و صادراتي كالاهاي ايراني مي كند.
اين كارش��ناس اقتصادي ب��ا بيان اينكه ش��فافيت 
در حوزه ه��اي مالي، توليد و ام��كان نظارت به دليل 
نظام مند بودن ب��ورس كالا از مزيت هاي اجراي ماده 
37 قانون رفع موانع توليد اس��ت، عن��وان كرد: اين 
قانون بايد در تمامي بخش هاي توليدي اجرايي شود، 
زيرا الگوهاي خوبي در اين رابطه در دنيا وجود دارد و 
اصلي ترين ثمرات اجراي آن را مي توان در جلوگيري 
از خام فروش��ي، صادرات هدفمند، كشف عادلانه و 
رقابتي قيمت هاي داخلي و صادراتي، پايان رقابت هاي 
منفي شركت هاي ايراني در بازارهاي جهاني و ارتقاي 

شفافيت اقتصادي دانست.

در ش��رايط كنوني، همه كشاورزان از طريق تعاوني 
و تشكلي كه عضو آن هس��تند، مي توانند محصول 
خود را در بورس كالا عرضه كنند چرا كه در بورس 
كالا، زعفران برحسب كيفيت قيمت گذاري مي شود.

به گزارش باشگاه خبرنگاران، محمد علي طهماسبي 
معاون امور باغباني وزارت جهاد كش��اورزي ضمن 
بي��ان اين مطلب در پاس��خ به اين س��وال كه دليل 

افزايش قيمت زعفران در ماه هاي اخير چيست؟
بيان كرد: ب��ا وجود عرضه زعف��ران در بورس كالا، 
قيمت تنها بر مبناي عرضه و تقاضا تعيين مي شود 
و اينگونه نيس��ت كه قيمت گذاري از س��وي افراد 

صورت گيرد.
ب��ه گفته وي با وج��ود افزايش تقاض��ا در بازارهاي 
داخل��ي و خارجي براي خريد زعفران، اين نوس��ان 

قيمت امري طبيعي است.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا افزايش صادرات 
مي تواند در نوس��ان قيمت زعف��ران در بازار داخل 
تاثيرگذار باش��د، بيان كرد: ه��ر محموله و كالايي، 
قيمت آن تابع عرضه و تقاضاست و در قيمت گذاري 

نبايد دخالتي داشت.
معاون وزير جهاد كشاورزي ادامه داد: وزارت جهاد 
كش��اورزي تنها در مواقعي ك��ه قيمت محصولات 
كش��اورزي، جوابگوي هزينه كش��اورزان نيس��ت، 
براي جلوگيري از سرگرداني كشاورزان وارد ميدان 
مي ش��ود؛ همان گونه كه سال گذش��ته وزير جهاد 
كشاورزي دستور داد سازمان تعاون روستايي براي 
جلوگيري از اف��ت روز افزون قيم��ت زعفران وارد 

بازار شود.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آيا خري��د توافقي 
زعفران امس��ال نيز استمرار مي يابد، گفت: سازمان 
تعاون روس��تايي تنها در مواقعي ب��ه خريد زعفران 
ورود مي كن��د كه قيمت محص��ول اجحاف در حق 
توليد كننده باشد چرا كه با وجود مشقت هاي فراوان 

توليد، نقدينگي كشاورزان تنها يك بار در طول سال 
اتف��اق مي افتد كه اگر قيمت ف��روش با هزينه هاي 
توليد س��نخيتي نداش��ته باش��د، ديگر كشاورزان 
رغبتي به كشت اين محصول استراتژيك نخواهند 
داشت و به عبارتي خريد توافقي يكي از مكانيزم ها 
و راهكارهاي حمايتي دولت از كش��اورزان به شمار 

مي رود.

  ل�زوم تقوي�ت معام�ات الكترونيك�ي 
در بازار زعفران

طهماس��بي با تاكيد بر تقويت معاملات الكترونيك 
تصريح كرد: همانند س��اير كش��ورها بايد به سمت 
و س��ويي حرك��ت كنيم ك��ه معام��لات و تجارت 
الكترونيك تقويت ش��ود چرا كه اين موضوع تاثير 

بسزايي در بهبود تقاضا دارد.
طهماس��بي گفت: پي��ش بيني مي ش��ود كه توليد 
زعفران نسبت به مدت مشابه سال قبل حداقل 10 

درصد افزايش يابد.
وي از افزايش 10 درصدي توليد زعفران خبر داد و 
گفت: با توجه به آنكه زعفران گياهي است كه نيازي 
كمي به آب دارد، از اين رو در مناطقي كه با كمبود 
منابع آب روبرو هستند، اين محصول كشت مي شود.

وي افزود: ب��ا توجه به آغاز فصل برداش��ت زعفران 
و برآوردهاي اولي��ه از مناطق كش��ت، پيش بيني 
مي شود كه توليد نس��بت به مدت مشابه سال قبل 

حداقل 10 درصد افزايش يابد.
وي با اش��اره به اينكه سال گذشته 236 تن زعفران 
به بازارهاي هدف صادر شد، بيان كرد: براساس آمار 
گمرك در ش��ش ماهه نخست سال ميزان صادرات 
نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل 30 درصد رشد 
داش��ته اس��ت كه اين امر بدان معناست كه كشش 
تقاضا در بازارهاي جهاني براي طلاي س��رخ ايراني 

نيز وجود دارد.

گروه بورس|
روز گذشته ش��اخص كل بورس اوراق بهادار افتي 
بالغ بر 1650 واحد را تجربه كرد. در اين روز شاخص 
ب��ورس تهران با افت ه��زار و 659واحدي )معادل 
0.88درصد( مواجه ش��د و در ارتف��اع 187هزار و 
778واح��د قرار گرف��ت. همچنين ش��اخص كل 
هم وزن ب��ا افت 1.27درصدي در س��طح 28هزار 
و 941واح��د قرار گرفت. در اين بين بيش از س��ه 
ميليارد و 240 ميليون ورق��ه بهادار به ارزش يك 
هزار و 177 ميليارد تومان در بورس دادوستد شد 
ك��ه از اين ميزان ي��ك هزار و 25 ميلي��ارد تومان 

به معاملات خرد س��هام و حق تق��دم در اين بازار 
اختصاص داشت.

در روز دوشنبه ش��اخص بازار اول 2 هزار و 37 واحد 
)منفي 1.43 درصد( كاهش داشت و شاخص بازار دوم 
611 واحد مثبت )0.17 درصد( رشد داشت. معاملات 
سهام در حالي آغاز شد كه در اغلب نمادها و گروه ها 
فشار عرضه سنگين به نظر مي رسيد. نمادهاي موثر در 
شاخص نماد پارس با 321 واحد و پارسان با 170 واحد 
رشد بودند. همچنين نمادهاي وبملت 289، شبندر 
178، فولاد 176 واحد، واميد 176 واحد و كچاد 163 

واحد منفي بودند.

  رشد ارزش در فرابورس
دادوس��تدهاي صورت گرفت��ه در بازاره��اي نه گانه 
فراب��ورس ايران در روز مياني هفت��ه جاري به تغيير 
مالكيت بيش از 973 ميليون ورق��ه بهادار به ارزش 
نزديك به 6 هزار و 923 ميليارد ريال منجر ش��د كه 
حاكي از افزايش حج��م و ارزش مبادلات فرابورس 
نسبت به روز يكشنبه است. رصد مبادلات بازار سهام 
در سي ام مهرماه نشان مي دهد كه معامله گران سهام 
در بازار اول 157 ميليون سهم به ارزش 656 ميليارد 
ريال را دس��ت به دس��ت كرده  و در ب��ازار دوم نيز به 
خريدوفروش 339 ميليون س��هم به ارزش يك هزار 

و 567 ميليارد ريال اقدام كرده اند.  دادوس��تد سهام 
در س��ه تابلو معاملاتي بازار پايه نيز به نقل وانتقال 454 
ميليون س��هم انجاميد كه ارزش اين مبادلات بر 989 

ميليارد ريال بالغ شد.
نگاهي به معاملات اوراق از جمله اوراق بدهي شامل اسناد 
خزانه اسلامي، اوراق مشاركت، اوراق اجاره، اوراق مرابحه 
و...، صندوق هاي سرمايه گذاري قابل معامله و همچنين 
اوراق تسهيلات مسكن نشانگر آن است كه طي روز قبل 
در مجم��وع 23 ميليون ورقه بهادار به ارزش افزون بر 3 
هزار و 711 ميليارد ريال در ب��ازار ابزارهاي نوين مالي 

مبادله شده است.
روز چهارشنبه دوم آبان ماه تعداد 23 ميليون ورقه اسناد 
خزانه اس��لامي در نماد »اخزا709« در ب��ازار ابزارهاي 
نوين مالي فرابورس عرضه مي ش��ود. اي��ن اوراق كه در 
13 مردادماه سال جاري از سوي وزارت امور اقتصادي و 

دارايي منتشر شده، داراي مدت دو ساله است و از همين 
رو در مردادماه سال 1399 سررسيد خواهد شد.

نماد »داوه« متعلق به ش��ركت داروسازي آوه سينا كه 
بخشي از سهام آن به تازگي عرضه اوليه شده است علاوه 
بر آنكه برترين تقاضا را در روز قبل به خود اختصاص داد 
با 4.9 درصد رشد قيمتي، بيشترين افزايش قيمت را در 
ميان نمادهاي فرابورسي تجربه كرد. در سمت مقابل نماد 
گروه سرمايه گذاري ميراث فرهنگي »سمگا« در صدر 

جدول بيشترين كاهش قيمت قرار گرفت. 
 نگاهي به جدول تاثير در شاخص نيز نشان مي دهد كه 
نماد »مارون« حدود 8 واحد اثر منفي بر ش��اخص كل 
فرابورس گذاشته است اما در سمت مقابل نماد »ميدكو« 
با حمايت 10 واحدي از آيفكس مانع از افت بيش��تر آن 
شده است تا در نهايت اين نماگر با كاهش 8 واحدي در 

ارتفاع دو هزار و 102 واحدي قرار بگيرد.

شاخص ها در مسير نزولي 
در بررسي روند معاملاتي بورس و فرابورس مشخص شد
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شرطي براي ادامه معامات 
سكه آتي

رييس سازمان بورس مي گويد اگر فضاي بازار ارز به 
نحوي شود كه روي معاملات سكه مديريت مناسبي 
صورت گيرد، معاملات سكه آتي ادامه مي يابد. به 
گزارش ايس��نا، از اوايل سال 1397 قيمت دلار در 
بازار آزاد از ح��دود 4500 تومان تا حدود 14 هزار 
تومان افزايش پيدا كرد و اين موضوع س��بب ش��د 
بازار طلا نيز با افزايش قيمت روبه رو شود. از طرفي 
افزايش قيمت ارزهاي خارجي سبب شد قيمت طلا 
و سكه بهار آزادي نيز افزايش يابد بطوري كه تا چند 
هفته پيش قيمت هر س��كه تمام بهار آزادي كانال 
چهار ميليون تومان را پش��ت سر گذاشت. در عين 
حال قيمت سكه آتي كه در بورس كالا مورد معامله 
قرار مي گرفت در تمام نمادها با افزايش قيمت روبه 
رو ش��د و تعدادي از افراد كه عموما با مكانيزم بازار 
سرمايه نيز آشنايي كامل نداشتند درباره اين بازار 
اظهارنظراتي كردند و گفتند كه بازار آتي به بازار نقد 
سيگنال داده و سبب شده قيمت سكه در بازار نقد 
افزايش پيدا كند. اما مسوولان بورس كالا معتقدند 
كه اين بازار آتي نيس��ت كه به بازار نقد س��يگنال 
مي دهد استدلال آنها اين است كه حجم معاملات 
بازار آتي سكه آنقدرها نيست كه بتواند به بازار نقد 
جهت دهد. اما در نهايت چندي پيش پس از كش و 
قوس هاي فراوان داد و ستد سكه آتي در بورس كالا 
متوقف شد و تا اين لحظه نيز سكه آتي در بورس كالا 
معامله نمي شود. در اين مورد رييس سازمان بورس 
اعلام كرده است كه اگر فضاي بازار ارز به نحوي شود 
كه روي معاملات س��كه مديريت مناسبي داشته 

باشيم، اين معاملات را ادامه مي دهيم.

بورس كالا

 خروج سرمايه خارجي 
از بورس عربستان

ظرفيت سوددهي بورس بيش 
از بازارهاي رقيب است

با ب��الا گرفتن پرون��ده قتل روزنامه ن��گار منتقد 
حكومت عربستان، س��رمايه گذاران خارجي 1.1 

ميليارد دلار از سهام خود را به فروش رسانده اند.
به گزارش رويترز، طبق آمار منتش��ر شده توسط 
بورس رياض، سرمايه گذاران خارجي 1.1 ميليارد 
دلار از سهام خود را به فروش رسانده اند كه از زمان 
گشايش درهاي اين بورس به سهامداران خارجي 
در سال 2015، كم سابقه است. از زمان قتل جمال 
خاشقجي، اتباع خارجي 5 ميليارد ريال سعودي 
سهام فروخته و يك ميليارد ريال سعودي نيز سهام 
خريده اند. چپ ميجر، مدير تحقيقات موسس��ه 
»آركام كپيتال« گفت: با توجه به جايگاه عربستان 
در منطقه و تامين 10 درصد نفت مصرفي جهان 
توسط اين كشور، معتقديم امريكا به روابط خود 
با عربستان به عنوان يك متحد ادامه خواهد داد. 
خروج سرمايه از بورس عربستان تنها منحصر به 
اتباع خارجي نبوده اس��ت و اتباع عربس��تاني نيز 
ح��دود 11 ميليارد ريال از س��هام در اختيار خود 
را فروش رسانده اند. به گفته تحليل گران بورسي، 
صندوق هاي دولتي احتمالا به منظور جلوگيري 
بيش��تر از ريزش نمادها و س��قوط بورس مجبور 
به مداخله خواهند ش��د.  قتل خاشقجي منجر به 
كاهش ارزش ريال سعودي در برابر ساير همتايان 
خود نيز شده اس��ت به گونه اي كه هر دلار امريكا 
به 3.75 ري��ال، هر يورو به 4.3228 ريال، هر پوند 
انگليس به 4.9044 ريال، هر فرانك به 3.7705 
ريال، هر لير تركيه به ازاي 0.6662 ريال و هر درهم 

امارات به 1.0211 ريال رسيده است.

يك كارشناس بازار سرمايه گفت: بازار سرمايه هنوز 
از ظرفيت خوبي براي سودآوري نسبت به بازارهاي 
رقيب مانند ارز، طلا و مسكن برخوردار است و شواهد 
از ادامه روند صعودي بلندمدت آن حكايت دارد. پس 
از نوسان هاي شديد بورس در 2 هفته گذشته و فراز 
و نشيب ش��اخص بين كانال 170 هزار تا 190 هزار 
واحدي، ابهام ها و پرسش هايي درباره سرنوشت بازار 

سرمايه و مسير حركت بورس مطرح شد.
در همي��ن پيوند يك كارش��ناس بازار س��رمايه در 
گفت وگو با ايرنا درباره وضعيت بازار سرمايه و رقابت با 
بازارهاي موازي گفت: شاخص كل از ابتداي امسال 
از سطح 96 هزار به حدود 180 هزار واحدي رسيده 
و رشد 87 درصدي را در كارنامه خود به ثبت رسانده 
است. محمد پورتدين با مقايسه ميزان بازدهي بورس 
نسبت به ساير بازارهاي رقيب افزود: نگاهي گذرا به 
بازدهي س��اير بازارهاي موازي نش��ان مي دهد بازار 
دلار 287 درصد و مسكن حدود 110 درصد بازدهي 
داشته است كه از عقب افتادن بازار سرمايه حكايت 
دارد. وي اضاف��ه كرد: بازار س��رمايه تلاش مي كند 
شكاف بازدهي خود نسبت به بازارهاي رقيب را پر كند؛ 
بنابراين در آينده شاهد تداوم رشد بورس خواهيم بود.

پورتدين به وضعيت نامناسب نقدينگي در كشور اشاره 
كرد و ادامه داد: از دلايل رشد چشمگير بازارهاي دلار 
و مسكن، افزايش ش��ديد و نگران كننده نقدينگي 
محسوب مي شود كه هنوز ادامه دارد. »اين نقدينگي 
مسموم، ناشي از پرداخت چند ساله سودهاي موهوم 
بانكي است كه با افزايش احتمالي حدود 300 هزار 
ميليارد توماني، امسال در سطح 1800 هزار ميليارد 
تومان و فراتر از توليد ناخالص ملي قرار خواهد گرفت«. 
اين كارشناس بازار س��رمايه يادآوري كرد: افزايش 
نقدينگي همانند س��يلي مخرب، اقتصاد كشور را 
دربرگرفته و با مش��كلات عديده اي روبرو س��اخته 
است. پورتدين گفت: در ماه هاي اخير به دنبال افت 
محسوس حجم معاملات مسكن كه از ركود چند ساله 
آن حكايت دارد و ريزش قيمت دلار كه ناشي از رشد 
حباب گونه آن بود، شاهد هدايت بخشي از نقدينگي به 
سوي بازار جذاب سرمايه و رشد سريع شاخص بوديم.

ديدگاه



تشكلها6اخبار

در نشست شوراي شهر و اتاق بازرگاني تهران:

نگاه به مسائل شهري كاسب كارانه نباشد

مردم در انتظار كاهش قيمت خودرو

رييس و دو عضو ش��وراي ش��هر تهران، نزديك به 10 ماه 
پس از حضور رييس اتاق بازرگاني تهران در صحن علني 
شورا و ارايه پيشنهاد همكاري بخش خصوصي با شوراي 
شهر، به اتاق تهران آمدند تا مساله همكاري هاي اقتصادي، 
اجتماعي و فرهنگي با بخش خصوصي را پيگيري كنند. اين 
نشست كه ابتدا قرار بود حول مسائل فرهنگي و اجتماعي 
و در راس��تاي نظام مند كردن و هدايت كردن مسووليت 
اجتماعي ش��ركت هاي بخ��ش خصوصي برگزار ش��ود، 
طولاني تر شد و مس��ائل مهم  ديگري از قبيل حمل ونقل 
شهري، پاركينگ هاي شهر آفتاب، نمايشگاه ها شهر آفتاب، 
پسماند شهري و ... نيز مورد بحث قرار گرفت. در نشست 
مشترك شوراي شهر و اتاق بازرگاني تهران، ابتدا گزارشي از 
نشست هاي قبلي كارگروه همكاري اين دو نهاد توسط دبير 
كميته ميراث فرهنگي، گردشگري و بافت هاي تاريخي 
شورا در مورد چگونگي تعامل اتاق تهران و شوراي شهر در 
زمينه مسائل فرهنگي و اجتماعي ارايه شد. زهره آشتياني 
در اين نشست با اش��اره به معضلات اجتماعي موجود در 
ش��هر تهران كه مي تواند مبناي همكاري اين دو نهاد در 
بهبود وضعيت فرهنگي و اجتماعي پايتخت باشد، گفت: 
در نشست هايي كه كارگروه اتاق تهران و شوراي شهر تهران 
تاكنون در حوزه مسائل فرهنگي و اجتماعي برگزار كرده 
است، مسائل مختلفي مطرح شده از جمله اينكه اتاق تهران 
اين نقد را به مجموعه مديريت شهري دارد كه پروژه هاي 
فرهنگي، هنري و اجتماعي توسط شركت هاي ايجاد شده 
توسط اين مديريت انجام مي شود كه اولا باعث ناديده گرفته 
شدن بخش خصوصي شده و ثانياً به بزرگ شدن مجموعه 
مديريت شهري منجر شده است كه تبعات ديگري در پي 
دارد. آشتياني افزود: شوراي ش��هر تهران و اتاق تهران به 
دنبال دستيابي به راهكارهايي براي توسعه پايدار شهر تهران 
هستند و در اين رابطه كميسيون اجتماعي و فرهنگي شورا و 
اتاق تهران مذاكراتي داشته اند و نتيجه آن تهيه پيش نويس 
تفاهم نامه اي اس��ت كه طي اين جلس��ه و جلسات بعدي 

تكميل و به عنوان يك سند همكاري امضا مي شود.
 

  دعوت رييس شورا از بخش خصوصي
 براي همكاري

در ادامه اين نشست رييس ش��وراي شهر تهران به نمونه 
مصاديقي پرداخت كه در آن زمينه همكاري ش��هرداري 
تهران و بخش خصوصي فراهم است و اتاق تهران مي تواند 
بنگاه هاي عضو خود را براي مشاركت در اين حوزه ها ترغيب 
كند. محسن هاشمي به اشاره به يكي از محورهاي سخنراني 
مسعود خوانساري در صحن علني ش��وراي شهر در دي 
ماه سال گذشته كه به مس��اله حمل ونقل درون شهري و 

مسائل مربوط به آن پرداخته شده بود، گفت: شوراي شهر 
و ش��هرداري براي تجهيز و توسعه ناوگان درون شهري به 
اتوبوس ه��اي برقي نياز دارد كه صحبت ه��اي اوليه براي 
توليد آن شده و امكان ساخت آن در داخل با درصد بالايي 
از توانمندي داخلي و سهم اندك قطعات وارداتي مهياست 
و اين پروژه بزرگ كه علاوه بر تهران در ساير كلان شهرهاي 
كش��ور نيز تقاضا دارد مي تواند توس��ط بخش خصوصي 
انجام شود. هاش��مي ادامه داد: شهر تهران در حال حاضر 
6100 اتوبوس دارد كه عمر بخش عمده اي از آنها هشت 
سال و بيشتر است در حالي كه اتوبوس هاي درون شهري 
بايد كمتر از پنج سال كاركرد داشته باشند. تهران حدود 
9هزار اتوبوس نياز دارد كه البته بايد برقي باشد. براي شارژ 
باتري اين اتوبوس ها هم برنام��ه داريم و طبق مذاكرات با 
توانير، امكان سنجي شده اس��ت كه شارژ اين باتري ها در 
ساعات غيرپيك صورت گيرد. در تهران در ساعات پيك 11 
هزار مگاوات برق مصرف مي شود كه اين ميزان در ساعات 
غيرپيك به پنج تا شش هزار مگاوات كاهش مي يابد و زمان 
مناسبي براي شارژ اتوبوي هاس��ت. اگر نياز كل كشور در 
نظر گرفته شود حدود 20 هزار دستگاه اتوبوس برقي مورد 
نياز سيستم حمل ونقل دورن شهري است. رييس شوراي 
شهر تهران همچنين عنوان كرد كه تهران حدود 100هزار 
دستگاه تاكسي برقي نياز دارد. او افزود: در تهران سه ميليون 
موتورسيكلت وجود دارد كه دو ميليون آن فعال و در حال 
در تردد است و بايد حتماً برقي شود. مجموعه اين موارد به 
علاوه نياز مترو به تامين دو هزار واگن زمينه همكاري شورا 
و شهرداري با بخش خصوصي است. او گفت: در تهران هزار 
خط اتوبوسراني وجود دارد كه بيش از 300 خط آن كاملًا 
سودده است و مي تواند محل رقابت بخش خصوصي باشد.

رييس شوراي شهر تهران همچنين مساله پاركينگ هاي 
حاشيه اي را كه مورد انتقاد رييس اتاق تهران قرار داشت، 
مط��رح و آن را قابل واگذاري دانس��ت و گف��ت: در تهران 
960 هزار پاركينگ حاش��يه اي وج��ود دارد كه نيمي از 
آنها در داخل كوچه ها و خيابان هاي حاش��يه اي است كه 
قابليت واگذاري ندارد. در كل شهر تهران حدود 150 هزار 
پاركينگ حاشيه اي براي درآمد پايدار شهرداري وجود دارد 
كه مي تواند طي تشريفات رسمي و اداري به بخش خصوصي 
واگذار شود. رييس شوراي شهر تهران همچنين به مساله 
پسماند اشاره داشت و اين زمينه را نيز براي همكاري با بخش 
خصوصي مناسب توصيف كرد و گفت: شورا و شهرداري 
حاضر هستند كل پسماند ش��هر تهران را واگذار كنند اما 
براي اين كار چند شرط داريم. اول اينكه تفكيك از مبدا بايد 
صورت گيرد، دوم اينكه زباله ها براي توليد برق و كمپوست 
مورد استفاده قرار گيرد ما ساليانه 700 تا 800 ميليارد براي 

جمع آوري پسماند هزينه مي كنيم و آماده ايم با واگذاري اين 
كار هم هزينه را از دوش شهرداري برداريم و هم درآمد پايدار 
براي شهرداري ايجاد كنيم. بخش خصوصي مي تواند با ايجاد 
كارخانجات توليد برق و كمپوست از پسماند شهر تهران 
استفاده كند. البته تمهيداتي نيز براي اين كار لازم است از 
جمله تعبيه مخازن زيرزميني براي جمع آوري زباله هاي 
ش��هر و تفكيك آن به گونه اي كه پسماند در اختيار طرف 

قرارداد باشد و مافياي زباله به آن دسترسي نداشته باشد.
رييس شوراي شهر تهران ديگر زمينه مساعد براي همكاري 
شورا و شهرداري با بخش خصوصي را بازسازي بافت فرسوده 
عنوان كرد و افزود: در تهران سه تا چهار هزار بافت فرسوده در 
مناطق مختلف به ويژه مركز تهران داريم كه مي تواند زمينه 
همكاري مهمي باشد. شورا و شهرداري اين آمادگي را دارند 
كه بازسازي و احياي اين بافت را در قالب يك بسته با اهداف 
و برنامه ريزي مشخص براي نوع ساخت و ساز و كاربري آن 
به بخش خصوصي واگذار كنند. محسن هاشمي در پايان 
سخنان خود از آمادگي واگذاري نمايشگاه شهر آفتاب به 
بخش خصوصي گفت و اعلام كرد بخش خصوصي مي تواند 
در حوزه فرهنگي، اجتماعي و تفريحي نيز با ش��هرداري 
همكاري داشته باش��د و در احداث يا بازسازي سالن هاي 
سينما، تئاتر، پارك و شهربازي سرمايه گذاري و مشاركت 
كند. تهران نياز به پاتوق هاي فرهنگي كه همه محصولات 
فرهنگي و هنري و كالاهاي وابسته به آن را ارايه كنند، دارد. 
ضمن اينكه در ش��رق و جنوب تهران سالن سينما و تئاتر 
وجود ندارد و تمركز سالن هاي سينما در مركز و بعضاً غرب 
تهران اس��ت. اين فرصت مناسبي براي سرمايه گذاري در 

حوزه فرهنگ و هنر است.
 

  احياي بافت تاريخي و توسعه گردشگري
 در شهر تهران

در ادامه اين نشس��ت، محمدجواد حق ش��ناس، رييس 
كميسيون فرهنگي و اجتماعي ش��وراي شهر تهران، به 
فعاليت  بنگاه هاي بخش خصوصي استان تهران در حوزه 
مسووليت هاي اجتماعي اشاره و از آن تقدير كرد و افزود: 
بنگاه ه��اي بخش خصوصي در اس��تان ته��ران از موضع 
تعهدي كه نسبت به شهر و مردم خود دارند، وارد گود شده 
و فعاليت هاي پراكنده اي دارند كه هدف شورا اين است كه 
بتواند با همكاري اتاق تهران اين فعاليت ها را متمركز كند و 

به حوزه مسائل اجتماعي و فرهنگي هدايت كند.
حق شناس گفت: در مديريت مدرن شهرهاي بزرگ جهان، 
مساله تولي گري و تصدي گري پروژه هاي بزرگ مقياس 
نيس��ت، براي نمونه در برلين، پاريس، استانبول يا لندن 
نمي بينيد كه شورا و شهرداري دايم به دنبال ايجاد و احداث 
و افتتاح پروژه هاي بزرگ و هزينه زا باش��ند و اين مسائل با 
رعايت تمام اصول مديريت شهري، گردشگري، حفظ آثار 
باس��تاني و نگهداري چهره شهر، توسط بخش خصوصي 
انجام مي گيرد. در مقابل شورا و شهرداري به دنبال توسعه 
فعاليت هاي فرهنگي، هنري، اجتماعي و گردشگري براي 
هرچه بهتر كردن سطح زندگي و رفاه مردم، ايجاد سرگرمي 

و چشم نواز كردن شهر هستند. رييس كميسيون فرهنگي 
و اجتماعي شوراي شهر تهران با اشاره به تعداد سينماها و 
قياس آن با جمعيت تهران گفت: نسبت تعداد سالن هاي 
سينما به جمعيت تهران، زماني كه جمعيت شهر 3 ميليون 
نفر ب��ود، دوبرابر ميزان كنوني بوده اس��ت. در حال حاضر 
تهران 13 ميليون جمعيت روز و 10 ميليون جمعيت شب 
دارد و تعداد س��الن هاي سينما و پراكندگي آنها تناسبي 
با جمعيت ندارد به ويژه آنكه برخي از سالن هاي فعلي نيز 
قديمي هستند. براي نمونه منطقه چهار شهر تهران با بيش 
از يك ميليون نفر جمعيت حتي يك سالن سينما هم ندارد.
محمدجواد حق شناس همچنين به لزوم بهره برداري از بافت 
تاريخي تهران پرداخت و گفت: تمام منطقه 12 و حدود 40 
درصد از منطقه 11 تهران بافت قديم است كه پر از خانه ها و 
بناهاي تاريخي و قديمي است كه مرمت و احياي آن مي تواند 
باعث توسعه گردشگري داخلي و خارجي شود. به ويژه در اين 
منطقه بناهاي قديمي وجود دارد كه مي تواند توسط فعالان 
بخش خصوصي مرمت و احيا شود و به عنوان دفاتر كار يا 
به عبارت بهتر تجارتخانه آنان استفاده شود. اتفاقي كه در 
بسياري از شهرهاي بزرگ دنيا رخ داده و علاوه بر بهبود بافت 
شهر، به جلوه هاي آن افزوده و جذب گردشگر داشته است.

او با بيان اينكه ض��رورت دارد مناطق قديمي تهران مانند 
خيابان لال��ه زار احيا و به عنوان جاذبه گردش��گري مورد 
بهره برداري قرار گيرد گفت: در خيابان لاله زار 13 س��الن 
سينما وجود دارد، گراند هتل و تئاتر نصر آنجا قرار گرفته و 
بايد با احيا و مرمت آن را از بخش تجاري تهران جدا كرد. در 
حال حاضر اين خيابان بورس لوازم الكتريكي است كه ابتدا 
بايد يك مكان مناسب و قابل قبول براي فعالان اين صنف 
ايجاد كرد و با انتقال آنان، زمينه را براي احياي اين خيابان 
تاريخي استفاده كرد. تهران جاذبه هاي گردشگري بسيار 

بالايي دارد كه متاسفانه مورد غفلت قرار گرفته است.
حق شناس در پايان گفته هاي خود، توسعه فرهنگي، هنري 
و گردشگري تهران را يك ضرورت انكارناپذير عنوان كرد كه 
مي تواند موجب بهبود برخي مشكلات اجتماعي نيز بشود. 
او افزود: در اين زمينه شورا كاملًا به بخش خصوصي متكي 
است و معتقد است در كنار سياست گذاري درست و مطلوبي 
از سوي نهاد مديريتي شهر، اجراي اين امور بايد به دست 

بخش خصوصي صورت گيرد.
 

  شهر با  نگاه كاسبكارانه اداره نمي شود
در ادامه اين نشست، رييس اتاق تهران، با بيان آمادگي كامل 
بخش خصوصي براي همكاري و مش��اركت در طرح هاي 
فرهنگي، اجتماعي و اقتصادي تهران از ضرورت نگاه درست 
به مسائل شهري گفت و تاكيد كرد كه شهر را نمي توان با 
نگاه كاسبكارانه اداره كرد. مسعود خوانساري توضيح داد: اگر 
صرفاً هدف كسب درآمد براي نهادهاي مديريتي باشد، آنچه 
اتفاق مي افتد تكرار تجربه ناموفق خصوصي سازي است كه 
در آن فروش به قيمت بالاتر هدف قرار گرفت و اهليت خريدار 
سنجيده نشد. خوانساري ادامه داد: بايد قبول كنيم آنچه 
شهرداري تاكنون به عنوان پروژه انجام داده است را نمي توان 

به قيمت تمام شده به بخش خصوصي فروخت چون اغلب 
پروژه هاي شهري با هزينه بالا به پايان رسيده است. بخش 
خصوصي مي تواند در هزينه بهره برداري مشاركت داشته 
باشد و براي اين كار بايد قيمت ها واقعي سنجيده شود نه 

اينكه صورت وضعيت هاي شهرداري مبنا قرار گيرد.
او با اشاره مساله پاركينگ هاي حاشيه اي شهر تهران گفت: 
براي آنكه اين طرح بتواند به حل مش��كل ترافيكي كمك 
كند بايد هزينه پارك در حاشيه خيابان به نحوي باشد كه 
تنها اشخاصي كه براي انجام يك كار مشخص در شهر تردد 
مي كنند از اين پاركينگ ها استفاده كنند. در حال حاضر 
هزينه پارك در حاش��يه خيابان به نحوي است كه اغلب 
مغ��ازه داران اين پاركينگ ها را از صبح تا ش��ب در اختيار 
مي گيرند و مردمي كه براي كار در خيابان تردد مي كنند، 
براي جاي پارك نيم س��اعته و يك س��اعته دچار معضل 
هستند. خوانساري ادامه داد: براي بهبود اين وضع و كمك 
به كاهش ترافيك بايد به گونه اي برنامه ريزي شود كه پارك 
براي مدت طولاني هزينه  بالايي در برداش��ته باشد و براي 
فرد صرفه نداشته باشد كه ماشين خود را از صبح تا شب در 
كنار خيابان پارك كند. ضمن اينكه در اجراي اين طرح بايد 
پليس همكاري لازم را داشته باشد. در اين صورت مي توان 
بخش خصوصي را راغب به حضور در اين پروژه كرد و از او 
توقع داشت كه خدمات جانبي مانند خط كشي پاركينگ ها 
و ساير اقدامات موردنياز را انجام دهد.  رييس اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي تهران نمايشگاه بين المللي 
شهر آفتاب را بهترين بستر براي آغاز همكاري هاي بخش 
خصوصي و شورا عنوان كرد و افزود: شهرداري نمايشگاه دار 
خوبي نيست و نمي تواند از پس هزينه هاي نمايشگاه بربياد. 
با توجه به سرمايه گذاري عظيم صورت گرفته در نمايشگاه 
و هزينه هاي نگهداري آن، بار مالي سنگيني بر دوش شورا و 
شهرداري است در حالي كه بايد مديريت اين نمايشگاه، مانند 
اغلب شهرها و نمايشگاه ها در كشورهاي توسعه يافته، به اتاق 
بازرگاني واگذار شود و در مقابل اتاق مي تواند سرمايه گذار 
خارجي براي بهره برداري مناس��ب، تكميل ساخت و ساز 
جذب كند، نمايشگاه هاي بخش خصوصي را آنجا برگزار كند 
و براي شهرداري نيز درآمد پايدار ايجاد كند. بخش خصوصي 
اين توان را دارد كه تمام نمايشگاه ها را از داخل شهر به شهر 
آفتاب منتقل كند. مسعود خوانساري همچنين عنوان كرد 
كه بخش خصوصي، به ويژه اعضاي اتاق تهران براي همكاري 
در حوزه هاي مختلف شهري اعم از حمل ونقل، احياي بافت 
فرسوده، مسائل اجتماعي، گردشگري و ... آمادگي همكاري 
دارند و اين مسائل بايد با همكاري هاي اتاق تهران و شوراي 
شهر تهران سياس��ت گذاري و مشخص شود. در ادامه اين 
نشس��ت، فريدون وردي نژاد كه در كارگروه مشترك اتاق 
تهران و شوراي شهر تهران حضور دارد با جمع بندي مباحث، 
محورهاي فرهنگ و گردشگري، سرمايه گذاري و درآمد 
پايدار، پسماند و انرژي، حمل و نقل، ساخت وساز و پروژه هاي 
عمراني را به عنوان محورهاي اصلي مذاكره براي همكاري 
ذكر و عنوان كرد پيش نويس تفاهم نامه همكاري اين دو نهاد 

به زودي تكميل و آماده مي شود.

بازار خودرو همواره از عرصه هايي به شمار مي رود كه رصد 
قيمت ها در آن با حساسيت بسياري دنبال شده و اين قاعده و 
قانون نانوشته در حال حاضر نيز تداوم دارد. به واقع، نياز مبرم 
و جدي خانوارها به خودرو باعث شده تا حساسيت ها نسبت 
به نوسان قيمت اتومبيل در كشور تشديد شود و بالطبع با 
افزايش افسار گسيخته قيمت خودرو در بازار، بسياري از 
متقاضيان خريد نيز آشفته مي شوند.  طي ماه ها و هفته هاي 
گذشته، افزايش نرخ ارز، بستر برخي سودجويي ها را براي 
سوداگران بازار اتومبيل هموار ساخت. در اين ميان، بسياري 
از فعالان بازار خودرو، به حبابي بودن قيمت ها اذعان كرده 
و روند افزايشي آن را غير معقول خوانده اند، اما كم نبودند 
افرادي كه به گمان افزايش هر چه بيشتر قيمت ها، به خريد 

خودرو و سرمايه گذاري در اين عرصه مبادرت ورزيدند. 
طي هفته هاي اخير با كاهش نرخ ارز، قيمت خودرو نيز روند 
نزولي به خود گرفت و حالا س��وال بسياري از متقاضيان و 
حتي عرضه كنندگان )فروشندگان خُرد و افرادي كه در اين 
حوزه سرمايه گذاري كرده اند( حول اين محور مي چرخد 
كه چشم انداز قيمت خودرو چه خواهد بود؟ سعيد مُوتمِني، 
رييس اتحاديه نمايش��گاه داران و فروشندگان خودروي 
تهران، روند افزايشي قيمت ها را حبابي عنوان كرد و بر كاهش 
قيمت ها تاكيد ورزيد. به واقع، فاصله قيمتي ميان كارخانه تا 
بازار و شكاف ايجاد شده آنچنان غير طبيعي و افسار گسيخته 

بود كه بسياري از مردم مات و مبهوتِ اين نوسان شده بودند. 
رييس اتحاديه نمايشگاه داران و فروشندگان خودروي تهران 
قريب به سه ماه پيش گفت: در گذشته نيز شاهد دو نرخي 
شدن و اختلاف قيمت ميان كارخانه و بازار بوده ايم اما ضريب 
اين اختلاف آنچنان جدي و ش��ديد نبود. وي در تشريح 
افزايش قيمت خودرو مي گويد: وقتي نقدينگي در جامعه 
افزايش مي يابد و در چنين بستري، خودروسازان نيز عرضه 
را به ميزان كافي حفظ نمي كنند به تبع نقدينگي به سمت 
كالاهايي سوق پيدا مي كنند كه گمانه زني و ذهينت جامعه 
بر اين اس��ت كه احتمال افزايش قيمت ها در آن بالاست. 
موتمني، چندين ماه پيش به متقاضيان خريد خودرو توصيه 
كرد كه تا زمان متعادل ش��دن قيمت ها از خريد اتومبيل 
اجتناب كنند. مديركل دفتر صنايع خودرو و نيروي محركه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز درآن مقطع با اعلام عرضه 
و پيش فروش خودرو در آينده اي نزديك از افزايش عرضه 
اتومبيل خبر داد. حالا پس از فعل و انفعالات بسيار در بازار 
خودرو و ارز، از قريب به دو تا سه هفته پيش، روند كاهشي 
قيمت اتومبيل در بازار كليد خورده و كم نيس��تند افراد و 
گروه هايي كه با ذهنيت افزايش افزون تر قيمت اتومبيل و 
با هدف كسب سود بيشتر به خريد خودرو مبادرت ورزيده 

بودند، در تكاپوي فروش آن هستند.  
نادر قاضي پور در خصوص آثار س��قوط قيمت دلار در بازار 

خودرو و ساير محصولات، اظهار كرد: كارمندان، معلم ها، 
كارگران و نظاميان بر مبن��اي ريال حقوق خود را دريافت 
مي كنند اما بازاريان بر اساس نرخ دلار قيمت محصولات را 
در بازار عرضه مي كنند. عضو كميسيون صنايع و معادن در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه حقوق بگيران بر مبناي 
ريال در نوسان نرخ ارز متضرر شده اند، گفت: با كاهش نرخ ارز 
بايد افزايش هاي كاذبي كه برخي افراد در بازار از جمله بازار 
خودرو ايجاد كرده  اند كاهش پيدا كند تا از زيان روز افزون 

كارگران و جامعه جلوگيري شود.
محمد رضا كياني، يك��ي از فعالان عرصه خريد و فروش 
خودرو اظهار كرد: افزايش نرخ خودرو آنچنان غير طبيعي 
ب��ود كه در كاه��ش آن ترديد چنداني وجود نداش��ت و 
بسياري از افراد باسابقه و مجرب اين بازار، به كاهش قطعي 
قيمت خودرو تاكيد مي كردند. وي افزود: در شرايطي كه 
شاهد كاهش 10 تا 15 درصدي قيمت ها در بازار خودرو 
هستيم، بسياري از افراد و گروه هايي كه با نگاه سرمايه اي 
به خريد اتومبيل مبادرت ورزيده بودند، با تعجيل در جايگاه 
فروشنده و عرضه كننده قرار گرفته اند. كياني گفت: با ثبات 
هر چه بيشتر در بازار ارز، يقينا شاهد كاهش هر چه بيشتر 
قيمت خودرو خواهيم بود و به اعتقاد بنده همين تحليل و 
گمانه زني، خريداران ديروز خودرو را به فروشندگان جدي 

امروز تبديل كرده است. 
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پوشاك در انتظار ارز »نيما«
رييس اتحاديه فروش��ندگان و دوزندگان پيراهن 
گفت: تأمين كنندگان م��واد اوليه توليد پيراهن و 
پوش��اك در انتظار تأمين ارز از طريق سامانه نيما 
هس��تند. مجتبي دروديان در رابطه با شرايط بازار 
پيراهن گفت: با وجود تغيير فصل و ثبات نسبي دلار 
در محدوده قيمت 14 هزار تومان، تغييري در بازار 
پيراهن رخ نداده است. رييس اتحاديه فروشندگان و 
دوزندگان پيراهن ادامه داد: بازار زماني از ركود خارج 
مي شود كه اقتصاد و نرخ دلار به ثبات واقعي دست 
پيدا كند كه اين موضوع عاملي خواهد شد تا تجار و 
فعالان از بابت نوسانات شديد نرخ ارز نگراني نداشته 
و تأمين مواد اوليه توليد و دوخت پيراهن را پيگيري 
كنند. وي با بيان اينكه بازار همچنان در ركود به سر 
مي برد، خاطرنشان كرد: آنچنان تقاضايي از سوي 
مردم وجود ندارد و اين در حالي اس��ت كه با توجه 
به نرخ دلار، قيمت تمام ش��ده ي��ك پيراهن براي 
توليدكننده در ح��دود 120 هزار تومان و حداقل 
قيمت عرضه به مشتري در حدود 150 هزارتومان 
اس��ت. دروديان در زمينه تأمي��ن ارز براي تأمين 
مواد اوليه توليد پيراهن، اظه��ار كرد: كارگروهي 
در زمينه تأمين ارز ب��راي واردات مواد اوليه توليد 
پيراهن و پوشاك تشكيل شده تا ارز از طريق سامانه 
نيما در اختيار فعالان ق��رار گيرد. رييس اتحاديه 
فروشندگان و دوزندگان پيراهن با اشاره به فعاليت 
واحدهاي صنفي در قالب كارگاه و سفارشي دوزي، 
گفت: به مرور زمان سفارشي دوزي پيراهن و كت 
و شلوار كاهش يافت و جامعه به سمتي پيش رفت 
كه محصولات آماده و دوخته را خريداري كنند اما 
در شرايط فعلي كه از تعداد واحدهاي سفارشي دوز 
كاسته شده است معدود افرادي نياز خود را از طريق 

سفارشي دوزي تأمين مي كنند

پرداخت 75 درصد مطالبات 
چايكاران

حبيب جهان ساز رييس سازمان چاي با اشاره به اينكه 
برداشت رسمي برگ س��بز چاي تا پايان مهر ادامه 
دارد، اظهار كرد: براساس آخرين آمار از ابتداي فصل 
برداشت تاكنون 112 هزارتن برگ سبز چاي با ارزش 
بيش از 219 ميليارد توم��ان از چايكاران خريداري 
ش��ده اس��ت. وي از پرداخت 75 درص��د مطالبات 
چايكاران خبر داد و گفت: تاكنون 164 ميليارد تومان 
از مجموع بهاي برگ سبز خريداري شده پرداخت و 
مابقي طي روزهاي آتي به حس��اب چايكاران واريز 
خواهد شد. جهان ساز با اشاره به اينكه 38 ميليارد 
تومان از باقي مانده مطالبات چايكاران سهم دولت 
است، بيان كرد: س��هم دولت تا نيمه آبان ماه بطور 
كامل با چايكاران تسويه حساب خواهد شد و سهم 
كارخانه هاي چاي سازي به تدريج پس از فروش چاي 

توليدي به حساب كشاورزان واريز مي شود.
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عادلالجبيرازبيگناهيمحمدبنسلمانميگويد

بيمواميدهايرايگيريجنجاليدرافغانستان

خشم وليعهد جوان از كودتاي غرب

انتخابات از تقلب تا تغيير معيارهاي مشروعيت

گروه جهان|
 در جديدتري��ن تحولات و اظهارنظرهاي عربس��تان 
سعودي درباره جمال خاشقجي روزنامه نگار منتقد و 
ستون نويس واشنگتن پست، عادل الجبير وزير خارجه 
عربستان، قتل خاشقجي را يك »اشتباه وحشتناك« 
استراتژيك توصيف، اما نقش محمد بن سلمان را در آن 
تكذيب كرد. خبرگزاري رسمي عربستان )واس( هم 
گزارش داده، ملك س��لمان پادشاه عربستان و محمد 
بن سلمان وليعهد سعودي در تماس هاي تلفني جداگانه 
با صلاح خاشقجي كشته شدن پدرش را به او تسليت 
گفتند. اين در حالي اس��ت ك��ه در صحنه بين المللي 
انگش��ت اتهام بطور عمده به س��مت وليعهد سعودي 
است و بسياري بر اين باورند كه آنچه بر سر خاشقجي 
آمده بدون كسب اجازه از بن سلمان جوان امكان پذير 
نبوده است. اگرچه جبهه  تشكيل شده عليه بن سلمان 
بين المللي است، اما به نظر مي رسد انتقادهاي مطرح 
شده در واش��نگتن بيش از همه براي وليعهد سعودي 
سنگين بوده اس��ت. روزنامه »وال استريت ژورنال« به 
نقل از يكي از منابع نزديك به خاندان سلطنتي سعودي 
نوش��ته، محمد بن س��لمان در تماس با جرد كوشنر 
مشاور و داماد دونالد ترامپ تاكيد كرده هرگز »كودتاي 
غرب« عليه خود را فراموش نخواهد كرد. ظاهرا وليعهد 
سعودي 8 روز پس از ناپديد شدن خاشقجي در تماس 
تلفني با كوشنر علت خشم به وجود آمده در واشنگتن 

را جويا شده است.
وال  اس��تريت ژورنال به نقل از دو نفر از اف��رادي كه از 
جزئيات اين تماس تلفني آگاه بودند، نوشته اظهارات 
جرد كوشنر و جان بولتون مشاور امنيت ملي امريكا در 
اين تماس تلفني به نوعي بن س��لمان را در تنگنا قرار 
مي دهد، چراكه آنها از نياز به بسته شدن هرچه سريع تر 
پرونده خاش��قجي سخن مي گويند. كوش��نر از لزوم 
شفاف سازي درباره سرنوشت روزنامه نگار ناپديد شده 
سخن مي گويد و بن سلمان به اين اظهارات دستپاچه 
و عصباني پاسخ مي دهد. يكي از نزديكان به پادشاهي 
سعودي مي گويد: »وليعهد واقعا شوكه شد، چون انتظار 
چنين واكنش هاي تند از سوي غرب و به ويژه امريكا در 
اين پرونده را نداشت.« بن سلمان در اين تماس مي گويد، 
احساس مي كند كه غرب به او خيانت كرده است. ظاهرا 

بن سلمان گفته هرگز فراموش نخواهد كرد چطور پيش 
از آنكه تحقيقات پايان يابد، عليه او »كودتا« كرده اند.

     اشتباه بزرگ در قتل خاشقجي
اگرچه به  صورت جس��ته و گريخته سخناني مبني بر 
احتمال بركناري بن سلمان از وليعهدي  شنيده مي شود، 
اما به نظر مي رسد طرح رياض مبرا كردن بن سلمان از هر 
اتهامي اس��ت. در همين راستا، عادل الجبير با »فاكس 
نيوز« گفت وگويي انجام داد. وزير خارجه عربس��تان از 
مصمم بودن دولت رياض براي كشف واقعيت ها و مجازات 
مسببان اين قتل سخن گفت و افزود: »افرادي كه اين كار 
را انجام دادند خارج از حيطه اختياراتشان عمل كردند. 
معلوم است كه اشتباه خيلي بزرگي اتفاق افتاده و چيزي 

كه اشتباه را بدتر كرده، تلاش براي سرپوش گذاشتن بر آن 
بوده است.« او همچنين گفت كه نمي داند پيكر خاشقجي 
كجاس��ت و تاكيد كرد كه اين عمل به دس��تور محمد 
بن سلمان وليعهد قدرتمند عربستان، انجام نشده است. 
الجبير درباره توضيحات ديرهنگام كشورش درباره قتل 
خاش��قجي گفته تلاش ها براي كسب اطلاعات دقيق 
حدود ۱8 روز زمان برده است: »ما گزارش هايي داشتيم 
كه اشاره مي كرد او كنسولگري را ترك كرده، اما تيم ويژه 
بازجويي ما در تركيه از وجود برخي اخبار متناقض در اين 
گزارش ها پرده برداش��ت.  زماني كه به اطلاعات درست 
رسيديم، دادستاني تحقيقات را شروع كرد. گزارش هاي 
اوليه گمراه كنن��ده بودند؛ اما آنچه رخ داده يك جنايت 
و اشتباه فاحش اس��ت و افراد تيم ۱۵ نفره از اختيارات 

خود عدول كرده اند و ما براس��اس نتايج برخي گام ها را 
برداشتيم.« عربستان سعودي مي گويد كه ۱8 نفر را در 
رابطه با اين پرونده دستگير كرده و ملك سلمان هم در 
واكنش به انتقادهاي شديد از رياض، دو فرد نزديك به 
بن سلمان در دولت را بركنار كرده و كميته اي را براي ايجاد 

اصلاحات سازمان اطلاعات تشكيل داده است.
وزير خارجه عربس��تان در ادامه به دفاع از تفس��يرهاي 
متفاوت كش��ورش درباره قتل خاش��قجي پرداخت و 
گفت: »اين عربستان است كه تصميم  مي گيرد چه كسي 
آن را هدايت و رهبري كن��د. رياض مصمم به مجازات 
مسوولان جنايت در كشته شدن جمال خاشقجي است 
و محمد بن س��لمان هيچ اطلاعي از اين اتفاق نداش��ته 
است.« او در اش��اره به اظهارات و مواضع اعضاي كنگره 

امريكا مبني بر اينكه بن س��لمان پشت قتل خاشقجي 
بوده و درخواست ها براي بركناري او از وليعهدي، گفت: 
»اظهارات قانون گذاران امريكايي احساس��ي و از روي 
احساسات اس��ت.« وزير خارجه سعودي در حمايت از 
وليعهد كشورش مدعي ش��د، نزديكان وليعهد در اين 
جنايتي كه خودش هم از آن بي اطلاع اس��ت، دس��ت 
نداشتند! الجبير اطلاع داشتن مقامات رده بالاي سعودي 
از نوارهاي صوتي ضبط شده از قتل خاشقجي را رد كرد و 
در ادامه به افشاي همه حقايق اين پرونده و ادامه تحقيقات 

سعودي ها وعده داد.

     تلافي با تحريم نفتي غرب
روايت هاي عربس��تان س��عودي درباره ناپديد شدن 
خاش��قجي مدام در ح��ال تغيير اس��ت و ترامپ هم 
واكنش هاي ضد و نقيضي به اين مساله نشان مي دهد. 
او در ابتدا تحت فش��ارهاي داخلي و خارجي گفت اگر 
مشخص شود رياض در قتل خاشقجي دست داشته، 
مجازات ش��ديدي در انتظارش خواهد بود؛ اما تاكنون 
درباره جزييات اقدامات تنبيهي احتمالي سخني نگفته 
اس��ت. پس از اطلاعيه عربس��تان درباره كشته شدن 
خاشقجي در كنسولگري استانبول حين يك مجادله 
لفظي و فيزيكي، ترامپ اين گ��زارش را معتبر خواند؛ 
اما يك روز بعد از دروغ ه��اي احتمالي در اين گزارش 
سخن گفت. اگرچه ترامپ لغو قراردادهاي تسليحاتي 
را مردود دانسته است، اما اعمال تحريم عليه عربستان 
بعيد نيست و به ويژه ممكن است كنگره درصدد تحريم 
رياض برآيد و برخي از گمانه زني ها از احتمال واكنش 
عربستان به اين اقدامات تنبيهي از طريق تحريم نفتي 

غرب حكايت دارند.
اما يورونيوز در گزارش��ي نوش��ت، وزير نفت عربستان 
س��عودي گفت��ه كش��ورش قصد ن��دارد مانند س��ال 
۱۹۷۳تحريم نفتي عليه غرب اعمال كند، زيرا حساب 
نفت را از سياس��ت جدا مي داند. خالد فالح در اش��اره به 
مناقشات بر سر سرنوشت خاشقجي افزود: »اين مساله 
مي گذرد، اما عربستان كشور بسيار مسوولي است. ما در 
چندين دهه گذشته از سياست نفتي به شكلي مسوولانه 
به عنوان يك ابزار اقتصادي اس��تفاده و آن را از سياست 

جدا كرده ايم.«

 گروه جهان| 
برگزاري انتخابات پارلماني افغانستان واكنش هاي متفاوتي 
را در پي داشته اس��ت. در حالي كه برخي از كيفيت روند 
برگزاري انتخابات بطور نسبي ابراز رضايت كرده  و مشاركت 
گسترده مردم را نشانه تغيير معيارهاي مشروعيت در اين 
كشور مي دانند، برخي راي گيري دو روزه، سوءمديريت و 
شائبه تقلب در انتخابات را افتضاحي تمام عيار خوانده اند كه 
تاثيراتش مي تواند به بحران هاي سياسي در كابل دامن بزند. 
انتخابات پارلماني افغانس��تان از صبح شنبه آغاز و در 
برخي مناطق تا عصر يك ش��نبه ادامه داشت. روزنامه 
ماندگار افغانستان در گزارشي با عنوان »انتخابات، باز 
هم افتضاح« نوش��ته: انتخاباتي كه برگزار شد، تكرار 
همان انتخاباتِ گوسفندي ۱۳۹۳بود. انتخاباتي كه يك 
بار ديگر به اعتماد و باور مردم ضربه زد و بدتر از آن اينكه 
احتمال دارد، انتخابات بع��دي نيز تحت تاثير آن قرار 
گيرد... با اين حال اگر كميسيون هاي انتخابات و شكايات 
بتوانند آراي س��ره را از ناسره جدا كنند، شايد نتايج در 
ميان اما و اگرهاي فراوان و از سر ناچاري تاييد شود. اما اگر 
چنين نشد و تمايلات سياسي نتايج انتخابات را مشخص 
كرد، بايد از حالا نگران آينده و بحراني بود كه به دنبال 
خواهد آمد. اين بحران براي افغانستان بسيار سنگين 
تمام مي شود و به همين دليل بايد از حالا تمهيدات 

لازم براي جلوگيري از چنين وضعيتي اتخاذ شود.«
در ادام��ه اين مطلب آم��ده: »گزارش هايي ك��ه از مراكز 
راي گيري و مشاركت مردم ارايه شدند، همه نشان دهنده 
آن بودند كه انتخابات كاستي هاي زيادي داشت از ناامني و 
حملات انتحاري گرفته تا برگزار نشدن به موقع و مشكلات 
س��امانه رأي گيري. در اين ميان اگر بحث هاي سياس��ي 
آنگونه كه پيش از برگزاري انتخابات از سوي تحليل گران 
مطرح مي شد، در انتخابات نقش تعيين كننده داشته باشد 
كه احتمال آن نيز زياد است، مي توان از حالا حدس زد كه 
پارلمان آينده اگر بدتر از دوره هاي پيشين نباشد، بدون شك، 
بهتر نخواهد بود. پيش از اين برخي سياستمداران مي گفتند 
كه دفتر رياست جمهوري در تلاش براي مهندسي انتخابات 
است و مي خواهد افراد مورد حمايت خود را وارد مجلس كند. 
اين تمايل زياد هم دور از واقعيت نيست چرا كه اگر پس از 
انتخابات قرار باشد انتخابات رياست جمهوري برگزار شود، 

آنگاه دولت به حاميان بيشتري در مجلس نياز دارد.«
اين نش��ريه همچنين با انتقاد از برگزاري انتخابات در دو 
روز هش��دار داده كه احتمال تقلب و مهندسي آرا در اين 
شرايط بيشتر شده اس��ت. ماندگار نوشته: »دموكراسي 
افغانستان بيشتر از آنكه از سوي سنت هاي حاكم بر جامعه 
و تحجر برخي گروه ها ضربه ديده باشد، از سوي حاكماني 
ضربه خورده كه به نام آن به كرس��ي قدرت دست يافتند، 

ام��ا ارزش هاي آن را به نفع قبيله و گ��روه مصادره كردند. 
همان مصيبتي را كه آدلف هيتلر بر سر دموكراسي آلمان 
آورد. او هم از طريق آراي مردم به قدرت دس��ت پيدا كرد 
ولي خود به قاتل آنان تبديل ش��د. اهميت انتخابات براي 
حاكمان افغانستان هم چيزي بيشتر از اين نيست؛ آنان هم 
مي خواهند با استفاده از چنين حربه اي قدرت را در انحصار 
خود نگه دارند، والا لازم نبود كه با سرنوشت مردم بازي كرد 
و برايشان نظامي خلق كرد كه كارآمدي اش حتي نمي تواند 

مورد قبول تماميت خواه ترين گروه ها و افراد قرار گيرد.«

     تغيير معيارهاي مشروعيت
روزنامه هشت صبح افغانستان رويكرد متعادل تري نسبت 
به شيوه برگزاري انتخابات دارد. اين نشريه دوشنبه نوشته: 
»مشاركت گسترده مردم ثابت كرد كه معيارهاي مشروعيت 
سياسي در افغانستان تغيير كرده است. پيشتر كليشه مسلط 
اين بود كه فرهنگ سنتي افغانستان دموكراسي را برنمي تابد 
و اين جامعه معيارهاي س��نتي و قبايلي خ��ودش را براي 
مشروعيت دارد. در اين ترديدي نيست كه فرهنگ سنتي 
افغانستان معيارهاي مشروعيت را در اين جغرافيا تعريف 
كرده بود. در اين جغرافيا هر سرلش��كري كه مي توانست 
قلمرو را تسخير كند،  دشمنانش را شكست دهد و حداقلي 
از نظم را برقرار كند،  صاحب مشروعيت سياسي مي شد. اما 

دريچه

كوتاه از منطقه

ترزامي:95درصدمذاكرات
برگزيتكاملشدهاست

گروه جهان|نخس��ت وزير بريتانيا كه با فشار شديد 
افراد محافظه كار حزب خود براي به فرجام رس��اندن 
مذاكرات برگزيت روبروس��ت قانونگذاران كشورش را 
در جريان نتايج مذاكرات خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا 
خواهد گذاشت. به گزارش يورونيوز، ترزا مي قانون گذاران 
پارلمان را در جريان مذاكرات برگزيت قرار خواهد داد. 
طبق بيانيه اي كه پيش از حضور او در پارلمان منتشر 
شده ترزا مي از پيشرفت مهم در مذاكرات خبر خواهد 
داد. بر پاي��ه اين بيانيه، مي تلاش خواه��د كرد رئوس 
پيش��رفت هاي به دس��ت آمده در مذاكرات سه هفته 
گذش��ته پيرامون برگزيت را تشريح كند. نخست وزير 
بريتانيا به پارلمان خواهد گفت، به توافقي دست يافته 
كه از مباح��ث مربوط به حاكميت ب��ر جبل الطارق تا 
همكاري هاي امنيتي در آينده را در بر مي گيرد. او اظهار 
مي كند: »با مذاكره در مورد همه اين مسائل، ۹۵درصد از 
توافق خروج و پروتكل هاي مربوط به آن در حال حاضر به 
سرانجام رسيده است.« اما مساله مرز بين ايرلند شمالي 
كه قسمتي از بريتانياست با جمهوري ايرلند كه عضو 
اتحاديه اروپاست همچنان حل نشده باقي مانده است. ترزا 
مي پس از آنكه اعلام كرد، حاضر به تمديد دوره انتقالي 
خروج از اتحاديه اروپا تا يك س��ال ديگر است به شدت 
تحت فشار محافظه كاران طرفدار برگزيت در حزب خود 
قرار گرفت. طرفداران سرسخت برگزيت بيم دارند كه 
اين دوره انتقالي تا دسامبر ۲۰۲۱ طول بكشد. جمعي از 
نمايندگان حزب حاكم بريتانيا با انتقاد از شيوه پيشبرد 
مذاكرات خواس��تار برگزاري جلسه رأي عدماعتماد و 

جايگزيني نخست  وزير شده اند. 

عذرخواهيملياستراليابابت
سوءاستفادهازكودكان

گروه جهان|اسكات موريسون نخست وزير استراليا 
از قربانيان سوءاستفاده جنسي از كودكان در اين كشور 

عذرخواهي كرد.
به گزارش بي بي سي، تحقيقات پنج ساله حاكي از آن 
اس��ت كه در چند دهه گذش��ته ده ها هزار كودك در 
استراليا قرباني آزار جنسي بوده اند. صدها نفر در كانبرا 
پايتخت استراليا تجمع كردند تا سخنراني موريسون 
در پارلمان اين كشور در اين خصوص را بشنوند. نخست 
وزير استراليا گفت: »امروز بايد متواضعانه مقابل كساني 
كه رها شدند، زانو بزنيم و ملتمسانه عذرخواهي كنيم.«

در اين تحقيق كه سال گذش��ته پايان يافت، از حدود 
هشت هزار قرباني كه در اماكني چون مدرسه ها، كليسا ها 
و باشگاه هاي ورزشي آزار جنسي ديده بودند، شهادت 
گرفته شد. بيل شورتن، رهبر حزب مخالف دولت نيز 
در پارلمان سخنراني كرد و گفت: »برخي از اشتباهات 
را نمي ش��ود جبران كرد، اما استراليا امروز عذرخواهي 
مي كند.« در اين تحقيق آمده كه اين موضوع فقط به چند 
»سيب گنديده« محدود نمي شود و بيشتر موسسات 
مقصر بوده اند. بيش از ۱۵ هزار نفر با كميسيون تحقيق 
تماس گرفتند و عليه چهار هزار موسسه گزارش دادند. 
بيشترين تعداد كساني كه عامل سوءاستفاده هاي جنسي 
بودند، آموزگاران مدرسه، مبلغ هاي ديني و كشيش ها 
بوده اند. كميسيون تحقيق در گزارش خود نوشته است: 
»ده ها هزار كودك در بسياري از موسسات استراليا مورد 
آزار جنسي قرار گرفته اند. هيچگاه رقم حقيقي قربانيان 
را نخواهيم دانست.« قربانيان مي توانند به عنوان غرامت 

تا ۱۵۰ هزار دلار استراليا تقاضا كنند.

هند16ميليارددلاراوراققرضه
امريكارافروخت

گروه جهان|در مواجه��ه با بحران كاهش ارزش 
پول ملي، بانك مركزي هند با پيوس��تن به س��اير 
اقتصاده��اي در حال ظهور، ع��لاوه بر افزايش نرخ 
تعرف��ه واردات محص��ولات امريكاي��ي، بي��ش از 
۱6ميليارد دلار اوراق قرضه دولت امريكا را به فروش 
رساند تا دارايي هاي امريكايي خود را كاهش دهد. 
به گزارش اكونوميك تايمز، از آوريل تاكنون بيش 
از ۱6.۳ميلي��ارد دلار اوراق قرضه دولتي امريكا را 
به فروش رس��انده و ارزش س��هام هند در امريكا از 
۱۵۷ميلي��ارد دلار در پايان مارس به ۱4۰ميليارد 
دلار تا پايان ماه اوت كاهش يافته اس��ت. در همين 
دوره، چي��ن اوراق قرضه دولتي امري��كا به ارزش 
۲۲.6ميلي��ارد دلار و تايوان نيز 6.۹ ميليارد دلار از 
دارايي هاي خود در امريكا را به فروش رسانده اند. اين 
اقدامات مي توانند محدوديت دسترسي كشورها به 
بازار به دليل كاهش ارزش اوراق قرضه و همچنين 
افزايش تعرفه هاي گمرك��ي را جبران كنند. بانك 
مركزي هند به دلار بيشتري براي تزريق به بازارهاي 
محلي جهت جلوگيري از سقوط بيشتر ارزش روپيه 
احتياج دارد و اين امر مي تواند يكي از عوامل اقدام 
اين بانك در فروش اوراق قرضه دولتي امريكا باشد. 
بانك مركزي هن��د از ماه آوريل تاكن��ون ارزهاي 
خارجي به ارزش ۱8.6 ميليارد را در بازار هاي ارز اين 
كشور به فروش رسانده تا سقوط روپيه را كنترل كند. 
همچنين از آوريل تاكنون سرمايه گذاران خارجي 
بيش از ۱۰ميليارد دلار سرمايه خود را از بازار بورس 

هند خارج كرده اند. 

تاكيدفرانسهبرنقش
پيمانهستهايدرامنيتاروپا
گ�روه جهان|پ��س از اينك��ه دونال��د ترام��پ 
رييس جمهوري امريكا، اعلام كرد كه كشورش را از 
پيمان منع موشكي ميان برد با روسيه خارج مي كند، 
رييس جمهوري فرانسه در گفت وگوي تلفني با او بر 
نقش كليدي پيمان هس��ته اي مسكو – واشنگتن 
در تامين امنيت اروپا تاكيد كرده اس��ت. به گزارش 
رويترز، در بيانيه رياس��ت جمهوري فرانس��ه آمده 
امانوئل ماكرون در گفت وگ��وي با دونالد ترامپ بر 
اهميت پيمان هسته اي دوران جنگ سرد در امنيت 
و ثبات راهبردي اروپا تاكيد كرده اس��ت. ماكرون و 
ترامپ درباره مرگ جمال خاش��قچي روزنامه نگار 
منتقد سعودي و اوضاع سوريه نيز گفت وگو كردند. 
در حالي كه دونالد ترامپ به تازگي تهديد كرده كه 
امريكا را از پيمان منع موشك هاي هسته اي كوتاه 
و ميان برد خارج مي كند، جان بولتون مشاور امنيت 
ملي رييس جمهوري امريكا و نيكلاي پاتروش��ف 
دبير شوراي امنيت روسيه در مسكو مذاكرات خود 
را پشت درهاي بسته آغاز كردند. براساس اين پيمان، 
توس��عه و كاربرد تمام موشك هاي هسته اي و غير 
هسته اي كوتاه و ميان برد به استثناي موشك هاي 
دريايي ممنوع ش��د. اين پيمان نخستين قرارداد 
كنترل تسليحات هس��ته اي موشكي راهبردي در 
جهان به حساب مي آيد كه با توجه به اينكه در دوره 
جنگ سرد بين دو ابرقدرت )شوروي و امريكا( امضا 
ش��ده بود، از اهميت حياتي برخوردار شده است. 
روسيه تاكيد كرده كه بزرگ ترين بازنده خروج امريكا 

از پيمان موشكي با امريكا، اروپا خواهد بود.

مالزيبرايتوسعهيافتگي
تاسال2025برنامهدارد

گروه جهان|نخس��ت وزير مالزي گفته كش��ورش 
مي تواند با استفاده از تمام ظرفيت هاي داخلي، تلاش 
و كوش��ش مردم و جوانان و بهره گيري از فناوري هاي 
نوين تا ۲۰۲۵ در زمره كشورهاي توسعه يافته قرار گيرد. 
به گزارش ايرنا، ماهاتير محمد گفته چشم انداز توسعه 
براي مالزي محقق خواهد شد اگر بتواند از فناوري هاي 
جديد در بخش هاي زيرساختي از جمله در جريان توليد 
استفاده كند. او همچنين گفته: »پس از تغيير دولت، 
فساد در اين كشور محدود ش��ده است، به گونه اي كه 
مردم ديگر در اين باره صحبت نمي كنند. اكنون بسياري 
از ش��ركت ها و معامله گران مي توانند ب��دون نگراني از 
فساد با دولت همكاري كنند. تلاش هاي دولت جديد 
براي مقابله با فس��اد موفق بوده و همگان مي دانند كه 
قوانين عليه مفس��دان اجرا مي شود. زماني كه مدارك 
قوي عليه مفسدان وجود داشته باشد، پرونده آنها حتما 
به دادگاه براي پيگيري قضايي ارايه مي شود.« ماهاتير 
محمد رييس ائتلاف پاكاتان هاراپ��ان پس از آنكه در 
چهاردهمين انتخابات سراسري قدرت را دوباره به دست 
گرفت مهم ترين اولويت دولتش را مقابله با فساد مالي و 
كاهش بدهي هاي سنگين افزون بر ۲۵۰ ميليارد دلاري 
كشورش اعلام كرد.  نخست وزير مالزي همچنين درباره 
اولويت ديگر دولت خود گفته در مرحله كنوني دولت با 
توجه به نياز مردم مالزي در حال بررسي پيشنهادهاي 
بخش خصوصي در زمينه گسترش زيرساخت ها مانند 
مسكن ارزان است. مالزي با جمعيتي افزون بر ۳۱ميليون 
نفر يكي از كش��ورهاي با رش��د اقتصادي بالا در ميان 

كشورهاي جنوب شرق آسياست.
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واردات ۶۴۰ ميليون دلاري 
كره شمالي از چين در ۲۰۱۷

گروه جه�ان| يك قانون گ��ذار كره جنوبي اعلام 
كرد كره شمالي در سال گذشته ميلادي دست كم 
64۰ ميليون دلار محصولات لوك��س از چين وارد 
كرده اس��ت. به گزارش رويترز، اي��ن خبر در حالي 
منتشر مي ش��ود كه در ۲۰۱۷ تحريم هاي سازمان 
ملل از جمله منع تجارت با كره شمالي بر سر برنامه 
هسته اي و موشكي اين كشور در جريان بود. امريكا 
هم در تلاش براي اينكه بتواند كره شمالي را بر سر ميز 
مذاكرات بياورد، اجراي تحريم ها با فشار حداكثري 
را خ.استار ش��ده بود. اما به نظر مي رسد اين كمپين 
فش��ار حداكثري، با تعليق آزمايش هاي هسته اي و 
موشكي كره شمالي كم رنگ تر شده است. يون سنگ 
هيون قانون گذار اپوزيسيون كره جنوبي در بيانيه اي 
اعلام كرد كيم جونگ اون رهبر كره شمالي از چين و 
ديگر كشورها كالاهاي لوكس براي خانواده اش وارد 
مي كند. از جمله اين ل��وازم لوكس مي توان به آلات 
موسيقي گرانبها، تلويزيون هاي مدرن و ساعت  اشاره 
كرد. او علاوه بر اعضاي خانواده اش، اين محصولات را 
به عنوان هداياي ارزشمند براي مقامات ارشد دولتش 
وارد كرده است. اين قانونگذار كره اي هشدار داد: »اون 
در آينده  نزدي��ك مي تواند با خنثي كردن تحريم ها 
بدون كنار گذاشتن تسليحات هسته اي به اهداف مورد 
نظرش دست يابد.« لوازم لوكس حدود ۱۷.8 درصد 
از واردات كل كره ش��مالي از چين در سال گذشته 
ميلادي را تش��كيل مي دهد. خريداري محصولات 
الكترونيك از جمله تلويزيون ه��اي مدرن بيش از 
نيمي از مبادلات تجاري به ارزش ۳4۰ ميليون دلار 
را تشكيل مي دهد. اين در حالي است كه چين اعلام 
كرده ميزان تجارت با كره شمالي در ماه هاي ژانويه تا 
اوت امسال ۵۷.8 درصد كاهش داشته است. يون در 
ادامه اظهاراتش چين را به كاهش اثرات تحريم ها متهم 
و از درخواست اخير دولت كشورش مبني بر تسهيل 
تحريم هاي س��ازمان ملل و امريكا براي آغاز دوباره 

همكاري هاي اقتصادي ميان دو كشور انتقاد كرد.
اين در حالي بود كه افسران نظامي دو كره و فرماندهي 
سازمان ملل تحت رهبري امريكا ديروز دوشنبه در 
روس��تاي مرزي دو كره ديدار كردند. اين مذاكرات 
براي بررس��ي مين زدايي منطقه و بررسي گام هاي 
بعدي درباره اين منطقه برگزار شد. مقام هاي نظامي 
دو كره هم روز جمعه در روستاي مرزي پانمونجوم 
برگزار ديدار كرده بودند. توافق براي برگزاري چنين 
رايزني هاي��ي در نتيجه نشس��ت مي��ان دو كره در 

پيونگ يانگ در سپتامبر سال جاري، حاصل شد.

پاكستان يكي از پايه گذاران 
طالبان را آزاد كرد

ملا عبدالغني برادر از موسسان طالبان افغانستان 
معروف به ملا برادر از زندان پاكس��تان آزاد شد. به 
گزارش پايگاه خبري نيوز، ملا برادر با درخواس��ت 
دولت قطر از زنداني در پاكس��تان آزاد شده است. 
ملا برادر ۲۰۱۰ در كراچي دس��تگير ش��د. زماني 
گزارش شده بود كه ملا برادر براي مذاكره با طالبان 
افغانستان آزاد مي شود اما به دليل شرايط غيرقابل 
قبول اعمال شده از س��وي دولت كابل اين آزادي 
صورت نگرفت. ملا برادر يكي از چهار نفري است كه 

طالبان را در افغانستان در سال ۱۹۹4 بنيان نهاد. 

 گشت زني مشترك امريكا
و تركيه در منبج سوريه

ي��ك ژن��رال امريكايي گفته عمليات گش��ت زني 
مشترك ارتش اين كشور و نيروهاي مسلح تركيه در 
منبج سوريه بزودي آغاز مي شود. به گزارش رويترز، 
جوزف ووتل فرمانده ستاد ارتش امريكا در غرب و 
مركز آسيا و شمال آفريقا، گفته گشت زني مشترك 
پس از پايان ماموريت آموزشي كه انتظار مي رود چند 
روز ديگر طول بكشد، آغاز مي شود. بر اساس »توافق 
منبج« ميان تركيه و امريكا، قرار شد خروج نيروهاي 
كرد مورد حمايت امريكا از منبج و ديگر شهرهاي 
منطقه پس از خلع سلاح آنها انجام شود. مدت اين 

همكاري شش ماه تعيين شده است. 

ناخرسندي نخست وزير مكلف 
عراق از اقدامات عبادي

نخس��ت وزير مكلف عراق به گروه هاي سياسي اين 
كشور گفته كه از تصميمات شتاب زده حيدر عبادي 
نخست وزير فعلي اين كشور، درباره تعيين مديران 
عالي در وزارتخانه ها كه فعاليت دولت را دچار تنش 
مي كند، ناخرس��ند اس��ت. به گزارش ايسنا، دفتر 
عبدالمهدي گفته پس از اينكه دولتش رأي اعتماد 
پارلمان را گرفت در اين تصميمات بازنگري خواهد 
كرد. مذاكرات عبدالمهدي درباره ساختار دولتش 
به مراحل آخر رسيده هرچند كه اختلافاتي درباره 
وزارت دفاع، كشور و دارايي وجود دارد. احزاب شيعه 
به ۱۲پست وزارتي، اهل سنت پنج پست و كردها به 

چهار پست وزارتي دست خواهند يافت.

»مركل« صادرات تسليحات 
به عربستان را متوقف مي كند

صدراعظم آلمان گفته قصد دارد صادرات جنگ افزار 
اين كشور به عربستان سعودي را فعلا متوقف كند. 
به گزارش دويچه وله، به دنبال ابراز ترديد هايكو ماس 
وزير خارجه آلمان، درباره درستي صادرات تسليحات 
نظامي به عربستان، آنگلا مركل هم گفته مي خواهد 
صادرات جنگ افزار به عربستان را بطور موقت متوقف 
كند. در پي تأييد كش��ته ش��دن جمال خاشقجي 
روزنامه نگار منتقد دولت عربستان در كنسولگري 
اين كشور در استانبول حزب سبزهاي آلمان خواستار 
تغيير سياست اين كشور در قبال عربستان شده است. 

معيارهاي مشروعيت سياسي در اين ديار دچار تحول شده 
است. فرايند تحول معيارهاي مشروعيت سياسي حالا به 
مرحله اي رسيده كه انتخابات يكي از ابزار مشروعيت بخش 
است... نشانه هاي بدل ش��دن انتخابات به يك ارزش را در 
انتخابات پارلماني اخير ديديم. مردم مي دانستند كه طالبان 
انتخابات را هدف نظامي اعلام كرده اند ولي با وجود تمام اين 
تهديدها به پاي صندوق هاي رأي رفتند. تنها تهديد هاي 
طالبان هم نبود. سابقه  بد كميسيون مستقل انتخابات در 
مديريت انتخابات و نظرات سياس��تمداران پرنفوذ درباره 
روند انتخابات هم وضعيتي را ايجاد كرده بود كه بيشتر مردم 
تصور مي كردند، انتخابات مسخره است و نبايد رأي  دهند. 
اما باوجود اين نگراني ها شهروندان در مناطقي كه زمينه براي 

برگزاري انتخابات فراهم بود، به پاي صندوق هاي رأي رفتند. 
تجربه انتخابات پارلماني اخير نشان داد كه ظرفيت هاي 
لازم اجتماعي و فرهنگي در افغانستان براي تبديل شدن 
انتخابات به يك نهاد نيرومند و پايدار وجود دارد. از آن جايي 
كه انتخابات در فرهنگ سياسي افغانستان جايش را باز كرده، 
 بعيد است كه نيروهاي باورمند به خشونت و تسخير قدرت از 
راه زور بتوانند از مجموع مردم افغانستان مشروعيت بگيرند. 
عصر غلبه   نظامي، كودتا و تسخير قدرت از راه زور و بعد تلاش 
براي ايجاد مشروعيت از طريق نهادهاي مذهبي به پايان 
رسيده است. نيروهايي كه نتوانند در انتخابات رقابت كنند و 
رأي به دست بياورند، به هيچ وجه نمي توانند كه صرف با اتكا 

به زور و روايت هاي مذهبي مشروعيت بخرند.«
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جابه جايي فرصت ها از خليج فارس به درياي عمان

اقتصادی مکران ظرفیت ها و مزیت های سیاسی-
جاويد منتظران|

  مقدمه
ایران به دلی��ل برخ��ورداری از منابع ف��راوان انرژی، 
نزدیکی جغرافیایی به دریاهای آزاد، سواحل مناسب 
برای تأسیس بندر و تأسیسات نفتی و ... دارای جایگاه 
انحصاری در تأمین انرژی و انتقال کالا برای کشورهای 
منطقه ای و فرا منطقه ای است و دراین ارتباط سواحل 
جنوب شرق ایران )سواحل مکران( از اهمیت بیشتری 
نسبت به سایر مناطق ایران برخوردارند. وجود برخی 
س��واحل صخره ای، نوع، ش��کل و ویژگی های بیشتر 
س��واحل مکران به نحوی اس��ت که برای ایجاد بنادر 
ساحلی مناس��ب است. باوجود پتانس��یل های بسیار 
گسترده سواحل جنوب شرقی کشور، در طی دهه های 
اخیر به دلیل تمرکز بیشتر بر بنادر و سواحل خلیج فارس، 
از قابلیت های این سواحل، استفاده مطلوب نشده است، 
حال آنکه توسعه آینده کشور و به ویژه در نیمه شرقی 
تا حد زیادی منوط به ش��ناخت بهین��ه از کارکردها و 
ظرفیت های این منطقه است. این الزام زمانی پررنگ تر 
شد که رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز تأکیدات فراوانی 
بر اس��تفاده از ظرفیت های س��واحل مکران در مسیر 
پیشرفت کش��ور ایراد نمودند و در مقاطع مختلف بر 
اهمیت این منطقه تصریح کرده و آن را به مثابه گنجی 
عظیم برای کش��ور دانس��تند و بر ضرورت رسیدگی 
مسئولان و تلاش برای توسعه و استفاده از ظرفیت این 
سواحل، توصیه نمودند. با توجه به سفر عباس آخوندی، 
وزیر  )سابق( راه و شهرسازی، به دهلی نو پایتخت هند، 
در نیمه شهریور 1397 و اظهاراتش مبنی بر اینکه پروژه 
مدیریت و توس��عه بندر تجاری چابهار، در یک قرارداد 
موقت به یک شرکت هندی واگذار خواهد شد، قراردادی 
که نتیجه دیدار و مذاکرات حس��ن روحانی در هند در 
ماه مه س��ال ۲۰1۶ میلادی و متعاقب آن، توافقنامه 
سرمایه گذاری 5۰۰ میلیون دلاری این کشور آسیایی 
با ایران، جهت تکمیل بندر چابهار، بوده اس��ت. با این 
بهانه، این مقاله تلاش دارد جایگاه سواحل جنوب شرق 
)سواحل مکران( را که بندر چابهار نیز در آن واقع شده 
است از منظر استراتژیک و ژئواکونومیک بررسی نموده 
و به تبیین مزیت های سیاسی-اقتصادی این منطقه 
برای جمهوری اسلامی ایران بپردازد تا نتایج برآمده، به 
بهره گیری هرچه بهینه تر از مزیت ها و ظرفیت های این 
منطقه در راستای توسعه و رونق اقتصادی آن منطقه 
و بالطبع کش��ور و طراحی و برنامه ریزی سیاست های 

کارآمد در آینده، منتج گردد.

  مزيت های سیاسی- اقتصادی سواحل دريای 
مکران

مزي�ت اقتصادی ناش�ی از دسترس�ی ايران به 
اقیانوس هند و آب های آزاد

س��واحل مکران، دروازه ورود ایران به اقیانوس هند و 
تجارت جهانی است و این موقعیت ژئوپلیتیکی، یک 
مزیت اقتصادی قابل توجه اس��ت که حجم بزرگی از 
مبادلات جهانی کالا و اقتصادی را متوجه  این منطقه 
 می گرداند و جمهوری اس��لامی می توان��د با اهتمام 
دولتمردان در مسیر توسعه پایدار با تکیه بر این مزیت، 
نقش محوری خ��ود را در خلیج فارس، دریای عمان و 
اقیانوس هند بازیابی کند و در حجم عظیم مبادلات کالا 
و ترانزیت انرژی جهانی و آثار گسترده توسعه  اقتصادی، 
سیاسی و اجتماعی سهیم گردد و منافع ملی و امنیت 

پایدار اقتصادی را به ارمغان آورد.

  شکل )1( دسترسی به آب های آزاد و اقیانوس
مزيت اقتصادی ناشی از ترانزيت، انتقال انرژی 

و تجارت
محل واقع ش��دن س��واحل جن��وب ش��رق ایران و 
دسترس��ی آن به کریدور های ب��زرگ تجاری دنیا 
و مس��یرهای بزرگ ترانزیت کالا و ان��رژی به اروپا، 
کش��ورهای مدیترانه و هندوس��تان، نظیر کریدور 
ترانزیتی ش��مال جنوب، گذرنده از ایران و کریدور 
ترانزیت��ی هن��د، ایران و افغانس��تان ک��ه در بحث 
مسیرهای انتقال کالا و مواد غذایی قابل توجه است، 

از پتانسیل های اقتصادی این منطقه است.

   ش�کل )2( کريدور ترانزيتی ش�مال جنوب، 
گذرنده از ايران

  شکل )۳( کريدورهای تجاری جهان
ش�کل )4( کري�دور ترانزيت�ی هند، اي�ران و 

افغانستان
درمجموع، قرار گرفتن س��واحل مکران در مس��یر 
کریدورهای ش��مال جن��وب و نیز ق��رار گرفتن در 
مسیر انتقال انرژی امکانات بالقوه این منطقه برای 
جمهوری اسلامی است که می بایست این فرصت را 
به امکانات بالفعل تبدیل کند. چنانچه این ظرفیت 
اخیراً در قراردادی تحت عنوان کریدور حمل ونقل 
میان ایران افغانستان و هند موردتوجه قرار گرفت. 
از س��وی دیگر با توجه به پتانسیل و توانمندی های 
ایران در این عرص��ه و این ک��ه از ترانزیت به عنوان 
صنعتی نو یاد می ش��ود، حوزه  نف��وذ میان قاره ای 
س��واحل مکران و قرار گرفتن این منطقه در مسیر 
کشتی های تجاری قول پیکر و مزبت های اقتصادی 
برآم��ده از آن، می تواند قدرت کش��تیرانی دریایی 
ایران را نیز تقویت نماید و افزایش قدرت کشتیرانی 
حجم تبادلات و طراز تجاری را در گمرکات افزایش 
خواهد داد که این نیز خود مزیت اقتصادی محسوب 
می گردد. علاوه بر این موارد، موقعیت استراتژیکی 
جغرافیایی ایران در منطقه جنوب ش��رق و سواحل 
مکران این قابلیت را دارد که درآمد حاصله از ترانزیت 
کالا، پس از نف��ت و گاز به عنوان یکی از اصلی ترین 
مناب��ع درآم��دی کش��ور موردتوجه ق��رار گیرد و 
موقعیت استراتژیک کشور در سواحل مکران را باید 
دروازه های ارتباط با اقتصادی کش��ورهای محصور 
در خشکی آس��یای مرکزی، قفقاز و دروازه ورود به 

اروپا دانست.

  مزيت های سیاسی سواحل مکران
س��واحل جنوب ش��رق )مکران( به لح��اظ جایگاه 
سیاس��ی می تواند در اتخاذ استراتژی ها، دکترین و 
راهبردهای سیاس��ی - امنیتی جمهوری اسلامی، 
نقش ویژه ای برای کش��ور در نظ��ام بین الملل ایفا 
نماید و آن را از توان و قابلیت تحرک قابل توجهی در 
فعالیت های سیاس��ی- نظامی برخوردار نماید. این 

مزیت ها عبارتنداز:

  مزيت ناشی از کريدور شمال-جنوب
باید  گفت م�وقعیت خ�اص ژئوپلیتیکی ای�ران به گونه ای 
است که با عبور لوله های نفت و گاز از خاک ایران، منجر 
به گسترده تر شدن همکاری های سیاسی این کشور 
ب�ا جمهوری های شرقی و جنوب شرقی آسیا و هندو 
پاکستان باش��د  که همانا  همکاری های بخش  انرژی، 
همگرایی سیاسی را ب�ه دن�بال دارد ک�ه نهایتاً منجر 
به یکپارچگی ژئوپلیتیکی ایران در این حوزه خواهد 
شد. همچنین  تأکید بر همکاری های انرژی و اقتصادی 
و هماهنگی های وسیع سیاسی م�ی تواند    زم�ینه ساز 
اعتمادسازی های عمیق  در  منطقه  گردد و این مسئله 

امنیت پایدار را ایجاد خواهد نمود.

  کنترل بر مسیرهای استراتژيک منطقه
فضای ژئوپلیتیک هر کشور تحت تأثیر عوامل مختلف 
و کارکردهای آن ها، می تواند در طیفی از شرایط کاملًا 
مساعد تا شرایط نامساعد قرار داش��ته باشد. بازیگران 
ملی، منطق��ه ای و بین المللی تحت تأثیر اهداف خاص 
خود می کوشند محیط ژئوپلیتیک یک کشور را تعریف 
و تبیی��ن نمایند. دریای عمان جزء حوزه اس��تراتژیک 
اقیان��وس هند ب��وده که به عن��وان یک��ی از پنج حوزه  
استراتژیک جهان شناخته می شود و روزانه میلیون ها 
بشکه   نفت و حجم وسیعی از کالا و سرمایه از طریق آن 
مبادله می ش��ود. لذا حضور در مرز آبی کرانه های عمان 
و تسلط بر یکی از مهم ترین و استراتژیک نرین راهه ای 
آبی جهان، کنترل ایران را در مبادی ورودی خلیج فارس 
و اقیان��وس هند تضمین می نمای��د و از طریق تجمیع 
منافع دیگران، دراین ارتباط ب��ه تولید امنیت از طریق 
همکاری های بین المللی، هزینه تأمین امنیت این منطقه 
را بر عهده دیگران قرار می دهد و این یک مزیت سیاسی- 

امنیتی برای جمهوری اسلامی محسوب می گردد.

  جايگزينی تنگه  هرمز
با توجه به اینکه در شرایط کنونی خلیج فارس تنها راه 
ارتباطی ایران به دنیای خارج اس��ت. ساختار ارتباطی 
ای��ران از مرکز ایران به س��وی داخل خلیج ف��ارس و از 
خلیج فارس به س��مت خارج آن هس��ت یعنی ایران از 
طریق خلیج فارس و تنگنای تنگه ی هرمز با سیس��تم 
جهانی پیوند می خورد. تنگه  هرمز در حال حاضر به عنوان 
عامل قدرت برای ایران محسوب نمی گردد بلکه عامل 
ضعف قدرت ملی ایران اس��ت. زیرا ایران وابسته ترین 
کشور منطقه به تنگه  هرمز است و 1۰۰ درصد صادرات 
انرژی فسیلی ایران و بیش از 8۰ درصد صادرات و واردات 
آن از طریق مسیر فوق الذکر انجام می شود. بنابراین در 
شرایط بروز محاصره دریایی و تهدید امنیت تنگه  هرمز، 
ایران به شدت آسیب پذیر خواهد بود. ازاین رو سواحل 
جنوب شرق ایران پتانسیل مناسبی برای خروج ایران 
از تنگنای ارتباطی دریایی محسوب می شود. از سوی 
دیگر، ایران از جهات مختلف با تهدیدات متعدد روبرو 
است. بنابراین س��واحل دریای عمان منطقه  امن تری 
جهت خروج نسبی ایران از تهدیدات موجود و تهدیدات 
مفروض است مشروط بر اینکه تحولی در ساختار فضایی 
حمل ونقل کشور بر اساس طرح پیشنهادی انجام پذیرد.

  نقشه شماره )5( س�اختار ارتباطی موجود و 
پیشنهادی در ايران

افزايش قدرت دريايی ايران
جنوب شرق ایران به لحاظ جایگاه نظامی می تواند در 

اتخاذ استراتژی های بحری، نقش ویژه ای برای ایران 
ایفا نماید و آن را از توان و قابلیت تحرک میان اقیانوسی 
در فعالیت های نظامی برخوردار نماید. ایران از طریق 
این عرصه  آب��ی می تواند به یک قدرت نظامی با حوزه 
عملکرد میان اقیانوس��ی تبدیل ش��ود و از حوضچه  
خلیج فارس خ��ود را بیرون بکش��د. چراکه حوضچه  
خلیج فارس امکان تبدیل ش��دن ایران به یک قدرت 
دریایی را فراهم نمی کند. ولی دریای عمان و اقیانوس 
هند چنین امکانی را برای ایران دارا می باش��ند. ایران 
از طریق این عرصه  آبی می تواند به یک قدرت نظامی 
با حوزه ی عملکرد میان اقیانوس��ی تبدیل ش��ود و از 
حوضچه ی خلیج فارس خود را بیرون بکش��د. چراکه 
حوضچه ی خلیج فارس امکان تبدیل ش��دن ایران به 
یک قدرت دریایی را فراهم نمی کند. ولی دریای مکران 

)عم��ان( و اقیانوس هند چنین امکان��ی را برای ایران 
فراهم می آورند. وجود پایگاه هوایی چابهار و توسعه  آن 
همچنین رزمایش های دریایی ایران در خارج از آب های 
خلیج فارس می تواند قدرت نظارتی و کنترلی ایران را 
بر بخش ش��مالی اقیانوس هند افزایش دهد)زرقانی، 
قلی زاده،1391 :۶ (. لذا سواحل جنوب شرقی ایران به 
لحاظ جایگاه نظامی می تواند در اتخاذ استراتژی های 
فرامنطقه ای ب��رای ایران تعیین کننده باش��د و توان 
تحرک میان آب های اقیانوسی را به نیروی دریایی ایران 
ببخشد. این به معنای گسترش حوزه عملیات نظامی 
ایران، فراتر از حوضچه خلیج فارس و امکان تبدیل آن به 
یک قدرت دریایی استراتژیک است. چنانچه برگزاری 

رزمایش دریایی قوای نظامی ایران در سواحل جنوب 
شرق مکران نشان دهنده  افزایش قدرت دریایی ایران 
اس��ت و بدین جهت، این ظرفیت، ازجمله مزیت های 

سیاسی سواحل مکران به حساب می آید.

  نتیجه
همان گونه که مش��خص گردید، برخورداری منطقه 
جنوب شرق کش��ور از نعمت سواحل مناسب دریایی 
)س��واحل مک��ران( نقش مهم��ی در ارتق��اء جایگاه 
ژئوپلیتیکی، توس��عه اقتصادی، سیاس��ی و امنیتی 
جمهوری اس��لامی در نظام بین الملل دارد. سواحل 
مک��ران در جنوب ش��رقی ایران، به دلی��ل موقعیت 
و ویژگی ه��ای راهب��ردی ک��ه دارد از اهمیت زیادی 
برخ��وردار اس��ت، به طوری ک��ه این س��واحل دارای 
قابلیت ها و توانمندی های ژئوپلیتیکی، ژئواستراتژیک 
و ژئواکونومیکی مهمی اس��ت. مزیت ها و فرصت های 
موجود و نهفته در این سواحل می تواند باعث تسریع 
روند توسعه و پیش��رفت منطقه جنوب شرق ایران و 
نیز افزایش قدرت سیاس��ی-اقتصادی کش��ور گردد. 
ای��ن منطقه ب��ا دارا بودن فرصت ه��ای ژئوپلیتیکی، 
ژئواکونومیکی و ژئواستراتژیکی، نیازمند وضع قوانین و 
اقدامات تسهیل و تسریع کننده به جهت بهره مندی از 

ظرفیت های فزاینده آن است. 
مزیت ه��ای اقتصادی و سیاس��ی ای��ن منطقه برای 
جمهوری اسلامی به حدی است که می تواند به عنوان 
حلقه  اساسی زنجیره حمل ونقل، تجارت بین الملل، 
دروازه های مبادله انرژی، بار و مسافر دریا و خشکی و 
افزایش قدرت دریایی قلمداد گردد و به موضوعی جذاب 
برای تولید ثروت و شکوفایی اقتصادی سیاسی و امنیتی 
برای کشور تبدیل گردد و ایران می تواند با بهره گیری 
از این مزیت ها و عقد قرارداد با کشورهایی نظیر هند و 
پاکستان و چین و. منافع بسیاری را از این ظرفیت های 
ترانزیتی و حمل نقل��ی و در کل مزیت اقتصادی این 
منطقه، به دست آورده و جایگاه سیاسی-اقتصادی خود 
را در سطوح منطقه ای و فرامنطقه ای ارتقا بخشد. این 
مهم، مستلزم درک واقعیات و بهره گیری از مزیت های 
این منطقه می باشد. خوشبختانه قرارداد جدید ایران 
با کش��ور هند در حوزه  مکران و بندر چابهار، نش��ان 
می دهد که این منطقه موردتوجه قرارگرفته اس��ت. 
درمجموع توسعه آینده کشور و به ویژه در نیمه شرقی 
کش��ور تا حد زیادی به موقعیت ه��ای جغرافیایی و 
ساحلی مکران وابسته است و این امر منوط به طراحی 
و برنامه ریزی سیاست های کارآمد و بهره گیری بهینه تر 

از ظرفیت های این منطقه است.
منبع : شمس 

كشور نيازي به واردات گندم ندارد
مجري طرح گندم وزارت جهادكش��اورزي گفت: در 
دو سال گذشته با اقدامات انجام شده و افزایش تولید، 
واردات گندم در كش��ور به صفر رسیده و خوشبختانه 

دیگر هیچ نیازي به واردات این محصول نداریم.
به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل اسفندیاري پور در 
دومین نشست كشت پایش فني زراعت كه با حضور 
معاونین و مسوولان مراكز جهاد كشاورزي در مجموعه 
باغستان برگزار ش��د، اظهار كرد: طي سال هاي قبل 
بناچار گندم را از كش��ورهاي دیگر وارد مي كردیم اما 
در 5 ساله گذشته روند به رشدي در خودكفایي تولید 
گندم در كشور داشته ایم. وي یاد آور شد: در سال 9۰ 
بیش از دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار گندم وارد كشور 
شد كه با برنامه ریزي و افزایش راندمان تولید و كاهش 

1۰ درصدي این میزان در دو س��ال گذش��ته به صفر 
رسیده است. مجري طرح محوري گندم كشور با اشاره 
به اهمیت محصول استراتژیك گندم در كشور افزود: 
در بخ��ش گندم باید حتما تامین میزان نیاز داخلي را 
با توجه به شرایط سیاسي و تحولات جهاني و امنیت 

غذایي حفظ كنیم تا نیازي به واردات نداشته باشیم.
اسفندیاري پور اظهارداشت: بهترین راه افزایش بهره 
وري در تولید؛ انتقال تكنولوژي و اقدامات فني در مزارع 
است و در سال زراعي جاري بیش از پنج میلیون و 8۰۰ 
هزارهكتار از ارضي كشاورزي كشور به زیر كشت گندم 
خواهد رفت كه از ای��ن میزان حدود ۲ میلیون هكتار 
گندم آبي و بیش از 3 میلی��ون و 8۰۰ هزار هكتار آن 
گندم دیم است. وي یادآورشد: با استفاده از روش هاي 

نوین و بذر مرغوب و تكنولوژي مناس��ب در مدت پنج 
سال گذش��ته روند خود اتكایي گندم از ۶8 درصد در 
سال هاي 9۰تا 9۲، اكنون به 1۰۰ درصد رسیده و تمام 

نیاز كشور از تولید داخلي تامین شده است.
مجري ط��رح محوري گندم وزارت جهادكش��اورزي 
افزود: براي حفظ تولید این محصول اس��تراتژیك 18 
برنامه اجرایي در دست اقدام داریم كه در سال زراعي 

جاري آنها را عملیاتي مي كنیم.
به گفته اس��فندیاري پور یك��ي ازپروژه هاي مهم در 
بهبود تولید گندم در اراضي دیم پروژه مشترك ایران 
سیمیت و ایكاردا است كه توسعه كشاورزي حفاظتي 
را در دستور كار قرار داده و با افزایش راندمان، مي تواند 
تولید كشاورزي را در این بخش اقتصادي كند. وي بر 

لزوم اهمی��ت حمایت از دیم كاران تاكید كرد و گفت: 
با افزایش درآمد كشاورزان مي توان از دیم كاران گندم 
حمایت كرد كه اجراي پروژه مشترك ایران سیمیت 
و ایكاردا یك��ي از اقدامات مهم براي انتقال تكنولوژي 
به مزارع دیم اس��ت. اس��فندیاري پور تصریح كرد: با 
اجراي این پ��روژه؛ عملكرد تولیدگندم در اراضي دیم 
طي پنج سال حدود ۲5 درصد و در اراضي آبي حدود 
3۰ درصد افزایش مییابد. وي اظهارداش��ت: آنچه بر 
عهده كارشناسان كشاورزي است توجه به مصرف كود 
حاوي عنصر روي و غني كردن دانه هاي گندم است كه 
در دستور كار طرح افزایش ضریب خود اتكایي گندم 
قرار دارد كه به ارتقاء گندم و نان و بهبود تغذیه كمك 
خواهد كرد. اسفندیاري پور تصریح كرد: اجراي پروژه 

كش��اورزي با تردد كمتر ادوات كش��اورزي در اراضي 
كشاورزي امكان پذیر است.

مجري طرح محوري گندم كشور با اشاره به اینكه در 
آینده توسعه سامانه هاي نوین آبیاري در تولید نقش 
بیشتري خواهد داشت گفت: در اراضي مناسب آبیاري 
تیپ دوره دسترسي گیاه به آب را بیشتر كرده و دراین 
دوره طولاني باعث افزایش ماندگاري رطوبت و افزایش 
راندمان تولید محصول مي شود و كارایي مصرف آب 
با این تكنولوژي ب��ه ۲.5 تا 3 كیلو گرم به ازاي هر متر 

مكعب آب خواهد رسید.
اس��فندیاري پور افزود: بي توجهي به بیماري و آفات 
گندم در روند رشد باعث كاهش تولید مي شودو باید به 

این موضوع نیز توجه جدي داشت.

  مزيت های اقتصادی و سیاس�ی منطقه 
مكران ب�رای جمهوری اس�امی به حدی 
اس�ت که می تواند به عنوان حلقه  اساسی 
زنجی�ره حمل ونق�ل، تج�ارت بین الملل، 
دروازه ه�ای مبادله ان�رژی، بار و مس�افر 
دريا و خش�کی و افزايش ق�درت دريايی 
قلمداد گ�ردد و به موضوع�ی جذاب برای 
تولید ثروت و شکوفايی اقتصادی سیاسی 
و امنیتی برای کش�ور تبديل گردد و ايران 
می توان�د با بهره گی�ری از اي�ن مزيت ها و 
عق�د قرارداد با کش�ورهايی نظی�ر هند و 
پاکستان و چین و. منافع بسیاری را از اين 
ظرفیت های ترانزيتی و حمل نقلی و در کل 
مزيت اقتصادی اين منطقه، به دست آورده 
و جايگاه سیاس�ی-اقتصادی خ�ود را در 
سطوح منطقه ای و فرا منطقه ای ارتقا بخشد.

برش
  برخورداری منطقه جنوب شرق کشور 
از نعمت سواحل مناسب دريايی )سواحل 
مکران( نق�ش مهم�ی در ارتق�اء جايگاه 
ژئوپلیتیکی، توسعه اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی جمهوری اسامی در نظام بین الملل 
دارد. سواحل مکران در جنوب شرقی ايران، 
به دلیل موقعیت و ويژگی های راهبردی که 
دارد از اهمی�ت زي�ادی برخوردار اس�ت، 
به طوری که اين سواحل دارای قابلیت ها و 
توانمندی های ژئوپلیتیکی، ژئواستراتژيک 
و ژئواکونومیکی مهمی اس�ت. مزيت ها و 
فرصت های موجود و نهفته در اين سواحل 
می توان�د باع�ث تس�ريع روند توس�عه و 
پیشرفت منطقه جنوب ش�رق ايران و نیز 
افزايش قدرت سیاس�ی-اقتصادی کشور 

گردد.

برش
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جنگ يمن پيروز واقعي دارد؟
ايرنا| موسسه كارنگي در گزارشي درباره تحولات 
یمن دیدگاه چند كارشناس را درباره اینكه آیا جنگ 

یمن پیروز واقعي دارد؟ بررسي كرده است .
سارا لي ويتسون مدير اجرايي بخش خاورمیانه 

و شمال آفريقا در ديدبان حقوق بشر: 
جنگ یم��ن بیش از انتظار ادام��ه مي یابد، اما قطعا 
برخي ها پیروز واقعي این جنگ خواهند بود. جنگ 
یمن در زمینه هزینه هاي انساني تصویري از خسارت 
و زیان هاي بي پایان است. میلیون ها یمني با قحطي و 
گرسنگي روبرو هستند؛ بیش از 17 هزار نفر كشته یا 
زخمي شده اند؛ با بمباران بیمارستان ها، درمانگاه ها، 
مدارس، كارخانجات، خانه ها و حتي دانش��گاه ها، 
زیرساخت ها كامل ویران شده اند؛ حملات هوایي و 
توپخانه اي تفكیك نشده علیه غیرنظامیان باعث شده 
است كه فرماندهان طرف هاي درگیر جنگ با اتهام 
جنایات جنگي روبرو شوند؛ همچنین شهرت جهاني 
عربستان س��عودي- با وجود ارتشي از شركت هاي 
روابط عمومي كه در راستاي بهبود شهرت این كشور 

فعالیت مي كنند- به شدت مخدوش شده است. 
با این حال، جنگ یمن سود مالي چشمگیري را براي 
پیمانكاران دفاعي امریكا و انگلیس )و سهامداران آنها( 
به همراه داشته است. شركت هاي رایتئون، جنرال 
داینامیكس و بي.اي.اي سیستمز از فروش تسلیحات 
به مشتریان ثروتمند خود یعني عربستان و امارات 
متحده عرب��ي ده ها میلیارد دلار درآمد داش��ته اند. 
آنها با زیركي بخشي از س��ود خود را به لابي كردن 
با دولت هاي خود ب��راي تایید و تصویب فروش این 
تسلیحات اختصاص داده اند، اگرچه شواهد محكمي 
وجود دارد كه نشان مي دهد از این تسلیحات بارها در 
حملات غیرقانوني سوءاستفاده شده است، حملاتي 
كه مي تواند ممنوعیت چنین فعالیت هایي را به همراه 
داشته باشد. هراس از دست دادن فروش تسلیحات 
دلیل اصلي امریكا براي تایید این ادعاست كه ائتلاف 
تحت رهبري سعودي در راستاي به حداقل رساندن 

تلفات غیرنظامیان تلاش مي كند.
احم�د ناج�ي - پژوهش�گر میهم�ان مركز 

خاورمیانه كارنگي، كارشناس مسائل يمن: 
این جنگ فقط یك برن��ده دارد: هرج و مرج. از زمان 
شروع این مناقشه در سپتامبر ۲۰14 تمام طرف هاي 
محلي درگیر جنگ بدون دسترسي به هرگونه پیروزي 
محس��وس، هزینه انساني و مالي بسیار سنگیني را 
پرداخته اند. بر خلاف این روند آنچه امروزه در یمن 
وجود دارد بحراني وحشتناك و ساخته دست بشر 
است، بحراني كه كش��ور را ویران كرده و میلیون ها 
انسان را در معرض قطحي، بیماري و شرایط اقتصادي 

فاجعه بار قرار داده است. 
برخلاف برخي پیشرفت هاي نظامي برخي از طرفین 
درگیر جنگ، این پیروزي ه��اي كوتاه مدت هرگز 
قطعي نبوده بلكه با گسترش آشفتگي ها باعث شده 
مناقش��ات داخلي بین فرماندهان جنگي طرفین 
افزایش یابد. مثلا بخش ه��اي جنوبي عدن درگیر 
همین مساله شدند كه عملیات به اصطلاح آزادسازي 
عدن را به دنبال داش��ت. این مساله همچنین میان 
گروه هاي مقاومت در تعز و حتي در صنعا بین حوثي ها 
و نیروهاي علي عبدالله صالح نیز وجود داشت كه به 
اعدام صالح انجامید. در نتیجه مناقشه یمن به تدریج 

به جنگ همه علیه همه تبدیل شد.
ديودي بي. د روشه - دانشیار مركز مطالعات 
راهبردي جن�وب آس�یا و خ�اور نزديك در 

دانشگاه دفاع ملي واشنگتن دي.سي: 
انتخاب بازندگان جنگ یمن كاملا آس��ان و تعیین 
پیروز این جنگ بس��یار دش��وار است. بدیهي است 
كه ایران توانسته با كمترین هزینه ظرفیت نظامي 
عربس��تان و امارات را محدود كند. ای��ن را مي توان 
پیروزي دانس��ت. طرف دیگر كه از جنگ یمن سود 
مي برد قطر است كه تا زمان بحران شوراي همكاري 
خلیج فارس در ائتلاف مش��اركت داشت )و تلفاتي 
داد( . قطر نش��ان داده بود كه در صورت درخواست 
در جنگ یمن مشاركت مي كند، اما اكنون به عنوان 
طرفي كه خارج از مناقش��ه قرار دارد از این درگیري 

نظامي انتقاد  مي كند.
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آينده گاز طبيعي مايع
در دست آسيا است

در هفتمی��ن كنفرانس س��الانه مصرف كنندگان 
و تولید كنندگان گاز طبیعي مای��ع در ناگویا ژاپن 
اعلام شد كه آینده گاز طبیعي مایع در اختیار آسیا 
خواهد بود. به گزارش ژاپن تایمز، هفتمین كنفرانس 
س��الانه گاز مایع طبیعي در ژاپن برگزار و محور این 
مذاكرات چگونگي گس��ترش استفاده از گاز مایع و 
همچنین تامین نیازهاي فزاینده منابع انرژي در میان 

اقتصادهاي رو به رشد آسیا اعلام شد.
به نوش��ته تحلیلگران در دو سال اخیر سازمان هاي 
مربوطه از جمله، موسسه اقتصاد انرژي ژاپن و بنیاد 
پژوهشي سیاست انرژي در واشنگتن بخشي از این 
تلاش ها بوده اند. این سازمان ها نیروهاي خود را براي 
ارزیابي نقش آینده گاز مایع در در بازارهاي سوخت و 
انرژي آسیا، متحد ساخته است. دولت هاي مربوطه به 
دنبال پیشنهادات سیاسي منحصر به فرد در راستاي 
تامین تقاضاهاي رو به رشد در بازار گاز طبیعي مایع 
است. در همین راستا امریكا و ژاپن تخصص هاي ویژه 
خود را براي تولید برق الكتریكي به وسیله گاز مایع و 
ایجاد امكان تولیدات جدید از نفت شیل ایالات متحده 

و گازسوز كردن برخي تجهیزات، به كار بسته اند.
ژاپن تایم��ز در این باره نوش��ت، ایالات متحده 
اقدامات متع��ددي را براي بهب��ود روند قانوني 
تأیید صادرات گاز طبیعي مایع انجام داده است 
و پیش��رفت قابل توجهي نیز در راستاي حصول 
اطمین��ان از وجود زیر س��اخت هاي كافي براي 
انتقال مواد اولیه جهت صادرات ذخایر وسیع گاز 

طبیعي امریكا، صورت گرفته است.



يادداشت 9 پرونده

»تعادل« پيامدهاي رشد پروانه هاي ساختماني در بهار سال جاري را بررسي مي كند 

 ريشه رشد 34 درصدي استارت ساخت و ساز 
گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|

بر اس��اس اعلام بانك مركزي، در س��ه ماهه نخست 
س��ال جاري 32 هزار پروانه   س��اختماني در مناطق 
شهري صادر شده كه نسبت به مدت مشابه سال قبل 
7.5 درصد رش��د داشته است، ميزان رشد پروانه هاي 
ساختماني در دوره مورد اشاره با صدور حدود 3000 
پروانه ساختماني نسبت به مدت مشابه سال قبل 34 

درصد بوده است.
مرور آمارهاي چند سال گذشته از نظر تعداد پروانه هاي 
صادر ش��ده خالي از لطف نيس��ت. براساس آمارهاي 
منتشره از سوي شهرداري تهران در بهار سال 1393، 
تعداد 3522 پروانه ساختماني توسط شهرداري تهران 
صادر شده است كه نسبت به فص�ل گذش�ته ح�دود 
2.9 درص�د و نسبت به فصل مشابه سال گذشته حدود 
50.5 درصد كاهش داش��ته اس��ت، اين تعداد پروانه 
حدود 10.3 درصد از كل پروانه هاي ساختماني كشور 

را تشكيل مي دهد.
همچنين در بهار س��ال 1394، تع��داد 2234 پروانه 
ساختماني توسط شهرداري تهران صادر شده است كه 
نسبت به فص�ل گذش�ته ح�دود 7.6 درص�د و نسبت 
به فصل مشابه سال گذشته حدود36.6 درصد كاهش 

داشته است.
در بهار سال 1395 نيز تعداد 1793 پروانه ساختماني 
توسط شهرداري تهران صادر شده است كه نسبت به 
فصل گذشته حدود 0/9 درصد و نسبت به فصل مشابه 

سال گذشته حدود 19.7 درصد كاهش داشته است.
در همين بازه زماني در سال 1396، تعداد 2281 پروانه 
ساختماني توسط شهرداري تهران صادر شده است كه 
نسبت به فصل گذش��ته حدود 10.7 درصد كاهش و 
نسبت به فصل مشابه سال گذشته حدود 27.4 درصد 

افزايش داشته است.

آمارهاازچهسخنميگويند؟
در همي��ن رابط��ه، محمدعل��ي مهري، كارش��ناس 
شهرسازي گفت: بر اساس آمارهاي اعلام شده از سوي 
بانك مركزي پروانه هاي ساختماني در بهار امسال 32 
هزار فقره صادر شده است كه در مقايسه با سال گذشته 
7.5 درصد افزايش داشته است، از اين مجوزها 3000 
فقره متعلق به تهران است كه در مقايسه با سال قبل 
به نحوي ش��اهد افزايش در صدور پروانه هاي ساخت 
بوده ايم و سهم اين افزايش براي تهران 34 درصد بوده 
است.  او افزود: اگر بخواهيم آمارها را به تفكيك شهرها و 
مناطق شهري بسنجيم، نتيجه مي گيريم كه به غير از 
3000 فقره پروانه صادره براي تهران، مابقي پروانه هاي 
س��اختماني يعني 29 هزار فقره براي ساير شهرهاي 
كش��ور يعني در واقع سهم هر شهر بطور ميانگين 25 
فقره مجوز است. هرچند كه اين رقم ميانگين براي كل 
شهرها است و ممكن است براي برخي از شهرها حتي 

يك فقره پروانه ساختماني هم صادر نشده باشد.
مهري گف��ت: در اين ميان، بايد توجه كرد در برخي از 
شهرها قسمتي از مجوزهاي صادرشده مختص بافت 
فرسوده و قديمي ش��هر، به لحاظ تسهيلات كم بهره 
و تش��ويقات مقطعي دولت و از هم��ه مهم تر قيمت 
رايگان زمين اس��ت كه امروزه ب��راي خريد آن بهايي 
پرداخت نشده است و مالكيت آن مربوط به گذشته بوده 
است. اين كارشناس شهرسازي با بيان اينكه اگر اين 29 
هزار پروانه صادرشده را به صورت تقريبي بين 1148 
شهر موجود در كشور تقسيم كنيم به نتايج جالب تري 
دس��ت خواهيم يافت، گفت: برآيند اين تقسيم نشان 
مي دهد در هر سه ماه براي هر شهر دو پروانه ساختمان 
صادر مي شود كه اين موضوع رقم قابل توجهي نيست. 
در اين ميان، كاهش صدور مجوز ساخت باعث كاهش 
درآمدهاي شهرداري شده و اين مورد به يك بحراني 

جدي براي شهرداري ها مبدل شده است.

2رويسكهپروانههايساختماني
به گفته اين كارشناس شهرس��ازي، اعلام اين آمارها 
هرچند از س��وي منابع رسمي به عنوان چشم اميدي 
اعلام شده است و در قياس با سال گذشته به عمل آمده 

اس��ت اما دو زاويه پنهان ساخت وس��از كشور را براي 
عموم روشن مي كند. اول روشنگري مربوط به كاهش 
چشم گير تعداد پروانه هاي ساخت در سال 96 و ديگري 

رشد و توسعه ساخت وساز هاي بدون مجوز است.
وي گفت: همه ما به وضوح ش��اهد ساخت وساز هاي 
متع��دد در برخ��ي ش��هرها هس��تيم اما اكث��ر اين 
ساخت وس��از ها در گوشه كنار ش��هرها و به خصوص 

روستاها بدون مجوز و شبانه انجام مي شود.
مهري گفت: البته ساخت وساز هاي غيرمجاز نيز در يكي 
 دو سال اخير در افزايش قيمت زمين هاي قولنامه اي، 
برخورد جدي شهرداري ها در جلوگيري از ساخت وساز 
غيرمج��از و عدم ارايه مجوزه��اي قانوني و همچنين 
افزايش قيمت مصالح به نحوي مقرون به صرفه نبوده و 

با كاهش مواجه بوده است.

فرصتيبراياصلاحساختوساز
وي بابيان اينكه ارايه اي��ن آمار مي تواند فرصت هايي 
از حيث گسترش ش��هرها داشته باشد، گفت: چراكه 
در باور همگان اين يقين حاصل  شده كه فضاها براي 
ساخت مسكن در محيط هاي شهري اشباع  شده است 
و ضرورتي براي ساخت واحدهاي جديد نيست و آمارها 
در كلان شهرها گوياي پيشتازي عرضه بر تقاضا است. 
صدور پروانه هاي خارج از چهارچوب و تخلفات در تعدد 

طبقات، همچنين واحدهاي مسكن  مهر شهرها را از 
حيث بلندمرتبه سازي به شلوغي تمام رسانده كه اگر 
اين ساخت وسازها به صورت عادلانه توزيع مي شد ما 

ديگر شاهد مشكل مسكن در كشور نبوديم.
مهري گفت: به  هر روي هم اكنون دولت و شهرداري ها 
بايد در يك برهه زماني مشخص چشم طمع از صدور 
مجوزهاي جديد براي س��اخت مسكن بردارند و تمام 
توان خود را صرف ايجاد انگيزه در بين س��اكنان بافت 
فرسوده حتي از طريق ارايه مجوز ساخت مجاني، ارايه 
تس��هيلات ويژه و حمايت معنوي و مادي سازندگان 

كنند.

راهكارحلمعضلمسكن؟
اين كارشناس شهرسازي گفت: بنابراين آنچه امروزه 
ضرورت مطالعات و هزينه پردازي دارد، توانمندسازي 
بافت هاي فرس��وده از حي��ث ايج��اد و تقويت ديگر 
كاربري ها است تا ساكنان آن همچنان دلگرم بمانند 
و زمينه هاي اش��تياق به زندگي براي ديگر اقشار كه 

به نحوي از اين محلات گريزان هستند فراهم گردد.
مهري گفت: به ه��رروي برنامه هاي طرح بازآفريني و 
توانمندس��ازي محلات قديمي فعلًا روي كاغذ مانده 
است و عملًا اجرايي نشده و اگر قسمتي از اين برنامه ها 
اجرايي ش��ود به ايجاد اميد و اش��تياق براي ماندن در 

اين محلات مي انجامد. وي گفت: بنابراين مناس��ب 
اس��ت ش��هرداري ها حجم عظيمي از توان مس��تعد 
خود را به بافت فرس��وده اختصاص دهند و در احياي 
اين پيكره نيمه جان چاره انديش��ي كنند. آواربرداري 
و خاك برداري مكان هاي تخريب ش��ده و پاك سازي 
و جايگزيني كاربري هاي متناس��ب همچنين عملي 
ساختن راهكارهاي متخصصان موضوعي تا زمان اجراي 
طرح توانمندسازي و بازآفريني شهري از قبيل ايجاد و 
توسعه فضاهاي سبز شهري و تأمين ديگر كاربري ها و 
حتي ايجاد پلازا و محيط هاي باز در اين بافت، مي تواند 

اثربخش باشد.

آنسويرشدپروانههايساخت
منصور غيبي، كارشناس اقتصاد مسكن نيز در اين رابطه 
با بيان اينكه افزايش قيمت از شش ماه دوم سال 96 تا 
اواخر ارديبهشت 97 كه البته اين ادامه رشد هنوز هم 
به صورت نمودار ركود – رش��د در جريان است، باعث 
شده سازندگان و سرمايه گذاران بخش مسكن، پس از 
ارايه و فروش آپارتمان هاي انباشت شده خود، درصدد 
احياي صنف ساخت وساز خود برآمده و سريعاً نسبت به 
خريد ملك هاي كلنگي يا اقدام به مشاركت در ساخت 
با مالكان عمل نمايند، گفت: شايد همين امر باعث رشد 

پروانه هاي ساخت در تهران شده است.
غيبي گفت: طبيعي اس��ت ك��ه رفتار س��ازندگان و 
توليدكنندگان مسكن، به رفتار بازار مسكن و تقاضاي 
آن بس��تگي مس��تقيم دارد و هر چقدر كش��ش بازار 
تقاضا، بيشتر باشد به همان اندازه هم جريان نوسازي 
و انبوه سازي مس��كن از طريق سرمايه گذاران بيشتر 
خواهد شد و در صورتي  كه اين تقاضا همزمان با افزايش 
قيمت مسكن نيز همراه باش��د، موجب افزايش ميل 

سرمايه گذاري از سوي سازندگان مسكن خواهد شد.
اين كارشناس اقتصاد مسكن گفت: اين فرآيند موجب 
خواهد شد تا در آتي با دو پديده مواجه شويم. اول اينكه 
بخشي از كاستي مورد نياز آپارتمان هاي مصرفي تامين 

شود  و به تعادل س��ازي قيمت مسكن كمك نمايد و 
هم زمان به فعال سازي بخش��ي از توليدات مربوط به 

بخش ساختمان كمك  كند.
وي در خصوص پديده دوم اظهار كرد: پديده دوم اينكه 
افزايش ساخت وس��از و به تبع آن فروش آنان با س��ود 
مطلوب و مديريت نش��ده موجب افزايش سوداگري 
در بخش مس��كن ش��ده و متقاضيان مصرفي در دام 

سودجويان حوزه مسكن گرفتار مي شوند.
غيبي گفت: اما مي توان با تعريف و تقويت سازندگان 
صاحب صلاحيت و با پشتيباني نظام دولتي در فرآيند 
نظارت بر عملكرد توليدكنندگان مس��كن، نسبت به 
هدايت و معرفي متقاضيان مصرفي به سازندگان مورد 
تاييد با اعطاي تسهيلات بانكي همزمان به سازندگان 
و خريداران و فراهم كردن ساز و كار نظام پيش فروش 
آپارتمان، فرآيند خانه دارش��دن متقاضيان واقعي را 

بازتعريف و عملياتي كرد.

2مفهومعامرشدپروانههايساختماني
حسين احمد اوغلي، كارشناس مسكن نيز با بيان اينكه 
اگرچه در بهار امس��ال، تعداد پروانه هاي ساختماني 
صادرشده در شهرهاي كشور 7.5 درصد نسبت به بهار 
پارسال افزايش پيدا كرد اما تعداد ساختمان هاي تازه 
احداث شده در اين مدت 3 درصد كاهش يافته است، 
گفت: همواره تعداد س��اختمان ها، متغير بهتري در 
مقايسه با تعداد پروانه ها براي سنجش ميزان عرضه آتي 
مسكن است.  وي با بيان اينكه مجوزهاي ساخت وساز 
داراي دو مفهوم عام اس��ت، گف��ت: در وهله اول نبايد 
فراموش كرد هر پروانه ساخت به طور متوسط منجر به 
ساخت وساز 3 واحد مسكوني مي شود. در ثاني فاصله 

بين مجوز و ساخت وساز يك پروسه طولاني است.
احمد اوغلي گفت: باوجود آمارهاي ذكرشده بعيد به 
نظر مي رس��د كه تعداد صدور پروانه هاي ساختماني 
در ماه ه��اي آتي ب��ه چند علت، افزاي��ش هزينه هاي 
ساخت وساز، افزايش قيمت مصالح ساختماني، رشد 
و محدود ش��دن زمين هاي كلنگ��ي و عدم اطمينان 
س��ازندگان به آينده وضعيت مطلوب تري نسبت به 

سه ماهه بهار جاري داشته باشد.
وي با بيان اينكه در حال حاضر عرصه ساخت  و ساز براي 
سازندگان تنگ تر و هزينه برتر شده است، گفت: اگر نگاه 
جامعي به روند اخذ مجوز و هزينه هاي شهرداري داشته 
باشيم، به وضوح به دلايل كاهش مجوزهاي ساختماني 

از سال 93 تاكنون پي مي بريم.
اين كارشناس مسكن گفت: بر اساس آمارهاي موجود 
در مرداد سال جاري شاخص بهاي مصالح ساختماني 
غيرفل��زي و فلزي به ترتيب، 28 درص��د و 59 درصد 
نسبت به مدت مش��ابه در سال 96 افزايش پيدا كرد و 
همچنين شاخص بهاي خدمات ساختماني نيز رشد 
15 درص��دي را تجربه كرد. البته اي��ن بها در برخي از 
شهرداري هاي با وجود مكتوب بودن بسيار سليقه اي 
است. البته ش��اخص بهاي مصالح ساختماني در كل 
كشور در بهار امسال 29 درصد و شاخص بهاي خدمات 
مصالح ساختماني نيز 10 درصد افزايش پيداكرده بود؛ 
كه اين موضوع نيز مي تواند دليلي براي افزايش مقطعي 

پروانه هاي ساختماني در بهار باشد.

مشكلمسكنراحلنميكند
احمد اوغلي همچنين با اشاره به اينكه در بهار امسال 
تعداد ساختمان هاي تكميل شده در شهرهاي كشور 
31 درصد نس��بت به به��ار پارس��ال و از لحاظ حجم 
ريالي س��رمايه گذاري س��اختماني 53 درصد )ميزان 
سرمايه گذاري در سال 96 حدود 51 درصد بوده است( 
افزايش داشته اس��ت، گفت: اين آمارها نشان مي دهد 
بخش عمده اي از ساخت وساز كش��ور در سال جديد 
صرف تكميل پروژه هاي ساختماني شده است تا بتوانند 
در فرصت خاص از جمله اوايل سال 98 تمامي پروژه ها را 
براي فروش فايل كنند. وي درنهايت گفت: ريشه بحران 
مسكن در كشور توسط پروانه هاي ساختماني جديد 
قابل حل نيست چراكه بخش اعظمي از اين واحدها در 

سال 99 و حتي 1400 تكميل و قابل عرضه مي شوند.
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رشدكاغذيمسكن
ر  د ري  يه گذا ما س��ر
ه��ر بخ��ش از اقتص��اد 
دربرگيرن��ده مخاطرات 
و فرصت هاي��ي اس��ت 
كه در هر بره��ه از زمان، 
ب��رآورد برآيند ش��رايط 
ياد ش��ده باعث مي شود، 
سرمايه گذاران و مشتريان 
نس��بت به ورود و خروج 
از هريك از بخش هاي اقتصاد تصميم گيري كنند.

اولويت ها و انتظارات س��رمايه گذاران تابع ش��رايط 
روز اقتصادي كش��ور است. در ش��رايط آرام و به دور 
از تنش هاي ارزي و سياسي، انتظار سرمايه گذاران، 
كاهش نرخ رشد سود حاصل از سرمايه گذاري هاي 
كوتاه مدت اس��ت. در اين شرايط چون ريسك نقد 
ش��وندگي س��رمايه گذاري هاي بلند مدت كاهش 
يافت��ه و دوره گردش نقدينگي طولاني مي ش��ود، 
سرمايه گذاران براي رس��يدن به سود حداكثري و 
درازمدت، اقدام به س��رمايه گذاري بلند مدت مانند 
ورود به چرخه بنگاه هاي توليدي، تاسيس كارخانه، 
ورود به بازار انبوه س��ازي ام��لاك و ... مي كنند. در 
شرايطي كه تورم حداقلي اس��ت و سرمايه گذاران 
از بابت حفظ ارزش اصل س��رمايه هاي خود نگراني 
ندارند، اولويت به كسب حداكثر سود و تحمل كمترين 
ريسك مي رسد. در اين شرايط هيچ بازار كوتاه مدت 
و زود بازده اي وجود ندارد و براي كس��ب سود بالاتر 
بايد به بازارهاي ميان مدت و بلند مدت ورود كرد.  در 
شرايط بروز تنش اقتصادي كه بازارهاي مادر مانند 
ارز و طلا متشنج مي ش��ود، دوره گردش نقدينگي 
به ش��دت كاهش مي يابد. در اين ش��رايط به دليل 
تنش وارد ش��ده به بازار، سرمايه گذاران براي حفظ 
ارزش اصل س��رمايه خود، اقدام به گردش س��ريع 
نقدينگي مي كنن��د، به طوري ك��ه دوره گردش به 
كمتر از يك م��اه و در صورت ادامه تنش ها به كمتر 
از يك هفته خواهد رس��يد. در اين ش��رايط بازارها، 
تغيير قيمت هاي لحظه اي را تجربه مي كنند و اين 
بي ثباتي باعث خروج سريع نقدينگي از بخش هايي 
كه در آنها س��رمايه گذاري بلند مدت انجام شده به 
سمت بازارهاي كاذب زودبازده مي شود. هرچه حجم 
نقدينگي سرگردان موجود در بازار بيشتر باشد، شدت 
بروز تنش ها و وسعت بخش هاي مختلف اقتصاد كه 

تحت تاثير قرار مي گيرند، گسترده تر خواهد بود.
در اين شرايط، تقريبا تمام بازارها دنباله رو بازارهاي 
مادر، يعني ارز و طلا – البته در ايران- خواهند بود. در 
شرايط بحران، اولويت هاي سرمايه گذاري به سرعت 
تغيير مي كند و به سمت بازارهاي زود بازده متمايل 
مي ش��ود. در اين ش��رايط، افرادي كه امكان خروج 
سرمايه هاي خود را در پروژه هاي بلند مدت ندارند، 
اقدام به افزايش قيمت كالاهاي سرمايه اي مي كنند، 
اما در اين بازارها امكان افزايش قيمت مانند بازارهاي 
كوتاه مدت وجود ندارد، زيرا اولا تعداد خريداراني كه 
در اين بازارها هس��تند، به مقدار قابل توجهي كمتر 
از بازارهاي كوتاه م��دت و زود بازده مثل ارز و خودرو 
هستند و ثانيا به دليل س��رمايه بر بودن اين بازارها 
ام��كان خريد و فروش در حجم زياد ب��ا دوره انتقال 
كوتاه مدت وجود ندارد. ثالثا، معمولا اين بازارها به دليل 
حمايت هاي غير مستقيم دولتي در نرخ گذاري ها 
نمي توانند خيلي مس��تقل و به پيروي از بازار عمل 
كنند. به همين دليل، معمولا سرعت رشد تورم در اين 
بازارها به نسبت بازارهاي كوتاه مدت كمتر است. مانند 
بازار مسكن كه عليرغم رشد 400 درصدي و لحظه اي 
قيمت ارز و با تاخير چند ماهه، نتوانست بيشتر از 60 
درصد رشد قيمت داشته باشد. زيرا كشش بازار رابطه 
مس��تقيم با توان خريد مصرف كننده دارد. همين 
افزايش قيم��ت 60 درصدي هم ماحصل س��رريز 
نقدينگي وارد شده به بازار ارز و طلا و خودرو برآورد 
مي شود، زيرا توان خريد افراد پس از شوك قيمتي 
سال 90 و 91 بسيار كمتر از اين افزايش قيمت بود. 
طبق برآورد كارشناسان، نياز كشور به مسكن جديد، 
حدود يك ميليون واحد در سال برآورد شده است. 
ساخت مسكن يك روند طولاني و هزينه بر است كه 
براي بررسي عوامل موثر بر آن بايد بخش هاي مختلف 

درگير در چرخه توليد را شناخت. 
در اوايل  97 كه ناآرامي هاي بازار ارز شروع شد،   عده اي 
كه براي خريد مسكن مورد نظرشان مدت ها منتظر 
دريافت وام و يا تكميل موجودي بودند، به سمت بازار 
مسكن هجوم بردند، به طوري كه در اواسط تابستان، 
بازار مس��كن از واحد هاي كم متراژ و خوش قيمت 
تقريبا خالي شد. اين هجوم خريداران و سرمايه گذاران 
موجب ش��د عده زي��ادي به طمع و ياد س��ودهاي 
چندصد درصدي مسكن در سال هاي ابتدايي دهه 
80 قصد ورود به بازار ساخت و ساز را كردند، به همين 
دليل در بهار امسال، عليرغم نوسانات بازار، رشد بالاي 
30 درصدي در صدور پروانه هاي ساختماني را شاهد 
بوديم. اما اين روياي شيرين كوتاه تر از آني بود كه به 
سر انجام برسد. زماني كه رشد قيمت ها به بازار مصالح 
ساختماني رسيد و اين رشد قيمت ها موجب كاهش 
عرضه و نوسان لحظه اي قيمت ها شد، به بازار ساخت 
مسكن شوك بزرگي وارد شد. افزايش قيمت مصالح 
كه در برخي موارد مانند آهن، تا 300 درصد هم رشد 
كرد، باعث شد هزينه ساخت هر متر مربع بنا به طور 
قابل توجهي افزايش پيدا كند. ادامه رشد قيمت در 
بازار ارز نيز موجب شد، عده زيادي كه به دنبال كسب 
سود بالاتر بودند از بازار مسكن خارج شده و ترجيح 
دهن��د، به طور لحظه اي س��رمايه خ��ود را افزايش 
دهند. در شرايط به وجود آمده بخش قابل توجهي 
از س��ازندگاني كه اقدام به اخذ پروانه كرده بودند، از 
ادامه كار منصرف شدند. در حال حاضر  بازار مسكن 
وارد دوره ركودي عميق تر از دوران قبلي شده است. 
زيرا به دليل افزايش سرسام آور قيمت ها، سازندگان 
تمايل چنداني براي ورود به بازار ساخت و ساز ندارند 
و از طرف ديگر، توان خريداران به دليل افزايش شديد 
تورم به حداقل ممكن رس��يده است. ادامه نوسانات 
بازار و نا معلوم بودن آينده نرخ ارز نيز افق نامعيني را 

در پيش روي سازندگان قرار داده است.

اثررشدساختوسازبربازارمسكن
تازه ترين گزارش بانك مركزي 
از تحولات اقتصاد كشور حاكي 
است،  در سه ماهه نخست سال 
جاري 32 هزار پروانه  ساختماني 
در مناطق شهري صادر شده كه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 

7.5 درصد رشد داشته است. 
همچنين بررسي گزارش هاي 
بانك مركزي نشان مي دهد، تنها 
در تهران حدود 3000 پروانه صادر شده كه اين آمار نشان از 
رشد 34 درصدي آمار صدور پروانه هاي ساختماني نسبت 

به مدت مشابه در سال قبل بوده است. 
واقعيت اين است كه بررس��ي رفتار بازار مسكن در دوران 
مختلف رونق و ركود طي سه دهه اخير حاكي از آن است 
كه اين بازار هميشه پس از سپري كردن يك دوران ركود و 
وارد شدن به فاز رونق، با استقبال سازندگان براي افزايش 
عرضه مواجه مي شود و بسياري از بساز و بفروش ها فورا به 
اين بازار متمايل مي شوند تا مسكن بسازند چرا كه اصولا 
در ايران، رونق مسكن هميشه با افزايش قيمت ها همراه 
است، يعني محال است كه بازار مسكن و معاملات و ساخت 

وساز آن رونق بگيرد و افزايش قيمتي در آن صورت نگيرد.
به اين ترتيب تا بوي رونق مسكن به مشام سرمايه گذاران 
مي رسد آنها با هوش��ياري تمام حساب وكتاب مي كنند 
و وقتي مي بييند كه س��ود حاصل از س��رمايه گذاري در 
بازارمسكن براي آنها از ساير بازارها بيشتر است، فورا دست 

به كار شده و سرمايه هاي خود را از بانك ها يا ساير بازارهاي 
ديگر بيرون كشيده و به سمت بازارمسكن سوق مي دهند.

طي چند سال اخير به دليل ركود عميق حاكم بر مسكن، 
اساسا انگيزه سازندگان براي س��رمايه گذاري در اين بازار 
ش��ديدا كاهش پيدا ك��رد، تا اينكه با ظاهرش��دن علائم 
رونق توام ب��ا افزايش قيمت ها، س��رمايه داران مجددا به 
سرمايه گذاري دراين بازار راغب شدند به طوري كه در سه 
ماهه سال جاري صدور پروانه هاي ساختماني نسبت به سال 

قبل رشد 7.5 درصدي را تجربه كرد.
نكته قابل بررس��ي اين اس��ت كه نبايد از بازار ارز و س��كه 
به عنوان يك��ي از بازارهاي تاثيرگ��ذار در افزايش صدور 
پروانه هاي س��اختماني غفلت ورزيد. از يك سو، همزمان 
با افزايش افسارگسيخته بازارهاي موازي مسكن، شامل 
ارز و طلا، نقدينگي بالايي به س��مت اين بازار جذب شد و 
ازسوي ديگر با توجه به برنامه ريزي ها و مداخله دولت براي 
كنترل بازارهاي ياد شده، بسياري از سرمايه گذاران ديگر 
ماندن دراين بازار را به صلاح ندانستند و به دنبال مامن امني 
براي حفظ اندوخته هاي حاصل از س��رمايه گذاري در اين 
بازار، بهترين گزينه ممكن را بازار ملك و مس��كن انتخاب 
كردند و اين چرخه در نهايت سبب شد كه اين نقدينگي ها 
به سمت بازار ملك و مسكن به عنوان يكي از بازارهاي امن 

سرمايه گذاري بازگردد.
اما س��والي كه در اين بين وجود دارد، اين است كه آيا رشد 
صدورپروانه هاي ساختماني كه سبب افزايش عرضه مسكن 
به اين بازار مي شود مي تواند نقش مثبتي در توازن بخشي 

به اين بازار وايجاد تعادل بين عرضه وتقاضاي مسكن ايفا 
كند؟ واقعيت اين است كه تجربه سال هاي گذشته نشان 
داده است، كه اساسا در جريان دوران متوالي ركود و رونق و 
هجوم سرمايه گذاران به بازار مسكن كه سبب افزايش عرضه 
مسكن و رشد پروانه هاي ساختماني شده است، تنها وتنها 
پديده اي به نام خانه هاي خالي در بازار مسكن شكل گرفته 

است و پاسخي به نيازهاي مصرفي واقعي داده نشده است.
بدين ترتيب با اين تجربه اي كه در بازار مسكن وجود دارد، 
شايد بتوان گفت كه خوش بينانه است كه تصور كنيم، با رشد 
صدور پروانه هاي ساختماني، معضلي ازخريداران واقعي 
مسكن كه سال هاست درصف انتظارخانه دارشدن مانده اند، 
حل شود.ازطرف ديگر افزايش 60درصدي قيمت مسكن 
طي سال جاري باعث شده كه قدرت خريد اقشار متوسط 
جامعه به شدت كاهش پيدا كند وحتي به گفته كارشناسان 
مطرح حوزه مسكن، زمان انتظار براي خانه دار شدن اقشار 
ميان درآمدي جامعه در سراسركشور به 35 سال افزايش 
پيدا كرده است.درچنين شرايطي، مي توان پيش بيني كرد 
كه اساسا ساخت وسازهاي صورت گرفته سال ها درنوبت 
فروش قراربگيرند، بدون اينكه خريداران واقعي مس��كن، 
موفق شوند كه حتي با تسهيلات تشويقي، نسبت به خريد 

اين واحدها اقدام كنند. 
بر اين اساس، ناظران براين باورند كه درچنين شرايطي 
فقط مداخله دولت و نيز سياست گذاري صحيح است كه 
مي تواند، نقش بسيار مثبتي در تبديل واحدهاي ساخته 
شده به واحدهاي مصرفي داشته باشد. با توجه به وجود 

هزاران هكتار بافت فرس��وده از يك ط��رف و نيز صدها 
هزار خانه  خالي ازسوي ديگر، به نظر مي رسد كه بهترين 
راهكار اين است كه بهترين سياست ممكن دراين زمينه 
ارايه مش��وق هاي متنوع كه جاذب سرمايه گذاري مردم 
دربافت هاي فرس��وده باشد مي تواند نقش بسيار موثري 
درتسريع دربافت هاي فرسوده داشته باشد. هرچند كه 
اخيرا دولت دراين زمينه گام هايي برداشته است، اما در عين 
حال بسياري از سرمايه گذاران از اين مساله ناراضي هستند 
وبراين باورندكه تسهيلات تشويقي مربوط به بافت هاي 
فرسوده بيشتر افزايش قدرت خريد طرف خريدار را هدف 
گرفته اس��ت، اين درحالي است كه به گفته آنها، اولويت 
اصلي در ارايه تسهيلات تشويقي با سازندگان است.البته 
گفته شده است كه بانك ها وعده هايي نظير كاهش نرخ 
سود تسهيلات بافت هاي فرسوده را به سازندگان داده اند، 

كه اين وعده ها هرگز عملياتي نش��ده اس��ت ودر نهايت 
بانك ها قايل به تفكيك در ارايه تسهيلات به سازندگان 

فعال دربافت فرسوده با سايرسازندگان نيستند. 
به هرروي به نظرمي رسد كه درشرايط فعلي دولت بايد با 
سياست گذاري دقيق و به جا، شرايط را به نفع خريداران و 
بهره برداران واقعي مسكن تغيير دهد.درغيراين صورت، 
ساخت واحدهاي مس��كوني با هدف سوداگري نه تنها 
دردي از بازارمسكن دوا نخواهد كرد، بلكه دردهاي اين 
بازار را تش��ديد خواهد كرد، در واقع بي سياستي دولت 
كار دست بازار مسكن خواهد داد و به معضل خانه هاي 
خالي دامن خواهد زد. اما در مقابل داشتن سياست هاي 
كارآمد، بازار مسكن را به سمت بازار مصرفي سوق خواهد 
داد و همزمان معضل نوسازي بافت هاي فرسوده را آرام 

آرام حل خواهد كرد. 
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دانش و فن10اخبار

بدافزار هايي با پوشش اپليكيشن 

برنامههاييكهبهجاينصب،كاربرانرافريبميدهد
گروه دانش و فن   

 برخ��ي برنامه ه��ا ك��ه خدم��ات جانب��ي ب��راي 
اپليكيش��ن هاي محبوب كاربران اراي��ه مي دهند، 
قابلي��ت بداف��زاري يا س��رقت اطلاع��ات را دارند و 
خلافكارهاي س��ايبري هم جايي را نشانه مي گيرند 

كه جذابيت زيادي براي كاربر دارد.
گسترش شبكه اجتماعي  اينستاگرام در بين مردم 
كه يكي از شبكه هاي اجتماعي محبوب است، برخي 
مسائل جانبي را نيز به همراه داشته است. برنامه هاي 
زيادي ب��ا نام ه��اي »فالوئرياب«، »لاي��ك بگير«، 
»آنفالوياب«، »كامنت بگي��ر« و عناوين ديگر براي 
ارايه خدمات جانبي به كاربران اينستاگرامي در كافه 
بازار منتشر مي شوند. با توجه به نوع خدماتي كه اين 
برنامه ها ارايه مي دهند، معمولا نياز به ورود به اكانت 

اينستاگرام در داخل برنامه است.
طبق ادعاي اغلب اين برنامه ها، صفحه ورود به اكانت 
مستقيماً از س��ايت اينس��تاگرام بارگيري مي شود 
و خ��ود برنامه به اطلاعات كاربر )ن��ام كاربري و رمز 
عبور( دسترس��ي ندارد. در اغلب موارد اين توضيح 
به كاربر نمايش داده مي ش��د: »توجه كنيد اين يك 
برنامه غيررسمي براي اينستاگرام است، شما البته 
با اتصال به خود اينستاگرام لاگين مي شويد و جاي 
نگراني براي اطلاعات محرمانه شما نيست )اطلاعات 
شما نزد اينستاگرام محفوظ است( . در حالي كه اين 
برنامه ها با اس��تفاده از روش هاي برنامه هاي سارق، 

رمز عبور كاربران را استخراج مي كنند.
مطابق با گزارش منتشرشده در مركز ماهر )مديريت 
ام��داد و هماهنگ��ي رخدادهاي رايان��ه اي(، ۲۰۰ 
برنامه با خدمات مرتبط با اينس��تاگرام از كافه بازار 
جمع آوري ش��ده و مورد بررسي قرار گرفتند. از اين 
ميان ح��دود ۹۰ برنامه براي اراي��ه خدمات نياز به 
ورود به حساب اينس��تاگرام كاربر داشتند. در طول 
تحقيق نزديك به ۴۰ برنامه شناسايي شدند كه نام 
كاربري و پسورد اينستاگرامي كاربران را به روش هاي 
مختلف اس��تخراج كرده و به سرور توسعه دهندگان 
ارسال مي كردند. به همين دليل كاربراني كه از اين 
برنامه ها استفاده مي كردند، لازم است ضمن حذف 
اين برنامه ها نس��بت به تغيير رمزعبور اينستاگرام 

خود اقدام كنند.

  راه هاي فريب كاربران 
برنامه هاي بسيار زيادي براي كاربران اينستاگرام در 
كافه بازار و فروش��گاه هاي ديگر منتش��ر شده است و 
متاسفانه كاربران به اين برنامه ها اعتماد مي كنند. اين 
برنامه ها در مجموع از س��ه روش مختلف براي فريب 
كاربر استفاده مي كردند. در روش بارگذاري صفحه وب 
مشابه صفحه اينستاگرام، برنامه ها به جاي بارگذاري 
صفحه لاگين اينستاگرام، يك صفحه جعلي را بارگذاري 
مي كنند. در اين روش نام كاربري و پسورد اينستاگرام 
فرد مستقيما به سرور ميزبان اين صفحات جعلي ارسال 

مي شود و در اختيار توسعه دهندگان قرار مي گيرد.
روش ديگر، نمايش صفحه طراحي شده شبيه به صفحه 
اينستاگرام است. اين روش مشابه با روش قبلي است، با 
اين تفاوت كه صفحه اي كه به كاربر نشان داده مي شود، 
يك صفحه آفلاين است و بدون بارگذاري اطلاعات از 
اينترنت يك صفحه مشابه اينستاگرام به كاربر نمايش 
داده مي شود.روش س��وم، استخراج پسورد از صفحه 
اصلي اينستاگرام با افزودن كد جاوااسكريپتي است. 
در اين روش صفحه اصلي اينس��تاگرام به كاربر نشان 
داده مي شود و اطلاعات كاربر هم در همين صفحه وارد 
مي ش��ود ولي با افزودن كد جاوا اسكريپتي به صفحه 
بارگذاري ش��ده، نام كاربري و پسورد كاربر استخراج 
مي شود. بررسي كد چنين برنامه هايي نشان مي دهد 
كه با بارگذاري صفحه ورود به اينستاگرام، يك كد جاوا 
اسكريپتي توسط برنامه به آن اضافه مي شود، اين كد 
نام كاربري و پسورد اكانت اينستاگرام فرد را استخراج 
مي كند.در اين روش پس از اس��تخراج پسورد، برنامه 
اقدام به ارس��ال اطلاعات به سرور خودش مي كند. با 
توجه به آمار نصب هاي فعال كافه بازاري اين برنامه ها 
به صورت تخميني اطلاعات ۳۰۰ هزار كاربر اينستاگرام 
در ايران در اختيار توليدكنندگان اين برنامه هاس��ت. 
تاكنون ۲۰ مورد از اين اپليكيشن ها از كافه بازار حذف 
شده اند.در اين راستا، امير صفري فروشاني كارشناس 
حوزه امنيت سايبري به ايسنا گفت: اكثر برنامه هايي 
كه با اين مضامين در اينترنت هستند، كارشان سرقت 
اطلاعات كاربران به روش ها و شكل هاي مختلف است. 
براي اينكه امنيت كاربر تامين شود، اولا نبايد تحت هيچ 
شرايطي وسوسه شود كه بخواهد سراغ اين برنامه ها 
برود. جذابيت اين برنامه ها كار دست كاربر مي دهد و 

خلافكارهاي سايبري هم جايي را نشانه مي گيرند كه 
جذابيت زيادي براي كاربر دارد.

وي ادامه داد: مثلا با هدف فيش��ينگ، ايميلي با يك 
موض��وع جذاب ي��ا موضوعي كه روي بورس اس��ت، 
مي فرستند. يا هنگام ارايه برنامه ها، وقتي مي بينند كاربر 
علاقه زيادي به افزايش فالوور در اينستاگرام يا كانال ها و 
گروه هاي تلگرامي دارد، برنامه هاي بدافزاري يا سرقت 
اطلاعات را از همين راه ها در معرض كاربر قرار مي دهند 
و كاربر هم در دام مي افتد. يا برنامه اي با موضوع افزايش 
عمر باتري مي گذارند كه به ديتاي كاربر نفوذ مي كند.

اين كارش��ناس حوزه فناوري اطلاعات در پاس��خ به 
اينكه نقش ماركت هاي آنلاين در جلوگيري از انتشار 
برنامه هاي مخرب چيست، بيان كرد: دو تا ماركت اصلي 
گوگل پلي و اپل استور وجود دارد كه تا حد زيادي سعي 

مي كنند برنامه هايي كه مشكلاتي دارند را در فروشگاه 
خود قرار ندهند، اما بالاخره از دستشان در مي رود. به 
همين دليل خود كاربر هم بايد حواسش را جمع كند.

   سرقت اطلاعات و كنترل كاربران 
صفري با بيان اينكه در برنامه هاي موبايلي دو مس��اله 
احتمال بدافزار بودن و س��رقت اطلاعات وجود دارد، 
توضيح داد: ممكن است يك اپليكيشن قابليت بدافزاري 
نداشته باشد، اما قابليت سرقت داشته باشد. برنامه هاي 
آنتي ويروس در بحث هاي بدافزاري تا حد زيادي كار 
مي كنند و در بحث حريم شخصي هم كنترل هايي انجام 
مي دهند كه اگر برنامه اي مشكل داشته باشد، به كاربر 
اطلاع دهند.وي خاطرشان كرد: در بحث بدافزاري كاربر 
بايد آنتي ويروس معتبر و باكيفيت استفاده كند و در 

بحث حريم شخصي هم علاوه بر استفاده از آنتي ويروس 
مناسب، بايد حواسش جمع باشد و سراغ هر برنامه اي 
نرود. همچنين كارب��ر بايد دقت كند كه هنگام نصب 
يك برنامه، چه مجوزهايي از او درخواس��ت مي شود و 
در تنظيمات ببيند ك��ه برنامه به چه مواردي از جمله 
ليست مخاطبان، مرورگر يا موارد ديگر دسترسي دارد.

اين كارش��ناس حوزه امنيت سايبري همچنين بيان 
كرد: گاهي برنامه نه بدافزار است و نه دسترسي خاصي 
مي گيرد، به همين دليل آنتي ويروس نمي تواند به اين 
راحتي آن را تشخيص دهد، اما در مقابل اين برنامه نام 
كاربري و پس��ورد را از كاربر مي خواهد. كاربر نبايد نام 
كاربري و پسوردش را در اختيار قرار دهد حتي با وجود 
اينكه اين برنامه نه بدافزار اس��ت و نه در ظاهر امنيت 

كاربر را نقض مي كند.

ديلي ميل|گفته مي ش��ود گروهي از هكرهاي مستقر 
در كره ش��مالي ميليون ها دلار از چندين صرافي ارزهاي 

ديجيتالي در جهان را به سرقت برده اند.
متخصصان و كارشناسان فعال در شركت امنيت سايبري 
CipherTrace امريكا پس از بررس��ي هاي انجام شده 
به تازگي اعلام كرده  بودند كه هكرها توانسته اند در ۹ ماه 
گذشته با هك و نفوذ به پلتفرم هاي صرافي و مراكز تبادل 
ارزهاي رمزپايه، ۹۲۷ ميليون دلار كه نزديك به يك ميليارد 
دلار را به سرقت ببرند كه اين رقم در مقايسه با سال گذشته 
۲۰۱۷ ميلادي، با يك رش��د و افزايش قابل ملاحظه ۲۵ 
درصدي مواجه بوده اس��ت. ح��الا تازه ترين گزارش هاي 
منتشر شده از سوي مجله بيت كوين نشان مي دهد كه گروه 
لازارس كه با عنوان كبراي پنهان نيز شناخته مي شود، تحت 
لواي حمايت دولت كره شمالي به بزرگ ترين و فعال ترين 
صرافي هاي ارزهاي ديجيتالي رمزنگاري شده حمله كرده 
و موفق ش��ده اند كه ميليون ها دلار به جيب بزنند.انتشار 
باج افزار واناكراي و برخي ديگر از ش��ركت هاي تجاري در 
كره جنوبي را برعهده گرفته و خس��ارات جبران ناپذيري 
را ايجاد كرده بودند.بنابراين تخمين زده مي شود كه گروه 
لازارس با توجه به كارنامه عملكرد خود، مسوول سرقت 
۵۷۱ ميليون دلار ارز ديجيتال��ي از صرافي هاي فعال در 
جهان نيز باش��د.تعداد زيادي از اين صرافي هاي فعال در 

 YouBit، Coinrail حوزه ارزهاي ديجيتالي همچون
و Bithumb در كشور كره جنوبي واقع و مستقر شده اند 
و اعضاي كميسيون اطلاعات مجلس اين كشور نيز دولت 
كره شمالي را به سرقت ميليون ها دلار از ارزهاي ديجيتالي 
رمزپايه متهم كرده است.آمار حملات سايبري و هك در 
سال گذشته ۲۰۱۷ ميلادي، به اوج خود رسيده است و با 
توجه به افزايش روزافزون حملات سايبري از سوي هكرها، 
كشورها و شركت هاي كوچك و بزرگ بسياري در سراسر 
جهان، ه��دف اينگونه حملات قرار گرفته  و آس��يب ها و 
خسارات جبران ناپذيري را متحمل شده اند. با اينكه ارزهاي 
ديجيتالي رمزنگاري شده طرفداران بسياري در سراسر 
جهان پيدا كرده اند، بسياري از كشورها ازجمله كشورهاي 
اروپايي درتلاشند تا اين پول بي افس��ار را كنترل كرده و 

معاملات با آن را تا حد امكان محدود كنند.

سي ان بي سي| در حالي كه تا چندي قبل مهندسان 
حوزه هوش مصنوعي پردرآمدترين مهندسان محسوب 
مي شدند، به تازگي يك رشته مهندسي نوپاي ديگر به 
نام مهندسي بلاك چين نيز بسيار پردرآمد شده است.

بررسي هاي موسسه تحقيقاتي امريكايي هايرد نشان 
مي دهد اب��داع روش هاي جديد رمزگ��ذاري داده ها از 
طريق فناوري بلاك چين كس��ب و كار پررونقي است 
كه درآمد سرش��اري را براي متخصص��ان اين حوزه به 

ارمغان مي آورد.
بررسي ها نش��ان مي دهد مهندسان بلاك چين سالانه 
بطور متوس��ط ۱۵۰ تا ۱۷۰ ه��زار دلار درآمد خواهند 
داشت. اين در حالي است كه متوسط درآمد مهندسان 
نرم افزار بطور متوسط از ۱۳۵ هزار دلار فراتر نمي رود.

افزاي��ش تقاضاي ش��ركت هاي بزرگ فن��اوري براي 
استخدام متخصصان بلاك چين اصلي ترين عامل اين 
تحول محسوب مي شود. فيس بوك، آمازون،  اي بي ام و 
مايكروسافت از جمله شركت هايي هستند كه استخدام 
متخصصان بلاك چين را در دستور كار خود قرار داده اند. 
بررسي هاي هايرد نشان مي دهد تقاضا براي استخدام 
مهندسان بلاك چين در يك سال اخير تا ۴۰۰ درصد 

افزايش يافته است.

هكرنيوز| محققان از يك آسيب پذيري جديد امنيتي 
در شبكه اجتماعي تامبلر خبر داده اند كه امكان دسترسي 
و سرقت اطلاعات كاربران را به هكرها مي دهد.اين روزها 
كه آسيب پذيري هاي متعدد در اپليكيش��ن، نرم افزار و 
شبكه هاي اجتماعي مختلف، اطلاعات شخصي و حريم 
خصوصي كاربران را به ش��دت تهديد مي كند، بسياري از 
محققان و پژوهش��گران امنيتي با تلاش براي كشف اين 
حفره هاي امنيتي سعي دارند كه علاوه بر مطلع ساختن 
كاربران، شركت هاي توسعه دهنده و غول هاي تكنولوژي 
 مربوطه را موظف  س��ازند تا با ارايه سازوكارهاي جديد و 
به روزرساني هاي نرم افزاري مشكلات مربوطه را برطرف 
س��ازند و به حفظ حريم خصوصي كارب��ران كمك كرده 
و احت��رام بگذارند.گزارش ه��اي حاكي از آن اس��ت كه 
پژوهشگران فعال در حوزه امنيت سايبري به تازگي دريافته 
و اعلام كرده اند كه هكرها و مجرمان سايبري با استفاده از 
يك آسيب پذيري و ضعف امنيتي جديد قادر خواهند بود به 
اطلاعات كاربران شبكه اجتماعي تامبلر )tumblr( نفوذ 
و دسترسي يابند.شبكه اجتماعي تامبلر ضمن عذرخواهي 
از بروز چنين مشكلي براي كاربران، با انتشار بيانيه اي در 
اين خصوص اعلام كرده است كه اين آسيب پذيري كشف 

شده امكان چندان زيادي به هكرها نمي دهد.

س�ي نت| بنيانگ��ذار بزرگ ترين اس��تارتاپ ژاپني در 
صحبت هاي خود گفت كه تا پنج س��ال ديگر، ربات هاي 

اين استارتاپ به بازار عرضه خواهند شد.
هنگامي كه صحبت از زندگي انس��ان با رب��ات به ميان 
مي آيد، افكار به سوي آينده معطوف مي شوند اما شايد، 
تنها پنج س��ال با اين آينده فاصله داش��ته باشيم.  »تورو 
نيشيكاوا«، بنيانگذار بزرگ ترين استارتاپ ژاپن موسوم 
به »پريفرد نت وركز « گفت: ما قصد داريم تا پنج س��ال 
آينده، چنين ربات هايي را به بازار عرضه كنيم و ش��اهد 
كاربرد آنها باشيم. اين استارتاپ در ماه اكتبر سال جاري، 
از نوعي ربات خودران رونمايي كرد كه مي تواند اتاق را تميز 
كند و اش��ياي روي زمين را بردارد. نيشيكاوا باور دارد كه 
استارتاپ »پريفرد نت وركز« مي تواند تا پنج سال آينده، 
چنين ربات هايي را در اختيار مشتريان قرار دهد.  ارزش اين 
استارتاپ در حال حاضر، دو ميليارد دلار تخمين زده شده و 
شهرت آن بيشتر به خاطر تمركز بر حوزه هوش مصنوعي 
اس��ت. پريفرد نت ورك��ز در حوزه فن��اوري خودروهاي 
خودران، با شركت هاي »پاناسونيك« و »تويوتا « همكاري 
مي كند. نيشيكاوا افزود: هدف ما، تنها ارايه فناوري هوش 
مصنوعي نيست؛ بلكه قصد داريم راه هايي براي تركيب 

هوش مصنوعي و علم رباتيك ارايه دهيم.

تك اينسايدر| يك شركت فضايي در حال ساخت 
يك موشك با استفاده از فناوري چاپ سه بعدي است 

كه امكان زندگي در مريخ را آسان تر مي كند.
امروزه شركت هاي بزرگ فضايي به دنبال اين هستند 
كه امكان زندگي انسان روي ماه و مريخ را فراهم سازند. 
»ناسا«، »اسپيس ايكس« و »بلو اوريجين« به دنبال 
دس��تيابي به روش هايي هستند كه امكان زندگي در 

فضا را ميسر سازند.
اگر امكان زندگي انسان روي مريخ ميسر شود، يكي از 
روياهاي انسان كه در كتاب ها و فيلم هاي علمي-تخيلي 

مطرح مي شود، محقق خواهد شد.
»الون ماسك« رييس شركت »اسپيس ايكس« اميدوار 
است كه تا سال ۲۰۲۴ انسان ها در كره مريخ استقرار 
يابند. “الون ماسك “ در سال ۲۰۰۲ ميلادي، شركت 
»اسپيس ايكس« را تاسيس كرد. يكي از اهداف وي از 
راه اندازي اين شركت اين بود كه تصور مي كرد »ناسا« 
هيچ گونه برنامه عملي براي اعزام انسان به مريخ ندارد.

از آن زمان تاكنون، ش��ركت وي موشك هاي بزرگ و 
نسبتا ارزان بسيار زيادي را ساخته است. از اهداف بزرگ 
اين شركت تلاش براي فراهم كردن شرايطي است كه 

انسان روي كره مريخ زندگي كند.
براي اولين بار ماسك در نظر داشت كه در سال ۲۰۱۶ 
ميلادي، به مريخ برسد كه در اين برنامه، موشك بزرگ 
»فالكون« )Falcon( را ساخت كه قادر به حمل ۱۰۰ 

نفر به كره مريخ است.
براي اينكه »اسپيس ايكس« بتواند به مريخ دست يابد، 
به ده ها و حتي صدها ميليارد دلار كمك مالي نياز دارد. 
بايد اذعان كرد كه ماموريت اعزام انسان به مريخ بسيار 

بلندپروازنه و خطرناك اس��ت.اين در حالي است كه 
ماسك از احتمال شكست اين ماموريت نمي ترسد. وي 
در سال ۲۰۱۶ اعلام كرد كه احتمال مرگ افراد اعزامي 
در اولين ماموريت بسيار بالا است و به همين دليل است 

كه خودش قصد رفتن به اين مسافرت را ندارد.
»جف بزوس« بنيانگذار شركت فضايي »بلو اوريجين« 
)Blue Origin( نيز به دنبال سكونت انسان در فضا 
است.ناسا نيز قصد دارد با ساخت يك موشك فضايي، 

اين مهم را ميسر سازد.
يكي از موانع سر راه براي امكان سكونت انسان در مريخ 

فراهم كردن ابزار زندگي در فضا است.
»تيم اليس« )Tim Ellis( يكي از بنيانگذاران شركت 
 )Relativity Space( »فضايي »ريليتيويتي اسپيس
اظهار كرد، »چاپ س��ه بعدي« تنها راه ساخت ابزار و 

قطعات مورد نياز براي زندگي در فضا است.
وي افزود: به همين دليل ما در حال كار روي روش��ي 
هستيم كه تمام يك موش��ك را با استفاده از فناوري 
چاپ سه بعدي بسازيم.اليس گفته است كه ايده ساخت 
موشك چاپ سه بعدي از آنجا نشات مي گيرد كه وي 
به شركت “بلواوريجين “ كمك كرد تا اين شركت يك 

سري قطعات را با قيمتي ارزان و با روشي آسان توليد 
كند.سيستم »چاپ سه بعدي« كه كارخانه اليس به 
كار گرفته اس��ت از پرتوهاي ليزري براي اتصال لايه 
لايه فلزات اس��تفاده مي كند.با اس��تفاده از اين روش 
تعداد قطعات مورد استفاده كمتر مي شود.بنا بر اعلام 
الي��س، نزديك ب��ه ۱۰۰ هزار قطعه در س��اخت يك 
موشك وجود دارد.اين موشك كه موسوم به »تران« 
)Terran( است، تنها از هزار قطعه استفاده مي كند 
و براي ارسال ماهواره هايي به اندازه يك خودرو به مدار 
زمين ساخته شده است. فناوري چاپ سه بعدي كه اين 
شركت توسعه داده است پيچيدگي هاي توليد موشك را 
كاهش مي دهد. با استفاده از اين فناوري در عرض چند 
روز مي توان يك موشك ساخت.فناوري چاپ سه بعدي 
استفاده از ابزارهاي پيچيده را كاهش مي دهد، سريع 

است و تعداد كاركنان را كاهش مي دهد. 
اليس مدعي شده است كه كارخانه وي در عرض ۶۰ روز 
ساخت اين موشك را تكميل خواهد كرد. اين در حالي 
است كه س��اخت يك موشك در حالت طبيعي ۱۲ تا 

۱۸ ماه به طول مي انجامد.
وي ادامه داد، پس از اتمام اين ۶۰ روز ما رويه س��اخت 

موشك هاي فضايي را به كلي تغيير خواهيم داد.
چاپگر سه بعدي كه س��اخت اين موشك را به عهده 
گرفته اس��ت، “ Stargate “ نام دارد و با داش��تن 
حس��گر، دوربين و نرم افزارهاي مختلف، دس��تگاه 
چاپگر را هوشمندتر مي كند.دستگاه چاپ سه بعدي 
مي تواند به فرآيندهاي ساخت وس��از در كره مريخ 
كمك كند و خانه هاي فضايي ما در س��ياره س��رخ 

باسهولت بيشتري بسازد.

هكر نيوز| فيس بوك بر اين باور است كه هكرها به منظور 
ساخت تبليغات، فريب كاربران و كسب درآمد اطلاعات 

كاربران اين شبكه اجتماعي را ربوده اند.
با توجه به آنكه اخيرا اخبار جديدي منتشر شد كه بار ديگر 
نشان دهنده حمله سايبري هكرها به حساب هاي كاربري 
بيش از ۳۰ ميليون نف��ر از كاربران فيس بوك بود، خيل 
عظيمي از كاربران اين شبكه اجتماعي از اينكه مبادا خود 
نيز يكي از قربانيان اين حمله سايبري و هك گسترده در 
فيس بوك بوده اند، ابراز نگراني كردند و از فيس بوك در 
خصوص س��هل انگاري و كم كاري در قبال محافظت از 

اطلاعات شخصي شان شكايت كردند.
تقريب��ا اواي��ل س��ال ج��اري ۲۰۱۸ ميلادي ب��ود كه 
ش��بكه اجتماعي فيس بوك درگير بزرگ ترين رسوايي 
در طول تاريخ خود ش��د، چراكه اخبار بس��ياري مبني 
بر همكاري فيس بوك با يك موسس��ه تحقيقاتي به نام 
كمبري��ج آنالتيكا و افش��اي اطلاع��ات خصوصي خيل 
عظيمي از كاربران فيس بوكي منتشر شد. گزارش هاي 
منتشره نشان مي داد كه اطلاعات بيش از ۸۷ ميليون نفر 
از كاربران فيس بوك در اين همكاري به سرقت رفته و افشا 
شده است. به نظر مي رسد كه كابوس ترسناك و سريال 
ادامه دار رسوايي هاي فيس بوك تمامي ندارد و باري ديگر 
در هفته هاي پيش گزارش هايي منتشر شد كه اين شركت 
را وادار كرد به موضوع جديد دسترسي هكرها به اطلاعات 
بيش از ۳۰ ميليون نفر از كاربران فيس بوكي اقرار و اعتراف 
كند. حالا وال استريت ژورنال به تازگي در گزارشي اعلام 
كرده است كه به عقيده فيس بوك، اسپمرها و هكرها قصد 
داشتند با نفوذ به اطلاعات كاربران فيس بوك، تبليغاتي را 
ساخته و با آن كاربران را فريب دهند و از اين طريق درآمد 

هنگفتي را به جي��ب بزنند.فيس بوك در بيانيه اخيرش 
خاطرنشان كرده است كه هكرها و مجرمان سايبري طي 
يك عمليات خرابكارانه به اطلاعات بيش از ۳۰ ميليون 
نفر از كاربران فيس بوكي نفوذ و دسترسي پيدا كرده اند 
كه اين اطلاعات شامل سن، جنس��يت، محل زندگي و 
سكونت، وضعيت تاهل، زبان، مذهب، شغل و تحصيلات 

نيز مي شده است.
فيس بوك همچنين تاكيد كرده بود كه كاربران س��اير 
اپليكيشن ها و برنامه هاي تحت مالكيت فيس بوك نظير 
اينس��تاگرام، واتس اپ، فيس بوك مس��نجر تحت تاثير 
اين حمله سايبري گسترده قرار نگرفته اند و خاطرنشان 
كرده اس��ت كه اين كاربران بايد خيالش��ان بابت امنيت 

اطلاعات شان آسوده باشد.
بر اس��اس اين گزارش، فيس بوك بر اين باور اس��ت كه 
اين هكره��ا قصد دارند با جم��ع آوري اين اطلاعات يك 
شركت در حوزه بازاريابي و ماركتينگ ديجيتال تاسيس 

و راه اندازي كنند.
فيس بوك همچنين در جايي ديگر خاطرنش��ان كرده 
است كه اين حملات سايبري بعيد است به انتخابات ميان 

دوره اي ۲۰۱۸ ايالات متحده امريكا مرتبط باشد.

فيس بوك از علت سرقت اطلاعات ۳۰ ميليون كاربر مي گويد

سرقت ميليون ها ارز ديجيتالي توسط هكرهاي كره شمالي  بلاك چين پر درآمدترين
رشته مهندسي شد

 نقض حريم خصوصي كاربران
با حفره امنيتي در شبكه  اجتماعي

 تنها ۵ سال با زندگي
رباتيك فاصله داريم

چاپ ۳بعدي تنها راه ساخت ابزار و قطعات در فضا
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رويداد

دريچه فراسو

توقف حمايت از برخي 
پيام رسان هاي داخلي

فارس| معاون وزير ارتباطات گفت: امنيت اتصال 
از طريق كلاينت هاي تلگرام از خود تلگرام پايين تر 
است و با توجه به آمار و ارقام كاربران، برخي از ۷ 
پيام رس��ان مورد حمايت از رقابت كنار رفته و از 

چارچوب حمايتي خارج مي شوند.
حميد فتاحي معاون وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در پاسخ به سوالي درباره حمايت وزارت 
ارتباطات از ادامه فعاليت نس��خه هاي فارس��ي 
تلگرام، اظهار داشت: ذهنيتي كه امروز ايجاد شده 
بايد اصلاح شود؛ وزارت ارتباطات به صورت بسيار 
شفاف اعلام كرده كه در نه در آغاز نه در حمايت و 
نه در پايان نسخه هاي فارسي تلگرام نقشي ندارد.

وي ادامه داد: حتي در دي ماه ۹۶ معاونت امنيت 
س��ازمان فناوري اطلاعات اي��ران اعلام كرد كه 
امنيت اتصال از طريق كلاينت هاي تلگرام از خود 
تلگرام پايين تر است. فعاليت مقطعي نسخه هاي 
فارسي تلگرام جزو پكيچ برنامه هاي رفع انحصار 
از پيام رس��ان خارجي بوده و اينكه درباره ادامه 
فعاليت آنها چه تصميمي گرفته شود باز هم به نظر 

مركز ملي فضاي مجازي بستگي دارد.
رييس هيات مديره شركت ارتباطات زيرساخت 
درباره آمار كاربران پيام رس��ان هاي بومي گفت: 
طبق آمار تا نيمه مهر ماه امسال ۱۵ ميليون كاربر 
در شبكه هاي اجتماعي داخلي رجيستر شده اند 
كه در دي ماه ۹۶ اين تعداد يك و نيم ميليون كاربر 
بود. طبق همين آمار تعداد فعالان در شبكه هاي 
اجتماعي داخلي ۸ تا ۱۰ ميليون كاربر برآورد شده 
اس��ت.به گفته وي، در حال حاضر ۷ پيام رسان 
تحت پوشش حمايت از پيام رسان هاي داخلي 
هس��تند كه وام ۵ ميليارد توماني، كولوكيشن 
)هم مكاني(، پاور، سرور، كولينگ، سرور، اينترنت، 
اينترانت IXP و تعرفه يك س��ومي براي كاربر را 
دريافت كرده اند و اگر پيام رساني اعلام كند از همه 
امكانات استفاده كرده اما باز هم كم است امكانات 

بيشتري در اختيارش قرار مي دهيم. 

 نسل جديد درگاه اتصال
در آيپد پرو ۲۰۱۸

فضاپيماي جديد اروپايي ها 
از خود سلفي گرفت

تك رادار|تحليلگران برآورد كرده اند كه اپل به 
احتمال زياد تبلت آيپد پرو ۲۰۱۸ خود را به درگاه 

USB-C تجهيز خواهد كرد.
با اينكه بس��ياري از كاربران و تحليلگران انتظار 
داش��تند كه ش��ركت اپل در كن��ار رونمايي از 
گوش��ي هاي آيفون مدل ۲۰۱۸ و برخي ديگر از 
محصولاتش از نس��ل جديد تبلت هاي آيپد نيز 
رونمايي كند اما برخ��لاف انتظارها، اين رويداد 
در ماه سپتامبر س��پري شد و هيچ خبري از اين 
محصول نش��د. اپل نيز س��خني از برنامه زماني 
معرفي آيپد پرو ۲۰۱۸ به زبان نياورد و همچنان 
بسياري از كاربران را مشتاق و منتظر اين محصول 

نگه داشته است.
 وب سايت تك رادار به نقل از يك منبع آگاه عنوان 
كرده اس��ت كه اپل به تمامي س��ازندگان لوازم 
جانبي آيپدهاي جديد دستور جايگزيني نسل 
 USB- با نسل جديد آن يعني USB قديم درگاه
C با پ��ورت لايتنينگ را داده اس��ت و اين بدان 
معناست كه آيپد پرو ۲۰۱۸ هر زمان كه بخواهد 
رونمايي و عرضه شود، به درگاه USB- C مجهز 
خواهد بود. اين در حالي است كه مينگ چي كو، 
تحليلگر ارشد و معروف محصولات اپل نيز پيشتر 
از تجهيز آيپد پرو ۲۰۱۸ به درگاه USB-C سخن 
گفته و پيش بيني كرده ب��ود. با اينكه اپل هرگز 
درباره احتمال رونمايي از آيپد در رويداد هشتم 
آبان خود چيزي بيان نكرده است، اما اين بار انتظار 
مي رود كه قصد رونمايي از اين محصول جديد را 
داشته باشد تا به كاربرانش اين امكان را بدهد از 
قابليت هاي پشرفته و حرفه اي آن بهره مند شده و 
از ويژگي هاي قدرتمند سخت افزاري و نرم افزاري 
آن لذت ببرن��د. در صورتي كه اين اتفاق بيفتد و 
درگاه USB-C ب��ه آيپد پرو ق��دم بگذارد، يك 
رخداد بسيار بزرگي در تاريخ محصولات اپل روي 
 USB خواهد داد چراكه نسل قبلي درگاه اتصال
آخرين بار در سال ۲۰۱۲ ميلادي به محصولات 

آن اضافه شده بود. 

گيزمودو| فضاپيماي »بپي كلمبو« كه توسط 
آژانس فضايي اروپا به فضا پرتاب شده و به سمت 
سياره عطارد در حال حركت است، يك عكس 

سلفي جالب از خود تهيه كرد.
اين عكس سلفي اولين عكسي است كه توسط 
فضاپيماي مذكور تهيه ش��ده و توسط آژانس 

فضايي اروپا به اشتراك گذاشته شده است.
در اين عكس يكي از بازوهاي اين فضاپيما كه 
مجهز به صفحات خورش��يدي است در سمت 
راست عكس ديده مي شود. همچنين بخشي 
از يكي از حس��گرهاي بپي كلمبو هم كه با يك 
لايه عايق پوش��انده شده در سمت چپ عكس 
قابل مشاهده اس��ت. راكت آريان ۵ كه حامل 
فضاپيماي بپي كلمبو ب��وده با موفقيت در روز 

شنبه ماموريت خود را انجام داد.
اين فضاپيما مجهز به س��ه دوربي��ن كنترل و 
نظارت اس��ت كه قادر به تهيه تصاوير س��ياه و 
سفيد با دقت ۱۰۲۴ در ۱۰۲۴ پيكسل هستند. 
البته فعلا يكي از اين سه دوربين فعال است و دو 
دوربين ديگر از فردا فعال شده و ارسال تصاوير 

از محيط اطراف را آغاز مي كنند.
پرتاب فضاپيماي بپي كلمبو به فضا ۱.۳ ميليارد 
يورو هزينه داش��ته و هدف اصل��ي از اين كار 
مطالعه در مورد محيط مغناطيسي در اطراف 
س��ياره عطارد و مواد تش��كيل دهنده س��ياره 

مذكور است.
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معاون اول رييس جمهور عنوان كرد

برنامه ريزي براي توسعه بخش فناوري اطلاعات و ارتباطات 

اعطاي نشان »خلاقيت« به روابط عمومي همراه اول

ظرفیت های جهانی نهضت تعاون در ایجاد اشتغال پایدار

گروهبنگاهها|
24ساعت بعد از اظهارات تكان دهنده جهانگيري در 
خصوص نداشتن اختيارات كافي و گمانه زني هايي 
كه در خصوص اس��تعفاي محتم��ل جهانگيري به 
گوش مي رس��يد؛ مع��اون اول رييس جمهور راهي 
جلسه ستاد اقتصاد مقاومتي ش��د تا در شصتمين 
جلس��ه س��تاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي شركت 
كند. جلس��ه اي كه در جريان آن برنامه ريزي براي 
توسعه بخش فناوري اطلاعات و ارتباطات به عنوان 
يكي از مهم ترين بخش هاي پيش��ران اقتصادي در 
دستور كار قرار گرفت و تصميم سازي هاي لازم در 

خصوص آن انجام شد. 
اما خبر مهم نشست روز گذش��ته اظهاراتي بود كه 
وزي��ر ارتباط��ات در خصوص معط��ل ماندن طرح 
نوآفري��ن مطرح كرد؛ طرحي ك��ه از منظر جهرمي 
بيش از 3ماه اس��ت در كميس��يون اقتصادي دولت 
مس��كوت مان��ده و تصميم س��ازي در خصوص آن 
مي تواند بخش��ي از ظرفيت هاي توس��عه پايدار در 
حوزه ارتباطات را ايجاد كند.  اسحاق جهانگيري در 
اين جلس��ه با اش��اره به بخش IT و ICT در اقتصاد 
جهاني و توس��عه كش��ورها، گفت: اي��ن حوزه ها از 
بخش هاي پيشران و موتور محرك اقتصاد ايران در 
آينده اس��ت كه بايد براي آن برنامه ريزي مطلوب و 

مناسب انجام شود.
او بر تفاهم ملي در همه س��طوح ب��ه منظور فراهم 
كردن بسترهاي توسعه در بخش فناوري اطلاعات 
و ارتباطات تاكيد كرد و افزود: همه دس��تگاه ها بايد 
با هماهنگي ش��رايط لازم براي دس��تيابي به هدف 
يك و نيم درص��د از توليد ناخالص ملي كه در برنامه 

ششم توسعه تعيين شده است را فراهم آورند.
او با اش��اره به گزارش اخير مع��اون علمي و فناوري 
رييس جمه��ور در دول��ت در خص��وص حض��ور 
شركت هاي مرتبط با فناوري ارتباطات و اطلاعات 
در ص��در بنگاه ه��اي ب��زرگ جهان، خاطرنش��ان 
س��اخت: توس��عه اين بخش در كش��ور ع��لاوه بر 
درآمدزاي��ي مي تواند ب��ه بهب��ود برنامه هايي نظير 
دولت الكترونيك، تقويت شركت هاي دانش بنيان 

و توسعه بخش خصوصي در فضاي كسب و كار منجر 
شود و اين بخش از بخش هاي اقتصادي و آينده دار 
كشور است. معاون اول رييس جمهور بر استفاده از 
ظرفيت ه��اي فاينانس و تعامل با صندوق توس��عه 
ملي براي دريافت منابع مورد نياز توسعه اين بخش 
تاكيد كرد و افزود: وزارتخانه هاي ارتباطات و فناوري 
اطلاعات، امور اقتصادي و دارايي و س��ازمان برنامه 
و بودجه به منظ��ور تدوين راهكاره��اي مورد نياز 
جهت س��رمايه گذاري در حوزه زيرساختي با تكيه 
بر منابع درآمدي ش��ركت هاي وابس��ته هماهنگي 
لازم را انجام دهند. رييس س��تاد فرماندهي اقتصاد 

مقاومت��ي همچنين از وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات خواست تا گزارشي از آثار تحريم ها در اين 
حوزه و راهكارهاي پيشنهادي براي ارايه در جلسه 

سران قوا ارايه كند.

  طرح »نوآفرین« سه ماه است معطل مانده
وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات نيز با بيان اينكه 
در ش��رايط تحريم حوزه ارتباط��ات از رونق خوبي 
برخوردار اس��ت گفت: امروز بس��ته اي ۱4 بندي به 
تصويب رس��يد كه بخشي از آن به موضوع فضايي و 
فناوري اطلاعات در زمينه تسهيل كسب و كارهاي 

نوپا مرب��وط بود.  محمدج��واد آذري جهرمي وزير 
ارتباطات و فناوري اطلاعات در حاشيه جلسه ستاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي با اش��اره به اينكه بخش 
ارتباط��ات و فناوري اطلاعات در س��ال هاي اخير و 
به خصوص پنج سال گذش��ته توسعه قابل توجهي 
داش��ته است، گفت: در پنج س��ال اخير با همكاري 
بخ��ش خصوصي و دولتي در اي��ن حوزه حدود 2۰ 
هزار ميليارد تومان س��رمايه گذاري ش��ده كه 3۰ 
درصد مربوط به دولت است و ۷۰ درصد آن را بخش 

خصوصي انجام داده است.   
جهرم��ي با بي��ان اينكه ب��ا وج��ود تحريم ها حوزه 

ارتباطات رونق خوبي گرفته اس��ت، افزود: توسعه 
زيرس��اخت هاي ارتباطي نقش زيرساخت توسعه 
ديگ��ر حوزه ها را بر عه��ده دارد. بخ��ش ارتباطات 
براثر وضع تحريم ها و افزايش نرخ ارز با تلاطم هايي 
مواجه ش��ده است و موضوع جلسه آثار اين تلاطم و 
نحوه مديريت آنها براي ادامه مسير بود. عضو كابينه 
دوازدهم با بيان اينكه حجم بازار در س��ال گذشته 
3۶ هزار ميليارد بوده و پيش بيني ما براي امسال 4۰ 
هزار ميليارد تومان است، اظهار كرد: بنابود امسال 
دولت به صورت مس��تقيم ۶4۰۰ ميليارد تومان از 
4۰ هزار ميليارد را براي هزينه ها تامين كند و براي 
سال جاري پيش بيني ما رسيدن به اين ميزان است 
ام��ا تلاطم پيش روي بازار ارز حوزه توس��عه را كند 
مي كند و اهداف پيش بيني ش��ده در برنامه ششم با 

اين نرخ رشد ارز قابل دستيابي نيست.
وزير ارتباط��ات با بيان اينكه درآمد حوزه ارتباطات 
و فناوري ارتباطات صددرصد ريالي اما بخش اعظم 
هزينه هاي آن ارزي اس��ت، خاطرنش��ان كرد: اين 
موضوع نياز به ورود بخش دولتي براي تس��هيلات 
دارد. بخش اول اين اس��ت كه هزينه هاي توسعه را 
در كشور كم كنيم كه بخش��ي از آن شامل ماليات 
اپراتورها و هزينه هاي گمركي مي شود. ضمن اينكه 

دولت و شركت مخابرات ايران هم سهم دارند.
او خاطرنش��ان كرد: در اين جلس��ه پيشنهادهايي 
را كه س��ازمان برنامه و بودج��ه و وزارت ارتباطات 
داشتند بررس��ي و ارايه كرديم و در نهايت بسته اي 
۱4 بندي به تصويب رسيد كه البته همه آن در حوزه 
ارتباطات نبود و بخش��ي از آن به موضوع فضايي و 
فناوري اطلاعات در زمينه تسهيل كسب و كارهاي 

نوپا مربوط بود. 
وزي��ر ارتباطات درباره ط��رح »نوآفرين« نيز گفت: 
طرح» نوآفرين« كه نزديك به سه ماه است در دولت 
مانده و به تصويب نرس��يده است بايد اجرايي شود 
و ما در كميس��يون اقتصاد منتظر ارس��ال به دولت 
هستيم كه در جلسه پيرامون آن صحبت شد تا اين 
طرح هرچه سريع تر موانع و اشكالاتش برطرف شود 

تا به نتيجه برسيم.

در پانزدهمين جشنواره برترين هاي روابط عمومي 
اي��ران، روابط عمومي هم��راه اول موفق به دريافت 

نشان خلاقيت شد.
به گ��زارش تع��ادل از اداره كل ارتباطات ش��ركت 
ارتباط��ات س��يار اي��ران، در چهاردهمي��ن دوره 
سمپوزيوم بين المللي روابط عمومي و پانزدهمين 
جش��نواره برترين هاي روابط عمومي ايران كه روز 
دوشنبه 3۰ مهر ماه در مركز همايش هاي كتابخانه 
ملي برگزار شد، از روابط عمومي همراه اول با اعطاي 

نشان »خلاقيت« تقدير به عمل آمد. 
در اين مراس��م ك��ه با حضور مس��عود پزش��كيان 

ناي��ب رييس مجلس دهم، احمد خرم وزير اس��بق 
راه و تراب��ري و ريي��س س��ازمان نظام مهندس��ي 
س��اختمان اس��تان تهران، س��ليمان پاك سرشت 
معاون وزير تعاون، كار و رف��اه اجتماعي، جمعي از 
چهره هاي دست اندركار روابط عمومي هاي كشور و 
 )IPRA( روساي انجمن بين المللي روابط عمومي
برگزار ش��د، هيأت داوران س��مپوزيوم بين المللي 
روابط عمومي با بررس��ي هاي به عمل آمده »نشان 
خلاقيت« را ب��ه دليل توجه ويژه به مقوله نوآوري و 
رعايت استانداردهاي خلاقيت در توليد محصولات 
ارتباطي به روابط عمومي ش��ركت ارتباطات سيار 

ايران اعطا كرد.  همچنين در اين مراس��م بر اساس 
رأي هي��أت داوران پانزدهمي��ن دوره جش��نواره 
برترين هاي رواب��ط عمومي ايران، »امير كيهان« از 
روابط عمومي همراه اول به عنوان كارش��ناس برتر 
روابط عمومي ايران معرفي شد و لوح تقدير دريافت 
كرد. چهاردهمين دوره سمپوزيوم بين المللي روابط 
عمومي روز دوشنبه 3۰ مهر ماه با دو نشست علمي-
تخصصي ب��ا موضوعات »روابط عموم��ي آينده« و 
»فضاي مجازي و روابط عموم��ي آينده« با حضور 
اس��تادان برجس��ته داخلي و بين الملل��ي در مركز 

همايش هاي كتابخانه ملي برگزار شد. 
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خرید ۷۱ درصد كالاي 
داخلي براي مصرف پالایشگاه 

ايلام| علي وحيدي رييس اموركالا پالايشگاه گاز 
ايلام با اشاره به اينكه در سال گذشته بيش از ۶۰ 
درصد كالاي مورد نياز از توليدكنندگان داخلي 
خريداري شده است، افزود: در راستاي منويات مقام 
معظم رهبري و تاكيد مديران در جهت حمايت 
از توليدات داخلي، طي چند سال گذشته تامين 
كالا با اولويت توليد كنندگان داخلي بوده است. به 
گزارش »تعادل« وحيدي به اقدامات انجام شده 
در راستاي خودكفايي كالا اشاره و اظهار داشت: 
در راستاي حمايت از شركت هاي دانش بنيان و 
توليدكنندگان داخلي كه توانايي ساخت تجهيزات 
مورد نياز صنعت نفت را دارند، كميته خودكفايي 
نسبت به بررسي توانايي هاي اين شركت ها اقدام 
و در راس��تاي تامين نيازها، نسبت به درخواست 
و خريد كالا از آنه��ا اقدام مي كند.  او تصريح كرد: 
توانايي ساخت تجهيزات اين شركت ها به وسيله 
مهندسان و متخصصان پالايشگاه گاز ايلام بررسي 
و پس از تاييد نسبت به اعلام سفارش و خريد اقدام 
مي شود؛ در اين راستا تجهيزي همچون »بوستر 
پمپ واحد آمين«توسط توليدكنندگان داخلي 

ساخته  شده  است.

عبور 60 درصد زائران اربعین 
از مرز مهران

ايلام|معاون سياسي استانداري ايلام با اشاره به 
اهميت مرز مهران در تردد زائرين اربعين گفت: از 
اول ماه صفر تاكنون ۶۰ درصد زائران اربعين از مرز 
مهران به خاك عراق تردد كرده اند. محمد نوذري 
ضمن بي��ان اين مطلب و با اش��اره به تمهيدات 
لازم از س��وي كميته ه��اي مختل��ف امنيتي و 
انتظامي در اين استان در ايام اربعين گفت: تمامي 
دستگاه هاي امنيتي و انتظامي نهايت تلاش خود 
را به كار گرفته اند كه زائران با امنيت كامل در اين 
مرز براي ورود و خروج به خاك عراق تردد كنند. 

امداد رساني به خسارت 
دیدگان از سیل

اهواز|معاون امداد و نجات جمعيت هلال احمر 
خوزس��تان گفت:  بر اثر بارش ش��ديد باران در 
روستاي بيت صيوان بخش مشراگه شهرستان 
رامهرمز، ۱5 امدادگر و نجات گر در قالب سه تيم 
امداد و نجات به محل اعزام ش��دند.  3۰ امدادگر 
در قالب ۶ تيم 2۰۰ زائر اربعين حسيني در مرز 

چذابه را اسكان اضطراري دادند.

استفاده از راهكارهاي قانوني 
براي مقابله با تحریم ها

اصفهان|مديرعامل فولاد مباركه درباره تحريم 
فولاد مباركه از س��وي وزارت خزانه داري امريكا 
گفت: پيش تر نيز امريكا صنعت ف��ولاد ايران و 
گاز و پتروش��يمي را تحريم كرده بود؛ در نتيجه 
اين اتفاق موض��وع تازه اي نيس��ت. حميدرضا 
عظيميان در گفت وگو با »تع��ادل« با بيان اين 
مطلب در ادامه افزود: متأسفانه نام بردن از فولاد 
مباركه اصفهان و چندين ش��ركت در فهرستي 
كه منتشر شده ممكن است برخي محدوديت ها 
را ب��راي فولاد مباركه ايجاد كن��د؛ البته ما نيز با 
راهكارها و ظرفيت هاي قانوني به مقابله با تحريم 
ميرويم تا نتواند مشكلاتي براي شركت ايجاد كند. 
مديرعامل فولاد مباركه با بيان اين مطلب افزود: 
البته اين موضوع نيازمند برخي هماهنگي ها با 
مراكز دولت��ي و وزارت صنعت، معدن و تجارت 
است كه با آنها نيز گفت وگو مي كنيم تا بتوانيم 
راهكاري پيدا كنيم. ما در اولين فرصت راهكارهاي 
خود را براي مقابله با تحريم تهيه مي كنيم و آن 
را به اطلاع همه مصرف كنندگان، سهامداران و 
كساني كه با فولاد مباركه در ارتباط هستند قرار 

خواهيم داد.

 مهر تایید استاندارد 
بر محصولات   نفت پاسارگاد

كارخانه هاي شركت نفت پاسارگاد واحد نمونه كيفي 
ش��دند. به گزارش روابط عموم��ي و امور بين الملل 
ش��ركت نفت پاس��ارگاد، در همايش هاي روز ملي 
اس��تاندارد كارخانه هاي آبادان، اراك، بندرعباس، 
تهران، تبريز و شيراز واحد هاي نمونه كيفي استاني 
شدند. گفتني است كارخانه هاي آبادان، بندرعباس، 
تهران و ش��يراز علاوه ب��ر انتخاب به عن��وان واحد 
نمونه استاني، كانديداي واحد نمونه كشوري بودند. 
همچنين »امير محمدنيا« مسوول كنترل كيفيت 
كارخانه تهران و »مهدي دستوري« مسوول كنترل 
كيفي��ت كارخانه آبادان به عنوان مس��وول كنترل 
كيفيت نمونه كشوري انتخاب شدند. مجهز بودن 
آزمايشگاه هاي كارخانه هاي شركت نفت پاسارگاد 
به تجهيزات روز دنيا، همكاري با ادارات كل استاندارد 
اس��تاني )آزمايش��گاه همكار(، دريافت گواهينامه 
مديريت كيفيت آزمايشگاه ها ISO/IEC ۱۷۰25 و 
دارا بودن پرسنل متخصص و به روز در آزمايشگاه ها از 
دلايل انتخاب كارخانه هاي شركت نفت پاسارگاد به 

عنوان واحد نمونه كيفي استاني است.

 اش��تغال را مي توان به نوعي 
در معناي به كارگيري كليه 
عوامل توليد يا ظرفيت هاي 
موجود دانس��ت. در تعريفي 
س��اده تر اش��تغال به معني 
مش��غول كار ش��دن يا انجام 
فعاليتي توسط نيروي كار يا 

عوامل توليد است.
اشتغال را می توان به نوعی در 
معنای به کارگيری کليه عوامل توليد يا ظرفيت های 
موجود دانس��ت. در تعريفی ساده تر اشتغال به معنی 
مشغول کار شدن و يا انجام فعاليتی توسط نيروی کار 

يا عوامل توليد است.
اش��تغال از دي��دگاه اقتصادی مجم��وع فعاليت هاي 
اقتصادي يک ملت در ارتباط با افرادي که حائز شرايط 
کار هستند را دربر مي گيرد و به دو دسته اشتغال واقعی 
يا خالص و اش��تغال ناخالص تقسيم می شود. اشتغال 
واقعی بيانگر وضعيتی اس��ت که اگر فردی ۸ ساعت 
مشغول کار باش��د، بازدهی او دقيقاً معادل ۸ ساعت 
بوده و اش��تغال ناخالص همان بيکاری پنهان است. از 
ديدگاه مديريتی و توسعه ای، اشتغال به دو دسته کامل 
و ناقص تقسيم می شود. اشتغال کامل به ساز و کارهايی 
گفته می شود که موجب به کارگيری تمام عوامل توليد 
می  شود در حالی که اشتغال ناقص به وضعيتی اطلاق 
می شود که در آن وضعيت، تنها بعضی از عوامل توليد 

به کار گرفته می شود.
انواعاش�تغال: اش��تغال به ش��کل های  مختلفي 
تقسيم بندي ش��ده که در ادامه بحث به پاره ای از آنها 

اشاره می شود.
برحسب جنسيت )زنانه/ مردانه/ بدون تمايز( )حاجی 
زاده صص 5-2/ س��فيری صص ۷-۱(/ برحسب سن 
)کودکان/ بزرگس��الان/ پيران( / برحسب تعداد افراد 
درگير در کار)ف��ردي/ گروهي/ جمعي( / برحس��ب 
موضوع و رشته / برحسب مدت زمان اشتغال )موقت/ 
پاره وقت/ دايم و مادام العمر/ برحسب محيط کار )همراه 
با کارآفريني/ بدون خلاقيت/ برحسب تعداد شغل هاي 
فرد )تک شغلي، چندشغلي( / برحسب وضعيت شغل ها 
نسبت به هم )شغل خوب و عادي/ شغل سياه، کار خارج 
از استاندارد کاري در نوبت هاي دوم و سوم اشتغال فرد 
که صرفاً براي جبران کمب��ود درآمد نوبت هاي اول يا 
دوم کاري صورت مي پذيرد( / برحسب وضعيت انجام 

)اجباري/ غيراجباري( / برحسب ميزان تناسب با فرد 
)متناسب/ نامتناسب( و نظاير آن.

همچنين » اشتغال زايی« نيز به  شکل گيری هرگونه 
فعاليتی که در نهايت منجر به يک فرصت شغلی جديد 
شده و يا بهره وری در اس��تفاده از فرصت های شغلی 

موجود را به دنبال داشته باشد اطلاق می شود.
دارا بودن شغل پر بازده به نحوی که جوابگوی نيازهای 
مختلف فيزيولوژيک و روانی فرد باشد، به عنوان يک 
نياز اساسی برای افراد مطرح بوده و جزء حقوق اصلی 
شهروندی به حساب می آيد. بنابراين يکی از وظايف 
اصلی دولت ها ايجاد فرصت های شغلی پربازده و مولد 
برای اقشار مختلف جامعه است. از سوی ديگر، امروزه 
در ادبيات توس��عه، نيروی انس��انی يکی از مهم ترين 
ارکان توسعه شناخته شده است. لذا بکارگيری نيروی 
انسانی نقش بسيار موثری در رشد و شکوفايی و توسعه 
اقتصادی، افزايش درآمد سرانه، توزيع عادلانه ثروت، 
ايجاد رف��اه و عدالت اجتماع��ی دارد. در صورت عدم 
بکارگيری نيروی انسانی در فعاليت های اقتصادی آثار 
و پيامدهای آن به صورت فقر، ناامنی، فساد، بی عدالتی 
و ناهنجاری های اجتماعی جلوه گر خواهد شد. به عبارت 
ديگر دستيابی به سطح بالای اشتغال به معنای توزيع 
مجدد درآمده��ا و افزايش درآمد متوس��ط خانوارها 
اس��ت. در واقع تنها راه ايجاد فرصت برای دستيابی به 
سهم بالاتری از درآمد برای اقشار فقير، ايجاد اشتغال 
است. بنابراين سياس��ت ايجاد اشتغال جديد و بهبود 
بازده مشاغل موجود اثربخش ترين و موثرترين عامل 

کاهش فقر است.
اشتغال از ديدگاه کلان اقتصادی از جنبه های مختلفی 
حائز اهميت اس��ت. از دي��دگاه ايجاد درآم��د، از بعد 
کارآفرينی، از بعد توليد، از بعد توسعه دانش و تکنولوژی 
و غيره توجه خاصی را به خود جلب کرده  و از ديدگاه 
اجتماعی به انسان منزلت، جايگاه و موقعيت اجتماعی، 
حس اعتماد به نفس و غيره می بخشد. مشغول به کار 
ش��دن و اس��تفاده از نيروهای ذاتی، مهارت ها، دانش 
و مديريت ش��خصی برای انج��ام کار، مختص گروه 
خاصی نيست. مردان و زنان در يک جامعه می توانند با 
موقعيت های کاری که برای آنان فراهم شده و يا خود با 
علاقه و مهارت و دانشی که دارند، شغل مورد نظر خود 
را ايجاد و به آن مش��غول شوند و بدين طريق بر ميزان 

اشتغال تاثير گذارند.
اشتغال و ميزان آن مانند هر متغير اقتصادی و اجتماعی 

تحت تاثير عوامل مختلفی قرار می گيرد که از آن جمله 
می توان به ميزان توليد، ميزان سرمايه گذاری، سطح 
دستمزدها، س��طح قيمت ها، سياس��ت های دولت، 
تجارت خارجی و غيره اشاره کرد که با تغيير هر متغير 
ميزان اشتغال به طور مستقيم و يا غيرمستقيم تحت 
تاثير آن قرار گرفته و سطوح اشتغال و بيکاری در بازار 

تعيين می شود.
 

  نقش بخش تعاون 
در رفع معضل اشتغال در سطح جهانی

دست يابی به اشتغال کامل و مناسب يکی از نگرانی های 
جهانی است که توجه فوری همه کشورها را می طلبد 
)سازمان بين المللی کار، 2۰۱۶(.  بر اساس برآوردها، 
در سال 2۰۰5 ميلادی از 2/4 بيليون کارگر در سطح 
جهان، ۱/4 بيليون آنان دارای درآمدی پايين تر از خط 
فق��ر 2 دلار امريكا در روز قرار دارن��د. ) همان مأخذ(. 
از 5۰۰ ميليون فقيری ک��ه کار می کنند تقريباً 4۸5 
ميليون آنان دارای پايين تر از خط فقر ۱ دلار امريكا در 
روز قرار دارند. علاوه بر اين، از 2۰۰ ميليون افراد بدون 
شغل در سطح جهانی، تقريباً ۹۰ ميليون از آنان افراد 
جوانی هستند که بين سنين ۱5 تا 24 سال قرار دارند. 
برآورد می ش��ود که حدود 4۰ ميليون شغل ساليانه 
لازم است تا نيروی کار رو به رشد جهانی را تامين کند.

اين حقيقت  يعنی افزايش بيکاری در سطح جهانی در 
سال های اخير، گويای آن است که رشد به تنهايی برای 
برطرف کردن بيکاری جهانی کافی نيست. مديرکل 
سازمان بين المللی کار، با اشاره به بحران عظيم بيکاری 
و کمبود کار مناس��ب نتيجه می ش��ود که ما نيازمند 
سياس��ت ها و برنامه های جديدی برای برطرف کرن 
اين چالش ها هستيم. )سازمان بين المللی کار، 2۰۰۶(

امروزه، چالش های گس��ترش و ايجاد اشتغال کامل و 
مناسب در مقابل سياست گذاران بسياری از کشورها 
قرار دارد و مسائل بيکاری و کم اشتغالی محدوده های 

اجتماعی، اقتصادی و جغرافيايی را درنورديده است.
فقدان فرصت های ش��غلی مناسب و موثر در بسياری 
از کش��ورها منجر به  رش��د سريع اش��تغال در بخش 
غيررس��می اقتصاد، دارای بهره وری پايين، س��طوح 
پايين فن آوری و مهارت ها و درآمدهای بسيار پايين و 
بی ثبات، شده است. به عنوان مثال، بخش غيررسمی 
در حدود 5۰ تا ۷5 درصد نيروی کار غيرکشاورزی را 
در بس��ياری از کشورهای در حال توس��عه، در حدود 

۶۰ درصد از زنانی که بيرون از بخش کش��اورزی کار 
می کنند، به خود جذب کرده اس��ت. اين افراد در ازای 
ساعت های زياد کار، در وضعيت فقر به سر می برند. لذا، 
بر طرف کردن صحيح اش��تغال در بخش غيررسمی 
يک چالش عمده برای بسياری از سياست گذاران است. 
کمبود اشتغال و کار مناسب از  نگرانی های گروه های 
آسيب پذير و فاقد فرصت نيز به حساب می آيد. برای 
مث��ال، افراد جوان که 25 درص��د از جمعيت کاری را 
تشکيل می دهند، س��ه برابر احتمال بيشتری نسبت 
به افراد بالغ دارند که فاقد ش��غل باشند. يکی از نتايج 
مهم نبود شغل برای بسياری از افراد جوان اين است که 
احتمال جذب آنها به فعاليت های نامناسب اجتماعی 

و حذف آنها از جوامع وجود دارد.
با توجه به ضرورت ايجاد فرصت های ش��غلی، مفهوم 
کار مناس��ب و اي��ن اعتقاد که بايد رش��د اقتصادی با 
برابری )عدالت( اجتماعی ب��ه خوبی با الگوی تعاونی 
س��ازمان اقتصاد و اجتماعی س��ازگار است. استدلال 
شده است که تعاونی ها به خوبی برای تجهيز سرمايه 
اجتماعی مناسبند و بنابراين پلی بين اقتصاد دو جامعه 
از طريق فراهم آوردن اش��تغال، توزيع عادلانه سودها 
و بالاتر از همه، عدالت اجتماعی ايجاد می کنند. برای 
مثال تعاونی ها تاکيد بيش��تری بر امنيت شغلی برای 
اعضای کارگران و اعضای خانواده کارگران، پرداخت 
دس��تمزدهای رقابتی، بهبود درآمد اضافی از طريق 
توزيع س��ود، توزيع س��هام و ديگرمناف��ع و حمايت 
از تس��هيلات اجتماعی از قبيل کليني��ک و مدارس 
بهداشت نسبت به کمک به کس��ب و کارهای بخش 
خصوصی تاکيد بيشتری دارند. علاوه بر اين تعاونی  ها 
مسائلی نگران کننده از قبيل محيط و امنيت غذايی را 

در نظر دارند.
بنابراين الگوی تعاونی فرصت های شغلی مهمی  را در 
مواجهه با مسئله بيکاری وکم کاری پيشنهاد می دهند 
اخيرا برآورد شده که نهضت)جنبش(تعاونی جهانی 
مستقيما  برای چند صد ميليون کارگران تعاونی های 
خدماتی و توليدی و همين طور کارمندان فعاليت های 
تعاونی و ساير فعاليت  ها را فراهم می آورد. در اروپا فقط 
تعاونی  ها برای پيش از 5 ميليون فرد ايجاد اش��تغال 

کرده اند.
علاوه بر اين، تعاونی های بخش کش��اورزی می تواند 
نقش بس��يار مهمی در کش��ورهای در حال توسعه و 
توس��عه يافته بازی کنند. تعاونی های کش��اورزی در 

حوزه هايی مانند توليد، بازارياب��ی،  اعتبارات، بيمه و 
حمل ونقل شغل ايجاد می کنند. با توجه به اينکه ۷۰ 
درصد از فقرای جهان در مناطق روس��تايی سکونت 
دارند،  رشد اشتغال در مناطق روستايی بايد از طريق 
افزايش بهره وری کشاورزی همچنين از طريق ايجاد 
اشتغال غيرکشاورزی تقويت شود. باتوجه به لزوم تغيير 
بخش کشاورزی به سمت کاهش فقر، سياست گذاران 
بايد الگوی تعاونی را به عنوان س��ازوکاری برای ايجاد 

شغل در اين بخش مورد توجه بيشتری قرار دهند.
تعاونی  ها هم چني��ن فرصت های ش��غلی باکيفيت 
بيش��تری را برای جوانان، زنان، مردم بومی، اشخاص 
ناتوان فراهم می کنن��د. قابليت تعاونی  ها برای تلفيق 
و يکپارچه کردن زنان و جوان��ان در نيروی کار دارای 
اهميت است، به ويژه اين که اين گروه ها بافرصت های 
ضعيف و تبعيض آميزی برای اشتغال روبه رو هستند. 
بيشتر شواهد قبلی که ارائه شده است اين حقيقت را 
که فعاليت های تعاونی و برنامه های اعتبارات خرد که 
به صورت صحيحی طراحی شده اند به ويژه برای جوانان 

مفيد هستند.
مردم بومی نيز الگوی تعاونی را برای ايجاد فعاليت های 
اقتصادی قابل قبول که هن��وز برابری های فرهنگی 
و روش زندگی آنان را دوام می بخش��د مورد استفاده 
ق��رار داده اند. تلاش های تعاونی به ص��ورت کارا تری 
بهره برداری و تطبيق منابع و روش های توليد عملی را 
ميسر کرده است و همين طور ظرفيت های گروه های 
بومی  را در مذاکره برای ش��رايط فروش برابرتر تقويت 
کرده است. در زمينه ظرفيت تعاونی های برای ايجاد 
اشتغال، برای سياست گذاران در سطح محلی، ملی و 
بين المللی الزام آور است که روش ها و ابزارهای تقويت 
س��هم تعاونی  ها برای برآورد چالش های اشتغالی که 
امروز دنيا با آن روبه روست را مورد توجه قرار دهند. در 
اين زمينه، يکی از قطعات مهم اين است که چگونه اثر 
تعاونی  ها بر ايجاد شغل می تواند برای ايجاد فرصت های 
ش��غلی جديد به صورت گس��ترده در حوزه هايی که 
انگيزه های بخش خصوصی و دولتی ضعيف هستند يا 

وجود ندارند افزايش يابد.
بنابراين فراهم س��ازی امکانات و زيرساخت های لازم 
اقتصادی و اجتماعی برای توسعه تعاونی ها در کشور 
به مفهوم واقعی آن، امکان توسعه فرصت های شغلی 
مناسب و پايدار را به منظور بيرون رفت از بحران بيکاری 
در کشور و افزايش توليد و درآمد به وجود خواهد آورد.
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با وجود افزايش نرخ ارز، برنامه دقيقي در صنعت گردشگري براي كسب درآمد وجود ندارد

بازديد از موزه هاي ايران با كمتر از 10 دلار
ريحانه جاويدي|

اگرچ��ه رونق گردش��گري و كس��ب درآم��د از ورود 
گردشگران خارجي به ايران، يكي از شعارهاي تبليغاتي 
دولت دوازدهم بود اما در ش��رايط فعلي كه به س��بب 
تغيي��رات نرخ ارز، ايران به يك��ي از مقاصد ارزان براي 
گردشگران خارجي تبديل شده، هيچ طرح و برنامه اي 
براي اس��تفاده از اي��ن ظرفيت در مي��ان برنامه هاي 
سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
ديده نمي شود. در اين ميان افزايش بهاي بليت ورود به 
موزه هاي كشور مي تواند ساده ترين اقدام در اين راستا 
باشد حال آنكه مبلغي كه اكنون گردشگران خارجي 
براي ورود به موزه هاي دولت��ي و برخي محوطه هاي 
تاريخي پرداخت مي كنند، به 10 دلار هم نمي رس��د 
و در برخي موارد حتي كمتر از يك دلار است. آخرين 
بار س��ال 1394 بود كه قيمت بليت ورودي موزه هاي 
دولتي تغيير كرد، از آن زمان تاكنون اين نرخ ثابت بوده 
و تغيير نكرده است. حال آنكه قيمت ارز تنها در چندماه 
اخير با نوس��انات قابل توجهي همراه بوده، كه فعالان 
صنعت گردشگري معتقدند يك برگ برنده براي رونق 
گردشگري است چرا كه در همين مدت هم سبب رشد 
آمار ورود گردشگر به كشور شده، تا جايي كه بر اساس 
آمار منتش��ر شده از سوي س��ازمان ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردشگري، در 4 ماه اول سال 97، ورود 
گردش��گران خارجي، 37 درصد رشد داشته است كه 
مي تواند منبعي براي كسب درآمد باشد آن هم در حالي 
كه كمبود بودجه هميشه يكي از دغدغه هاي سازمان 
ميراث فرهنگي بوده است. با اين وجود همواره تعيين 
بهاي بليت ورودي موزه ها موافقان و مخالفان خود را 
داشته است. برخي از فعالان گردشگري معتقدند نبايد 
ميان بهايي كه بازديدكنندگان داخلي و بازديدكننده 
خارجي براي ورود ب��ه موزه پرداخت مي كنند تفاوت 
باشد، اما در مقابل، موزه داران بخش خصوصي كه تنها 
منبع درآمدشان براي امورات موزه فروش بليت است، 
معتقدند بايد نرخ بليت براي خارجي ها به دلار و يورو 

تعيين شده و متناسب با نرخ روز ارز باشد. 

 پايان وقت قانوني ثبات نرخ
فروردين ماه امسال بود كه محمدرضا كارگر، مديركل 
موزه ها و اموال منقول فرهنگي  تاريخي سازمان ميراث  
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري كشور اعلام كرد 
موزه هاي زير نظر س��ازمان ميراث فرهنگي در س��ال 
جديد با افزايش نرخ بليت ورودي مواجه نمي ش��وند. 

كارگ��ر آن زمان درباره اين موضوع بي��ان كرد: » اداره 
كل موزه ها درخواست جديدي مبني بر افزايش نرخ 
بليت ورودي موزه ها به دولت نداده است، انجام اين كار 
نياز به مصوبه دولت دارد كه ما چنين چيزي را از دولت 
نخواسته ايم.« اما با گذشته هفت ماه از اين اظهارنظر، 
كارگر نظري متفاوت با ابتداي سال دارد و معتقد است 
به پايان دوره سه ساله ثبات نرخ بهاي ورودي موزه ها 
رسيده ايم. او درباره اين موضوع به »تعادل« گفت: » سه 
سال قيمت بليت ورودي به موزه ها را ثابت نگه داشتيم 
اما طبق قانون بايد بعد از سه سال بر اساس تورم قيمت 
جديد اعلام شود و امس��ال آخرين سال است كه نرخ 
ثابت مي ماند با اين وجود هنوز تصميم دقيقي درباره اين 
موضوع از سوي سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي 

و گردشگري گرفته نشده است.«
او افزود: »هنوز بررسي دقيق صورت نگرفته تا مشخص 
ش��ود با توجه به تورم و نرخ ارز بايد بهاي بليت ورودي 
چقدر افزايش پيدا كند،  حتي هنوز معلوم نيست اين 
افزايش قيمت هم شامل بازديدكنندگان خارجي شده 
و هم بازديدكنندگان داخلي را در برمي گيرد. تصميم 
قطع��ي درباره اين موض��وع به سياس��ت هاي دولت 

بستگي دارد.«

  تخريب وجهه فرهنگي يا كسب درآمد منطقي؟
با اين وجود افزايش نرخ بليت ورودي موزه ها همواره 
موافقان و مخالفان خود را دارد. تورگردانان معتقدند از 
نظر وجهه فرهنگي تفاوت ميان بهاي پرداخت شده از 
سوي بازديدكننده داخلي با خارجي خوشايند نيست 
اما موزه داران بخش خصوصي، معتقدند از برگ برنده 
افزايش نرخ ارز بايد در صنعت گردشگري استفاده كرد. 
ابراهيم پورفرج، رييس جامعه تورگردانان ايران، درباره 
اين موضوع به »تعادل« گفت: » نه تنها نرخ بليت اماكن 
تاريخ��ي و موزه ها نبايد افزايش پي��دا كند، بلكه بايد 
ميان بهايي كه بازديدكننده داخلي مي پردازد و آنچه 
خارجي ها پرداخت مي كنند، يكسان سازي رخ دهد. 
چرا كه اين اختلاف قيمت از نظر فرهنگي وجهه مثبتي 
ندارد و بارها گردشگران خارجي نسبت به اين موضوع و 

اين تبعيض واكنش نشان داده اند.«
او افزود: “ تصوري كه وجود دارد اين اس��ت كه چون 
گردش��گران خارجي دلار و يورو با خود همراه دارند، 
در نتيجه هزينه براي آنها ارزان مي شود حال آنكه به 
دليل تحريم در انجام امور بانكي و پولي اين گردشگران 
محدوديت در حمل پول دارند و نمي توانند ارز زيادي 

با خود به همراه آورند. در شرايط فعلي سيستم ورود 
آنها به ايران به اين صورت است كه گردشگر خارجي، 
دلار را به آژانس هاي مسافرتي خارجي مي دهد و در 
داخل ايران تمام هزينه هاي سفرش بر عهده آژانس 
مسافرتي داخلي بوده كه هماهنگي با آژانس خارجي 
را انجام داده اس��ت، بنابراين گردشگران خارجي ارز 
چنداني با خود به ايران نمي آورند و امكان استفاده از 
كارت هاي اعتباري بين المللي هم براي آنها در داخل 

ايران فراهم نيست.«
با اين وجود در حالي كه در بس��ياري از موزه هاي دنيا، 
براي اس��تفاده از خدماتي مانن��د راهنماي همزبان با 
گردش��گران، خدمات اينترنت و ... بايد علاوه بر مبلغ 
ورودي موزه، بهاي مجزايي پرداخت كرد، رييس جامعه 
تورگردانان ايران معتقد است بايد از موزه هاي رايگان در 

سطح دنيا الگوبرداري كرد.
از طرف ديگر موزه داران خصوصي معتقدند از ابتدا بايد 
نرخ براي خارجي ها به دلار تعيين شود كه با حفظ وجهه 

فرهنگي، بتوان كسب درآمد كرد. شهريار شكراني، مدير 
موزه موسيقي اصفهان كه از موزه هاي پرمخاطب كشور 
براي گردش��گران خارجي است درباره اين موضوع به 
»تعادل« گفت: » سه سال پيش قيمت بليت ورودي 
موزه موسيقي براي گردشگران خارجي 30 هزار تومان 
معادل هش��ت دلار بود، اكنون گردشگران خارجي با 
پرداخت 38 هزار تومان كه كمتر از سه دلار مي شود، 
از اين موزه بازديد مي كنند. حال آنكه نبايد نوسانات 
ن��رخ ارز و تورم را ناديده گرفت. اگر از ابتدا قيمت براي 
خارجي ها به دلار و يورو اعلام شود،  نه وجهه فرهنگي 
تخريب مي شود و نه بازديد از گنجينه هاي تاريخي ايران 
تا اين اندازه ارزان است كه حس بي ارزشي را به مخاطب 

خارجي القا كند.«
او افزود: »برخي از فعالان صنعت گردشگري به يكسان 
ب��ودن و حتي رايگان بودن هزين��ه ورود به موزه ها در 
كشورهاي خارجي براي مردم آن كشور و گردشگران 
خارجي اشاره مي كنند حال آنكه اين مقايسه درست 

نيست چرا كه در اين كشورها فرهنگ بازديد از موزه 
ميان مردم آن كشور جا افتاده اما در ايران موزه رفتن 
هنوز ميان ايراني ها جا ندارد و موزه داران به خصوص 
در بخش خصوصي مجبور هستند براي اداره موزه بر 

گردشگران خارجي تمركز كنند.«
ش��كراني معتقد است ارزان بودن سفر به ايران براي 
گردش��گران خارجي ب��ا توجه به نرخ فعل��ي ارز در 
ايران، براي صنعت گردشگري يك برگ برنده بوده 
كه دولت نس��بت به آن بي توجه است. او درباره اين 
موضوع بيان كرد: »در ش��رايط فعلي اگر قرار نيست 
تغييري در نرخ خدمات گردش��گري در ايران براي 
خارجي ها ايجاد ش��ود، س��ازمان ميراث فرهنگي، 
 صنايع دس��تي و گردشگري بايد تلاش كند كه آمار 
گردش��گران ورودي بالا و از طري��ق تبليغات بتواند 
گردشگران بيشتري را براي سفر به ايران تشويق كند، 
 كه اين اتفاق هنوز رخ نداده و به نظر مي رسد برنامه اي 

هم براي آن وجود ندارد.«

معضل حل نشدني آبياري مزارع با فاضلاب كمبود ۱۱ هزار نفري معلم  در شهرستان هاي تهران 
وزارت آموزش و پرورش از يك سو با كمبود نيرو موجه 
است و ازس��ويي، كمبود بودجه، امكان جذب نيروي 
ثابت هم به اين وزارتخانه نمي دهد.  مدير كل آموزش و 
پرورش شهرستان هاي استان تهران با اشاره به افزايش 
70 هزار نفري دانش آموزان در اين شهرستان ها گفته 
كه با كمبود 11 هزار معلم روبرو هستيم. او گفته: سعي 
كرديم با دو شيفته كردن مدارس مشكل كمبود فضا را 
حل كنيم. عبدالرضا فولادوند با اشاره به افزايش آمار 
دانش آموزان شهرستان هاي استان تهران گفت: امسال 
حدود 70 هزار نفر به دانش آموزان ما اضافه شده اند و 
از همين رو به لحاظ فضا دچار مش��كل هستيم، زيرا 
سرعت افزايش جمعيت دانش آموزي با سرعت ساخت 
و سازهايمان همخواني ندارد. او با اشاره به اينكه بخشي 
از مدارسمان را دوش��يفته كرده ايم، گفت: حدود ۵0 
درصد مدارس شهرستان هاي اطراف تهران دو شيفته 
هستند، در حالي كه طبق ميانگين تنها ۲0 درصد از 
مدارس كشور دو شيفته هستند. ما توانستيم كمبود 

فضا را با دو شيفته كردن مدارس جبران كنيم.
مدير كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران 
با اش��اره به تراكم بالا در مدارس اطراف تهران گفت: 
تراكم كلاس هاي ما بالاس��ت، اما با تلاش و همكاري 
استاندار تهران و خيرين مدرسه ساز برنامه اي در نظر 
گرفته شده است براي اينكه تا پنج سال آينده حدود 1۲ 

هزار كلاس تخريبي بازسازي و به كلاس هاي ما اضافه 
شوند. فولادوند به ايلنا گفت: در طول تابستان حدود 
۵4 آموزشگاه و ۶۶0 كلاس را به فضاهاي آموزشي مان 
اضافه كرديم. بطور كل سعي كرديم با دو شيفته كردن 
مدارس مشكل كمبود فضا را حل كنيم، اما اگر بخواهيم 
به مدراس تك شيفت فكر كنيم هنوز با آن فاصله زيادي 
داريم. او گفت: پيش بيني ك��رده بوديم كه 110 هزار 
دانش آموز به جمعيت دانش آموزي مان اضافه شود، اما 
تاكنون 70 هزار نفر اضافه شده اند و حتي براي 40 هزار 

نفر هم ظرفيت داريم.
مدير كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران 
بيان كرد: از همين حالا در راستاي ساماندهي نيروي 
انساني و فضاي آموزشي در سال تحصيلي 98-97 در 
حال برنامه ريزي هس��تيم، اما بطور كل اگر بخواهيم 
ش��يفت دوم مدارس را در نظر بگيري��م، براي حدود 
40 هزار دانش آم��وز نيز ظرفيت داري��م و مي توانيم 
بگوييم كه شهروندان ما نگراني در اين زمينه نداشته 
باش��ند. فولادوند در پاسخ به اين سوال كه آيا مدارس 
شهرستان هاي تهران به لحاظ ايمني استانداردهاي 
لازم را دارن��د؟ گفت: در كل كش��ور حدود 30 درصد 
از مدارس جزو مدارس تخريبي هستند، مدارسي كه 
كد تخريبي داش��تند ديگر از رده خارج شدند و هيچ 
دانش آموزي در آنجا نيست، اما بالاخره مدارسي داريم 

كه نياز به تعمير و مقاوم سازي دارند و انجام اين كار هم 
جزو برنامه هاي ما هست.

مدير كل آموزش و پرورش شهرستان هاي استان تهران 
در پاسخ به اين سوال كه آيا تراكم بالا در كلاس درس 
و حتي دو شيفته شدن مدارس موجب كاهش كاركرد 
آموزشي دانش آموزان و حتي معلم نخواهد شد، گفت: 
صد در صد همينطور است كه شما مي گوييد، اما تلاش 
كرديم با برنامه ها و طرح ه��اي جانبي به گونه اي اين 
كيفيت را تقويت كنيم، زيرا تراكم بالا كلاس را شلوغ و 
تمركز معلم را كم مي كند، اما برخي مواقع مجبوريم، 
اين كار را كنيم، زيرا تازه اگر فضا هم باشد نيروي انساني 
نداريم. فولادوند با اش��اره به كمب��ود نيرو در مدارس 
شهرس��تان هاي تهران گفت: امسال حدود 11 هزار و 
۵00 نيرو كم داشتيم، همچنين آموزش و پرورش در 
مجموع حدود 110 هزار نفر نيرو كمبود داشته كه با 
استفاده از حق التدريس نيروهاي شاغل و ساير نيروها 
توانس��ت اين كمبود را جبران كند. ما نس��بت به كل 
كش��ور يك دهم كمبود نيرو داريم، البته شايد استان 
تهران كمبود نيرو داشته باشد، اما به اندازه ما نيست. 
در سال جاري 11 هزار و ۵00 نفر نيرو كم داشتيم كه با 
كمك مقام عالي وزارت بخشي از مشكلاتمان حل شد و 
توانستيم به صورت حق التدريسي نيروي كلاس هايمان 

را تامين كنيم.

آبياري مزارع در جنوب تهران با فاضلاب همچنان ادامه 
دارد. گرچه فرماندار تهران چندي پيش گفت مشكل 
حل شده و ديگر آبياري با فاضلاب صورت نمي گيرد، 
اما واقعيت، خلاف سخنان فرماندار را نشان مي دهد. 
عضو مجمع نمايندگان تهران از مس��وولان خواست 
پيش از اجراي طرح زارعت چوب به جاي كشت سبزي 
در زمين هاي آلوده جنوب، اثرات زيس��ت محيطي و 
علمي آن را بررسي كنند. داود محمدي در مورد برخي 
اظهارات مبني بر زراعت چوب به جاي كشت سبزي در 
زمين هاي آلوده جنوب تهران، گفت: اگر اين پيشنهاد 
عملياتي شود راهكار مناسبي است البته پيش از اجرا 

بايد اثرات علمي و زيست محيطي آن بررسي شود.
نماينده مردم تهران، ري، ش��ميرانات، اسلامشهر و 
پرديس در مجلس شوراي اسلامي، با انتقاد از اينكه 
موضوع آبي��اري مزارع جنوب ته��ران با فاضلاب به 
معضلي حل نشدني تبديل شده است، افزود: چندين 
س��ال اس��ت اين موضوع مطرح مي شود و مسوولان 
مختلفي در مورد آن اظهارنظر مي كنند اما متاسفانه 
هنوز صحت و سقم اطلاع رس��اني مناسبي به مردم 
نشده است. او با بيان اينكه گزارش هاي آبياري مزارع 
جن��وب تهران با فاضلاب نگران كننده اس��ت، ادامه 
داد: بخش عمده فاضلاب پايتخت به س��مت جنوب 
تهران سرازير و بخشي از آن وارد مزارع مي شود البته 

شهرداري اقداماتي براي توسعه تصفيه خانه ها انجام 
داده اما اين اقدامات كافي نبوده اس��ت. اين نماينده 
مردم در مجلس دهم، با يادآوري اينكه توليد سبزي 
با آب فاضلاب سلامت مردم را در معرض تهديد قرار 
مي دهد، به خانه ملت گفت: در نشستي كه با حضور 
برخي مسوولان و اعضاي شوراي شهر داشتيم موضوع 
آبياري مزارع با فاضلاب را مط��رح كرديم اما برخي 
شدت آن را انكار كردند متاسفانه هنوز هيچ دستگاه 
و نهادي اين موضوع را به صورت كارشناسي بررسي 

نكرده اين در حالي است كه بسيار 
نگران كننده بوده و با س��لامت مردم و س��روكار دارد. 
محمدي با تاكيد بر اينكه معضل آبياري مزارع جنوب 
تهران با فاضلاب بايد س��ريع تر مديريت شود، گفت: 
اين موضوع بايد به صورت كارشناس��انه بررسي شود، 
متخلفان بايد شناسايي و به صورت جدي با آنها برخورد 
كرد از سويي به مردم اطلاع رساني مناسبي انجام شود.

عضو مجمع نمايندگان استان تهران با تاكيد بر لزوم 
ورود دستگاه قضا و دادستان به موضوع آبياري مزارع 
با فاضلاب، گفت: دستگاه قضا و دادستان براي ورود به 
اين موضوع بايد مستندات محكم و قانوني داشته باشند، 
البته اگر ابزارهاي لازم را نيز در اختيار ندارند به دليل 
اينكه سلامت مردم در معرض تهديد است مي توانند 

اين موضوع را بررسي و پيگيري كنند.
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 كسرخدمت سربازي 
براي فعالان سمن ها نداريم

رييس اداره س��رمايه انس��اني س��رباز ستادكل 
نيروهاي مس��لح توضيحاتي را درباره پيشنهاد 
ارايه تس��هيلات س��ربازي به فعالان سمن ها و 
تشكل ها ارايه كرد. سردار موسي كمالي درباره 
اخبار منتشر شده پيرامون كسرخدمت سربازي 
در ازاي فعاليت در سمن ها و تشكل ها اظهاركرد: 
اين مساله از سال گذشته در قالب پيشنهادي از 
سوي وزارت ورزش و جوانان به ستادكل نيروهاي 
مسلح ارايه ش��د و هيچ قانوني در اين خصوص 

وجود ندارد. 
او با بيان اينكه در مورد سربازي تنها موارد قانوني 
و مصوب اجرايي خواهد ش��د، گف��ت: بنابراين 
مواردي كه تحت عنوان كس��رخدمت سربازي 
در ازاي فعاليت در س��من ها يا ديگر تسهيلات 
س��ربازي كه در اين مورد مطرح مي شود در حد 
پيش��نهاد وزارت ورزش و جوانان است و تنها در 
ص��ورت اخذ مجوزهاي لازم و تبديل ش��دن به 
قانون اجرايي خواهد شد، بنابراين در حال حاضر 
كسر خدمتي براي فعالان سازمان هاي مردم نهاد 

و تشكل ها نداريم.

واكنش كلانتري  به خبر
 اتهام جديد فعالان محيط زيست

ايسنا| به دنبال انتش��ار خبري مبني بر اتهام 
»مفس��د في الأرض« براي تع��دادي از فعالان 
محيط زيس��تي كه س��ال گذش��ته ب��ه اتهام 
جاسوسي بازداش��ت  ش��دند، رييس سازمان 
حفاظت محيط زيست گفت: اتهام جديد فعالان 
محيط زيست بازداشت شده، هنوز بطور رسمي 

اعلام نشده است.
بهمن ماه سال گذشته، تعدادي از فعالان حوزه 
محيط زيس��ت دس��تگير و به اتهام جاسوسي 
بازداشت شدند. دولت حسن روحاني هياتي چهار 
نفره را مامور بررسي اين موضوع كرد. هياتي كه در 
آن عبدالرضا رحماني فضلي وزير كشور، محمد 
علوي وزير اطلاعات، مصطفي پورمحمدي وزير 
دادگس��تري و ش��هيندخت مولاوردي معاون 

حقوقي رييس جمهور حضور داشتند.
پس از مدتي اين هيات اع��لام كرد كه مدركي 
براي اثبات جاسوس بودن فعالان محيط زيستي 
بازداشت ش��ده وج��ود ندارد. با وجود گذش��ت 
چندين ماه از اعلام نظر دول��ت در مورد فعالان 
محيط زيستي، پرونده اين فعالان در دستگاه قضا 
باز است و بر اساس گفته هاي محمدحسين آقاسي 
وكيل اين پرونده، اتهام تعدادي از فعالان محيط 
زيست بازداشت شده به »مفسد  في الأرض« تغيير 
كرده است. عيسي كلانتري معاون رييس جمهور 
و رييس س��ازمان حفاظت محيط زيست كه در 
آخرين اظهارنظر، نس��بت به تعيين تكليف اين 
فعالان تا پايان تابستان 97 ابراز اميدواري كرده 
بود، ديروز، در م��ورد اتهام جديد فعالان محيط 
زيس��ت اظهار كرد: اتهام جديد فعالان محيط 
زيست بازداشت  ش��ده، هنوز بطور رسمي اعلام 
نش��ده، اما موضوعاتي مطرح اس��ت. كلانتري 
به ايس��نا گفت: اين اتهام قطعي نيست و امكان 
درخواس��ت تجديدنظر وجود دارد و بهتر است 
قدري صبر كنيم تا به شكل رسمي اين موضوع 
اعلام شود، اينها هنوز شايعه است. رييس سازمان 
محيط زيست با تاكيد بر اينكه وزارت اطلاعات و 
دولت نظر خود را در مورد فعالان محيط زيست 
اعلام كرده اند، ادام��ه داد: وزارت اطلاعات ديگر 
نمي تواند دخالتي در اين كار بكند و بارها اعلام 
شده كه ربطي به آنها ندارد. معاون رييس جمهور، 
گفت: بديهي است كه بايد در دادگاه نظرات فعالان 

محيط زيست مطرح شود. 

آمار كاهش ۷۰۰ هزار نفري 
معتادان درست نيست

در حالي كه دبيركل س��ابق س��تاد مبارزه با مواد 
مخدربا استناد بر آخرين شيوع شناسي مصرف 
مواد مخدر در سال 9۵ اعلام كرد تعداد معتادان 
با كاهش 700 هزار نفري نسبت به شيوع شناسي 
سال 8۲ به دو ميليون و 808 هزار نفر رسيده است، 
صفاتيان، از كارشناسان حوزه اعتياد، ضمن رد اين 
مقايسه معتقد است كه اين دو آمار قابل مقايسه 
با يكديگر نيس��تند.  سعيد صفاتيان، مديرعامل 
موسسه دانش اعتياد و روان شناسي ايرسا با انتقاد 
از برخي اظهارات درمورد كاهش 700 هزار نفري 
معتادان در دو ش��يوع شناسي اخير مصرف مواد 
مخدر، اين دو آمار را غير قابل مقايس��ه دانست و 
گفت: پژوهشي كه نتايج آن، آمار مصرف كنندگان 
را بيش از 3 ميليون نفر اعلام مي كرد از افرادي به 
دست آمده بود كه وارد مراكز اورژانس مي شدند، 
اما در تحقيقي كه در سال 9۵ انجام شد و آمار ۲ و 
ميليون 800 هزار نفر را نشان مي داد، كارشناسان 
از افراد به شكل مس��تقيم در مورد مصرف مواد 
مخدر س��وال مي كردند، اين درحالي اس��ت كه 
چون نوع و جنس فرايند دو تحقيق با هم متفاوت 
است با هم قابل مقايسه نيستند. او با بيان اينكه بر 
اساس سياست هاي كلي نظام كه سال گذشته در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام به تصويب رسيد 
و مقام معظم رهب��ري آن را ابلاغ كردند، بايد ۲۵ 
درصد اعتياد تا پايان برنامه ششم توسعه كاهش 
يابد، اظهار كرد: آماري كه س��ال گذش��ته ستاد 
مبارزه با مواد مخدر اعلام كرده همان دو ميليون 
و 800 هزار نفر بوده اس��ت. به هر حال اين عدد 
بايد هر س��ال ۵ درصد كاهش يابد و طي ۵ سال 
بر اساس بند ۵7 سياست هاي كلي نظام در حوزه 
مواد مخدر به آن عدد برسيم، اما اينكه الان گفته 
مي شود براساس آماري كه تعداد معتادان را بيش 
از سه ميليون نش��ان مي داد حالا 700 هزار نفر 
كاهش يافته اند، درست نيست چرا كه اين دو عدد 

قابل مقايسه نيستند.

كاهش سن پوكي استخوان در كشور 
مديركل فرآورده هاي غذايي و آشاميدني سازمان غذا و 
دارو ضمن تشريح برخي چالش هاي تغذيه اي در كشور 
مانند كم خ��وري، بيش خوري و ش��يوع بيماري هاي 
غيرواگير و كمبود ريزمغذي ها، در عين حال از تدوين 
س��ند تغذيه براي متمركز كردن اقدامات در حوزه غذا 
خبر داد. وحيد مفيد با اش��اره به شعار روز جهاني غذا، 
گفت: شعاري كه امسال سازمان خواروبار و كشاورزي 
ملل متحد )فائو( براي روز جهاني غذا اعلام كرده “رفتار 
يا فعاليت امروز ما آينده ما را مي سازد، تلاش براي حذف 
گرسنگي تا س��ال ۲030 “ است. اين شعار به گونه اي با 
شرايطي كه در حال حاضر در جهان مي بينيم مرتبط 
است؛ بطوريكه در حال حاضر در بخشي از دنيا افرادي 
زندگي مي كنند كه حداقل تغذيه را هم ندارند، درحالي 
كه برخي كشورها از بيش خوري، چاقي و بيماري هاي 
مرتبط با آن رنج مي برند و سيس��تم هاي بهداش��تي و 

درماني آنها هزينه هاي زيادي را متحمل مي شود.
او با تاكيد بر لزوم ايجاد تعادل در وضعيت تغذيه اي جهان، 
افزود: در عين حال در ايران هم بايد اقداماتي را براي ايجاد 
اين تعادل انجام دهيم؛ چراكه كم خوري و بيش خوري 
در كشور ما هم صادق است؛ بطوريكه متاسفانه در برخي 
مناطق كشور با وجود تلاش هاي زيادي كه طي چهار 
دهه انقلاب اسلامي اتفاق افتاده، همچنان مشكل كمبود 
برخي از ريزمغذي ها به ويژه براي كودكان وجود دارد. 
اين درحالي است كه در بخش هاي بزرگي از جامعه هم با 
مشكلات چاقي و بيماري هاي ناشي از بيش خوري مانند 

ديابت مواجهيم. همچنين بررسي هايمان نشان مي دهد 
كه در بسياري از مناطق كشور با مشكل كمبود ويتامين 
D و آهن مواجهيم كه البته با اقداماتي چون غني سازي 
نان بخشي از اين مشكلات مرتفع شده است، اما كماكان 

به صورت 100 درصدي حل نشده اند. 
مفيد با بيان اينكه در اين حوزه يك دس��ته از اقدامات 
مربوط به دولت و وزارت بهداش��ت اس��ت، ادامه داد: بر 
همين اساس برخي غني س��ازي ها يا ساماندهي ها در 
حوزه غذا انجام شده است. مهم تر از اين اقدامات بحث 

ترويج تغذيه سالم و فرهنگسازي در حوزه غذاي سالم 
براي مردم است؛ بطوريكه بايد مردم را نسبت به غذايي 
كه مي خورند، آگاه كنيم. مهم است كه خانوارها بدانند 
كه بايد چه چيز را چگونه مصرف كنند. در حال حاضر 
در بسياري از موارد چه در جمعيت با درآمد پايين و چه 
در جمعيت با درآمد بالا، عدم آگاهي تغذيه اي در مردم 
باعث شده كه رفتار تغذيه اي مناسبي نداشته باشند. البته 
درصد بسيار محدودي هم ممكن است به دليل مسائل 
اقتص��ادي امكان خريد مواد غذايي مغذي را نداش��ته 

باش��ند، اما از يك دهك هايي به بالاتر امكان خريد اين 
مواد وجود دارد، اما به دليل نداشتن اطلاعات و آگاهي 
مناسب نمي توانند بهترين رژيم غذايي را انتخاب كنند.

 كم شدن »لبنيات« در سفره مردم
مديركل فرآورده هاي غذايي و آشاميدني سازمان غذا و 
دارو با تاكيد بر اهميت مناسب بودن سبد غذايي، گفت: 
به عنوان مثال در حال حاضر س��هم لبنيات در س��فره 
مردم كم شده است. برخي بحث قيمت را در اين زمينه 
مطرح مي كنند. اين درحالي است كه تمام متخصصين 
تغذيه مي گويند كه لبنيات اعم از شير، ماست، پنير و 
انواع فرآورده هاي لبني به دليل تركيبات مغذي مانند 
فسفر، كلسيم و... جزو ضروري سبد غذايي مصرفي مردم 
هستند. در عين حال برخي فرآورده ها مانند نوشانه ها 
بايد به صورت كنترل شده مصرف شوند؛ چراكه مصرف 
زياد از حد آنها مي تواند تبعات داشته باشد. بنابراين بايد 

فرهنگ غذايي اصلاح شود.
مفيد با اش��اره به عوامل كاهش ريزمغذي ها در مردم، 
اظهار كرد: يكي از عوامل كاهش ريزمغذي ها بحث سبك 
زندگي است. در حال حاضر در بسياري از مناطق كشور 
مشكل كمبود ويتامين D داريم كه يكي از دلايلش اين 
است كه نوع سبك زندگي به گونه اي است كه مردم در 
محيط هاي بسته قرار دارند و از آفتاب استفاده نمي كنند. 
از طرفي مصرف مواد لبني كه غني از كلسيم و ويتامين 
D است، كاهش يافته و در عين حال جايگزين لبنيات 

محصولاتي چون فست فودها شده اند كه هيچ چيزي در 
آنها نيست و دچار فقر مواد مغذي هستند.

 سيري شكمي، گرسنگي سلولي!
او با بيان اينكه افراد با مصرف فس��ت فود دچار سيري 
شكمي مي شوند، اما سلول هايشان همچنان گرسنه اند، 
گف��ت: منظ��ور از گرس��نگي س��لولي اين اس��ت كه 
ويتامين هاي مختلف و آمينواسيدها و... به بدن نمي رسد. 
نهايتا فرد عملا قند و انرژي گرفته و چاق است، اما كمبود 
ويتامين D، كلسيم و پوكي استخوان دارد. متاسفانه سن 
پوكي استخوان در ايران به شدت كاهش پيدا كرده است؛ 
بطوريكه در ايران به ويژه در زنان سن پوكي استخوان به 
دهه چهارم زندگي رسيده است؛ در حالي كه اين عدد 

در كشورهاي مترقي تر بالاي ۶0 سال است.
وي افزود: 40 سال س��ن براي پوكي استخوان فاجعه 
اس��ت. يعني بعد از 40 سالگي يك خانم ايراني هر آن 
امكان شكس��تگي هايي متعدد دارد. خروجي چنين 
ش��رايطي هزينه هاي زياد براي سيستم بهداشتي و 
درماني اس��ت كه مي تواند با اصلاح س��بك زندگي و 
اصلاح الگوي تغذيه اي حل شود. علاوه بر نقش دولت، 
خانواده ها هم مي توانند در اين موضوع نقش ايفا كنند 
و الگوي مصرف و س��بك زندگي شان را اصلاح كنند. 
مجموعه اي از عوامل است كه بايد كنترل شود. از طرفي 
رسانه هاي گروهي و صدا و سيما در اين زمينه مي توانند 

به صورت فعال نقش ايفا كنند. 
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»تعادل« اثر تغيير وزير راه و شهرسازي بر سرنوشت بازسازي بافت هاي فرسوده را  بررسي مي كند

انبوه سازان در انتظار تغيير سياست بازآفريني شهري

پیش بینی کاهش ۱۰ هزار میلیارد توماني درآمدهای شهری

گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|
در حالي كه بر اساس نص قانون برنامه سوم توسعه قرار بود 
سالانه 10 درصد از بافت فرسوده شهري كشور بازسازي 
و احيا شود اما با گذش��ت بيش از 15 سال از اين قانون، 
بازسازي بافت فرسوده درگير قوانين دست و پاگير، نبود 
برنامه مدون و مشخص، بي توجهي دولت ها و ... بوده است 
و همين موضوع موجب شده كه طي سال هاي گذشته 
حجم بس��يار ناچيزي از 14 هزار هكتار بافت فرس��وده 
شهري تهران بازسازي شود.  البته مشكلات پيش روي 
احياي بافت فرس��وده تنها گريبانگير پايتخت نيست و 
ساير اس��تان هاي كشور هم با مش��كلات ريز و درشتي 
براي نوس��ازي دست و پنجه نرم مي كنند، در اين ميان، 
دولت يازدهم و دوازدهم از همان آغاز كار بحث ضرورت 
بازسازي بافت فرسوده را مطرح كرد، معضلي شهري كه 
با گذشت 5 سال از عمر اين دو دولت همچنان حل نشده 
و حتي مهم ترين دليل وزيرس��ابق وزير راه و شهرسازي 
براي استعفا، عدم هماهنگي ميان چشم انداز وزارتخانه 
او و رييس جمهوري به موضوع بافت فرسوده بوده است. 
هم اكنون و باتوجه به استعفاي وزيرراه و شهرسازي كه 
به گفته منتقدانش گامي مثبت براي بخش مس��كن و 
به ويژه بافت فرسوده برنداشته است، بررسي عملكرد او 
در بازسازي بافت فرسوده و چشم انداز برنامه بازآفريني 
شهري با آغاز به كار وزير جديد راه و شهرسازي ضروري 
به نظر مي رسد، اگرچه انبوه سازان به عنوان بازوي اجرايي 
دولت در بازسازي بافت فرسوده معتقدند تازماني كه موانع 
قانوني پيش روي نوسازي بافت فرسوده برداشته نشود 
و برنامه اي جدي و مدون براي نوس��ازي نگاشته نشود 
نمي توان به بهبود وضعيت بافت هاي فرس��وده كش��ور 
طي سال هاي آتي دل خوش كرد.  البته ناگفته نماند كه 
دولت برنامه هايي را طي سال جاري براي بهبود در روند 
نوسازي بافت فرسوده مطرح و اجرايي كرده است كه از 
آن جمله مي توان به امضاي تفاهم نامه سه جانبه وزارت 
راه و شهرسازي، صندوق توسعه ملي و سازمان برنامه و 
بودجه براي اختص��اص 70 هزار ميليارد تومان به طرح 
بازآفريني شهري، دستور رييس جمهور براي واگذاري 
زمين هاي دولتي بلااس��تفاده به برنامه ملي بازآفريني 

شهري و ... اشاره كرد.

  معضلي چندين ساله
در همين رابطه، حسن محتشم، عضو هيات مديره انجمن 
انبوه سازان تهران درباره اقدامات دولت يازدهم و دوازدهم 
درباره بازسازي بافت فرسوده به »تعادل« مي گويد: احياي 
اين بافت ها، معضلي چندين ساله است و از زمان برنامه 
سوم توس��عه يعني بيش از 15 سال پيش، قرار بوده كه 
سالانه 10 درصد از بافت فرسوده شهري نوسازي شود. 

محتشم مي افزايد: اگر بازسازي بافت فرسوده براساس 
برنامه انجام مي گرفت، نوسازي اين بافت بايد 7 تا 8 سال 
پيش به پايان مي رسيد، اين درحالي است كه نه تنها بافت 
فرسوده كشور، نوسازي نشده بلكه به حجم بافت فرسوده 
اضافه شده است.  او ادامه مي دهد: دولت ها طي سال هاي 
گذش��ته، اقدام ويژه اي در زمينه بازسازي بافت فرسوده 
انجام نداده اند و دولت يازدهم و دوازدهم هم دراين زمينه 
مس��تثني نيس��ت و با وجود اينكه هر چند سال يكبار، 
مجلس فشاري را براي تسريع در بازسازي بافت فرسوده 
وارد مي كند، اما پيش��رفت چنداني دراين زمينه شاهد 
نبوده ايم. به گفته محتشم، دو سال پيش برنامه توسعه 
پايدار بازآفريني شهري از سوي دولت يازدهم مطرح شد 
و دولت ستادي تشكيل داد و قرار بود با اجراي اين برنامه، 
شاهد تسريع در بازسازي بافت فرسوده باشيم كه متاسفانه 
تاكنون گام مثبت چندان��ي در جهت تحقق اين هدف 
برداشته نشده است.  رييس اس��بق انجمن انبوه سازان 
تهران با اشاره به ورود مجلس به بحث بازآفريني شهري 
در سال جاري مي گويد: مجلس از دولت درخواست كرده 
كه نسبت به نوسازي بافت فرسوده اقدام جدي انجام دهد 
و درهمين راستا دو اقدام مثبت انجام شده است، نخستين 
اقدام اين است كه شهرداري ها اگرچه صدور پروانه ساخت 
و س��از را محدود كرده اند اما اين محدوديت درباره بافت 
فرسوده نبوده است. او اظهار مي كند: دومين اقدام براي 
تسريع در بازسازي بافت فرسوده طي سال جاري اين است 
كه مجلس شوراي اسلامي بودجه قابل توجهي در حدود 
70 هزار ميليارد تومان را به بافت فرسوده اختصاص داده 
است كه گامي مثبت در اين زمينه تلقي مي شود. محتشم 
بيان مي كند: اگرچه مبلغ اختصاص يافته از سوي مجلس 
به تسريع در بازسازي بافت فرسوده كمك مي كند اما اگر 
اين رقم پيش از آغاز نيمه دوم سال جاري و حتي در اواخر 
سال گذش��ته اختصاص مي يافت مي توانست به بهبود 
نوسازي بافت فرسوده كمك كند. او با اشاره به وجود موانع 
قانوني در بازسازي بافت فرسوده مي گويد: تحقق اهداف 
در نوسازي بافت هاي فرسوده زماني مي تواند موثر باشد كه 
موانع قانوني پيش روي دولت با همكاري مجلس برداشته 
شود و درصورتي كه اقدام مثبتي در اين زمينه برداشته 
نشود شرايط با وجود اختصاص بودجه و عزم جدي دولت و 
انبوه سازان بي نتيجه مي ماند.  اين فعال حوزه مسكن اضافه 
مي دهد: دولت براي بهسازي بافت فرسوده بايد يك تيم 
اجرايي عملگرا انتخاب كند تا شاهد بهبود روند نوسازي 

بافت فرسوده باشيم.

  كوتاهي در بازسازي بافت فرسوده 
محتشم درباره كارنامه وزير س��ابق راه و شهرسازي در 
بازسازي بافت فرسوده مي گويد: اگرچه نوسازي و احياي 

بافت فرسوده، موضوعي ريشه اي است اما عملكرد وزارت 
راه و شهرس��ازي طي 5 سال گذش��ته قابل توجه نبوده 
است و اين وزارتخانه مي توانست كارنامه بهتري داشته 
باشد و در بازسازي اين بافت ها كوتاهي شده است. او ادامه 
مي دهد: نوسازي بافت فرسوده نياز به برنامه اي جدي و 
مدون دارد ضمن اينكه مجلس هم بايد موانع پيش روي 
دولت را حذف كند. به گفته اين فعال بخش مسكن، ادغام 
وزارت مسكن با وزارت راه اقدام نادرست و غيركارشناسي 
بود كه موجب شد وزير منتخب راه و شهرسازي نتواند به 
بخش مسكن و راه توجه كاملي داشته باشد. در واقع توجه 
به بخش مسكن موجب كم كاري در بخش راه مي شد و 
بالعكس بنابراين بخشي از عدم موفقيت دولت در بازسازي 

بافت فرسوده به ادغام اين دو وزارتخانه بازمي گردد.
محتش��م بيان مي كند: هم اكنون 14 هزار هكتار بافت 
فرسوده در تهران و بيش از 70 هزار هكتار بافت فرسوده 
در كشور وجود دارد كه نوسازي اين حجم از بافت فرسوده، 
نيازمند عزم جدي و برنامه ريزي مدون دارد و در اين زمينه 
بايد از پتانسيل انبوه سازان و سازندگان صاحب صلاحيت 
استفاده شود. او ادامه مي دهد: تفاهم نامه اي چند روز پيش 
بين سازمان برنامه و بودجه، صندوق توسعه ملي و وزارت 

راه و شهرس��ازي براي تخصيص 70 هزار ميليارد تومان 
به طرح بازآفريني شهري امضا شد اقدام مثبتي است اما 
اين تفاهم نامه بايد فارغ از بوروكراسي هاي اداري انجام 
شود، در آن صورت مي تواند در بهبود روند بازسازي بافت 
فرسوده كمك كند اما اگر دچار بوروكراسي اداري شويم 
نمي توانيم شاهد اثرگذاري اين طرح باشيم ضمن اينكه 
راهكاره��اي اجرايي و نحوه توزيع اين بودجه هم بايد به 

خوبي مشخص شود.

  لزوم تغییر سیاست بازسازي 
در همين حال،  صديف بدري، س��خنگوي كميسيون 
عمران مجلس شوراي اسلامي گفت: سياست دولت در 
حوزه مسكن و بازآفريني شهري به ويژه بافت فرسوده 
مغاير با خواسته و مطالبه مردم اس��ت و انتظار مي رود 
در اين سياق بازبيني ش��ود. بدري در گفت وگو با ايسنا 
اظهار كرد: بعد از گذشت 7 ماه از سال تازه دولت به فكر 
بازآفريني ش��هري افتاده و به ويژه احياي بافت فرسوده 
منابع��ي را اختصاص دهد، در حالي كه در بس��ياري از 
استان هاي سردسير وقت و فرصت كار به اتمام رسيده 
است. او با بيان اينكه بهتر بود زودتر اين تفاهمنامه بين 

وزارت راه و شهرس��ازي و سازمان برنامه و بودجه انجام 
مي شد، گفت: در حالي كه وزير راه و شهرسازي استعفا 
كرده، عقد چنين توافقنامه هاي��ي دردي را از مردم دوا 
نكرده بلكه نوعي دهن كجي به خواست به حق مردم در 
حوزه مس��كن و بازآفريني شهري است.  نماينده مردم 
اردبيل، نير، نمين و سرعين در مجلس شوراي اسلامي 
افزود: در 5 س��الي كه از عمر دول��ت يازدهم و دوازدهم 
مي گذرد هيچ اقدام روبه جلويي در حوزه مسكن آن هم 
به شكل پايدار انجام نش��ده چرا كه دولت معتقد است 
حوزه مسكن نمي تواند اشتغال پايدار داشته باشد. بدري 
گفت: اين ادعا در حالي است كه بيش از 180 نوع شغل 
مستقيم مرتبط با حوزه مسكن است و رونق منطقي اين 
بخش مي تواند به فعال ش��دن كارخانجات و واحدهاي 
توليدي مصالح ساختماني منجر شود. او با اشاره به اينكه 
بايد به تناسب عرضه و تقاضا در حوزه مسكن ساخت و 
ساز واحدهاي مسكوني به ويژه در مناطق بافت فرسوده 
و نياز به نوس��ازي به انجام برسد، تصريح كرد: در اجراي 
طرح هاي بازآفريني شهري تكليف شهرداري ها نيز به 
همراه كمك و همراهي بانك ها مشخص نشده و ما با نوعي 

سردرگمي در اين حوزه روبه رو هستيم.

گروه راه و شهرسازي|
 رئيس کميته بودجه و نظارت مالی شورای شهر گفت: 
می توان پيش بينی کرد که در س��ال آينده، 10 هزار 
ميليارد تومان از درآمد شهرداری که مربوط به بخش 

شهرسازی است، از بين برود.
به گزارش مهر، جلسه کميسيون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی ش��هر تهران با موضوع بررسی کليات لايحه 
برنامه سوم توسعه شهر تهران با حضور سکينه اشرفی، 
معاون ش��هردار و مرتضی الويری، محمود ميرلوحی، 
حسن رس��ولی، مجيد فراهانی و بهاره آروين، اعضای 
کميسيون و کارشناسان حوزه برنامه ريزی برگزار شد.

سيد حسن رسولی در اين جلسه گفت:سه ديدگاه در 
خصوص کليات لايحه برنامه در شورای شهر وجود دارد 
که اکثريت شورای شهر معتقدند که کليات برنامه بايد 
رد شده و لايحه به شهرداری بازگردانده شود.در مقابل 
دوستان شهرداری انتظار دارند که شورا همراهی کرده 
و برنامه به همين ش��کل تصويب شود که البته چنين 
ديدگاهی، ه��وادار چندانی در ميان اعضای ش��ورای 

شهر ندارد.
رسولی با اشاره به راه حل بينابينی برای مواجهه با برنامه 
توضيح داد:گزينه ميانی اين اس��ت که قابليت بالقوه 
برای مقاوم س��ازی برنامه ارائه شده فعلی وجود دارد و 
اين راهکار را می توان در دستور کار قرار داد که برنامه 
در دو بخش ساختاری و شاخص های کمی غنی  سازی 
شود.شاکله برنامه به لحاظ تعيين چشم انداز، اهداف، 
راهبردها، سياس��ت ها و پروژه ها بايد اصلاح ش��ود و 
پيشنهاد ما به معاون جديد برنامه ريزی و توسعه شهری 
شهرداری تهران اين است که با استفاده از تجارب قبلی 
و بهره گيری از کارشناسان خبره در زمينه برنامه نويسی 
کلان کشور، ساختار برنامه در مدت مشخصی اصلاح 
شود.همچنين شاخص های کمی و پروژه های ارائه شده 

در برنامه هم بايد م��ورد بازبينی قرارگيرد و اعتبارات 
مورد نياز هر پروژه و اولويت بندی های آن نيز مشخص 

و ارائه شود.
رس��ولی در ادامه به بيان دو انتظار اصلی شورای شهر 
از ش��هرداری در تدوين برنامه سوم پرداخت و گفت: 
در حوزه منابع انسانی و س��اختار سازمانی شهرداری 
انتظار ويژه ای برای اصلاح روندها از ش��هرداری وجود 
دارد که برخلاف انتظار، اين م��وارد در برنامه پررنگ 

ديده نشده است.
نايب رئيس کميس��يون برنامه و بودجه شورای شهر 
تهران ب��ر ضرورت تس��ريع در روند اصلاح س��اختار 
سازمانی شهرداری تاکيد کرد و گفت: در همين رابطه، 
يک طرح دو فوريتی برای اصلاح س��اختار شهرداری 
تهران، ظرف روزهای آينده تقديم شورا خواهد شد تا 

روند اصلاح ساختار با سرعت بيشتری پيگيری شود.

بهاره آروين، عضو ديگر کميس��يون برنامه و بودجه 
هم با اش��اره به اينکه بايد بين احکام و ساير اجزای 
برنامه تمايز ايجاد ش��ود، گفت: پيشنهاد عملی اين 
اس��ت که ش��ورا تنها بخش احکام برنامه را تصويب 
کند و سپس با توجه به مشکلات موجود، بخش های 
مربوط به چشم انداز، اهداف، راهبردها و پروژه ها و 
همچنين برآورد اعتب��ارات برنامه، در زمان تقديم 

بودجه ۹8 به شورا ارائه شود.
مجيد فراهانی، رئيس کميت��ه بودجه و نظارت مالی 
شورای شهر هم در سخنانی، با بيان اين که مصلحت 
شورا بر اين است که کليات برنامه تصويب شود،گفت: 
موض��وع تامين درآمد يکی از مش��کلاتی اس��ت که 
مديريت شهری در س��ال آينده با آن روبرو است، 60 
درصد درآمد از حوزه شهرس��ازی بدس��ت می آيد اما 
در ح��ال حاضر ب��ا افزايش چند براب��ر قيمت مصالح 

ساختمانی، رغبتی برای ساخت و ساز در شهر وجود 
ندارد و می توان پيش بينی کرد که در سال آينده، 10 
هزار ميليارد تومان از درآمد ش��هرداری که مربوط به 
بخش شهرسازی است، از بين برود.بايد از الان فکری 
ب��ه حال بحران مال��ی که گريبان گير ش��هرداری در 
سال های آينده می شود کرد و اين در شرايطی است که 
پيش بينی های صندوق بين المللی پول نيز از نرخ رشد 
اقتصادی ايران در 5 سال آينده، وضعيت بسيار بغرنجی 

را نشان می دهد.
محمود ميرلوحی، رئيس کميته اقتصادی کميسيون 
برنامه و بودجه شورای شهر در خصوص اصلاح برنامه 
سوم اظهار کرد: شورای شهر 7 اولويت اصلی را مشخص 
کرده که به همراه س��ه موضوع فرابخشی حکمروايی 
شهری، منابع انسانی و ماليه شهری، بايد فصول اصلی 
و چارچوب اصلی برنامه را تعيين کنند.ش��ورا دنبال 
روياپردازی نيست و در يکسال گذشته، همه اعضای 
شورای شهر به يک ساختار ذهنی واحدی در تدوين 

برنامه رسيده اند.
پ��س از ارائه نظرات اعضای کميس��يون، س��کينه 
اش��رفی، معاون برنامه ريزی، توسعه شهری و امور 
ش��ورای ش��هردار تهران، با اش��اره ب��ه اينکه برای 
انتقادات اعضای شورا نس��بت به لايحه برنامه سوم 
پاس��خ وجود دارد، تاکيد کرد: اولين نکته اين است 
که برنامه ريزی به روش هس��ته کليدی، با رويکرد 
مديريت يکپارچه پايدار شهری و ارائه برنامه توسعه 

شهر و نه شهرداری، همخوانی ندارد.
وی با اش��اره به س��ه نوع برنامه جامع، اس��تراتژيک و 
مس��ئله محور در نظام های برنامه ري��زی دنيا اظهار 
کرد: در تمام برنامه های جهان��ی و تجربيات نگارش 
برنامه های کلی نگر توسعه ملی و شهری، اتکای صرف 
به هس��ته های پيش برنده وجود نداشته است و لزوماً 

اين نوع نگاه، برای توس��عه کشور، و يا شهر، نگاه اقناع 
کننده ای نيس��ت.بايد يک هسته مرکزی برای برنامه 
تعيين شود و ساير اقدام ها حول آن ساماندهی شود، 
اگر حمل و نقل عمومی را هسته مرکزی تعريف کنيم، 
در اين صورت، همه فعاليت ه��ا و احکام حول همين 
موضوع سامان می يابد؛ اما نمی توان هفت مسئله اصلی 
را به عنوان هسته مرکزی تعريف کرد و به يک برنامه 

منسجم و واحدی رسيد.
وی، با اشاره به سياست گذاری شورای شهر برای تدوين 
برنامه سوم توسعه شهر تهران، گفت: شکل ارائه لايحه 
ايراد دارد، شايد حتی نياز به ارائه ۹1 حکم هم نباشد و 
بتوان اين احکام را خلاصه تر و استانداردتر کرد؛ مشکل 
اين اس��ت که بيش از پرداختن به اصل احکام برنامه، 
به سياست ها و پروژه ها توجه شده است.در حالی که، 
اصل بر احکام برنامه است و سياست ها و پروژه ها از دل 

احکام خارج می شود.
اش��رفی، ادامه داد: ب��ه نظر می رس��د در ظرف مدت 
مشخصی می توان يک باز آرايی و نه بازنگری، در احکام 
برنامه انجام داد و پس از تصويب احکام در شورای شهر، 
بر اساس احکام تاييد شده، نسبت به برنامه ريزی برای 
ش��اخص های کمی و پروژه های قابل اجرا اقدام کرد.

اين برنامه دارای اهميت خاصی است زيرا الگوی ساير 
شهرها در برنامه ريزی قرار می گيرد و برای همين هم از 
اعضای شورای شهر می خواهم، با تصويب کليات برنامه، 

زمينه برای بهبود آن را فراهم کنند.
در پايان جلسه کميسيون برنامه و بودجه شورای شهر 
تهران، کليات لايحه برنامه س��وم توسعه به رای اعضا 
گذاشته شد که با قيد ش��رط اصلاح و بازآرايی برنامه 
توس��ط معاونت برنامه ريزی شهرداری تهران، کليات 
اين برنامه با 4 رای موافق و يک رای مخالف به تصويب 

اعضای کميسيون رسيد.

   مشكل طرح ترافیك  میني بوس ها حل مي شود
در پي اعتراض رانندگان ميني بوس درخصوص طرح 
ترافيك جديد، رييس كميسيون حمل و نقل شوراي 
شهر تهران از حل مشكل اين رانندگان در آينده نزديك 
با هماهنگي معاونت حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري 
تهران خبر داد. به گزارش ايسنا، محمدعليخاني درباره 
تجمع تعدادي از رانندگان ميني بوس در ابتداي جلسه 
روز يك شنبه شوراي اسلامي شهر تهران درخصوص 
جريمه هاي صورت گرفته از سوي معاونت حمل و نقل 
و ترافيك و طرح جديد ترافيك تهران گفت: اين موضوع 
حدود دو ماه قبل به معاونت حمل و نقل شهرداري تهران 
منعكس شد، اما متاسفانه تعلل شد و رسيدگي نشده بود 

و در حقيقت به ما هم پاسخ نداده بودند.
وي افزود: روز يك ش��نبه هماهنگ ش��د و به معاونت 
تذكر داديم كه مشكل اين قشر زودتر حل شود؛ چرا كه 
خودروهاي عمومي مي توانند از همان محل مصوبه شورا 

تا 70 درصد تخفيف بدهند، از اين رو، قرار ش��د اين كار 
انجام شود. در همين رابطه نامه زديم كه سريع تر مشكل 
اين رانندگان حل شود و در حقيقت با معاونت حمل و نقل 
شهرداري تهران هماهنگ شده كه اين كار را انجام دهند.

  معاينه فني جعلي، تشخیص داده مي شود
پوريا محمديان يزدي، مديركل حمل و نقل و ترافيك و دبير 
شوراي عالي هماهنگي ترافيك شهرهاي كشور با بيان اينكه 
به واسطه دوربين هايي كه پلاك را مي خواند معاينه فني 
جعلي تشخيص داده مي شود و جريمه صورت مي گيرد، به 
دقت در معاينه فني نيز اشاره كرد و گفت: سازمان حفاظت 
از محيط زيست به عنوان ناظر در قانون هواي پاك بايد در 
تمام بحث هاي مربوطه خصوصا آلايندگي، كنترل هاي 
لازم را داش��ته باشد. به گزارش ايس��نا، محمديان يزدي 
در پاس��خ به اينكه برخي از ش��هروندان تهراني كه قادر به 
پاس كردن معاينه فني در تهران نيس��تند، براي اخذ آن 

به شهرس��تان هاي اطراف مراجعه مي كنند، آيا براي اين 
موضوع تدابيري انديش��يده شده است يا خير؟ گفت: اين 
مباحث قبلا وجود داشت؛ اما از زماني كه سامانه يكپارچه 
معاينه فني ايران )سيمفا( به وجود آمد به عبارتي تمام مراكز 
معاينه فني به اين سامانه و سرور مركزي متصل شدند و با 
اين شيوه مشخصات و عمده تخلفات قابل شناسايي است 
و در حقيقت مي توان گفت، ميزان خطاها به حداقل رسيده 
اما ادعا نمي كنيم كه صفر شده است. وي با اشاره به وضعيت 
معاينه فني جعلي افزود: سال هاي قبل شنيده مي شد كه 
برگه معاينه فني دم در خانه به خريد و فروش مي رسيد؛ اما 
در حال حاضر اين موضوع وجود ندارد  يا حتي اگر هم هست 
به واسطه دوربين هايي كه پلاك را مي خواند معاينه فني 
جعلي تشخيص داده مي شود و جريمه صورت مي گيرد. 
به عبارت ديگر دوربين پلاك خودرو را مي خواند و در پايگاه 
اطلاعات معاينه فني معتبر بررسي مي شود و اگر اطلاعات 
آنجا نباشد خودرو روزي 50 هزار تومان جريمه خواهد شد.
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كاهش ۱4 درصدي
 معاملات مسكن تهران در 7 ماه

رييس اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه ميزان 
معاملات در كش��ور 4 درصد رش��د كرده، اما ميزان 
معاملات اجاره 1۳ درصد كاهش يافته است، گفت: 
ميزان معاملات در بازه زماني يك فروردين ۹6 تا ۲8 
مهرماه ۹6 و از يك فروردين ۹7 تا ۲8 مهرماه ۹7 نشان 
مي دهد كه ميزان معاملات در كشور رشد كرده، اما در 
تهران كاهش داشته است.  به گزارش فارس، مصطفي 
قلي خسروي افزود: ورود بخش مسكن به ركود را قبول 
ندارم اگرچه تا حدودي ميزان معاملات مسكن افت 
كرده اما اين به معني ركود نيست، بلكه بازار مسكن 
تا حدودي دچار كسادي شده است.  رييس اتحاديه 
مشاوران املاك ادامه داد: در بازه زماني سال ۹6 يعني 
از اول فروردين ۹6 تا ۲8 مه��ر ۹6، 777 هزار و 14۳ 
قرارداد منعقد شد، اين در حالي است كه در بازه زماني 
از اول فروردين ۹7 ت��ا ۲8 مهر ۹7، 804 هزار و 58۹ 
مورد قرارداد منعقد شد كه اين آمار نشان مي دهد در 
كشور معاملات 4 درصد رشد كرده و در مبايعه نامه 
۲۳ درصد افزايش داشته است.  او افزود: اما در بخش 
اجاره 1۳ درصد كاهش اجاره در س��امانه املاك به 
ثبت رسيده است كه اين شايد به دليل تمديد قرارداد 
از سوي موجر و مس��تأجر و يا صاحب مسكن شدن 
مستأجران باش��د.  رييس اتحاديه مشاوران املاك 
گفت: اين موضوع در تهران برعكس است، چرا كه از 
اول فروردين ۹6 تا ۲8 مهر ۹6 در تهران ۲47 هزار و 
476 قرارداد تنظيم شد، در حالي كه از اول فروردين 
۹7 تا ۲8 مهر ۹7 تعداد قراردادها به ۲11 هزار و 76۹ 

قرارداد رسيد كه ناشي از كاهش 14 درصدي است.

جايگاه فرودگاه هاي ايران 
در خاورمیانه و آفريقا

آمار تحليلي بولتن گروه تحليل گران ENAC نشان 
مي دهد كه فرودگاه مهرآباد به عنوان پرترافيك ترين 
فرودگاه ايران در س��ال ۲017 در ش��اخص اعزام و 
پذيرش مسافر در رتبه هشتم فرودگاه هاي خاورميانه 
و قاره آفريقا قرار داشته است. به گزارش پايگاه خبري 
وزارت راه و شهرسازي، طبق تحليل ارايه شده از سوي 
گروه آمار و اطلاعات هوانوردي و فرودگاهي معاونت 
برنامه ريزي، نظارت و امور اقتصادي شركت فرودگاه ها 
و ناوبري هوايي ايران، براس��اس بولتن منتشر شده 
توس��ط گروه تحليل گ��رانENAC، در ميان 46 
ف��رودگاه از ۲5 كش��ور ك��ه داراي بالاترين رتبه در 
حوزه منطقه خاورميانه و قاره آفريقا  هستند، فرودگاه 
مهرآباد با اعزام و پذيرش نزديك به 17 ميليون و 500 
هزار نفر در جايگاه هش��تم، فرودگاه مشهد با اعزام 
و پذيرش نزديك ب��ه 10 ميليون و 500 هزار نفر در 
جايگاه چهاردهم، فرودگاه امام خميني )ره( با اعزام و 
پذيرش بيش از هشت ميليون و 850 هزار مسافر در 
جايگاه هجدهم، فرودگاه شيراز با اعزام و پذيرش بيش 
از س��ه ميليون و 500 هزار نفر در جايگاه سي و يكم 
و فرودگاه اهواز با اعزام و پذيرش بيش از دو ميليون 
و ۹00 هزار نفر در جايگاه سي و پنجم قرار گرفته اند. 
اين آمار نشان مي دهد كه در شاخص اعزام و پذيرش 
مسافر، فرودگاه مهرآباد نسبت به سال ۲016، هفت 
درصد، فرودگاه مش��هد چهار درصد، فرودگاه امام 
خميني )ره( 1۳ درصد، فرودگاه شيراز هفت درصد و 

فرودگاه اهواز 10 درصد رشد داشته اند.

هشدار وقوع توفان و صاعقه 
در جنوب  و جنوب غرب كشور

بر اس��اس تحليل آخري��ن داده ها و نقش��ه هاي 
پيش يابي هواشناسي س��امانه مذكور امروز )سه 
شنبه( تضعيف شده و بارش پراكنده گاهي رعدوبرق 
و وزش باد در نيمه جنوبي سيستان و بلوچستان، 
برخي نقاط كرمان، شمال هرمزگان، بخش هايي 
از خراس��ان رضوي، ش��مال خراس��ان جنوبي، 
غرب آذربايجان غربي و ش��مال آذربايجان شرقي 
پيش بيني مي ش��ود. به گزارش فارس، بعدازظهر 
چهارشنبه در نيمه جنوبي سيستان و بلوچستان، 
جنوب كرمان، شمال هرمزگان و جزاير واقع در تنگه 
هرمز رگبار باران گاهي رعدوبرق و ورزش باد شديد 
موقت پيش بيني مي شود. روز چهارشنبه سامانه 
بارشي از سمت شمال غرب وارد كشور شده و سبب 
افزايش ابر، بارش باران و رعدوبرق در اس��تان هاي 
آذربايجان غربي، آذربايجان شرقي و زنجان خواهد 
شد. روزهاي پنج شنبه و جمعه اين سامانه بارشي 
در نيمه غربي كش��ور فعال خواهد ب��ود. روزهاي 
چهارش��نبه تا جمعه افزايش دما، در استان هاي 
واقع در نوار شمالي به ويژه استان هاي ساحلي خزر 
رخ خواهد داد كه در اردبيل و اس��تان هاي ساحلي 
خزر با وزش باد ش��ديد همراه خواهد بود. آسمان 
تهران امروز صاف همراه با وزش باد در برخي ساعات 
نيمه ابري پيش بيني مي ش��ود كه اين شرايط روز 
چهارشنبه هم حاكم است، بيشينه و كمينه دما در 

تهران ۲5 و 14 درجه خواهد بود.

نوبت اول»آگهي فراخوان مناقصه عمومي با ارزيابي كیفي
وزارت نيرو

شركت سهامي آب و فاضلاب استان 

آذربايجان شرقي 

شركت آب و فاضلاب استان آذربايجان شرقي 

شركت آب و فاضلاب استان آذربايجان شرقي در نظر دارد عمليات مربوط به اجراي خط انتقال آبرساني به شهرك مصلي و ادامه خط انتقال خاوران را از محل اعتبارات عمراني و با مشخصات 
ذيل به روش مناقصه )عمومي( با ارزيابي كيفي را از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir به پيمانكاران داراي صلاحيت واگذار نمايد. 

مشخصات پروژه: 
الف- مبلغ برآورد اوليه 15929487260 ريال 

ب- مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: 796474363 ريال 
ج- محل اجراي كار: تبريز 

د- رشته و گروه پيمانكار: آب 
هـ : مدت اجراي كار: 24 ماه 

و- دستگاه نظارت: مهندسين مشاور پارس پياب
ز- محل اعتبار: عمراني 

ح- پيشنهاددهنده حائز حداقل امتياز ارزيابي كيفي لازم جهت شركت در مناقصه مكلف است معادل مبلغ سپرده، تضمين هاي معتبر تسليم يا مبلغ مذكور را به حساب بانكي شركت واريز و 
حسب مفاد اسناد مناقصه ضمانتنامه يا رسيد واريز وجه را به صورت اصل در وقت مقرر در اسناد به كارفرما تسليم نمايد. به پيشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي مخدوش، سپرده هاي كمتر 

از ميزان مقرر، چك و نظاير آن ترتيب اثر داده نخواهد شد. 
لازم به ذكر است كه هزينه آگهي مناقصه به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

 www.abfa-azarbaijan.ir                  :آدرس سايت اينترنت
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صنعت،معدن و تجارت14اخبار

نتايج پايش ملي كسب وكار با نظر سنجي از 2844 فعال اقتصادي منتشر شد

اغماي تابستانه كسب وكارها
تعادل|

»حال عمومي محيط كسب وكار در ايران وخيم گزارش 
مي ش��ود«؛ ارزيابي ها حاكي از اين اس��ت كه وضعيت 
كس��ب وكارها در فصل تابستان نسبت به فصل بهار 97 
بدتر هم شده است. نتايج پايش ملي محيط كسب وكار 
ايران در تابستان 1397، عدد 6.40 را به عنوان شاخص 
كل به دست مي دهد و اين در حالي است كه نمره بدترين 
ارزيابي10 اس��ت. نتايج پايش اتاق ايران بيانگر آن است 
كه محيط ملي كسب وكار ايران در پايان فصل تابستان، 
نامساعدتر از وضعيت اين شاخص در ارزيابي فصل گذشته 
)بهار 97 با ميانگين 6.15( است. همچنين از نظر فعالان 
اقتصادي مشاركت كننده در اين پايش، وضعيت بيشتر 
مولفه هاي موثر بر محيط كسب و كار ايران، در تابستان 
س��ال جاري نامس��اعدتر شده اس��ت. عدد شاخص در 
تابستان 1397 نسبت به فصل مشابه سال قبل تغييري 
محسوس، برابر با 10.95 درصد را نشان مي دهد. از ديگر 
سو، بر اس��اس اين تحليل و از ديدگاه فعالان اقتصادي 
»غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و 
محصولات«، »بي ثباتي سياست ها، قوانين و مقررات و 
رويه هاي اجرايي ناظر بر كسب وكار«، »دشواري تأمين 
مالي از بانك ه��ا«، »موانع در فرآينده��اي اداري و اخذ 
مجوزهاي كسب وكار در دستگاه هاي اجرايي« و »فساد و 
سوءاستفاده افراد از مقام و موقعيت اداري در دستگاه هاي 
اجرايي« را مي توان 5 مانع مهم در كسب وكارها نام برد. 
همچنين بررسي فعاليت  هاي اقتصادي هم نشان دهنده 
آن اس��ت كه دو بخش »كشاورزي و صنعت«، به ترتيب 
مساعدترين و نامساعدترين محيط كسب و كار به شمار 
مي روند. از ديگر سو، نتايج ارزيابي طرح پايش در تابستان 
1397 نش��ان مي دهد كه از منظر وضعيت مولفه هاي 
محيط كسب و كار، سه استان »گيلان، آذربايجان شرقي 
و زنجان« داراي محيط كسب وكار مساعدتر و در مقابل 
سه استان »لرستان، كرمانشاه و چهارمحال و بختياري« 
داراي محيط كس��ب وكار نامساعدتري نسبت به ساير 

استان ها بوده اند.

 كشاورزي بهترين، صنعت بدترين
پايش ملي كس��ب و كار از س��وي مركز آمار و اطلاعات 
اقتص��ادي اتاق ايران با نظرس��نجي از فعالان اقتصادي 
انجام مي ش��ود. در اجراي طرح پايش در فصل تابستان 
سال جاري، 2844 نمونه )فعال اقتصادي( با بيش از 71 
درصد مشاركت به پرسش هاي اين طرح پاسخ داده اند 
كه بيشترين ميزان مشاركت از ابتداي اجراي طرح پايش 

در اتاق ايران است.
براساس اين پايش وبا توجه به تقسيم رشته فعاليت ها در 
سه بخش عمده »كشاورزي، صنعت و خدمات«، فعالان 
اقتصادي سراس��ر كشور در تابس��تان 1397، وضعيت 
محيط كسب وكار در بخش كشاورزي و بخش صنعت را 
به ترتيب، مساعدترين و نامساعدترين محيط كسب وكار 

ارزيابي نموده اند. بررسي كلي مهم ترين موانع كسب و كار 
بيان شده توسط فعالان اقتصادي نشان دهنده آن است 
كه »غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه 
و محصولات«، »بي ثباتي سياست ها، قوانين و مقررات و 
رويه هاي اجرايي ناظر بر كسب وكار«، »دشواري تأمين 
مالي از بانك ه��ا«، »موانع در فرآينده��اي اداري و اخذ 
مجوزهاي كسب وكار در دستگاه هاي اجرايي« و »فساد 
و سوءاستفاده افراد از مقام و موقعيت اداري در دستگاه هاي 
اجرايي«، به ترتيب، مهم ترين موانع كسب و كار در نظر 
فعالان اقتصادي پرسش شده هستند. نكته قابل توجه 
اين است كه مانع »بي ثباتي سياست ها، قوانين و مقررات 
و رويه هاي اجرايي ناظر بر كسب وكار«، نسبت به فصل 
بهار س��ال جاري يك پله بالاتر آمده و به دومين نگراني 
عمده فعالان اقتصادي بدل شده است. با بررسي اطلاعات 
مشاهده مي شود كه در بخش هاي كشاورزي، صنعت و 
خدمات، »غيرقابل پيش بيني بودن« و »تغييرات قيمت 
مواد اوليه و محصولات«، نامساعدترين و در بخش صنعت 
و خدمات، »محدوديت دسترسي به حامل هاي انرژي« 
)برق، گاز، گازوئيل و...( و در بخش كشاورزي، » محدوديت 
دسترسي به شبكه تلفن همراه و اينترنت«، مساعدترين 
مولفه يا مانع از ميان 28 مولفه پيمايشي پرسش شده از 
فعالان اقتصادي مشاركت كننده در طرح ارزيابي شده اند. 
علاوه بر اين، اولويت دوم در بخش هاي كشاورزي، صنعت 
و خدمات، »بي ثباتي سياس��ت ها، مقررات و رويه هاي 
اجرايي ناظر به كس��ب و كار« عنوان شده است. اولويت 
سوم در بخش كشاورزي، صنعت و خدمات نيز »دشواري 

تأمين مالي از بانك ها« برآورد شده است.

 گيلان در صدر، چهارمحال و بختياري در قعر
از ديگر سو، نتايج ارزيابي طرح پايش در تابستان 1397 
نش��ان مي دهد، كه از منظر وضعيت مولفه هاي محيط 
كس��ب وكار، اس��تان هاي گيلان، آذربايجان ش��رقي و 
زنجان داراي محيط كسب وكار مساعدتر و استان هاي 
لرستان، كرمانشاه و چهارمحال و بختياري داراي محيط 
كسب وكار نامساعدتري نسبت به ساير استان ها بوده اند. 
قابل ذكر است كه عدد ش��اخص براي حدود 45 درصد 
استان هاي كشور از عدد شاخص ملي فضاي كسب وكار 
بالاتر بوده است. همچنين اختلاف عدد شاخص وضعيت 
محيط كس��ب وكار در بهترين و بدترين استان حداكثر 
معادل 0.77 واحد است كه نش��انگر عدم وجود تفاوت 
قابل توجه در وضعيت عدد ش��اخص استان ها نسبت به 

يكديگر است.
از ديگر س��و، در تابس��تان 1397، رشته فعاليت هاي 
»هنر، س��رگرمي و تفريح«، »عمده فروش��ي و خرده 
فروشي، تعمير وسايل و صادرات و واردات« و »استخراج 
معدن«، به ترتيب داراي نامساعدترين محيط كسب 
وكار و رش��ته فعاليت هاي »مالي و بيمه«، »املاك و 
مستغلات و »آبرس��اني، مديريت پسماند، فاضلاب و 

فعاليت هاي تصفيه«، به ترتيب مس��اعدترين محيط 
براي كس��ب وكار نسبت به س��اير رشته فعاليت هاي 

اقتصادي ارزيابي شده اند. 
همچنين براساس اين تحليل؛ از 21 رشته فعاليت عمده 
اقتصادي، 5 رشته فعاليت به دليل قرارگرفتن در بخش 
عمومي و خانواري از چارچ��وب آمارگيري طرح حذف 
شده اند. علاوه بر اين، در تابستان 1397، فعالان اقتصادي 
مش��اركت كننده در اين پايش، س��ه مولف��ه »غيرقابل 
پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و محصولات«، 
»بي ثباتي سياست ها، قوانين، مقررات و رويه هاي اجرايي 
و »دش��واري تأمين مالي« را نامناسب ترين و سه مولفه 
»محدوديت دسترس��ي به حامل هاي انرژي )برق، گاز، 
گازوئيل و...( «، »محدوديت هاي دسترس��ي به شبكه 
تلفن همراه و اينترنت« و »محدوديت دسترسي به آب« 
را مناسب ترين مولفه هاي محيط كسب وكار كشور نسبت 

به ساير مولفه ها ارزيابي نموده اند.
از ديگر س��و، اولويت اول در اتاق هاي بازرگاني، صنايع، 
معادن و كش��اورزي ايران، تعاون اي��ران و اصناف ايران، 
»غيرقابل پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و 
محصولات« عنوان شده است. اولويت دوم در اتاق ايران، 
»بي ثباتي سياست ها، مقررات و رويه هاي اجرايي ناظر 
به كس��ب و كار« و در اتاق تعاون اي��ران و اصناف ايران، 
»دش��واري تامين مالي از بانك ها« عنوان ش��ده است. 

اولويت سوم در اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي 
ايران، »دشواري تامين مالي از بانك ها«، در اتاق تعاون 
ايران، »بي ثباتي سياست ها، قوانين، مقررات و رويه هاي 
اجرايي ناظر به كس��ب و كار« و در ات��اق اصناف ايران، 

»كمبود تقاضا در بازار« عنوان شده است. 
از ديدگاه كلي، ش��اخص ملي محيط كسب وكار ايران 
در تابستان 1397، عدد 6.42 )عدد 10 بدترين ارزيابي 
اس��ت( را نش��ان مي دهد، بطوري كه ميانگين ارزيابي 
محيط نهادي )شامل محيط سياسي، محيط آموزشي و 
علمي، محيط فرهنگي، محيط فناوري و نوآوري، محيط 
حقوقي و س��اختار دولت( عدد 6.31 و ميانگين ارزيابي 
محيط اقتصادي )ش��امل محيط اقتصاد كلان، محيط 
مالي، محيط جغرافيايي و ساختار توليد( عدد 6.55 است. 
نگاه اجمالي نشان مي دهد همانند فصل گذشته محيط 
جغرافيايي با عدد 5.49 و محي��ط مالي با عدد 8.73 به 
ترتيب مساعدترين و نامس��اعدترين محيط ها بوده اند. 
اين شاخص از طريق ادغام اطلاعات حاصل از 28 مولفه 
پيمايشي و داده هاي 42 مولفه آماري به نسبت 80 و 20 

محاسبه شده است. 
همچنين بررسي ها نشان مي دهد كه مولفه »غيرقابل 
پيش بيني بودن و تغييرات قيمت مواد اوليه و محصولات« 
بيشترين سهم را در ايجاد محيط نامناسب براي فعالان 
اقتصادي در محيط مالي داشته است. اين در حالي است 

كه شاخص ملي كارآفريني نسبت به فصل بهار 1397، 
داراي درصد تغييرات 1.91 بوده كه به معني بدتر شدن 
شرايط كارآفريني در فصل تابستان سال 1397 نسبت به 
فصل بهار 1397 بوده است. همچنين تغييرات نسبت به 
فصل مشابه سال قبل )8.45 درصد( نشان مي دهد شرايط 

كارآفريني نامساعدتر شده است.
مولفه هاي پيمايش��ي ب��ه تفكيك تع��داد كاركنان نيز 
نشان دهنده آن اس��ت كه عدد شاخص محيط كسب و 
كار در بنگاه هاي داراي 6 تا 10 كاركن، 6.57 محاس��به 
شده كه نشان دهنده وضعيت كسب و كار نامساعد در اين 
بنگاه ها نسبت به ساير بنگاه هاي اقتصادي است. علاوه 
بر اين، عدد شاخص محيط كس��ب و كار در بنگاه هايي 
با تعداد 101 تا 200 كاركن، 6.16 محاس��به شده كه بر 
اين اساس، اين بنگاه ها داراي وضعيت بهتري در محيط 
كسب و كار نسبت به س��اير بنگاه ها ارزيابي شده اند. از 
ديگر سو، براي نخس��تين بار در پايش تابستان 1397، 
سال تاسيس بنگاه هاي اقتصادي از فعالان پرسيده شده 
است. بر اين اساس، در بنگاه هايي كه فعاليت اقتصادي آنها 
زير دو سال است، مساعدترين محيط كسب و كار نسبت 
به ساير بنگاه ها با ميانگين 6.31 اعلام شده و بنگاه هاي 
اقتصادي داراي 11 تا 15 سال سابقه فعاليت اقتصادي، 
داراي نامس��اعدترين وضعيت كس��ب و كار، با شاخص 

6.47 هستند.

»تعادل« گزارش مي دهد

وعده هاي جديد وزير پيشنهادي صنعت
گزينه پيشنهادي جديد وزارت صنعت، معدن وتجارت 
پس از آنكه از س��وي رييس دولت دوازدهم به مجلس 
شوراي اسلامي معرفي ش��د، برنامه هاي خود را براي 
تكيه زدن بر صندلي ساختمان سميه به بهارستان تقديم 
كرد. برنامه ارايه شده از سوي رضا رحماني داراي چند 
سرفصل است كه در اين خصوص مي توان به »تبيين 
وتحليل وضعيت موجود صنعت، مع��دن و تجارت«، 
»الزامات تحقق اهداف و اجراي برنامه ها« و »اسناد منابع 
مرجع« اش��اره كرد. اين در حالي است كه برنامه هاي 
پيش بيني شده از س��وي رحماني داراي اهداف كمي 
و كلي است و راهبردهاي توسعه در بخش هاي مرتبط 
با اين وزارتخانه نيز در اين برنامه ها ديده شده است. به 
گفته او، برنامه تدوين شده از اسناد تكليفي و بالادستي 
و با توجه به شرايط و واقعيت ها و فرصت هاي پيش روي 
كشور و همفكري تيم متخصص در حوزه هاي صنعتي، 

معدني و تجاري و ساير بخش ها تهيه شده است.

ش��امگاه ش��نبه هفته گذش��ته بود ك��ه رييس جمهور 
با اس��تعفاي محم��د ش��ريعتمداري از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موافقت ك��رد و رضا رحماني كه پيش از 
اين، قائم  مقام وزير صنعت، معدن و تجارت در امور توليد 
بود را به عنوان سرپرس��ت اين وزارتخانه عريض و طويل 
منصوب كرد. موافقت روحاني با استعفاي شريعتمداري 
البته به همين جا ختم نش��د و رييس جمهور صبح روز 
يكشنبه، وزير سابق صنعت، معدن و تجارت را به عنوان 
وزير پيش��نهادي براي تصدي وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي به مجلس معرفي كرد.  حال رضا رحماني 52 
ساله قرار است پس از گرفتن راي اعتماد از بهارستاني ها، بر 
صندلي وزارتخانه صنعت تكيه بزند. او متولد تبريز و داراي 
مدرك دكتراي مديريت DBA از دانشگاه صنايع و معادن 
ايران اس��ت و پيش از حضور در وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، رييس كميسيون صنايع و معادن مجلس در دوره 
نهم بوده است. او پيش تر با تشريح نقش صنعت، معدن و 

تجارت به عنوان پيشران اقتصاد كشور، محورهاي برنامه 
پيش��نهادي خود را عمدتا بر محور تحقق اصل حمايت 
هدفمند از توليد و صنايع توليدي و رقابت پذير كردن بخش 
صنعت، توجه ويژه به تس��هيل تجاري و توسعه تجارت 
داخلي، رعايت كيفيت ارايه خدمات بازرگاني و همچنين 
تنظيم بازار با رويكرد آرامش بخشي اجتماعي و اقتصادي، 
كاهش نوس��انات بازار و تامين مايحتاج عمومي و اقلام 
اساسي حساس و ضروري به ويژه براي اقشار آسيب پذير با 
بهره گيري از نيروي انساني و همكاران صديق و خدمتگزار 
عنوان ك��رده بود. رحماني همچنين حمايت هدفمند از 
توليد كالاي ايراني كه به توانمند سازي فعالان و مقاوم تر 
كردن كشور در برابر تكانه هاي محيطي و اقتصادي و تحقق 
اهداف اقتصاد مقاومتي و الگوي پيشرفت ايراني- اسلامي 
در بخش صنعت، معدن و تجارت مي انجامد را به عنوان 

بخشي ديگر از برنامه هاي خود اعلام كرده است.
در اين برنامه همچنين با توجه به شرايط جامعه به لحاظ 
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نوسان نرخ ارز 
عامل افزايش قاچاق 

خبرگ�زاري صداوس�يما|نايب رييس اتاق 
مش��ترك بازرگاني اي��ران و چين اظه��ار كرد: 
قاچ��اق در ص��ادرات و اس��تفاده از كارت هاي 
اجاره اي يا يك بار مصرف براي اين موضوع، ناشي 
از مابه التفاوت معنادار نرخ ارز آزاد و نيما اس��ت. 
مجيدرضا حريري درباره استفاده از كارت هاي 
بازرگاني يك ب��ار مصرف براي صادرات يا قاچاق 
صادرات كه در ماه هاي اخير افزايش يافته است، 
اظه��ار كرد: قاچاق صادرات ب��ه كارت بازرگاني 
احتياجي ندارد و با تش��ديد نظارت قابل كنترل 
اس��ت. او با بيان اينك��ه اس��تفاده از كارت هاي 
بازرگاني اجاره اي و يك بار مصرف در ماه هاي اخير 
افزايش يافته، گفت: احتمال استفاده از كارت هاي 
اجاره اي براي صادرات هميش��ه وجود دارد ولي 
علت اصلي افزايش اين موضوع در ماه هاي اخير 
تفاوت 5 تا 6 هزار توماني بين نرخ ارز در سامانه 
نيما با بازار آزاد است. عضو هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني ادامه داد: وقتي تفاوت نرخ ارز آزاد تقريبا 
دو برابر سامانه نيماست، انگيزه براي سوءاستفاده 
بالا رفت��ه و احتمال وق��وع آن نيز ب��الا مي رود. 
نايب رييس اتاق مشترك بازرگاني ايران و چين 
ادامه داد: بايد تلاش ش��ود تا اختلاف نرخ ارز در 
سامانه نيما و بازار آزاد به حداقل برسد زيرا در غير 
اينصورت همچنان انگيزه براي قاچاق صادرات 

وجود خواهد داشت.

»سينكي« استعفا كرد
مهر|بعد از خداحافظي محمد ش��ريعتمداري 
وزي��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت و معرفي رضا 
رحماني به عنوان سرپرست اين وزارتخانه از سوي 
رييس جمهور، ديروز حسن يونس سينكي معاون 
وزير صنعت و دبير ستاد تنظيم بازار نيز استعفا داد. 
اين استعفاي سينكي در شرايطي انجام مي شود 
كه تعداد زيادي از معاونان وزير صنعت نيز طي 
هفته هاي گذشته اس��تعفاي خود را به محمد 

شريعتمداري تقديم كرده بودند.

انتخاب صادركنندگان نمونه۹۷ 
توسط اتاق تهران

پايگاه خبري اتاق تهران|رييس كنفدراسيون 
ص��ادرات اي��ران از واگ��ذاري دبيرخان��ه انتخاب 
صادركنندگان نمونه استان تهران به اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كشاورزي تهران خبر داد. برگزاري 
فرآيند انتخاب و اعلام صادركنندگان نمونه استان 
تهران در سال 96 كه به اتاق بازرگاني تهران واگذار 
شده بود، آنقدر تجربه مثبتي بود تا امسال نيز دولت 
در تصميمي مش��ابه، اجرا و برگزاري اين فرآيند را 
مجدداً به پارلمان بخش خصوصي پايتخت بسپارد.

محمد لاهوتي كه سال گذشته مسوول دبيرخانه 
انتخاب صادركنندگان نمونه اس��تان تهران در 
ات��اق بود، با اع��لام اين خبر كه در س��ال 97 نيز 
مانند سال گذشته اين مسووليت به اتاق بازرگاني 
تهران سپرده شده است، گفت: با توجه به برگزاري 
مناس��ب و حرفه اي فرآيند انتخ��اب و همايش 
معرف��ي صادركنندگان نمونه اس��تان تهران در 
سال گذشته توس��ط اتاق تهران، امسال نيز طي 
هماهنگي با استانداري تهران و سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان تهران مسووليت بررسي 
مس��تندات و مدارك جهت انتخاب صادركننده 
نمونه استان و برگزاري اين همايش به اتاق تهران 

واگذار شده است.

شوراي رقابت 
به صنعت خودرو كشور ضرر زد

تس�نيم|رييس انجمن صنايع همگن و قطعات 
خودرو با بيان اينكه ش��وراي رقابت با قيمت گذاري 
غير واقعي خودرو 20 هزار ميليارد تومان به صنعت 
خودرو كشور زيان زده است، گفت: اين زيان منجر 
شد خودروسازان از نظر اقتصادي تحليل روند و اين به 
نفع كشور نيست. محمدرضا نجفي منش اظهار كرد: 
روزي كه قيمت گذاري را به شوراي رقابت سپردند، 
از آن روز بي��ش از 20 هزار ميليارد تومان به صنعت 
خودروي كشور زيان وارد شده است. رييس انجمن 
صنايع همگن و قطعات خ��ودرو ادامه داد: اين زيان 
منجر شد خودروسازان از نظر اقتصادي تحليل روند و 

اين به نفع كشور نيست.
به گفته نجفي منش، قيمت خودرو بطور مثال 10 
تومان تمام مي شود و شوراي رقابت اعلام مي كند آن 
را 8 تومان بفروشيد و اين مساله به زيان كشور است. او 
ادامه داد: عمدتا اين شركت ها دولتي هستند و هرچه 
دولت مي گويد، گوش مي كنند. اين در حالي است كه 
اين صنعت بايد به دست بخش خصوصي سپرده شود؛ 
ولي قيمت گذاري باعث شده بازار كاذب به وجود آيد 
و هم اينك هجوم براي خريد خودرو نه به دليل نياز، 

بلكه به دليل سودجويي است. 

صادرات چاي داخلي
 ممنوع نيست

ش�اتا|مديركل دفت��ر هماهنگ��ي صادرات 
محصولات كشاورزي و صنايع تبديلي سازمان 
توس��عه تجارت، ممنوعيت ص��ادرات چاي را 
تنها براي چاي خارجي كه ارز دولتي دريافت 
مي كنن��د، عنوان كرد وگف��ت: صادرات چاي 
داخل��ي با نظر وزارت جهاد كش��اورزي از اين 
قانون مستثني است و ممنوعيتي براي صادرات 
آن وجود ن��دارد. محمود ب��ازاري در ادامه در 
توضيح اين نكته افزود: در مرداد ماه سال جاري 
طي ابلاغيه اي از طرف وزارت صمت به گمرك 
ايران اعلام ش��د كه چاي داخل��ي ممنوعيت 
صادرات ندارد، ولي صادرات اين محصول بايد 
با مجوز وزارت جهاد كشاورزي صورت گيرد و 
ساز و كار اجرايي آن و تشخيص چاي داخلي و 

خارجي نيز با اين وزارتخانه است .

شاخص استاني محيط كسب و كار 

تابستان 97بهار 97تابستان 96استان
درصد تغييرات فصل تابستان نسبت به

تابستان 97بهار 97تابستان 96استان
درصد تغييرات فصل تابستان نسبت به

فصل مشابه سال گذشته فصل گذشته فصل مشابه سال گذشته فصل گذشته 

5/455/716/198/3113/48فارس 5/875/836/033/432/78آذربايجان شرقي 

5/545/896/266/2512/93قزوين 5/736/056/080/586/19آذربايجان غربي 

5/805/916/225/247/19قم 6/166/116/374/153/37اردبيل 

5/806/436/531/4312/47كردستان 5/906/436/582/3011/49اصفهان 

5/656/316/360/6612/46كرمان 5/586/356/421/0715/05البرز 

6/186/496/764/169/31كرمانشاه 5/676/226/656/8617/35ايلام 

5/846/286/290/147/65كهگيلويه و بويراحمد 5/706/336/451/9513/20بوشهر 

5/806/206/321/909/02گلستان 5/656/486/581/5716/54تهران 

5/285/656/036/6414/08گيلان 5/816/486/693/2615/21چهارمحال و بختياري 

6/286/426/805/948/29لرستان 5/586/166/251/4512/03خراسان جنوبي 

5/525/806/105/1410/47مازندران 5/826/146/200/986/59خراسان رضوي 

5/476/116/526/7319/23مركزي 0/972/62-6/446/686/61خراسان شمالي 

5/835/936/296/217/91هرمزگان 0/0118/77-5/526/566/56خوزستان 

5/936/296/533/8810/12همدان 5/705/756/055/206/00زنجان 

5/815/926/164/086/07يزد 0/9810/04-5/646/276/21سمنان 

 مثبت بودن درصد تغييرات به معناي بدتر شدن وضعيت نسبت به دوره گذشته است6/336/606/620/324/56سيستان و بلوچستان 

اقتصادي، اشتغال و س��اير تنگناهاي موجود در شرايط 
تحريم، بخشي تحت عنوان »برنامه هاي اجرايي موضوعات 
خاص در بخش صنعت، معدن و تجارت« به صورت ويژه، 
تدوين و تاكيد شده است تا در صورت اخذ رأي اعتماد از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، در قالب پروژه هاي 
ويژه با استفاده از تيم اجرايي توانمند در زمانبندي مشخص 
سازماندهي و سريعا با مشاركت نخبگان و خبرگان علمي، 
صنعتي، معدني و تجاري و نهادها و تش��كل هاي بخش 

خصوصي اجرايي شود.

 واكنش مجلس چه خواهد بود؟
از ديگر س��و اما طبق آيين نامه داخلي مجلس شوراي 
اسلامي، از زمان معرفي وزيران پيشنهادي، مجلس 10 
روز براي بررسي برنامه هاي وزيران پيشنهادي فرصت 
دارد. از اين رو جلسه راي اعتماد به وزيران پيشنهادي روز 
شنبه پنجم آبانماه برگزار مي شود و نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي در جلسه اي علني، صلاحيت هر وزير را 
بررسي مي كنند. در همين رابطه، دبير كميسيون صنايع 
و معادن مجلس شوراي اسلامي از حضور رحماني در 
جلسه عصر يكشنبه كميسيون صنايع و معادن مجلس 
از نظر مثبت نمايندگان حاضر در اين جلسه خبر داد. 

او بر اين عقيده اس��ت كه رحماني روز شنبه از مجلس 
شوراي اسلامي راي اعتماد مي گيرد. سيدجواد حسيني 
كيا در اين مورد گفت: رضا رحماني گزينه پيشنهادي 
دولت براي وزارت صنعت، معدن و تجارت در جلس��ه 
كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي كه 
عصر روز يكشنبه برگزار شد، حضور يافت و نمايندگان 
در اين جلسه، خواستار ساماندهي بازار خودرو و بخش 
صنعتي كشور شدند. به گفته او، همچنين نمايندگان 
حاضر در اين جلسه از اين وزير پيشنهادي درخواست 
داشتند كه فكري جدي براي وضعيت نيمه جان صنعت 
كند و به دنبال راه اندازي س��امانه توليد و نظارت بر آن 
باشد. رحماني هم مطالب خود را بيان كرد و تاكيدش 
بر اين بود ك��ه از افراد متخصص در اين وزارتخانه بهره 
مي گيرد و با مجلس تعامل خواهد داشت. حسيني كيا 
ادامه داد: همچنين تاكيد وزير پيشنهادي صنعت، معدن 
و تجارت بر ساماندهي بازار خودرو و كاهش تصدي گري 
دولت در اين زمينه بود. اما با اين حال، براي روشن شدن 
تكليف وزارتخانه صنعت واينكه آيا رحماني مي تواند نظر 
مثبت نمايندگان را جلب كرده و با گرفتن راي اعتماد از 
آنها، سكان اين وزارتخانه را به دست بگيرد يا خير، بايد 

تا هفته آينده صبر كرد. 



يادداشت 15 انرژي

وزير نيرو از الزام صحبت كردن درباره نرخ برق و آب سخن گفت 

وزير انرژي عربستان: 

سهم مهندسان در وزارت نيرو كوچك مي شود؟ 

معادله پيچيده تعرفه برق در ايران 

قصدي براي تحريم  نفتي غرب وجود ندارد

 گروه انرژي| 
اگ�ر روش قيمت گ�ذاري رم�زي را ك�ه يكي از 
مش�هورترين راهكاره�اي مط�رح در مي�ان 
اقتصاددانان است مبنا قرار دهيم، قيمت فعلي 
برق در اي�ران هيچ ك�دام از پارامترهاي لازم را 
پوشش نمي دهد. قيمت گذاري رمزي بر مبناي 
»رفاه توليدكننده و مصرف كننده«، »ش�رايط 
عرض�ه و تقاضا« و ب�ا قيد »سربه س�ري« براي 
پوش�ش دادن هزينه ه�اي توليد برق بنا ش�ده 
است. وضعيت تامين برق ايران در تابستاني كه 
گذشت، وضعيت اقتصادي نابسامان شركت هاي 
توليد كننده و فاصله بسيار زياد قيمت تمام شده 
برق با قيمت دريافتي گواه اين مساله هستند. در 
متن ترازنامه  انرژي ايران منتش�ر شده در سال 
96 صراحتا قيد ش�ده اس�ت كه مسائل متعدد 
اقتصادي، اجتماعي و سياسي در تدوين تعرفه 
برق در ايران نقش دارند. در واقع دولت مش�ابه 
شرايطي كه در ابعادي پيچيده تر در بنزين با آن 
مواجه است، در برق نيز به دليل واهمه از تبعات 
اجتماعي هنوز شجاعت كافي براي افزايش تعرفه 
را پيدا نكرده اس�ت. اين در حالي است كه طبق 
اطلاعات مندرج در سازمان آمار ايران، ۳5 الي 
۴۰ درصد مصرف ب�رق مربوط به دو دهك بالاي 
درآمدي جامعه اس�ت. حالا رضا اردكانيان وزير 
نيرو در سي و س�ومين كنفرانس صنعت برق از 
لزوم »صحبت كردن« درباره تعرفه ها سخن گفته 
است، تعرفه اي كه بايد جاي خود را در جامعه باز 
كند تا طبق اظهارات او به پايدار بودن صنعت آب 
و برق كمك كن�د. پيش تر محمودرضا حقي فام 
سخنگوي صنعت برق در جريان اتفاقات تابستان 
سال جاري عنوان كرد كه اگر رشد فعلي مصرف 
برق كه حدود 5 درصد است ادامه يافته و كنترل 
نشود ش�بكه برق دچار »فروپاش�ي« مي شود. 
اظهاراتي كه نش�ان مي داد پايداري شبكه برق 
با وضعيت فعلي كه بسياري اعتقاد دارند »غير 
واقعي ب�ودن تعرفه« يك عامل مهم در به وجود 

آمدن آن است، به خطر مي افتد. 

مش��تركين خانگي در ايران هم بيشترين تعداد و هم 
بيشترين رشد سالانه را در ميان ديگر انواع مشتركين 
به خود اختصاص مي دهند. مصرف برق اين گروه به ويژه 
در تابستان به يك معضل تمام عيار تبديل شده است. 
طبق آمارهاي ارايه شده از سوي وزارت نيرو در تابستان 
س��ال 1396 معادل 21 هزار مگاوات صرف سرمايش 
ش��د. عددي كه 37 درصد مص��رف در پيك را به خود 
اختصاص مي داد و 17 درصد بالاتر از س��هم متوسط 
سرمايش از برق است كه آژانس بين المللي انرژي آن را 
اعلام كرده است. از سوي ديگر، غيرواقعي بودن تعرفه ها، 

ش��ركت هاي اين حوزه را به حالت نابسامان اقتصادي 
درآورده است. در ايران به جز 20 درصد برق كه توسط 
شركت هاي خصوصي توليد مي شود 80 درصد توليد 
در اختيار شركت هاي دولتي است، از سوي ديگر عملا 

دولت توزيع كننده انحصاري برق محسوب مي شود. 
در چنين وضعيتي به نظر مي رسد رضا اردكانيان وزير 
نيرو به دنبال دنبال كردن س��از و كاري متفاوت براي 
تهيه يك تعرفه جامعه پسند هم براي آب و هم براي برق 
است. او ديروز در سخنان خود در افتتاحيه سي و سومين 
كنفرانس صنعت برق گفته است: » قيمت تمام شده 1 
كيلووات ساعت برق بيش از 300 تومان است و ما كمي 
بيش از 60 تومان از مصرف كننده دريافت مي كنيم. اين 
فاصله از جايي ديگر قابل تحمل نيست و منجر به اخلال 

در عرضه برق مي شود« 
او در بخش��ي از اظهارات روز گذشته ارايه يارانه بيشتر 
به گروهي ك��ه آنها را »بدمص��رف« توصيف مي كند 
»بي عدالتي محض« خوانده است. طبق اطلاعات مندرج 
در تحقيقي كه با عنوان »بررسي الگوي مصرف برق در 
خانوارهاي آذرب�ايج�ان ش�رق�ي و پيشنه�اد يك تعرفه 
هدفمند« در دوماهنامه علمي پژوهشي دانشگاه شاهد 
به چاپ رسيده است، در س��ال 1380 يارانه پرداخت 
شده به دهك پر مصرف برق در مناطق مختلف تبريز 10 
برابر يارانه پرداخت شده به دهك كم مصرف بوده است. 
وضعيتي كه باعث مي شود عملا پر مصرف ها بيشترين 

سود را از تعرفه هاي فعلي برق ببرند. 

  از تعرفه چه مي خواهيم؟
رضا اردكانيان وزير نيروي ايران پيش��تر نيز گفته بود 
تعرفه هاي آب و برق بايد به شكلي طراحي شوند كه نه 
با هدف »درآمدزايي« بلكه با هدف »بازدارندگي« عمل 
كنند. اين بخش از اظهارات او ديروز نيز مورد اشاره قرار 
گرفت. او در اين خصوص عنوان كرد: » بحث تعرفه در 
جاهايي بيش از آنكه به عنوان منبع مالي مطرح باشد 
به عنوان بازدارنده عمل مي كند. يعني قيمتي باش��د 
كه مصرف كننده اي را كه بيش از حد متعارف مصرف 

مي كند، به اصلاح الگوي مصرف وادار كند.« 
آن طور كه محمد حسن متولي زاده مديرعامل جديد 
ش��ركت توانير در مراس��م افتتاحيه س��ي و سومين 
كنفرانس صنعت برق مطرح كرد مصرف برق ايران در 
40 سال گذش��ته به اندازه 8 برابر رشد جمعيت رشد 
داشته است و اين مساله فشار زيادي را بر صنعت برق 
تحميل كرده است. به همين دليل است كه مديرعامل 
توانير كه احتمالا جايگزيني او با آرش كردي مديرعامل 
سابق اين شركت در راستاي سياست هاي جديد وزارت 
نيرو بوده است عنوان كرد: » اصلاح مدل مصرف بايد به 

يك مطالبه و گقتمان عمومي در كشور تبديل شود.«
تغيير در وزارت نيرو در تمام زمينه ها مش��خص است. 
اين موضوع ديروز توسط همايون حائري معاون برقي 

وزير نيرو كه عملا تنها فرد باقي مانده از دوره قبل اين 
وزارتخانه در كنار اردكانيان است، مورد توجه قرار گرفت. 
حائري كه مديرعامل اسبق شركت توانير نيز بوده است 
ديروز در قامت معاون امور برق وزير نيرو اظهارات خود 
را با »ابرچالش« خواندن تامين برق در ايران آغاز كرده و 
گفت: » سياست وزارت نيرو اكنون بر پايه تغيير رويه ها 

استوار است.« 
او ديروز در خصوص مديريت مصرف برق در تابستان 96 
عنوان كرد: »كار بزرگي كه در تابستان امسال انجام شد و 
باعث صرفه جويي بيش از 2 هزار مگاواتي برق در كشور 
شد در راستاي سياست بهبود بود و به همين دليل با آنكه 
در كوتاه مدت دستاوردهاي زيادي به همراه داشت، اما 

در بلندمدت موجب بهبود وضعيت نشد.« 

  نگاه مجلس چيست؟
در حالي كه مس��وولان وزارت نيرو به اشكال مختلف 
در حال ارسال سيگنال هاي لزوم »تغيير« هم در رفتار 
مصرف كننده و هم در رفتار توليد كننده هستند، حسين 
اميري خامكاني از معدود چهره هاي تخصصي مجلس 
شوراي اسلامي كه براي س��ال هاي طولاني در حوزه 
سياس��تگذاري برق فعاليت كرده است نيز در مراسم 
ديروز حضور داشت. خامكاني در اين مراسم عنوان كرد 
كه سياست هاي برد برد در صنعت برق مي تواند كارساز 

باشد. او براي مثال به لزوم استفاده از بسته هاي تشويقي 
براي هدايت كردن پيك بار به ساعت هاي ديگر اشاره 
كرد و خواستار حركت به سوي چنين ساز و كاري شد. 
اما در حالي كه مديرعامل توانير از تبديل شدن اصلاح 
تعرفه به ي��ك »مطالبه عموم��ي« صحبت مي كند و 
معاون برقي وزير نيرو از »تغيير رويه ها« سخن مي گويد 
اين پرسش مطرح مي ش��ود كه اين تغيير قرار است از 
كدام مجاري صورت گيرد؟ به نظر مي رس��د بخش��ي 
از اظهارات روز گذش��ته وزير نيرو بطور خلاصه بيانگر 
كليت اين مسير است. رضا اردكانيان ديروز در حالي كه 
از لزوم توجه به علوم اجتماعي براي اداره اين وزارتخانه 
صحبت كرده گفته است: »كمي در صندلي هاي مان و 
محل كارمان جمع تر بنشينيم تا جا براي تخصص هاي 

ديگربراي ورود به اين عرصه باز شوند.« 
او در بخش ديگري از اظهاراتش كه در همين زمينه قرار 
مي گيرد عنوان كرده است: » ما ناگزير از يك گفت وگوي 
س��ازمان يافته ب��ا سياس��تگذاران، تصميم س��ازان و 
تصميم گيران، ايجاد پل هاي ارتباطي با مصرف كنندگان 
يعني رس��انه ها و در نهايت خود مصرف كنندگان در 
بخش هاي مختلف هستيم. ما بايد اين امر را يك تخصص 
بدانيم و باور داش��ته باشيم كه اگر در اين زمينه توفيق 
نداشته باش��يم، مجال زيادي براي پنهان شدن پشت 

ديوار قيمت تكليفي نخواهيم داشت.« 

وزير نيرو در ادامه گفته است: »نيروهاي آشنا به عرصه 
علوم اجتماعي بايد به بخش آب و برق كمك بدهند. به 
نحوي كه موضوع اصلاح مصرف تبديل به يك مطالبه 
اجتماعي ش��ود. ديگر زمان اينكه از ب��الا و با توصيه و 
بخشنامه و يا صرفا زيرنويس در شبكه هاي تلويزيوني 
اين مسائل ترويج ش��ود گذشته است و بايد به راه هاي 

جديد اجتماعي فكر كرد« 
او افزوده است: » با ناديده گرفتن عرصه مسائل اجتماعي 
و پرداختن به ساز و كار هاي آن و ارتباط با مصرف كننده 
و استفاده از تجربيات ساير كش��ورها كه در دوره هاي 
گذشته چنين عرصه هايي را طي كرده اند، ممكن است 

فرصت را از دست بدهيم.« 
وزير نيرو كه پيشتر نيز برخي چهره هاي اجتماعي را به 
حوزه تصميم گيران اي��ن وزارتخانه وارد كرده در ادامه 
اظهارات خود گفته اس��ت: : » موضوع وجوه اجتماعي 
منابع زيس��ت محيطي به ويژه انرژي در كشور ما يك 
واقعيت انكارناپذير است و بايد در برنامه ها و پژوهش ها 
و سياس��تگذاري هاي ما مورد توجه قرار بگيرد. بايد با 
دانش��گاه هايي كه در عرصه هاي علوم انس��اني به اين 
قضايا مي نگرند، ارتباط برقرار كنيم تا به وجه اجتماعي 
مديريت منابع زيس��ت محيطي بدون واهمه از اينكه 
پرداختن به اين مساله ممكن است منجر به سستي در 

عرصه توليد شود، بپردازيم.« 

ترجمه: عليرضا كياني|
در بحبوح�ه تيرگ�ي رواب�ط غرب  ب�ا رياض ، 
ماكسيم فيلمينوف، سردبير خبرگزاري تاس 
روس�يه، به ديدار وزير انرژي عربس�تان رفته 
تا نظر او را در مورد مسائل بسياري جويا شود. 
موضوعات مطرح ش�ده در اين مصاحبه موارد 
متعددي چون س�ازوكار اوپك پلاس و بحران 
كنوني سياسي بر سر قتل روزنامه نگار سعودي 
و ستون نويس واشنگتن پست را در بر مي گيرد. 
بخشي از گفت وگوي خبرگزاري تاس با الفالح 

به اين شرح است : 

  آيا شما فكر مي كنيد كه اوپك و اوپك پلاس، 
و علي الخصوص عربستان س�عودي، از ذخاير 
كافي براي جب�ران بدترين س�ناريو در مورد 
كاهش صادرات ايران پس از تحريم هاي چهارم 

نوامبر برخواردار هستند؟
بل��ه، البته. از ماه ژوئن به اين س��و ما عرضه خود را به 
مقدار قابل ملاحظ��ه اي افزايش داده ايم. در ماههاي 
آوريل و مه، توليد روزانه عربس��تان 9 ميليون و 800 
تا 9 ميلي��ون و 900 هزار بش��كه در روز نفت بود اما 
ح��الا عرضه ما به 10 ميليون و 700 هزار بش��كه در 
روز مي رس��د. در همين زمان، دوستان ما در روسيه 
و ام��ارات متحد عرب��ي عرضه خ��ود را افزايش داده  

بودند. از همين رو ه��م، ذخاير نفتي مازاد ما در حال 
حاضر كمتر از گذشته است. ما بطور نسبي، ظرفيت 
مازاد كمتري داري��م و حالا نيز از بخش بزرگي از آن 
استفاده مي كنيم. در حال حاضر، مي توانيم بگوييم 
كه عربستان س��عودي روزانه 1 ميليون و 300 هزار 
بش��كه ظرفيت مازاد دارد و امارات متحده عربي نيز 
به ما اطمينان داده كه روزانه از 200 هزار بشكه نفت 
ذخاير مازاد برخوردار اس��ت. اما ما از وضعيت ديگر 
كشورها با خبر نيستيم. البته مي دانيم كه قزاقستان 
مي خواهد توليد خود را در ميدان كاش��اقان و تنگيز 
افزايش دهد يا برزيل انتظاردارد تا شاهد افزايش توليد 
خود باشد. عرضه نفت شيل ايالات متحده نيز محل 
ديگري براي افزايش عرضه به بازار است. از همين رو 
هم شايد لازم نشود كه از ذخاير خود استفاده كنيم. 
اما اگر اختلالات ديگر عرضه ني��ز با خروج صادرات 
ايران از بازار نفت همراه شود، آنگاه ما همه ذخاير آزاد 

را روانه بازار مي كنيم. 
  پ�س فكر مي كنيد كه حجم توليد و ذخاير به 
نحوي اس�ت كه بتوان از افزايش قيمت نفت به 

بالا ي 1۰۰ دلار در هر بشكه جلوگيري كرد؟
نمي توانم به ش��ما تضمين بدهم چ��را كه نمي توان 
پيش بيني كرد كه ديگ��ر عرضه كنندگان نفت خام 
چط��ور رفتار خواهند كرد. عربس��تان س��عودي در 
همين ماه اكتبر 10 ميليون و 700 هزار بشكه در روز 

نفت توليد كرده است. من مي گويم كه ما مي توانيم 
در صورت لزوم توليد خ��ود را بالاتر ببريم و به روزي 
12 ميليون بشكه برسيم. من مي توانم اين را به شما 
اطمينان بدهم. اما اگر 3 ميليون بشكه نفت از طرف 
عرضه بازار كسر ش��ود، آنگاه مي توانيم اين ميزان از 
كمبود را پوش��ش دهيم. اما اين براي دنيا مهم است 
كه از عربستان سعودي حمايت شود چرا كه عربستان 
تنها كشوري است كه در زمينه ذخاير مازاد سنگين 
س��رمايه گذاري مي كند. ما به صورت پيوسته ده ها 
ميلي��ار دلار صرف افزايش ظرفي��ت توليد خود و نه 
صرفا توليد مي كنيم. اين ظرفيت در شرايط كمبود 
نفت مفيد واقع مي شود. اين ظرفيت آنقدر ها به كار 
ما نمي آيد، بلكه پولي اس��ت كه به عنوان بيمه براي 
مابقي جهان صرف مي ش��ود. امروز ما از بخش��ي از 
آن اس��تفاده مي كنيم، فردا كه اخت��لالات در ديگر 
كشورها رخ دهد، از بيشتر آن استفاده خواهيم كرد. 
ما شاهد بوديم كه پيش تر و مثلا در زمان جنگ اول 
خليج فارس، اختلالاتي در توليد نفت ايجاد شد اما به 
مدد ذخاير مازاد، كمبود نفت خام پيش  نيامد. براي 
جلوگيري از وقوع كمبود در بازار، ما بايد به سياست 
خود در سرمايه گذاري روي ظرفيت مازاد ادامه دهيم. 
اما بايد از عربستان سعودي حمايت شود چرا كه اين 
كشور وظيفه مهمي در قبال جامعه جهاني دارد. يك 
نكته مهم اينكه توليد ما احتمالا افزايش يافته و به 11 

ميليون بشكه در روز برسد. از همين رو هم بايد تصميم 
بگيريم كه آيا مي خواهيم ظرفيت توليد كل خود را 
از 12 ميليون بش��كه كنوني به 13 ميليون بشكه در 
روز برسانيم يا خير. اين تصميم نيازمند اين است كه 
سرمايه گذاري از 20 ميليارد دلار به 30 ميليارد دلار 
برسد. اين هزينه س��رمايه گذاري است كه ما به ازاي 
افزودن 1 ميليون بشكه به ظرفيت توليد خود متقبل 

مي شويم. 
  ش�ما مي گوييد كه دنيا بايد هم از عربستان 
قدردان�ي كن�د و هم حماي�ت. اما اخي�را و به 
دليل مس�ائل پيش آمده پس از ناپديد ش�دن 
روزنامه ن�گار س�عودي در اس�تانبول، فضاي 
بين المللي در برابر عربستان دوستانه نيست. 
بعضي تحليلگران با اس�تناد به نظراتي كه در 
رسانه هاي سعودي مطرح مي شوند مي گويند 
كه رياض به دليل عدم رضايت از رفتار غرب در 
اين پرونده، شايد تا 5۰۰ هزار بشكه توليد خود را 
كاهش دهد. شما درباره  چنين پيش بيني هايي 

چه نظري داريد؟
من فكر مي كنم كه افراد عاق��ل در دنيا مي دانند كه 
نفت چ��ه كالاي مهمي اس��ت و چ��ه اهميتي براي 
جه��ان دارد. اگر قيمت هاي نفت افزايش��ي ش��ديد 
يابد، رش��د اقتصادي كاهش يافته و ركود اقتصادي 
پديد مي آيد. عربستان سعودي هم در سياست خود 

هميشه ثابت قدم بوده است. هدف ما ايجاد ثبات در 
بازارهاي بين المللي و تس��هيل روند رشد اقتصادي 
اس��ت. اين سياست سال هاي سال اس��ت كه برقرار 
مانده اس��ت. ما در گذش��ته نيز به دليل بحران هاي 
سياسي دچار مشكل ش��ده ايم؛ اين اولين بار نيست. 
اين حادثه مي گذرد. البت��ه، صحبت در اين مورد در 
وظايف من نمي گنجد. دولت ما از طريق كانال هاي 
سياسي مختلفي در حال بررسي اين موضوع است. اما 
عربستان سعودي كشوري مسوول است. براي دهه ها 
ما از سياست نفتي خود به عنوان ابزار موثر اقتصادي 
اس��تفاده كرده ايم و حساب سياس��ت را از نفت جدا 
كرده ايم. بنابراين بياييد اميدوار باشيم كه دنيا با اين 
بحران سياس��ي كه در آن پاي يك شهروند سعودي 
در تركيه در ميان است، با خرد برخورد كند. ما نيز از 
خرد خود هم در عرصه سياست و هم در عرصه اقتصاد 
اس��تفاده مي كنيم. نقش من به عن��وان وزير انرژي 
اجراي نقش سازنده و مسوولانه دولت و ايجاد ثبات در 
بازارهاي انرژي جهاني است كه خود به توسعه اقتصاد 

جهاني كمك مي كند. 
  پس آيا مردم مي تواند نفس راحتي بكشند؟ 
بحران نفتي س�ال 197۳ تكرار نخواهد ش�د، 

درست است؟
قصدي براي آن وجود ندارد.
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شق سوم در بهينه شدن 
مصرف برق 

سال هاست كه متوليان 
صنعت آب و برق كش��ور 
همگام با ساير مسوولان 
به موضوع فرهنگ سازي 
در مص��رف بهينه تأكيد 
مي كنند. در ح��وزه برق 
مساله اصلي اينجاست كه 
قيمت هاي توليد برق به 
مراتب بالاتر از هزينه هاي 
اخذ شده از مصرف كنندگان است و در عمل نوعي 
يارانه به مص��رف كنندگان برق اعطا مي ش��ود كه 
پيامدهاي منفي زيادي براي صنعت برق به همراه 
دارد. نخست، همخواني نداشتن هزينه ها با قيمت ها، 
طرح هاي توسعه صنعت برق را به بودجه هاي دولتي 
وابس��ته كرده و سطح ش��كوفايي آن را تابع سطح 
توانمندي دولت در تزريق بودجه مي كند. در دوران 
وابستگي مالي به دولت مي تواند مشكل ساز شود و 
طرح ها توسعه اي برق را با تعويق يا تعليق روبرو كند كه 
در نهايت به معناي كاستي در عرضه برق به شهروندان 
و گسترش خاموشي ها خواهد شد. دوم، همخواني 
نداشتن هزينه ها با قيمت ها به معني آن است كه برق 
ارزان تر از آنچه واقعا بايد باش��د در اختيار مردم قرار 
گيرد و ارزان بودن هر كالايي به ناچار اسراف در مصرف 
آن را به همراه خواهد داشت. بايد بپذيريم كه در هر 
جامعه اي، با هر سطحي از فرهيختگي باز هم برخي 
گروه هايي وجود دارند كه در مصارف خود دقت لازم 
را به خرج نمي دهند و منابع را هدر مي دهند و يكي 
از ابزارهاي مهم جلوگيري از بدمصرفي، به كارگيري 

ابزار قيمتي است .
اما مشكل اساسي متوليان در واقعي كردن قيمت برق، 
نبود بستر و ظرفيت مناسب در جامعه براي پذيرش 
اين افزايش قيمت است و سال هاست كه تاكنون تنها 
يك پاسخ براي اين مساله از طرف متوليان صنعت برق 
داده شد: »فرهنگ سازي«. چيزي كه تحت عنوان 
فرهنگ سازي مد نظر مسوولان قرار داشته است با 
مصاديقي مثل تبليغات در تلويزيون و بيلبوردها و 
ساير رسانه ها تعريف مي شود كه البته تاكنون نتيجه 
دلخواهي نيز در بر نداشته است. اين مساله در سخنان 
ديروز وزير نيرو به شكلي ديگر مطرح شد. اردكانيان 
در سخنراني خود بيان كرد: »ديگر زمان اينكه از بالا و 
با توصيه و بخشنامه و يا صرفا زيرنويس در شبكه هاي 
تلويزيوني اين مسائل ترويج شود گذشته است و بايد به 
راه هاي جديد اجتماعي فكر كرد.« اردكانيان در ميان 
دوگانه ابزار قيمتي و ابزار فرهنگي )فرهنگ سازي( 
شق س��ومي را تحت عنوان مساله اجتماعي مطرح 
كرد كه بر اس��اس آن مي بايس��ت توجه به مصرف 
بهينه برق به عنوان يك مس��اله اجتماعي به حدي 
در جامعه گس��ترش يابد كه خود مردم مطالبه گر 
اصلي اين موضوع شوند، امري كه از نظر وزير نيرو در 
تابستان امسال سويه هايي از آن در مساله برق اتفاق 
افتاد. در مجموع به نظر مي رسد موسم توجه به وجوه 
اجتماعي در برنامه ها و پژوهش ها و سياستگذاري ها 

فرا رسيده است.

  فرداد احمدي 
كارشناس ارشد 
جامعه شناسي 

بي ژن زنگنه: 

نفت ايران جايگزين ندارد 
تعادل| 

وزير نفت، ناتواني عربس��تان و روسيه در توليد نفت 
بيشتر و جايگزين كردن سهم ايران را سبب نگراني 
بازار دانست و گفت: افزايش قيمت نفت اقتصاد جهاني 

را سخت تحت تاثير قرار مي دهد.
بيژن زنگنه در آستانه آغاز تحريم هاي ايالات متحده 
امري��كا عليه اي��ران )چه��ارم نوامب��ر، 13 آبان ماه( 
درباره اينكه آيا كش��ورهاي عضو سازمان كشورهاي 
صادركنن��ده نفت )اوپك( در كن��ار توليدكنندگان 
غيرعضو اين س��ازمان، توانايي جايگزين كردن نفت 
ايران را دارند، تاكيد كرد: همانطور كه بارها گفتم، براي 

نفت ايران جايگزيني در بازار وجود ندارد، توليد نفت 
عربستان و روسيه هم اكنون نزديك به بالاترين سطح 
تاريخي خود است و اين دو كشور ظرفيت اضافي براي 

توليد بيشتر و جايگزيني نفت ايران ندارند.
وي ب��ا اش��اره ب��ه اينكه عربس��تان ب��ا اس��تفاده از 
ذخيره سازي هاي خود توانسته است در فاصله ماه مه 
تا سپتامبر، روزانه حدود ۵00 هزار بشكه نفت بيشتر 
ب��ه بازار عرضه كند، يادآور ش��د: مجموع توليد نفت 
ديگر اعضاي اوپك در اين بازه زماني تنها 10۵ هزار 
بشكه در روز افزايش يافته است و اين بدان معناست 
كه اعضاي اوپك توانايي افزايش توليد نفت بيشتر از 

رقم كنوني را ندارن��د. زنگنه درباره مقدار توليد نفت 
روسيه اظهار كرد: توليد نفت اين كشور در ماه سپتامبر 
نسبت به ماه مه، 388 هزار بشكه در روز افزايش يافته 
است كه در بالاترين س��طح خود قرار دارد، بنابراين 
روس��يه هم در كوتاه مدت بدون س��رمايه گذاري در 
صنايع بالادس��تي خود نمي تواند بيش از اين، توليد 

خود را افزايش دهد.
وي با بيان اينكه ناتواني عربستان و روسيه در توليد 
نفت بيشتر و جايگزيني سهم ايران، سبب نگراني بازار 
شده است، تصريح كرد: اطلاع بازار از اين ناتواني سبب 
افزايش قيمت  نفت شده است به گونه اي كه ميانگين 

قيمت نفت خام ش��اخص وست تگزاس اينترمديت 
)WTI( و برنت درياي شمال به ترتيب از حدود 67 و 
77 دلار در ماه مه به 74 و 84 دلار براي هر بشكه در 

ماه اكتبر رسيده است.
وزي��ر نف��ت ادام��ه داد: افزايش قيمت نفت س��بب 
ش��ده است رش��د اقتصادي بس��ياري از كشورهاي 
مصرف كننده كند شود و اين موضوع اقتصاد جهاني 

را سخت تحت تاثير قرار مي دهد.
زنگنه درباره اينكه چرا عربستان كه پاي توافق كاهش 
توليد را امضا كرده، خ��لاف تعهد خود، در نقض اين 
توافق نامه، توليد نفت را افزايش داده اس��ت، تصريح 

ك��رد: به نظر من اين تخلف با فش��ار امريكا به هيات 
حاكمه عربستان صورت گرفته است.

وي درباره توانايي كش��ورهاي غيرعضو اوپك براي 
افزايش عرضه بيشتر نفت به بازار هم اظهار كرد: آنها 
چنين توانايي ندارند. توليد نفت اين كشورها به جز 
روسيه بر اساس اعداد تخميني دبيرخانه اوپك در بازه 
زماني ماه مه تا سپتامبر امسال تنها 66 هزار بشكه در 

روز افزايش يافته است.
وزير نفت ب��راي چندمين بار با تاكيد ب��ر اينكه بازار 
توانايي جايگزين كردن نفت اي��ران را ندارد به آقاي 
ترامپ پيشنهاد كرد دست از تحريم نفت ايران بردارد.

كوتاه از دنياي انرژي

 IEA نگراني مدير 
براي اقتصاد جهان 

ايسنا| مدير اجرايي آژانس بين المللي انرژي اظهار 
كرد: تصور نمي كنم عربس��تان سعودي توليد نفت 
خود را كاهش دهد، اما بازار نگراني هاي قابل توجهي 
به دليل افت عرضه ونزوئلا و بازگش��ت تحريم هاي 
امريكا عليه ايران در دوران رشد قوي تقاضا دارد. فاتح 
بيرول گفت كه نگران نيست عربستان سعودي عرضه 
نفت خود را در واكنش به تحريم هاي احتمالي بر سر 
كشته شدن جمال خاشقچي، خبرنگار منتقد رياض، 
كاهش دهد، اما وي خواستار يك برخورد منطقي شد 
زيرا تحولات سياسي ممكن است بر بازارهاي انرژي 
تاثير منفي بگذارد. مدير اجرايي آژانس بين المللي 
انرژي در پاس��خ به اينكه آيا نگراني ه��ا در بازار نفت 
درباره اينكه آيا عربستان سعودي به عنوان بزرگ ترين 
صادركننده نفت جهان، ممكن است در برابر اقدامات 
تنبيهي قدرت هاي جهاني بر سر قتل خاشقچي در 
كنسولگري عربستان سعودي در استانبول دست 
به تلافي بزند، گفت: مسائل ژئوپليتيكي و غير انرژي 
فراواني وجود دارد كه ممكن اس��ت روي بازارهاي 
نف��ت تاثير بگذارد. م��ن از هم��ه توليدكنندگان و 
مصرف كنندگان مي خواهم در ماه هاي بسيار دشواري 

كه پيش رو داريم منطق داشته باشند.
وي كه در حاشيه كنفرانس LNG در ناگوياي ژاپن 
صحبت مي كرد، گفت: تصور نمي كنم عربس��تان 

سعودي توليد خود را كاهش دهد.

 ماندن طلاي سياه در مرز 
80 دلار

ايلنا| قيمت نفت روز دوشنبه تحت تاثير نگراني هاي 
بازار نسبت به وضعيت عرضه، در آستانه نزديك شدن 
به زمان اجراي تحريم هاي امريكا عليه ايران افزايش 
يافت. به گزارش رويترز، بهاي معاملات آتي نفت برنت 
با 18 سنت افزايش نسبت به قيمت نهايي روز جمعه، 
به 79.96 دلار در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات آتي 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با 20 سنت افزايش، 
به 69.32 دلار در هر بشكه رسيد. تحريم هاي امريكا 
عليه بخش نفت ايران از چهارم نوامبر آغاز خواهد شد. 
دونالد ترامپ، رييس جمهور امريكا، تلاش مي كند 
صادرات نفت ايران را به صفر برساند. استيون منوچين، 
وزير خزانه داري امريكا، روز يكشنبه به رويترز گفت: 
براي كشورها دريافت معافيت از تحريم هاي نفتي 
عليه ايران نسبت به دوران دولت اوباما كه كشورهاي 
متعددي به خصوص در آسيا معافيت دريافت كرده 

بودند، دشوارتر خواهد بود.
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عكسروز

چهرهروز

گرفتار سينماي مبتذل  هستيم تا كمدي!
سيروس الوند معتقد است: سال آينده مي تواند سال درام اجتماعي در سينماي ايران و پاياني بر كمدي مبتذل باشد. اين فيلمساز كه ساخت فيلم هايي 
همچون »يك بار براي هميشه«، »دست هاي آلوده« و »چهره« را در كارنامه خود دارد، درباره وضعيت اكران فيلم هاي اجتماعي در ميان انبوهي 
از فيلم هاي كمدي و اين ديدگاه كه گرايش به ساخت كمدي افزايش پيدا كرده است، به ايسنا گفت: ما در سينماي ايران گرفتار فيلم هاي كمدي 
نيستيم بلكه گرفتار سينماي مبتذل هستيم و گرنه كمدي هاي خيلي خوبي مثل »اجاره نشين ها«، »ليلي با من است«، »مارمولك« و »نان، عشق 
و موتور ۱۰۰۰« را قبلا هم داشته ايم كه با استقبال خوبي روبرو شدند. الوند افزود: اگر فيلم در اينگونه سبك كمدي ساخته شود اشكالي ندارد، اما 
آنچه من امسال در بين فيلم ها مي بينم، يكي از يكي مبتذل تر است. تنها راه نجات سينماي ما اين است كه درام اجتماعي، خود را به مردم نشان دهد. 

ايستگاه

باكس آفيس آخر هفته امريكا در تسخير »هالووين« 
فيل��م ترس��ناك »هالووي��ن« به 
كارگرداني ديويد گوردون گرين با 
فروش افتتاحيه ۷۷.۵ ميليون دلار 
باقدرت راس باكس آفيس آخر هفته 

امريكا را از آن خود كرد.
ب��ه گ��زارش هالي��وود ريپورت��ر، 
»هالووين« فيلم ترس��ناك جديد 

كمپاني هاي بلوم هاوس و يونيورس��ال با فروش افتتاحيه فوق العاده ۷۷.۵ 
ميليون دلار در ۳۹۲۸ سالن سينما، شروعي ترسناك در باكس آفيس آخر 
هفته امريكا داشت، »هالووين« توانست با اين ميزان فروش، لقب دومين فروش 
افتتاحيه تاريخ سينما براي يك فيلم ترسناك با درجه بنديR را از آن خود 
كند، فيلم همچنين توانست در فاصله نه چندان دور از فيلم »ونوم« كه با ۸۰ 
ميليون دلار در آغاز اين ماه ركورد فروش افتتاحيه ماه اكتبر را از آن خود كرده 
بود قرار بگيرد. »هالووين« در خ��ارج از امريكا نيز كار خود را با فروش ۱۴.۳ 
ميليون دلار از ۲۳ بازار خارجي آغاز كرد، در ميان كش��ورهاي اكران كننده، 
مكزيك با ۴.۹ ميليون دلار در صدر فروش و پس از آن بريتانيا با ۳.۹ ميليون 
دلار قرار گرفته است. فروش جهاني فيلم »هالووين« در مجموع در پايان اين 

هفته به ۹۱.۸ ميليون دلار رسيد.
»هالووين« به كارگرداني ديويد گوردون گرين كه با بودجه پايين ۱۰ ميليون 
دلار ساخته شده ادام هاي است بر اسلشر كلاسيك ۱۹۷۸ )به كارگرداني جان 
كارپنتر(، در اين فيلم جيمي لي كرتيس دوباره نقش لوري اس��ترود را بازي 

مي كند و بار ديگر با شخصيت مايكل ميرز مواجه مي شود.

بازارهنر

مستندهاي پرتره بر پرده سينماهاي »هنر و تجربه«

حضور پررنگ فيلم هاي ايراني در جشنواره »دهوك«

كيومرث پوراحمد و بهرام عظيمي بازيگر شدند

»جسدهاي پستي« به تئاتر شهر تحويل داده مي شود

مس��تندهايي درباره چهره هاي فرهنگي 
و هنري در س��ينماهاي »هنر و تجربه« از 
دوم آبان به نماي��ش درمي آيد. مجموعه 
مستندهاي »چهره هاي ايراني«، رونمايي 
از پوس��تر جمعي اين مستندها با حضور 
مستندسازان روز چهارشنبه دوم آبان در 

موزه سينما ساعت ۱۸ برگزار خواهد شد.
مستندهاي »او مثل هيچكس نيست«؛ 

به كارگرداني س��يد هادي موسوي، »در جست وجوي 
صبح«؛ مهرداد ش��يخان، »زنب��ورك در گام مينور«؛ 
مريم سپهري، »سلطان بي تاج و تخت بخارا«؛ مسعود 
جعفري منجيلي، »گلدونه، مش رحيم، صغرا و ديگران«؛ 
همايون امامي، »مكتب سقاخانه به روايت پرويز تناولي«؛ 
اميرحسين بهبهاني، »همايون«؛ پيروز كلانتري، »يكي 
بود، يكي نبود«؛ غلامرضا كتال و »يميني شريف؛ نغمه 
سراي كودكان«؛ هومن ظريف به مدت يك ماه روي پرده 
سينماهاي گروه سينمايي »هنرو تجربه« در سراسر ايران 
خواهند رفت. »او مثل هيچكس نيست« به كارگرداني 
سيد هادي موس��وي درباره زندگي علي اكبر صنعتي 
است. صنعتي يكي از نقاشان و مجسمه سازان قديمي 
ايران است و شاگرد ابوالحسن خان صديقي بود. او تا پايان 
عمر عضو پيوسته فرهنگستان هنر ايران باقي ماند و در 

سال ۸۵ درگذشت.

مس��تند »در جس��ت وجوي صب��ح« به 
كارگرداني مهرداد ش��يخان به زندگي و 
فعاليت هاي حرفه اي عبدالرحيم جعفري، 
پدر نش��ر نوين ايران و بنيانگذار موسسه 
انتش��ارات اميركبي��ر در طول س��ه دهه 

فعاليتش مي پردازد.
اين مستند حاصل حدود سه سال پژوهش و 
توليد در عرصه ساخت آن است كه سيمين 
بهبهاني، پوري سلطاني، بهمن فرزانه، پرويز شهرياري، 
احسان نراقي، رضا يكرنگيان، ليلي گلستان، بهاءالدين 
خرمشاهي، ابراهيم حقيقي از جمله صاحب نظرهايي 

هستند كه در اين فيلم با آنها گفت وگو شده است.
مس��تند بلند »زنبورك در گام مينور« ساخته )مريم 
سپهري( پرتره اي درباره استاد حميد نفيسي نويسنده و 
پژوهشگر سينما است.پژوهشگري كه تاكنون كتاب هاي 
زيادي در زمينه رسانه، تلويزيون و سينماي مستند تاليف 
كرده  است . عوامل توليد مستند ۶۰ دقيقه اي »زنبورك 
در گام مينور« عبارتند از: پژوهشگر و كارگردان: مريم 
سپهري؛ فيلمبردار: مجيد آزادمنش؛ صدابردار: ياسر 
آقااميني ها؛ صداگذار: ش��اهين پورداداشي؛ تدوينگر: 
آرش زاهدي اصل؛ نويسنده و گوينده گفتار متن: حميد 
نفيسي؛ آهنگساز: كياوش صاحب نسق؛ تهيه كنندگان: 

مريم سپهري و پيمان فتوت احمدي.

ششمين جشنواره فيلم دهوك از ٢٨ مهر تا 
٥ آبان ماه در اقليم كردستان عراق در حال 
برگزاري است. در بخش مسابقه بين الملل 
اين جش��نواره؛ “اس��رافيل “ ساخته آيدا 
پناهنده، در مسابقه كوتاه، »لوتوس« ساخته 
محمد رضا وطن دوست، »روتوش« ساخته 
كاوه مظاهري و در بخش مسابقه فيلم هاي 
بلند كردي؛ »زندگي بدون زندگي« ساخته 

كاوه معين فر و »به س��وي رستگاري« ساخته عليرضا 
محمديان به نمايش درخواهند آمد. همچنين در بخش 
پانوراماي س��ينماي كردي، فيلم ه��اي كوتاه »بدون 
پرونده« ساخته رامين محمد يار، »سندروم صورتي« 
ساخته ايوب ش��يخ احمدي، »ترانه دست ها« ساخته 

حمزه زارعي، »آوازهاي دوران« س��اخته 
س��ركوت نيكدل، »لكه« ساخته شورش 
وكيلي و »راي« ساخته جمشيد بهرامي 
حض��ور دارند. در بخ��ش فيلم هاي كوتاه 
كردي، »تاول« ساخته مرتضي شمس و 
»در موقعيت بي شش« ساخته رضا علايي، 
در بخش مس��تندهاي كردي، »كردهاي 
فراموش ش��ده« ساخته سوران مردوخي 
و محصول كردستان/ايران/كانادا، در بخش تمركز يك 
كشور، ارمنستان، »يه وا« ساخته آناهيد آباد، »باغ هاي 
زردآلو« س��اخته پوريا حي��دري اوره و در نهايت فيلم 
سينمايي »هجوم« ساخته شهرام مكري نيز در بخش 

ديدگاه سينماي جهان به نمايش در خواهند آمد. 

كيوم��رث پوراحمد و به��رام عظيمي 
در فيلم س��ينمايي »جمش��يديه« به 
كارگردان��ي يلدا جبلي ب��ازي كردند. 
»جمشيديه« كه دومين فيلم سينمايي 
يلدا جبل��ي در مقام كارگردان اس��ت 
اين روزها با پايان يافت��ن تدوين وارد 
مرحله صداگذاري ش��د. فيلمبرداري 
اين فيلم س��ينمايي اوايل اس��فند ماه 

سال گذشته آغاز شد و تا پايان فروردين ماه به طول 
انجاميد. از نكات قابل توجه »جمشيديه« حضور 

كيومرث پوراحم��د و بهرام عظيمي ۲ 
كارگردان سينما و انيميشن است كه 
در اين فيلم در نقش هاي كليدي بازي 
مي كنند.  سارا بهرامي، حامد كميلي، 
پانت��ه آ پناهي ها، س��عيد چنگيزيان، 
ستاره پس��ياني، ندا جبراييلي، شادي 
كرم رودي، محمد ولي زادگان، حميرا 
نونهال��ي، كاوه كاتب، ليلي فرهادپور و 
بهرنگ تنكابني بازيگران اين پروژه هستند. حبيب 
مجيدي به عنوان عكاس در اين پروژه حضور دارد. 

هادي عامل قصد دارد در س��ال جاري 
يكي از ۲ نمايشنامه »جسدهاي پستي« 
و »آلف��ردو« را در س��الن چهارس��وي 
مجموعه تئاتر ش��هر روي صحنه ببرد. 
هادي عامل كارگردان تئاتر كه دي ماه 
۹۵ نمايش »حساب پرداخت نمي شه« 
اث��ر داريو ف��و را روي صحنه ب��رده بود 
درباره جديدترين فعاليت خود در زمينه 

كارگردان��ي تئاتر به مهر گفت: بعد از پايان س��ي و 
هفتمين جشنواره بين المللي تئاتر فجر نوبت اجرايي 
در مجموعه تئاتر شهر دارم و مي خواهم اثري را در 
سالن چهارسوي مجموعه روي صحنه ببرم. او درباره 
نمايش��نامه هاي مدنظرش براي اجرا توضيح داد: 
»جسدهاي پستي« اثر داريو فو كه هشت بازيگر دارد 
يكي از آثار مدنظرم اس��ت كه حدود سه سال است 
قصد اجراي آن را دارم. همچنين نمايشنامه جديدي 

با عنوان »آلفردو« ترجمه كرده ايم كه 
يك كمدي بورلس��ك و از آثار مدنظر 
براي اجرا در گروه »پاپتي ها« اس��ت. 
عامل با اشاره به اجراي نمايشنامه هاي 
»افس��انه بب��ر« و »حس��اب پرداخت 
نمي شه« اثر داريو فو اظهار كرد: خيلي 
دوست داشتم كه سه گانه آثار داريو فو 
را با اجراي نمايش »جسدهاي پستي« 
تكميل كنم. اين كارگردان تئاتر ادامه داد: نمايش 
»آلف��ردو« نيز داراي ۸ بازيگر اس��ت و بايد ديد كه 
كداميك از اين ۲ نمايش براي اجراي در مجموعه 

تئاتر شهر انتخاب مي شود.
وي در پايان سخنان خود درباره گروه بازيگري اين 
آثار نمايشي گفت: بازيگراني اعم از اعضاي گروه تئاتر 
»پاپتي ها« و چند بازيگر خارج از گروه را مدنظر دارم 

كه تا آغاز تمرين ها، انتخاب و معرفي مي شوند.

میراثنامه

كشف سكونتگاه هاي پارينه سنگي در مازندران
بررسي پيمايشي در منطقه هزارجريب 
استان مازندران منجر به كشف تعدادي 
سكونتگاه پارينه سنگي در اين منطقه 
شد.  الهام قصيديان، سرپرست هيات 
باستان شناسي، با اعلام اين خبر گفت: 
در راس��تاي طرح پژوهش��ي بررسي 
و شناس��ايي كريدور جن��وب درياي 

مازندران، هيات پژوهشي مش��ترك از اداره كل ميراث فرهنگي استان مازندران، 
پژوهشكده باستان شناسي كشور و بنياد مطالعات فرگشت انساني دانشگاه كمبريج 
بريتانيا، شرق استان مازندران بالاخص منطقه هزارجريب در ارتفاعات شهرستان هاي 
نكا، بهشهر و گلوگاه را مورد بررسي پيمايشي فشرده قرار داد. اين باستان شناس با بيان 
اينكه شرايط زمين شناسي كوهستان منطقه هزارجريب سبب شكل گيري غارها 
و پناهگاه هاي فراواني شده است، افزود: استفاده از پناهگاه هاي در كوهپايه ها به اين 
دليل براي انسان هاي عصر پارينه سنگي اهميت داشته كه آنها را مسلط به دشت و 
كنترل گله هاي حيوانات مسلط مي كرده است. قصيديان نتيجه اين بررسي را كشف 
تعدادي سكونتگاه پارينه سنگي در اين منطقه دانست كه حاكي از اهميت فراوان 
اين منطقه در دوران پارينه سنگي است و افزود: اين امر تأييد كننده نظرات باستان 
شناسان گذشته از دهه ۶۰ قرن بيستم مبني بر نقش اين منطقه به عنوان كريدوري 
است كه مناطق غربي از جمله كوهستان قفقاز را به مناطق شرقي از جمله آسياي 
ميانه به يكديگر پيوند مي دهد. او گفت: با توجه به اهميت اين منطقه و همچنين نجات 
بخشي لايه هاي رهنمون يافته از چاله هاي حفاري غيرمجاز، اميد مي رود كه فصول 

آينده به گمانه زني و نجات بخشي اين محوطه ها اختصاص پيدا كند.

تاريخنگاري

شهادت سيدمصطفي خميني 
درست ۴۱ سال مي گذرد؛ از روزي كه خادم خانه 
سراس��يمه بيرون دويد و فرياد زد ك��ه »حال آقا 
خوب نيست«. س��يدمصطفي خميني همان روز، 
يكم آبان ۱۳۵۶، در اتاقش روي كتاب هايش فوت 

كرده بود. مرگي كه هنوز هم مشكوك است. 
مرگ مش��كوك س��يدمصطفي خمين��ي يكي از 
عوامل شعله ور ش��دن آتش زير خاكستر انقلاب 
ايران ش��د. مردم با ش��نيدن اين خبر در تهران و 
ش��هرهاي ديگر مجالس ختمي برگزار كردند كه 
هر كدام از اين مجالس به محلي براي افش��اگري 
عليه رژيم پهلوي تبديل و بعضي با سركوب عوامل 

رژيم شاه مواجه مي شد. 
به هر روي همچنان و با وجود ۴۱ سال از درگذشت 
س��يد مصطفي خميني از همان روزهاي نخست 
فعاليت هاي سياسي پدرش عليه حكومت پهلوي، 
در كنار او به فعاليت سياسي پرداخت و در پيشبرد 

حركت اسلامي نقش مهمي داشت .
 پيش از اين ساواك كه از سابقه مبارزاتي مصطفي 
خبر داش��ت در ۱۵ خرداد ۱۳۴۲ دستور جلب او 
را به ش��هرباني قم صادر كرد. مام��وران زماني كه 
مصطفي در خانه آيت الله مرعشي نجفي مشغول 
صحب��ت با او ب��ود، به آنجا ي��ورش بردن��د و او را 

دستگير كردند و مدت ۵۷ روز در زندان قزل قلعه 
و در سلول انفرادي زنداني كردند.يكسال بعد امام 
خمين��ي )ره( در روز ۴ آب��ان ۱۳۴۳ عليه لايحه 
كاپيتولاس��يون و انقلاب سفيد س��خنراني كرد و 
چند روز بعد در ۱۳ آبان شبانه دستگير و به تركيه 

تبعيد شدند. 

پس از اي��ن ماجراه��ا، نيروهاي امنيت��ي ايران، 
مصطفي خميني را دستگير و به تركيه و سپس به 
ع��راق تبعيد كردند. او در نجف ب��ه مبارزه بر ضد 
حكومت پهلوي پرداخت و مش��اور برجس��ته اي 
براي امام خميني )ره( بود. شهادت سيدمصطفي 

خميني هنور در هاله اي از ابهام قرار دارد. 

كیوسك

يك شنبه خونين كشمير 
  داون: 

اين روزنامه در صفحه اول 
خود، گزارش��ي از كشتار 
بي رحمان��ه مس��لمانان 
كشمير خبر داد. طبق اين 
گزارش، كمتر از يك هفته 
به روز س��ياه در كشمير 
مانده كه حمله نظاميان 
هن��دي ب��ه مس��لمانان 

كشميري، تلفات بس��ياري بر جاي گذاشت. طبق 
گزارش هاي منتشر شده، كش��ميري هاي سراسر 
دنيا ۲۷ اكتبر را به علت تصرف كشمير و سلب آزادي 
مردم اين س��رزمين به عنوان روز س��ياه نام گذاري 
كردند. آنطور كه گفته شده، در ۲۷ اكتبر سال ۱۹۴۷ 
ميلادي ارتش هند جامو و كشمير را تصرف و تعداد 
زيادي از مردم اين س��رزمين كش��ته شدند. بر اين 
اساس، مسلمانان كشميري كه به ادامه اشغالگري 
هند معترض بودند به شدت سركوب شده و حمله 
نظاميان هندي ده ها كشته و زخمي بر جاي گذاشت. 
در حال حاضر اعتراض ها ادامه دارد و مردم كشمير 
با تعطيل كردن مدارس و مغازه ها به اشغالگري هند 
واكنش نش��ان داده اند. پي��ش از اين نيز ارتش هند 
با كشتار وسيع مردم كش��مير تلاش گسترده اي را 
براي سركوب آزاديخواهان اين منطقه اشغالي انجام 

داده است. 

   فايننشال تايمز: 
رج��ب طي��ب اردوغان، 
از فاش ك��ردن جزيياتي 
در مورد قتل خاشقجي، 
منتق��د  روزنامه ن��گار 
س��عودي در كنسولگري 
عربس��تان در تركيه خبر 
داد. طبق گزارشي كه اين 
روزنامه در صفحه اول خود 

منتشر كرده، رييس جمهوري تركيه وعده داده كه 
ظرف چند روز آينده »حقيقت عريان« را درباره مرگ 
جمال خاشقجي، فاش خواهد كرد. آنطور كه گفته 
شده، اظهارات رييس جمهوري تركيه يك روز پس از 
آن بيان شد كه مقامات سعودي بيان كردند خاشقجي 
داخل كنسولگري عربستان در استانبول كشته شده 
است. پيش بيني شده اردوغان روز سه شنبه در جمع 
نمايندگان هم حزبي  خود سخنراني كند. مقامات 
تركيه هم اكنون عربس��تان را به قتل خاش��قجي و 
تكه تكه كردن جسد وي متهم مي كنند بطوري كه 
رس��انه هاي حامي دولت از وجود شواهد ويديويي و 

صوتي در تاييد اين ادعا خبر داده اند. 

  وا ل استريت ژورنال: 
اي��ن روزنام��ه در صفحه 
اول خود خب��ر از تجمع 
حاميان نامزد راست گرا در 
انتخابات برزيل خبر داد. 
طبق اين گ��زارش، ده ها 
هزار نفر از م��ردم برزيل 
در چند ش��هر اين كشور 
با هدف اع��لام حمايت از 

ژايير بولسونارو، نامزد راست افراطي كه در نظرسنجي 
دور دوم انتخابات پيشتاز است، راهپيمايي كردند. 
آنطور كه گفته شده، اين تظاهرات در حالي برگزار 
ش��د كه مخالفان ژايير بولس��ونارو نيز روز شنبه در 
چند ش��هر برزيل علي��ه نام��زدي وي در انتخابات 
تظاهرات كرده و مخالفت خ��ود را با وي اعلام كرده 
بودند. آنطور كه در بسياري از گزارش ها گفته شده، 
انتخابات رياست جمهوري برزيل در حالي به دور دوم 
كشيده شد كه »ژاير بولسونارو« توانسته با وعده هاي 
پوپوليس��تي و اس��تفاده از تاكتيك هاي رفتاري و 
انتخاباتي مشابه دونالد ترامپ، توجه مردم را جلب 
كند. بر اين اساس، از سوي برخي كارشناسان ترامپ 

برزيل لقب گرفته است.

بررسي نتايج نظرسنجي موسسه آمريكايي در مورد نگاه امريكايي ها به عربستان 

الههباقري| 
پس از قتل روزنامه نگار عربستاني در 
تركيه، ريي��س كميته روابط خارجي 
س��ناي امريكا اعلام كرده بود كه اگر 
ثابت ش��ود عربستان سعودي خاشقجي را به قتل 
رسانده است، تغييرات بسياري در روابط دو جانبه 
ايجاد خواهد شد؛ روابطي كه پيش از اين اهميت 
بسياري براي دونالد ترامپ داشت. او از آغاز دوران 
رياس��ت جمهوري خود، عربس��تان س��عودي را 
دوست و متحد خود مي دانست و با وجود مخالفت 
دموكرات ه��ا، روابط ديپلماتي��ك نزديكي با اين 
كش��ور برقرار كرد. همچنين، در سال گذشته، به 
دنبال س��فر دونالد ترامپ به عربس��تان سعودي، 
قراردادي ب��ه ارزش ح��دود ۱۱۰ ميليارد دلار از 
س��وي امريكا با اين كش��ور به امضا رسيد. اين در 
حالي است كه زمان رياست جمهوري باراك اوباما، 
ارزش عربستان از س��وي او و ساير دموكرات ها به 
عنوان متحد امريكا، زير س��وال رفته بود. در حال 
حاضر نيز، طبق تازه ترين نظرس��نجي موسس��ه 
YouGov، تنها حدود ۳ درصد از دموكرات هاي 
امريكايي عربستان س��عودي را متحد كشورشان 
مي دانند. هرچند كه در اين ميان، حدود ۱۸ درصد 
از دموكرات ها به روابط دوستانه امريكا و عربستان 
باور دارند ام��ا حدود ۳۱ درصد از آنها حتي روابط 
دوستانه دو كش��ور را نيز تاييد نمي كنند و بر اين 
باورند كه عربستان مواضعي غيردوستانه با امريكا 
دارد. ۱۹ درص��د ني��ز، به طور قطع عربس��تان را 

دشمن امريكا معرفي كرده اند. 
طب��ق بس��ياري از گزارش ه��ا، بع��د از حملات 
تروريستي ۱۱ سپتامبر، امريكا با عربستان متحد 
ديرينه خود، دچار تنش بي سابقه اي شد؛ چرا كه 
۱۹ نفر از مظنونين اين حمله، ش��هروند سعودي 
بودند. در دوران رياس��ت جمهوري ب��اراك اوباما، 
روابط امريكا و عربس��تان با چالش هاي بيشتري 
روبرو ش��د، چرا كه در س��ال ۲۰۱۶ كنگره امريكا 
قانوني را مبني ب��ر اجراي عدال��ت عليه حاميان 
تروريس��ت تس��ريع كرد كه بر اس��اس اين قانون 
خانواده هاي قربانيان ۱۱ س��پتامبر از پادش��اهي 
عربس��تان ش��كايت كنند. پس از گذش��ت بيش 
از ۱۵ س��ال از اين حادثه تروريس��تي، در دوران 
رياست جمهوري دونالد ترامپ، سعودي ها بر اين 

باور بودند كه بتوانن��د اين تنش ها را از بين ببرند. 
ترامپ نيز، به دليل ملاحظات اقتصادي، بي توجه 
به روابط سياسي بين دو كش��ور، در بهبود روابط 
كش��ورش با عربس��تان تلاش كرد. اين در حالي 
اس��ت كه حتي جمهوري خواهان كه در بسياري 
ش��رايط سياس��ي در حمايت از ترامپ بودند، به 
عربستان خوش��بين نبوده و اين كشور را دوست 

خود نمي دانند. 
آن طور كه در اين نظرسنجي گفته شده، در ميان 
جمهوري خواهان، تنها حدود ۵ درصد بر اين باورند 
كه عربستان متحد امريكاست. هرچند كه براساس 
نظرسنجي موسسه YouGov، حدود ۲۹ درصد 
از جمهوري خواهان روابط دوس��تانه عربس��تان و 
امريكا را تاييد مي كنند اما حدود ۳۱ درصد از آنها، 
حتي روابط اين دو كشور را غيردوستانه مي دانند. 
۱۱ درص��د نيز، بر اين باورند كه عربس��تان نه تنها 
دوست و متحد امريكا نيست كه اين كشور را دشمن 

خود مي دانند. 
در ميان ش��هروندان امريكايي نيز، نگاه مثبتي به 
روابط امريكا و عربستان وجود ندارد. آنطور كه در 
تازه ترين نظرسنجي گفته شده، حدود ۱۵ درصد 
از امريكايي ها بر اين باورند كه عربس��تان دشمن 
امريكايي هاست و تنها حدود ۴ درصد از شهروندان 
امريكايي، سعودي ها را متحد خود مي دانند. اين 
در حالي است كه ۲۳ درصد از شهروندان امريكا، 

تنها روابط دوس��تانه دو كش��ور را تاييد مي كنند 
و ۲۷ درص��د، حت��ي روابط دوس��تانه را نيز ميان 
عربس��تان و امريكا باور ندارند. اين ميزان بدبيني 
به عربس��تان حتي در ميان اف��رادي كه به دونالد 
ترامپ براي رياس��ت جمهوري امريكا راي دادند 
نيز ديده مي ش��ود. به نظر مي رس��د در اين ميان، 
تنها دونالد ترامپ تاكيد بسياري براي حفظ روابط 
ديپلماتيك با عربستان دارد، چرا كه همانطور كه 
گفته ش��د، او توجهي به چالش هاي سياسي بين 
دو كشور نداشته و تنها جنبه اقتصادي اين روابط 
را مي سنجد. در بس��ياري از گزارش ها نيز روابط 
تج��اري ترامپ و خان��واده او با عربس��تان مطرح 
ش��ده اس��ت. هرچند كه دونالد ترامپ، هرگز زير 
بار روابط تجاري ش��خصي با عربستان نمي رود، با 
اين حال، ۱۱ نفر از سناتورهاي دموكرات در نامه اي 
به دونالد ترامپ و سازمان ترامپ خواستار انتشار 
كامل داد و س��تدهاي تج��اري رييس جمهوري 
امريكا و خانواده او با عربس��تان ش��دند. آنطور كه 
گفته شده، اين س��ناتورها به دنبال بررسي كامل 
حساب هاي مالي بين سازمان ترامپ و پادشاهي 
عربستان سعودي پس از ناپديد شدن و قتل جمال 
خاشقجي هس��تند. بر اين اساس، به نظر مي رسد 
تاكيد ترامپ بر حفظ روابط با عربستان و حمايت 
از س��عودي ها در ماجراي قتل خاشقجي، دليلي 

غير از حفظ منافع اقتصادي امريكا داشته باشد.

تلاش  ترامپ براي حفظ متحدان سعودي 

آمارنامه
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